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Karikatura: Marko Kočevar

Sklepi o javnem dolgu
Poslanci so sprejeli vse sklepe in stališča, ki jih je v zvezi s slovenskim 
javnim dolgom predlagal matični odbor, in tako končali izredno sejo
LJUBLJANA, 17. marca — Državni zbor je zvečer končal včeraj 
začeto izredno sejo, na kateri so na pobudo 25 poslancev razprav
ljali o slovenskem javnem dolgu in o nadaljnji strategiji pogajanj 
s Konzorcijem komercialnih bank. Poslanci so sprejeli vse sklepe in 
stališča, ki jih je predlagal matični odbor, pa tudi nekaj dodatnih, 
med njimi enega opozicijskega. Ker so včeraj nekaj po polnoči 
prekinili zaprti del seje o pogajanjih, je bil tudi prvi del današnjega 
nadaljevanja zaprt za javnost.

Največ časa so porabili za dru
gi sklep matičnega odbora, s ka
terim državni zbor ugotavlja, da 
je večina trditev v gradivu pred
lagateljev izredne seje netočnih 
in zavajajočih in da predlagatelji 
ne ponujajo nobenih alternativ
nih rešitev. Dr. Jože Pučnik je 
z dopolnilom predlagal črtanje 
tega člena, opozicijski poslanci 
pa so ga utemeljevali kot ključ
nega za to, ali se bo, ko gre za 
široko paleto vprašanj javnega 
dolga in pogajanj s tujimi upniki, 
kaj spremenilo ali ne.

Za ponazoritev vseh pojasnje
vanj glasov in medsebojnega 
»obračunavanja« zadostuje že 
podatek, da so morali popoldne 
prekiniti sejo zaradi procedural
nih zapletov in na kolegiju pred
sednika razčiščevati, ali je pred
sedujoči dr. Lev Kreft ravnal 
v skladu s poslovnikom, ker ni 
prekinil razprave poslanca LDS 
Maksa Lavrinca, ki je dejal, da 
naj zbor glasuje, ker je bilo že 
dovolj ekonomsko-propagand- 
nega programa ljudske stranke.

Med odločanjem o sklepih in 
stališčih je Janez Podobnik
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(SLS) znova pozval finančnega 
ministra Mitjo Gasparija, naj 
javnosti razgrne prave številke 
o javnem dolgu. Gaspari je po
novil v Poročevalcu že zapisane 
številke: na zadnji dan lanskega 
leta je bil slovenski notranji dolg 
ocenjen na 1880 milijonov dolar
jev, zunanji pa na 448 milijonov 
dolarjev. Skupni dolg, upošteva
je še obveznosti, ki predvidoma 
pripadejo Sloveniji na račun za
dolževanja bivše Jugoslavije in 
na račun izdanih garancij, pa je 
ocenjen na 3750 milijonov dolar
jev, kar predstavlja 33,6 odstot
kov BDP.

In še zanimivost. Jože Školč je 
v imenu poslanske skupine LDS 
pisno prosil predsednika SDSS 
Janeza Janšo, da pove, kdo so 
člani gospodarske komisije te 
stranke, ki so očitno edini lahko 
obdelali strogo zaupno gradivo 
vlade o odnosih z ICC. Navedba 
imen in referenc teh strokovnja
kov bi odpravila bistveno po
manjkljivost njihovega gradiva, 
predvsem pa bi lahko del pole
mike s političnega prenesla na 
strokovno področje.

Strategija pogajanj z Konzor
cijem komercialnih bank se, če 
sklepamo po odločitvah zaprte 
izredne seje parlamenta ne bo 
bistveno spremenila. Državni 
zbor je, sodeč po razpravi in 
sklepih javne seje odbora z fi
nance, v celoti podprl vladno 
strategijo pogajanj. V razpravi 
na zaprti seji je bila v ospredju 
predvsem problematika odkupo
vanja dolgov s pomočjo tako 
imenovanih swap poslov. Kot se 
je izvedelo, je pobudnikom 
izredne seje uspelo dobiti večino 
za sklep, da mora vlada oziroma 
pogajalska skupina pridobiti ce-

Pri nakupu strešne kritine pazite na ta zaščitni znak
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lotno dokumentacijo o opravlje
nih nakupih dolgov na sekundar
nem trgu. Gre za nakupe nealo- 
ciranega dela dolgov, ki jih je 
opravila predvsem Ljubljanska 
banka in bodo izločeni iz skupne 
vsote v pogajanjih. Podobnikovi 
skupini pa ni uspelo prepričati 
poslancev, da bi od tujih držav 
in mednarodnih finančnih insti
tucij dobili podatke o tako ime
novanih tihih družabnikih. Med 
kreditodajalci in sedanjimi last
niki dolgov se pojavljajo »tihi 
partnerji« z možnimi regresnimi 
pravicami. Dobršen del jugoslo
vanskih dolgov, okoli 3 milijarde 
dolarjev, so namreč odkupile 
srbske in domnevno tudi nekate
re ruske banke, kar bi lahko po
menilo, da so lastniki slovenskih 
dolgov pravzaprav v Beogradu. 
Uradno sporočilo o tem delu se
je bo matični odbor pripravil ju
tri. Več na 2. strani.

JANA TAŠKAR, 
VLADIMIR VODUŠEK

TEMA DNEVA

Puščice in tarča
Kaj je resnica in kdo bo razsodnik? Je čistega vina nalila 

opozicija s trditvijo, da je vladno gradivo o javnem dolgu 
nepopolno in zavajajoče in da se vlada nasploh vede neodgo
vorno? Ali pa gre verjeti parlamentarni večini, ki je dokazovala, 
da se je opozicija z izredno sejo podala na področje, ki ga ne pozna 
dovolj? In zato tudi nepoznavalsko oporeka vladi in drugim 
državnim institucijam, ki se ukvarjajo z javnim dolgom, ne da bi 
ponudila alternativo.

Na to vprašanje poslanci seveda niso mogli odgovoriti, kajti 
parlamentarna demokracija ima tudi svojo številčno logiko, po 
kateri gredo opoziciji seveda bistveno manjše možnosti za 
uveljavljanje njenih interesov. Seveda pa se bo prav kmalu 
prikazal razsodnik, če držijo pogosto izrečene besede, da je 
izredna seja o javnem dolgu malodane svetovni fenomen in da bo 
to Sloveniji zagotovo škodovalo pri nadaljnjih pogajanjih s tujimi 
upniki.

Torej je aktualnejše vprašanje, ali je opozicija z izredno sejo 
dosegla svoj namen: da bi davkoplačevalci vedeli, koliko javnega 
dolga bodo morali pokriti v naslednjih letih in po čigavi krivdi. 
Opoziciji, zlasti ljudski stranki kot glavni pobudnici, v tem 
pogledu seja ne more biti v ponos, razen če ni hotela le opozoriti 
nase in na temo, ki ji gotovo ne gre oporekati pomena. Če so si 
želeli kaj več od tega, so zgrešili cilj in se bodo zato težko 
opravičili. Izgovor, da je bilo premalo časa za priprave na sejo, 
namreč ne vzdrži: ne le zato, kerjavnega dolga nimamo od včeraj, 
ampak ker so se opirali na podatke, ki so jih nekateri mediji 
objavili že pred meseci.

Rezultat seje je za zdaj le, da je bilo o javnem dolgu veliko 
besed in da so poslanci potrdili svojo vnemo za prepiranje. Za kaj 
več bo treba še počakati, ne le do jutri. JANA TAŠKAR

Neugoden začetek pogajanj 
o sukcesiji nekdanje SFRJ
Očitno bo srbsko-čmogorska delegacija tudi tokrat poskusila preprečiti 
soglasje o pravnem nasledstvu bivše Jugoslavije — Slovenski memorandum
OD NAŠEGA DOPISNIKA
ŽENEVA, 17. marca — Pogajanja o sukcesiji bivše Jugoslavije se 
sicer nadaljujejo, vendar napovedi ob začetku dvodnevnega zase
danja delovne skupine, ki ga je sklical danski diplomat Alf Joens- 
sen, udeležujejo pa se ga predstavniki vseh držav naslednic rajnke 
federacije - slovensko delegacijo vodi dr. Miran Mejak — niso 
ugodne, kar kaže, da razhajanja, ki so doslej preprečevala pot do 
sporazuma o delitvi imetja razpadle države, niso premoščena.

Novi krog pogajanj v delovni 
skupini za sukcesijo se je po 
ustaljeni praksi pričel z dvo
stransko izmenjavo mnenj med 
predsednikom Alfom Joensso- 
nom in delegacijami petih na
slednic bivše Jugoslavije, sredi 
popoldneva pa so se vsi akterji 
sešli na prvem skupnem zase
danju.

Predlogi Slovenije za obnav
ljanje pogajanj o sukcesiji, ki jih 
je predsednik vlade dr. Janez 
Drnovšek 9. februarja letos po-

O STRATEGIJI POGAJANJ Z UPNIKI ZA ZAPRTIMI VRATI. (Foto: Miško Kranjec)

Lendava bo spet 
dobila rusko nafto
Predelali jo bodo 15 tisoč ton, za normalno proizvod
njo pa potrebujejo še lahko nafto - Prisilni dopusti
LENDAVA, 17. marca — V Nafti bodo jutri začeli postopno 
črpati 15 tisoč ton ruske težke nafte, ki jo bodo čez dan ali dva 
predelali v rafineriji. Toda to je le začasna rešitev, saj za 
normalno proizvodnjo nujno potrebujejo še plinski kondenzat 
oziroma lahko nafto, ki so jo doslej dobivali od Hrvatov. V. d. 
direktorja Jože Hozjan je povedal, da Nafta do danes še ni našla 
garanta za posojilo, s katerim bi Hrvatom poplačali vsaj tretjino 
dolga, tako da bi si spet za nekaj časa zagotovili redno dobavo 
hrvaške lahke nafte.

V ministrstvu razumejo kritični položaj lendavskega podjetja, 
venda jc to za zdaj vse. Ta hip nihče v Sloveniji ne želi ali ne upa 
dati Lendavčanom jamstva za najetje posojila. Najverjetneje tudi 
zaradi vročih razprav o slovenskem javnem dolgu. Lendavčani 
med drugim predlagajo, da bi Slovenija poplačala dolg Hrvatom 
z dobavo elektrike iz Krškega. Nafta dolguje Hrvatom šest 
milijonov dolarjev.

Ce si Lendavčani v prihodnjih nekaj dneh ne bodo zagotovili 
rednih dobav lahke nafte, bodo delavce poslali na prisilni 
dopust. Veliko vprašanje je tudi, ali bodo delavcem lahko izpla
čali februarske plače. Denarja zanje ni in težko ga bodo dobili, 
saj imajo zaradi 1,3 milijona dolarjev dolgov blokiran žiro račun 
pri Ljubljanski banki.

Jože Hozjan meni, da zaradi ustavljene proizvodnje v lendav
ski rafineriji, ki z derivati oskrbuje slabo tretjino slovenskega 
trga, ne bo čutiti pomanjkanja bencina.

IVAN GERENČER

Premier Rabin je prišel 
k papežu po podporo
Janez Pavel II. zagovarja mirovna prizadevanja 
izraelske vlade, več Tel Aviv ne more pričakovati
OD NAŠEGA DOPISNIKA
RIM, 17. marca — Na poti iz Washingtona proti domu seje izraelski 
premier Jicak Rabin danes ustavil v Rimu. Na začetku popoldneva 
ga je sprejel poglavar rimskokatoliške cerkve papež Janez Pavel II., 
sestal se je tudi z italijanskim premierom Carlom Azegliom Ciam- 
pijem.

Toni
Meminen 
poletel 203 m

PLANICA, 17. marca — Obra
čajmo kakor hočemo, magična 
meja le ima magično moč. Ko je 
Toni Nieminen, finski čudežni 
deček, v zadnjem času sicer ne
koliko v ozadju, ob 14,27 skočil 
na velikanki bratov Janeza in 
Vlada Goriška 203 m in polet 
končal brez vsakršnega zapleta, 
je vse ob največji skakalnici sveta 
prevzelo navdušenje: svetovni re
kord, ki kajpak ni uraden, saj 
uradnih rekordov v tej športni 
panogi ni. bo obšel svet. In v Pla
nici je bilo čutiti ponos, da se je 
to zgodilo prav v Sloveniji.

Slabih 20 minut prej je imel 
avstrijski skakalni »Mozart« An
dreas Goldberger možnost posta
ti ta mož zgodovine. Njemu so 
namerili sicer meter manj, a z 202 
m še vedno prek magične meje. 
Ker pa je kmalu po doskoku segel 
v sneg (nato se je sicer spet zrav
nal na smučeh), je s tem prekršil 
uzance o »čistem« skoku. Pri An- 
diju bi bila simbolika, tudi plani
ška, bržčas izrazitejša: 202 m, kar 
je dvakrat po 101 m, kolikor je 
zmogel njegov rojak Sepp Bradi 
davnega leta 1936. Na sliki: Toni 
Nieminen med najdaljšim pole
tom na svetu. Več na 8. strani.

(E. B., foto: Aleš Černivec)

Drnovšek naj 
bi zamenjal 
Jožico Puhar
LJUBLJANA, 17. marca — Premi
er dr. Janez Drnovšek naj bi jutri 
predlagal zamenjavo ministrice za 
delo Jožice Puhar. To je bilo danes 
mogoče slišati v neformalnih pogo
vorih v parlamentu.

Kot zahteva koalicijska pogodba 
med Združeno listo socialnih de
mokratov in med LDS oziroma 
Drnovškom, mora premier svoje 
argumente za zamenjavo predsta
viti v pisni obliki. Če se bo to da
nes res zgodilo, bo vodstvo ZLSD 
v skladu z določili pogodbe ponu
dilo novo kandidatko ali kandida
ta.

Poznavalci menijo, da bodo 
v združeni listi predlagali za mini
strico Rino Klinar, predsednico iz
vršnega sveta občine Jesenice. Se
veda pa obstaja tudi druga mož
nost. Štranka lahko zavrne premi- 
erove argumente za zamenjavo, to 
pa bi lahko pomenilo tudi morebit
no prenehanje sodelovanja združe
ne liste v koaliciji. Če bo Drnovšek 
poslal pisno zahtevo po zamenjavi 
Puharjeve ZLSD, bo vodstvo 
stranke o tem odločalo v ponede
ljek.

D. P.

Rabinov obisk v Vatikanu je 
prvi stik med državama na naj
višji ravni, odkar sta tik pred 
koncem lanskega leta navezali 
diplomatske stike. Izraelski pre
mier je prišel v Vatikan v dokaj 
težavnem položaju, precej dru
gačnem od tistega, v katerem je 
bila njegova vlada decembra la
ni, ko se je vsem že zdelo,da se 
je naposled le začela prava pot 
do miru na Bližnjem vzhodu.

Po pokolu v hebronski mošeji 
sta Rabin in njegov sobesednik 
v imenu PLO Jaser Arafat potis
njena za leta in leta nazaj, ven
dar sta oba trdno prepričana,da 
ni druge alternative od pogajanj. 
Na tej poti ima izraelska vlada 
tudi vso moralno podporo Svete
ga sedeža. Česa več tudi ni pri
čakovati, zlasti pa ne tega, da bi 
bil poglavar rimskokatoliške 
cerkve nekakšen posrednik med 
še vedno sovražnimi muslimani 
in Židi.

Tudi od uradne Italije si Izrael 
v tem trenutku ne more obetati 
nič drugega kot besedno in mo
ralno podporo pogajalskemu 
procesu. Italija ima čez deset dni 
parlamentarne volitve in prav 
gotovo sedanja vlada ne more 
prevzeti nobene obveznosti, ki 
bi bila prevelika za naslednico

Casino mora ponovno 
zaposliti Lipovca

PORTOROŽ, 17. marca —So
dišče združenega dela v Postojni 
je razveljavilo disciplinski ukrep 
prenehanja delovnega razmerja 
in ustavilo disciplinski postopek, 
ki ga je vodila Igralnica Casino 
Portorož proti krupjeju Miranu 
Lipovcu zaradi domnevnih hujših 
kršitev delovnih obveznosti. 
Igralnica Casino Portorož ga mo
ra pozvati na delo in mu priznati 
vse pravice iz dela in poravnati 
stroške postopka v znesku 70.800 
tolarjev.

Pri presoji sodišče ni moglo 
ugotoviti, da bi Lipovec nameno
ma želel škodovati delovnemu 
procesu in zmanjšanju ugleda 
igralnice in njenih delavcev. Ker 
tega namena pri nobeni očitani 
kršitvi (Lipovčeva pisma objav
ljena v Delu in Mladini) sodišče 
ni potrdilo, je sklepalo, da Miran 
Lipovec ni imel namena škodo
vati igralnici in delavcem, jih ža
liti ali jim zmanjšati ugled.

B. Š.

ali ki bi se je hotela nova vlada 
celo znebiti.

Rabinov obisk v enem mestu 
in dveh državah torej sodi v pri
zadevanja, da je bolje zbirati pri
jatelje kot nasprotnike.
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slal sopredsednikoma medna
rodne konference o bivši Jugo
slaviji lordu Davidu Ownu in 
Thorvaldu Stoltenbergu, so 
sprožili oster napad srbsko-črno- 
gorske države, ki je v svojem 
memorandumu, datiranem na
tanko mesec kasneje, pobudo za 
razbijanje letargije, v katero je

• Beograjski memorandum 
skuša zabiti klin med slovensko 
delegacijo in predsednikom de
lovne skupine Alfom Joensso- 
nom, češ da dokument iz Ljub
ljane spodbija avtoriteto danske
ga diplomata. To je kajpak ne
pravična in neutemeljena pote
za, uperjena proti mednarodne
mu posredniku, ki je med obi
skom v Beogradu predlagal, naj 
tudi ZRJ poda svojo inventuro 
skupnega premoženja bivše ju
goslovanske federacije, kar je 
tudi pripeljalo do poseganja 
v leto 1945.

zdrsnila zapuščinska razprava, 
ocenila kot potezo, ki ne prispe
va k učinkovitemu delu skupine 
za sukcesijo, češ da temelji na 
samovoljnih interpretacijah in 
neutemeljenih obtožbah. In če je 
takšen ton uvodnih stališč še 
mogoče tolmačiti kot poskus pri
tiska na slovensko stran, so na
slednje navedbe memoranduma 
ZRJ zgovoren dokaz, da so 
v Beogradu odločeni blokirati 
vsakršen poskus njim nevšečne- 
ga preobrata v pogajanjih.

Tako je predlog dnevnega re
da, ki ga je v slovenskem memo
randumu razgrnil dr. Drnovšek, 
njegov namen pa je bil preprečiti 
nadaljnje zavlačevanje pogajanj 
o sukcesiji, v srbsko-črnogor- 
skem dokumentu ocenjen nič 
manj kot vmešavanje ene od po
gajalk v pristojnosti predsednika 
delovne skupine. Slovenski me
morandum podrobno analizira 
dosedanje poskuse delegacije 
ZRJ, da blokira zapuščinsko 
razpravo, na beograjske argu
mente pa odgovarja s stališči 
mednarodne arbitražne komisije 
pod predsedstvom Roberta Ba- 
dinterja

Tak pristop očitno ni posebej 
zalegel, kajti iz Beograda so že 
10. februarja, dan po izročitvi 
slovenskega memoranduma so
predsednikoma londonske kon
ference, poslali seznam z več kot 
2.500 investicijami iz zveznih 
sredstev, pričenši z letom 1945, 
kar je v popolnem neskladju 
s tolmačenjem Badinterjeve ko
misije, po katerem je ustava iz 
leta 1974 državo razlastila njene 
dotedanje imovine in jo poraz
delila po republikah, zato je ne 
kaže vključevati v zapuščinsko 
razpravo.

In slednjič, srbsko-črnogorska 
stran, ki že namiguje na možni 
neuspeh pogajanj v okviru de
lovne skupine za sukcesijo, izra
ža pripravljenost, da v primeru 
takega zapleta nadaljuje razpra
vo pred nepristranskim sodiš
čem, ne da bi jasno opredelila, 
kateri instituciji bi zaupali to na
logo. Badinterjevi arbitraži, ki 
že obstaja, saj so jo ustanovili 
ravno z namenom, da bi poma
gala reševati morebitne spore, 
očitno ne.

BOŽO MAŠANOVIČ
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stanovanj
Bojte se upravnikov, 
ki jim je treba stalno 
gledati pod prste

• Tekma za 
ladjedelnico
Oba kupca, Marina 
in Consulting, imata 
še teden dni časa za 
izpolnitev prodajnih 
pogojev

• 1:0 za »poštene 
črnograditelje«
Osnutek pupa si lah
ko nekam zataknete, 
so dali Občinarjem 
vedeti piranski črno
graditelji
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Ruska vlada je po
višala carinske daja
tve za uvoz blaga 
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odstotkov
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rizom?
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PAPEŽ JANEZ PA VEL II. IN PREMIER JICAK RABIN - Prvi izraelski obisk v Vatikanu, odkar sta 
državi lani decembra navezali diplomatske stike. (Telefoto: Reuter)

Dogovor Zagreba in Knina?
Vitalij Čurkin upa, da bodo predstavniki Hrvaške in krajinskih Srbov v 
torek podpisali sporazum o splošni prekinitvi sovražnosti - Spet boji v BiH
ZAGREB, SARAJEVO, 17. marca — Pozno sinoči se je Jelcinov 
odposlanec na Balkanu Vitalij Čurkin že tretjič v tem tednu pogo
varjal s hrvaškim predsednikom dr. Franjem Tudmanom. »Zdaj 
lahko izrazim upanje, da bosta Zagreb in Knin v torek na ruskem 
veleposlaništvu v Zagrebu sklenila sporazum o splošni ustavitvi 
sovražnosti,« je v Predsedniških dvorih izjavil Čurkin , ki se bo jutri 
v VVashingtonu udeležil slavnostnega podpisovanja hrvaško-musli- 
manske ustave BiH in sporazuma o konfederaciji Zagreb-Sarajevo.
V BiH pa so se ponovno razplamteli boji med Srbi in Muslimani.

»Leteči Rus« Čurkin pravi, da hkrati onemogoča novi prodor 
si Hrvati in Srbi v bistvu želijo Vzhoda na Zahod prek musli- 
miru in ureditve medsebojnih manskega in hrvaškega ozemlja.
odnosov. Zato so že pred meseci 
pripravili sporazum o splošni 
ustavitvi sovražnosti, »toda zara
di frustracij na obeh straneh ni 
bil nihče pripravljen storiti tega 
zadnjega koraka na poti k mi
ru«. Čeprav tak sporazum ne na
čenja položaja Krajine na hrva
škem ozemlju, Čurkin meni, da 
bodo pogajanja izjemno težka in 
obsojena na propad, če bodo 
Hrvati in krajinski Srbi tekmo
vali, kdo bo iztržil več.

Clintonov uspeh pri hrvaško- 
muslimanskem sporazumevanju 
je gotovo zasenčil dosedanje ru
sko prizadevanje, da bi Hrvati in 
Srbi zakopali bojno sekiro. Was- 
hingtonski dokumenti o ureditvi 
hrvaško-muslimanskih odnosov 
tudi močno načenjajo rusko ra
zličico celovite in enotne BiH in

In ker ruska diplomacija tudi za 
radi domače javnosti potrebuje 
nadvse oprejemljiv dosežek, je 
kajpak storila vse, da bi v torek 
prišel na pogovore v Zagreb, ko 
se bo dr. Franjo Tudman vrnil 
z obiska v ZDA, predsednik sa
mozvane Srbske republike kraji
na Mile Martič ali (in) drugi kra
jinski pogajalci.

Neuradno smo zvedeli, da hr
vaški pogajalci še niso določeni 
in da jih na pogajanjih na ru
skem veleposlaništvu ne bo vodil 
dr. Franjo Tudman.

Minulo noč so se znova raz
plamteli siloviti spopadi med 
muslimanskimi in srbskimi sila
mi. Najhuje je bilo na območju 
Maglaja, kjer je bil ubit en civi
list, šest pa jih je bilo huje ranje
nih. O spopadih poročajo tudi iz

okolice Bugojna. Pripadniki srb 
skih sil so poleg tega v središču 
Sarajeva streljali na oklepno re
ševalno vozilo, a žrtev na srečo 
ni bilo. Predstavniki vlade in bo
sanskih Srbov pa so danes ven-

• Slovenska vlada, slovenski 
Rdeči križ in bosansko velepo
slaništvo v Ljubljani so s podjet
jem Tikos pripravili drugi »kon
voj miru« s humanitarno pomoč
jo Slovenije za BiH. 40 tovor
njakov bo v oblegana bosanska 
mesta peljalo več kot 1000 ton 
pomoči za pet tisoč družin, med 
njimi za 1325 slovenskih družin 
v osrednji Bosni. Vrednost blaga 
znaša skoraj dva milijona nem
ških mark, je sporočil Rdeči 
križ.

darle podpisali sporazum o delni 
odpravi blokade Sarajeva, po 
katerem bodo sprostili cesto do 
Visokega in predmestij Dobri- 
nje, Ilidže, Lukovice in Butmir.

Pomočnik generalnega sekre
tarja ZN Kofi Annan je sporočil, 
da bodo v Bosno že v kratkem 
poslali dodatnih 4300 vojakov iz 
13 držav.

PETER POTOČNIK 
in agencije

Jutri 
v prilogi

Janko Lorenci
Tujina je nekoliko 

presenečena
Pogovor z Janezom 

Drnovškom 
*

Slava Partlič
Marjan Podobnik

*
Boris Jež

Hudiča, ali ni to spet 
Jugoslavija?!

*
Mija Repovž

Prav, smo pa židovska 
banka

Pogovor z Ivanom 
Neradom, šefom SKB 

*
Branko Gradišnik
Človek in gora

*
Gregor Tomc

Spoved za bivše 
komuniste

*
Darijan Košir

Ruska patriotična 
inteligenca
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POTRJEVANJE SKLEPOV IN STALIŠČ

Spor o zavajajočih trditvah 
predlagateljev izredne seje
Poslanci so z večino glasov podprli mnenje, da je ugoden zaključek pogajanj : 
konzorcijem bank in Pariškim klubom pomemben za gospodarski razvoj Slovenije
LJUBLJANA, 17. marca - Po zaprtem delu seje, na katerem so 
poslanci državnega zbora nadaljevali včerajšnjo razpravo o nadalj
njih pogajanjih s tujimi upniki, je zbor ob navzočnosti javnosti 
pristopil k potrjevanju sklepov in stališč odbora za finance oziroma 
sprejemanju dopolnil nanje. Poslanci so z večino glasov podprli 
mnenje, da je pozitiven zaključek pogajanj s konzorcijem komerci
alnih bank in Pariškim klubom temeljnega pomena za hitrejši 
gospodarski razvoj Slovenije in podlaga za novo, samostojno sode
lovanje gospodarskih subjektov v mednarodnih gospodarskih od-

analize, temveč da veje iz njega 
politično mnenje, podobno ti
stim, ki so jih nekdanje boljševi
stične strukture uporabljale za 
medijsko izobčenje nasprotni
kov. Omerza pa je gradivo pred
lagateljev imenoval politikant
sko. Če bi res hoteli zagotoviti 
boljše pogajalske pozicije Slove
nije, ne bi ustvarjali političnega 
pompa, ki bo pogajanja zgolj 
otežil, jim je zabrusil.

Zagožen je Omerzi in Kopaču 
nato očital, da bi kot predsedni
ka parlamentarnih delovnih te
les, ki skrbita za nadzor nad jav
nimi financami, morala biti med 
prvimi, ki bi zahtevala razpravo 
o javnem dolgu in ustrezno vlad
no gradivo.

Osnovni namen seje je razgr
nitev problematike javnega dol
ga, je opozarjal Jožef Kopše 
(SNS). Vendar so dogodki ob 
razpravi pokazali tudi druge raz
sežnosti. Resni temi so nekateri 
skušali vdihniti populistično oza
dje, kar obravnavi ni koristilo, 
predhodna seja matičnega odbo
ra pa je tudi prvi preskus moči 
nove pozicije po združitvi sre
dinskih strank, je razmišljal 
Kopše. Marjan Podobnik (SLS) 
je utemeljeval razloge, ki so ga 
vodili k zahtevi po izredni seji. 
Spomni! je na zaplet ob protiko
rupcijskem zakonu. Na redni se
ji, ko naj bi tekla o njem izho
diščna razprava, je vladna koali
cija namreč izsilila umik točke 
z dnevnega reda, je dejal. Zato

nosih.
Zapletlo pa se je pri drugem 

stališču, da je večina trditev 
v gradivu predlagateljev izredne 
seje netočnih in zavajajočih ter 
da predlagatelji ne nimajo nobe
nih alternativnih rešitev. V ime
nu skupine poslancev je dr. Jože 
Pučnik (SDSS) vložil dopolnilo, 
po katerem bi se tovrstna ugoto
vitev črtala. Z njim se je strinjal 
dr. Franc Zagožen (SLS), češ da 
je bila razprava o javnem dolgu 
nedvomno koristna in da bo po
magala pri oblikovanju po
membnih sklepov. Janez Kopač 
(LDS) je sicer podprl Zagožno
vo ugotovitev o koristnosti sdj(^ 
vendar je poudaril, da se predla
gani sklep odbora za finance ne 
nanaša na razpravo ali predlaga
ne dodatne sklepe, temveč na 
gradivo, ki so ga pripravili pred
lagatelji izredne seje.

Žaro Pregelj (SLS) je menil, 
da bi ocena o (ne)kakovosti gra
diva imela težo pred začetkom 
razprave, na koncu pa je povsem 
brezpredmetna, saj nikogar ne 
zavezuje. Zato je podprl Pučni
kov amandma. Igor Omerza 
(Demokrati) je nasprotno menil, 
da bi bila potrditev odborovega 
sklepa potrebna »v imenu stro
ke«, ker bi morda prihodnjim 
predlagateljem izrednih sej nalo
žil, naj se potrudijo pri pripravi 
gradiva

V svojem ponovnem nastopu 
je Pregelj prepričeval, da v skle
pu odbora ni mogoče zaznati 
strokovnosti, saj mu manjkajo

Sklepi in stališča DZ
Državni zbor je sprejel vse sklepe in stališča, 
ki mu jih je predlagal matični odbor. Tako 
DZ meni, da je ugoden zaključek pogajanj 
z ICC in Pariškim klubom temeljnega pome- 
na ' *'*-

Spominska slovesnost na Javorovici
JAVOROVICA, 17. marca - Ob 50. obletnici poboja 4. 

bataljona Cankarjeve brigade je bila včeraj popoldne na Javoro
vici nad Šentjernejem spominska slovesnost. Udeležilo se je je 
več kot tisoč preživelih borcev, svojcev padlih, udeležencev 
NOB in drugih ljudi. Pozdravil jih je predstavnik borcev Jože 
Penca-Dečko, mašo zadušnico za žrtve pa je daroval ljubljanski 
pomožni škof Alojz Uran. Oba sta v svojih nagovorih poudarila 
spravni pomen slovesnosti. Po Uranovih besedah je bila v spo
min mrtvim, katerih življenja so vtkana v sedanjo slovensko 
samostojnost, in živim v opomin, da se kaj takega ne bi nikoli več 
ponovilo. (Z. L.-D.)

se je zbal, da bi enako usodo na 
redni seji doživel predlog za raz
pravo o javnem dolgu-;

Razprava se je ponovno razvila 
pri predlogu, da državni zbor 
sprejme predhodno poročilo 
o delovanju Agencije za sanacijo 
bančnega sistema. Amandma dr. 
Jožeta Pučnika (SDSS), da se 
omenjeni predlog črta, je podprl 
Marjan Podobnik (SLS), ki je 
zahteval celovito razpravo o od
prtih vprašanjih sanacije bančne
ga sistema. Nace Polajnar 
(SKD) je menil, da Janko Deže
lak kot direktor agencije ni pro
dajal megle in da gradivo dobro 
prikazuje delovanje agencije. 
Žaro Pregelj (SLS) je ocenil, da 
gradivo sploh ni bilo na dnev
nem redu, oziroma da gre za kr
šenje procedure. Dilemo je pre
kinilo glasovanje večina je zavr
nila Pučnikov amandma.

Dr. Franc Zagožen (SLS) je 
protestiral zoper predlog, da dr
žavni zbor zadolži predsednika 
Hermana Rigelnika, da na dnev
ni red zbora ne uvrsti nobenega 
zakona z večjimi finančnimi po
sledicami, dokler ni jasno raz
vidno, koliko bo prispeval k ob
segu javnega dolga. Menil je, da 
gre za kršenje ustave, ker držav
nemu zboru kot zakonodajni 
oblasti jemlje pravico odločanja.

Mnenja so se kresala ob pred
logu poslancev Janeza Kopača, 
Jožeta Leniča in Zorana Thaler
ja (vsi LDS), naj bi na palament 
namestili zaslon, ki bi prikazoval 
podatke o višini javnega dolga. 
Na ta način bi zagotovili tran
sparentnost dolga in poučenost 
državljanov o njem, je poudaril 
Lenič. Marjan Podobnik je po
vedal, da o predlogu ne bo gla
soval. »Prej ste zavrnili resne za
deve, sedaj pa iz Slovencev bri
jete norce,« je dejal. Kopač mu 
je odvrnil, da je prav ljudska 
stranka zahtevala, naj javnost iz
ve o višini javnega dolga. Fi 
nančni minister Mitja Gaspari 
pa je opozoril, da ni države na 
svetu, ki bi bila sposobna dnev
no izračunati, kolikšen je njen 
javni dolg, ker se trendi neneh 
no spreminjajo. Pomembneje je 
urediti evidence v državnih orga
nih in vzpostaviti nadzor nad po
rabo. Na parlamentu zaslona za 
zdaj ne bo.

MATJAŽ ERZNOŽNIK 
VLADO VODUŠEK

Podobnika netočnih in zavajajočih in ne po
nuja alternativnih rešitev; podpira sklepe in 
stališča odbora za mednarodne odnose, fi
nance in kreditno-monetarni sistem do pro
blematike pogajanj z tujimi upniki in tudi 
sklepe vlade prt obravnavi informacije o od
nosih države do ICC in Pariškega kluba ter 
dosedanja izhodišča za pogajanja s tujimi up
niki. Pri tem državni zbor poziva tuje upni
ke, da korektno pretehtajo okoliščine po 
razpadu SFRJ in pripravljenost Slovenije, da 
po pogodbi NFA dokončno uredi posojilna 
razmerja.

Pred koncem pogajanj s konzorcijem ko
mercialnih bank bo morala vlada predložiti 
državnemu zboru dokončni sporazum 
v predhodno potrditev. Morala bo tudi red
no, vsaj na tri mesece, obveščati zbor o po
teku teh pogajanj.

Državni zbor je sprejel še predhodno po
ročilo o delovanju Agencije RS za sanacijo

njegovega upravljanja, 
pregled oziroma revizijo obstoječih zakonov 
glede javnega dolga, da bi ga znižala, in 
redno na tri mesece objavljati podatke o nje

govem obsegu, do konca leta pa mora izde
lati tudi metodologijo za izračun javnega 
dolga v širšem smislu.

Med dodatnimi sklepi pa so poslanci zavr
nili stališča Marjana Podobnika, da vladno 
gradivo o javnem dolgu ne vsebuje opisa 
nastanka dolga, da mu manjka navedba 
o odgovornosti zadolževalcev in naj parla
ment ustanovi posebno komisijo, ki se bo 
ukvarjala s to problematiko ter pripravila 
razpis za najem tuje priznane finančne hiše, 
ki ho izvedla revizijo najpomembnejših po
stavk v javnem dolgu, revizijo poslovanja 
največjih dolžnikov med najemanjem dolgov 
in ugotovila, koliko denarja iz javnega dolga 
je bilo nezakonito odlitega v tujino ali v za
sebna podjetja nekdanjih vodilnih ljudi in 
njihovih sorodnikov. Podprli so Podobniko
vo zahtevo, naj vlada gradivo v enem mese
cu dopolni s poročilom o kazenskih in preo
stalih postopkih, ki so bili sproženi pred pri
stojnimi organi po opravljenih inšpekcijskih 
in kriminalističnih pregledih v bankah, ki so 
v sanaciji, in njihovih nekdanjih največjih 
dolžnikih. V dveh tednih pa mora vlada 
predložiti popolno dokumentacijo o preime
novanju samostojnih bank v verigi Ljubljan
ske banke v Zagrebu, Sarajevu, in Skopju 
v podružnice LB. Državni zbor se je strinjal 
tudi s predlogom Saša Lapa (SPS), naj vlada 
preveri verodostojnost pričevanja Borisa 
Platovška v zvezi s transakcijami, ki naj bi 
vplivale na javni dolg. M. E., V. V.

IŽREDNA SEJA IN RAZPRAVA POSLANCEV

Poznavalcem ni uspelo 
sprovocirati nevednežev
Usti, ki so sklicali izredno sejo, imajo dovolj živcev in časa, da bodo vztrajali - 
Slovenska javnost bo morala izvedeti, kdaj, kje in kako je nastal javni dolg
LJUBLJANA, 17. marca — Včerajšnja razprava o javnem dolgu na vas nihče ne ve nič. Kaj ste pa že 
izredni seji državnega zbora je postregla tudi s poslanskimi mnenji naredili? Povejte, pokažite! Dru- 
o lastni umski sposobnosti in tisti pri drugih poslancih. gega kot zmerjati tiste, ki nekaj

kolega dr. Franc Zagožen; »Go
spod Kopač očitno včasih zgub
lja živce. Prepričan je, da sam 
vse obvlada in da drugi nimamo 
niti pravice vprašati.«

Puharjevi grozi zamenjava?
V ZLSD ne odrekajo pravice mandatarju, da predlaga zamenjavo - 
Ministrstva, ki jih je pregledala SDK, naj bi obravnavali v »paketu«
LJUBLJANA, 17. marca - V Združeni listi socialnih demokratov vo ministrice. Ker je v koalicijski 
so se zavzemali za daljši čas uveljavljanja reform lokalne samou- pogodbi njen resor dodeljen ZL, 
prave (dve leti), vendar bodo upoštevali večinsko voljo parlamenta naj bi vodstvo stranke v primeru 
in do konca leta poskusUi storiti vse, da bi bile rešitve čim boljše in Drnovškove zahteve po zame- 
čim bo)j trajne, je na današnji tiskovni konferenci stranke povedal 
dr. Ciril Ribičič.

Tako bo ZLSD prek terenskih 
organizacij poskušala zagotoviti 
čim boljšo informiranost ljudi in 
jih opozarjala, na kaj naj bodo 
pozorni, nikakor pa ne bo dajala 
napotkov, kako naj se odločajo. 
Nesprejeta zakonodaja namreč 
dopušča različne razlage, med 
njimi tudi takšne, ki zagovarjajo 
bodisi pretirano drobljenje občin 
bodisi pretirano centralizacijo. 
Po Ribičičevem mnenju so tako 
ene kot druge nesprejemljive, 
čeprav dopušča možnost, da se 
bodo z njimi srečevali na terenu.

Ribičič opozarja, da reforma 
lokalne samouprave ne bi smela 
biti odvisna od odnosa ljudi do 
vodstva občine ali do strank, 
prav tako pa je zanj nesprejem
ljivo, da bi do konca leta v obči
nah delovali le tamkajšnji izvršni 
sveti, ne pa tudi občinske skupš
čine. Zato bodo poslanci ZLSD 
podprli predlog o podaljšanju 
mandatov občinskim skupšči-

Alpe—Adria — Svoboda gibanja na GR
LJUBLJANA, 17. marca — Na ljubljanskem Gospodarskem raz

stavišču bo med 23. in 29. marcem odprt že triintrideseti mednarodni 
sejem Alpe-Adria- Svoboda gibanja, ki ga bo na več kot 9.000 
kvadratnih metrov predstavilo kar 435 razstavljavcev. Poskušal pa bo 
kar najbolje predstaviti turistično ponudbo obalpskega in objadran- 
skega prostora. Med razstavljavci bo 244 slovenskih, deset podjetij iz 
Avstrije, trinajst iz Italije in dve iz Hrvaške, prek zastopnikov pa se 
bodo predstavila še podjetja iz Nemčije, Nizozemske, Norveške, 
Japonske, Belgije, Danske, Francije, Češke, Madžarske, Makedo
nije, Tajvana, Finske, Španije, Švedske, Švice, Velike Britanije in 
ZDA. (M. U.)

Bosta Igor Bavčar in dr. Miha Brejc pričala?
MARIBOR, 17. marca - V ponedeljek, 21. marca, naj bi se 

nadaljevala 8. marca prekinjena glavna obravnava zoper četverico 
obtoženih v aferi orožje. Tik pred prekinitvijo obravnave so zasliša
nje več novih prič predlagali tako tožilec kot sodni senat in zagovor
niki obtoženih, vendar takrat med temi imeni ni bilo morda najbolj 
zanimivih, Igorja Bavčarja in dr. Mihe Brejca. Prvi je bil v času, ko je 
na mariborsko letališče prispela »humanitarna pomoč«, minister za 
notranje zadeve, drugi pa predstojnik Visa, ki je v tistem času še sodil 
v okvir notranjega ministrstva. Te dni pa se je izvedelo, da naj bi 
zagovornik enega izmed obtoženih v nadaljevanju glavne obravnave 
predlagal tudi zaslišanje omenjenih dveh. Pričevanje Mira Predaniča, 
ki je na seznamu prič tožilstva že od samega začetka, zaslišan pa ni bil 
zgolj zaradi bolezni, bi seveda lahko pomembno prispevalo k ugotav
ljanju odgovornosti obtoženih zaradi doganjanja s pomočjo, ki je 
potovala preko mariborskega letališča, in med katero je bilo tudi 
orožje. Prav tako bodo kot pričo na sojenju predlagali tudi Hasana 
Čengiča, očitno ključno osebnost celotne afere. (Z. Š.)

Mimo Neodvisnosti prekinili stavko
RAVNE NA KOROŠKEM, 17. marca-V železarski družbi Metal 

na Ravnah so danes prekinili stavko, ki jo je včeraj začel sindikat 
Neodvisnost. Stavkovni odbor sklepa o tem sicer ni sprejel, vendar 
stavke praktično ni več. V valjarni so začeli delo, v kovačnici pa se še 
pogajajo. Delavci v jeklarni na sinočnjem zboru niso bili za stavko in 
so zavrnili predlog vodje stavkovnega odbora Miroslava Garba. 
Kakšnih tisoč dvesto zaposlenih v Metalu je danes dobilo plače za 
februar brez zahtevanega 15-odstotnega povišanja; direktor družbe 
Stanko Petovar pa jim je obljubil, da bodo od prihodnjega meseca 
zraven plač spet dobivali tudi tako imenovani osebni prispevek, 
pogoj zanj pa je, da bodo v celoti dosegali proizvodne načrte. 
Povprečna plača v Metalu je 53 tisoč tolarjev, kar je precej več kot na 
Jesenicah in v Štorah. Delavci, ki navzlic vsemu še stavkajo (takšnih 
je nekaj deset), svojim sodelavcem ne preprečujejo dela. V tovarni so 
prepričani, da ima stavka politično ozadje. (I. P.)

SKEI: Rešil bi nas 
samo industrijski lobi
Izredna seja sindikata s predstavniki vodstev 
Slovenskih železarn o možnostih za preživetje
LJUBLJANA, 17. marca — Današnja izredna seja Sindikata kovin
ske in elektroindustrije Slovenije (SKEI), na kateri so predstavniki 
vodstvene strukture Slovenskih železarn (SŽ) s predstavniki posa
meznih sindikatov poskušali najti skupni jezik pri iskanju možnosti 
za preživetje koncerna, je prinesla kar nekaj tehtnih ugotovitev. 
Kot se zdi, se je na koncu vendarle potrdila misel enega izmed 
razpravljavcev, da bodo vse rešitve bolj ali mapj zasilne, dokler bo 
železarstvo odvisno od »državne infuzije«.

drugim sprejel sklep, da je proti 
vsakršnim poskusom zapiranja 
podjetij koncerna SŽ.

Pravna fakulteta v Ljubljani
razpisuje

magistrski podiplomski študij s področja 
civilnega prava in gospodarskega prava.
Podrobnejši vpisni pogoji in drugi podatki o študiju so 
kandidatom na voljo v posebni brošuri, ki jo dobijo v arhi
vu Pravne fakultete, lahko pa pokličejo tudi po telefonu 
125-40-12 oz. 125-40-04.

študij bo fakulteta sprejemala do 31. marca
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Prijave za 
letos.

CENTER ZA ZUNANJO TRGOVINO 
tel.; (069) 65 059, (061) 342 671 
fax.: (069) 65 590; (061) 218 380

Zanimivo in aktualno

UČINKOVIT POSLOVNI SEMINAR -12.-15.4 v Radencih 
ŠOLA CARINSKEGA POSLOVANJA -13. -16A. v Ljubljani 
INTERVJU ZA MENEDŽERJE - 13. -15.4 v Radencih
Prosimo, pokličite Center za zunanjo trgovino!

»V železarstvu ni miru prav 
nikjer v Evropi, povsod se borijo 
za svoj obstoj in to nas, še pose
bej letos, čaka tudi v Sloveniji,« 
je v imenu vodstva Slovenskih 
železarn povedal v. d. direktorja 
Andrej Kokalj. Po njegovi sodbi 
naše železarstvo še nikoli ni ime
lo tako velikih naročil kot zdaj, 
vprašanje pa je, »ali bomo znali 
ustrezno znižati stroške proiz
vodnje, njeno raven pa prilago
diti evropskim zahtevam«.

Na današnji seji je bilo največ 
govora o tem, da ni denarja niti 
za načrtovano proizvodnjo. Ne
kateri so krivdo iskali v državi, 
ki je kot lastnik pripravljena po
magati koncernu le, kolikor ji to 
nalaga zakon, drugi pa v dej
stvu, da ni prave pripravljenosti 
za izrabo »najboljšega« finanč
nega vira. Ta naj bi se skrival 
v bankah, ki so si po mnenju 
predstavnikov sindikatov opo
mogle prav s sanacijo železarn.

Kljub megli, v katero je še 
vedno ovita sanacija, pa naj bi 
bilo jasno, da so vodstvene 
strukture dobile prevelika poo
blastila za razreševanje presež
nih delavcev, meni predsednik 
SKEI Albert Vodovnik. Zato je 
sindikat že sprožil ustavni spor 
zaradi zakona o prisilni poravna
vi, stečaju in likvidaciji, ki men
da postopek za razrešitev delav
cev preveč poenostavlja. Pri tem 
je Vodovnik pozval posamezne 
stranke, a tudi parlament in vla
do, naj končno presežejo dose
danje politično obravnavanje ta
ko pereče teme, kot je usoda 
SŽ. Namesto poskusov razvred
notenja posameznih podjetij 
z očitnim ciljem, doseči poceni 
privatizacijo, naj bi se začelo 
vlagati v proizvodnjo.

»Vsi skupaj nimamo dovolj’ 
denarja, da bi lahko zagotovili 
kontinuirano delo v taki proiz
vodnji. Enkrat se bo pač treba 
odločiti — tudi za boleče poteze,« 
je na različne predloge razprav
ljavcev odgovoril Jože Hujs, 
predsednik upravnega odbora 
SŽ. Po njegovem prepričanju bi 
bilo to najboljše tudi za Štore, 
kjer naj bi se po ugotovitvah sin- 

j dikalnih predstavnikov menda 
j že začenjal udejanjati scenarij 
i postopne likvidacije podjetja Je

klo, kar naj bi sčasoma končalo 
! 150-letno železarsko tradicijo 
i v Štorah. Da do tega ne bi pri- 
' šlo, je izvršni odbor SKEI med

Ob številnih pomislekih do 
položaja tako imenovanih »inku
batorjev«, kjer so začasno zapo
sleni presežni delavci, predvsem 
invalidi, je SKEI danes dobil za
gotovilo, da ta podjetja ne bodo 
šla v stečaj. Slišati pa je bilo tudi 
precej očitkov na vladno uvaja
nje »anarhične tržne svobode«.
ki naj bi zakrivila težave v slo
venskem gospodarstvu. SKEI, ki 
si je postavil za cilj panožno ko
lektivno pogodbo, ugotavlja, da 
bi se mnogim težavam lahko 
izognili z ustanovitvijo industrij
skega lobija. Pobuda za to je bi
la danes izrečena povsem resno.

DIANA ZAJEC

nam, stranka pa bo predlagala, 
naj bi kandidati imeli stalno pre
bivališče v enoti, v kateri bodo 
kandidirali. Če njihov predlog 
ne bo sprejet, Ribičič obljublja, 
da ga bodo spoštovali vsaj 
v ZLSD.

Kot je še povedal, bodo po
slanci ZLSD podprli minimalno 
korigiran zakon o RTV, ki pred
videva nestrankarsko sestavo 
sveta RTV. V državnem zboru 
se bodo njihovi poslanci zavze
mali, da bi tudi druge stranke 
podprle predlog, da bi DZ ime
noval manjši del članov sveta in 
tako zmanjšal strankarski vpliv 
na radiu in televiziji.

Na sredini seji vlade je pred
sednik krščanskih demokratov in 
zunanji minister Lojze Peterle 
zahteval, naj bi vlada čim prej 
obravnavala poročilo Službe 
družbenega knjigovodstva o fi
nančnem poslovanju ministrstva 
za delo, družine in socialne za
deve, ki ga vodi članica Združe
ne liste socialnih demokratov Jo
žica Puhar. Pronicljivejši analiti
ki so v Peterletovem nastopu in 
trdnosti osi SKD-LDS prepoz
nali vnovično obuditev sicer že 
stare namere premiera dr. Jane
za Drnovška, da Puharjevo za
menja.

Menda je ministrica proti kon
cu vladne seje predlagala, naj 
vlada tem primeru vključi 
v obravnavo vsa ministrstva, ki 
jih zajema poročilo SDK, v prvi 
vrsti obrambno. Poleg teh je na
mreč SDK pregledala poslovanje 
ministrstva za notranje in zuna
nje zadeve, nekdanjega ministr
stva za informiranje, za turizem 
in podobno ter odkrila večje ali 
manjše nepravilnosti. Tako naj 
bi vlada obravnavala poslovanje 
vseh ministrstev, v katerih je 
SDK opravila inšpekcijo, v tako 
imenovanem »paketu«, vendar 
so informacije o tem, ali je spre
jela formalni sklep o takšni odlo
čitvi ali ne, različna.

V Združeni listi socialnih de
mokratov trdijo, da je vlada na 
seji sprejela sklep o paketnem 
obravnavanju tistih ministrstev, 
ki jih je pregledala SDK. Na da
našnji tiskovni konferenci so po
leg tega povedali, da v stranki 
ne poznajo poročila SDK, pa tu
di pisne zahteve po zamenjavi 
njihove ministrice ne poznajo. 
Kot v ZL razumejo koalicijsko 
pogodbo med to stranko in Dr
novškom oziroma LDS, je man
datar obvezan, da v pisni obliki 
predstavi argumente za zamenja-

njavi ponudilo drugega kandida
ta. Tako so predstavniki ZLSD 
na današnji tiskovni konferenci 
potrdili, da bodo do poročila 
SDK o poslovanju ministrstva 
Puharjeve zavzeli stališče takoj, 
ko se bodo z njim seznanili, ena
ko pa bodo napravili s pisno 
zahtevo premiera Drnovška 
- najprej bodo pregledali njego
ve argumente, o njih razpravljali 
in se šele potem odločili, ali ob
stajajo utemeljeni razlogi za za
menjavo ali ne. Zato tudi še ni
majo novega kandidata za mini
strsko mesto, nikakor pa pred
sedniku vlade ne odrekajo pravi
ce, da oceni delo posameznega 
ministra ali ministrice in predla
ga argumente za zamenjavo.

Če je verjeti besedam pred
sednika ZLSD Janeza Kocijanči
ča, ki jih je izrekel na tiskovni 
konferenci pred slabimi štirinaj
stimi dnevi (4. marca), bo stran
ka težko sprejela zamenjavo mi
nistrice Puharjeve.

DEJAN PUŠENJAK

»Ne vem sicer, kaj sem hude
ga naredil, da moram poslušati 
take nesmisle predlagateljev te 
izredne seje. Po drugi strani pa 
mora tukaj toliko pametnih ljudi 
tratiti svoj čas in pojasnjevati 
stvari, ki so že dolgo jasne ali so 
bile jasne vsaj meni,« je začel 
Janez Kopač (LDS) in potem ra
zložil svojim kolegom poslancem 
Žaretu Preglju in Marjanu Po
dobniku (oba SLS), koliko ne
umnosti sta natrosila v svojih 
razpravah. »Če se je treba sez
naniti s tem, kaj je javni dolg, 
potem naj bi gospod Podobnik 
namesto izredne seje rajši sklical 
skupščinski posvet ali pa organi
ziral seminar, na katerem bi se 
o teh rečeh poučili. Če pa želite 
imeti notranjepolitična obraču
navanja ali magari ulični linč ne 
vem koga, vas prosim, da to po
veste naravnost.«

»Na žalost je v Sloveniji več 
kot 25 tisoč ljudi nepismenih. In 
če bi se ti ljudje združili in izvoli
li svojega poslanca, bi imel ena
ko pravico, kot jo imate vi, kot 
jo ima vsak doktor ekonomije, 
govoriti, vprašati in biti poučen. 
To je bistvo demokracije, ki smo 
jo dosegli,« je repliciral Jožef 
Kopše (SNS). In nato še Marjan 
Podobnik: »Najprej bi rad zelo 
jasno povedal, da ne želimo no
benega linča. Osebno bi rekel, 
gorje državi, ki ima tako neod
govorne ljudi na odgovornih me
stih, kot je to v primeru Kopača 
in njemu podobnih. To je konec 
koncev pokazal tudi s predlo
gom dodatnih sklepov skupaj 
s še nekaterimi strankarskimi 
kolegi. Gospod Kopač, uporabili 
ste zlonamerne interpretacije 
gradiva predlogov sklepov. Za
kaj ste se za to odločili, je seve
da drugo vprašanje. Lahko pa 
vam povem nekaj. Če še vedno 
mislite, da boste lahko imeli lju
di za norca, da je možno o petih 
milijardah nemških mark govori
ti tako, da boste samo vi posve
čeni razlagati ljudem, kaj je in 
kaj ni treba pokriti, potem se 
hudo motite. Ce mislite, da nas 
boste sprovocirali s svojim nači
nom, je to samo vaš up. Imamo 
dovolj živcev in dovolj časa in 

- bomo vztrajali pri tem, da bo 
slovenska javnost vedela, kdaj, 
kje in kako je nastal javni dolg.« 
Pridružil se mu je še strankarski

Slika slovenske politike
V bran Kopaču se je postavil 

njegov strankarski kolega Jožef 
Školč: »Zdi se, da v veliki meri 
drži, da marsikomu pride prav 
vsaka tema zato, da se zgraža 
bodisi nad vlado bodisi nad go
spodom Kopačem ali pa kar nad 
celim svetom ali nad svojo nemi
lo usodo. Za vse, o čemer danes 
govorimo, zgražanje absolutno 
ne pride v poštev in tudi nezna
nje ne opravičuje zgražanja in 
zmerjanja ljudi s tega odra. Go
spod Kopač nima prav le v točki, 
da je ta seja zaman. Mislim, da 
ni, saj se tako kaže slika sloven
ske politike, tudi tega, da se ne 
izpusti nobene priložnosti za na
biranje političnih točk. Seveda je 
politika narejena tudi za to in po 
tej strani jo pač vsak po svoji 
zmožnosti izrablja. Dal pa bi 
prav gospodu Kopšetu, ko trdi, 
da imajo tudi nepismeni lahko 
svojega predstavnika.«

Tudi Kopač ni ostal dolžan: 
»Opravičujem se, ampak vi še 
vedno nič ne razumete.« In dr. 
Francu Zagožnu je povedal: 
»Zadnjič sem bral neko vašo izja
vo s tiskovne konference. Tam 
niste razločevali med Pariškim 
klubom in konzorcijem komeric- 
lanih bank. Odgovorno trdim, da 
ne veste, kaj je eno in kaj drugo, 
in ne vem, kako si potem drznete 
tukaj oporekati, da se zavzemam 
za neke druge reči.«

Drugega kot zmerjati ne 
znate!

Marjan Podobnik pa nazaj: 
»Najprej bi prav iskreno rad re
kel gospodu Kopaču in gospodu 
Školču, ne podcenjujte drugih, 
če želite, da vas jemljemo resno. 
Strokovne skupine so tri dni in 
dve noči pripravljale določene 
zadeve. Če boste želeli videti kaj 
več, boste lahko prišli tudi na 
predstavitev programa, celo po
vabljeni boste zraven, kjer boste 
lahko razlagali, kako gledate na 
zadeve. Vendar, za božjo voljo, 
ne podcenjujte drugih, da razen

predlagajo, skoraj ne znate.«

Pomagala mu je še dr. Metka 
Karner - Lukač: »Ob tem, ko nas 
tale pametna stran že celo po
poldne pita z visoko finančno 
znanostjo, o kateri nimamo no
benega osnovnega poznavanja 
dejstev, kot je povedal gospod 
Deželak. Ob tem, ko nam go
spod Kopač očita, da delamo 
škodo odnosu do tujcev, ob tem. 
ko nam gospod Školč govori, da 
se javni dolg ne bo niti za cent 
zmanjšal, itd. bom sama nastopi
la z dejstvi, zato da bomo stopili 
na tla iz te visoke finančne zna
nosti in bomo govorili v jeziku, ki 
ga bodo razumeli vsi poslanci te
ga zbora. Samo deset minut sem 
porabila za to, da bi se naš javni 
dolg lahko takoj znižal za 221 
tisoč mark, ker je končni korist
nik kredita Brodospas v sosednji 
Hrvaški. Takoj bi se lahko znižal 
za 151 tisoč švicarskih frankov, 
259 tisoč nemških mark, 256 tisoč 
lir, katerega končni koristnik je 
Istra Turist v sosednji državi. Če 
bi imela čas še kak teden, verje
mite, bi tole zneslo 200 milijonov 
mark ali še kaj več,« je naštela in 
dodala, da gre pri vsem le za 
vprašanje pripravljenosti za 
zmanjšanje javnega dolga. Mini
stru Gaspariju pa je naslovila še 
vprašanje, ali je minister medna
rodnega prava in minister med
narodnih finančnih interesov ali 
pa je naš minister, ker bi se 
o mednarodnem pravu, kot je re
kla, lahko poučila sama.

Ločiti zrno od plev
Alojz Metelko (SLS) je v svoji 

razpravi priznal, da res vsega ne 
razume, »ampak znam ločiti zrno 
od plev«. Tudi Zagožen se je po
novno oglasil in med drugim po
vedal, da je bil »v Sloveniji leta 
1988 nekdo obtožen veleizdaje. 
Dr. Bučar je bil, ki je svetoval 
tujim vladam, naj nehajo krediti
rati komunistični režim. Če bi bi
lo to povedano prej in če bi tuje 
vlade in banke to upoštevale, po
tem bi bil naš javni dolg manjši,«

Na Metelka se je navezal Igor 
Omerza, rekoč, da ne razume 
tekstov predlagateljev. »Nekje so 
za pogajanja, drugje ne, potem 
so, ampak je treba tiste komuni
ste, ki so to naredili, locirati. 
Gradivo predlagateljev je nedefi
nirano, nima podpisov. Gospod 
Janša govori o neki svoji skupini, 
gospod Podobnik govori o veli
kih ekspertih, ki nam bodo nekaj 
predstavili. Vneto čakam na to, 
ampak če bodo tako konfuzni 
teksti, bi si želel od predlagatelja 
jasno stališče, da potem normal
no razpravljamo.«

Še ostrejši je bil dr. Dimitrij 
Rupel iz iste poslanske skupine, 
ki je med drugim dejal: »Poglejte 
si število strani, ki so bile fotoko
pirane za poslance tega zbora, 
a jih seveda niso sposobni pre
brati, tudi če bi jih hoteli. Ne 
samo, da ne znajo jezikov. Tisti, 
ki so predlagali to sejo, nimajo 
pojma o zadevah. Gospod Metel
ko je s svojo razpravo dokazal 
karakter današnje razprave in te 
režije, ki ji žal podlegamo vsi po
slanci in tratimo dragoceni čas. 
Tratimo dragoceno energijo, tra
timo bogu čas in tratimo tej drža
vi tudi ugled.« J. T.

INFORMACIJE IZ DELA NAMESTO IZ GRADIVA (Foto: Miško Kranjec)

Preprečevanje genetskih 
bolezni je zelo drago
Akcije, s katerimi genetska služba Ginekolo
ške klinike v Kliničnem centru išče sponzorje
LJUBLJANA, 17. marca - Da bi se vsak otrok rodil zdrav, je 
zgovorno sporočilo akcije, ki jo vodi Služba za medicinsko genetiko 
z Laboratorijem za molekularno genetiko Ginekološke klinike Kli
ničnega centra v Ljubljani. Strokovnjaki si prizadevajo z različnimi 
akcijami zbrati denar, da bi kupili nujno potrebno opremo za razvoj 
te dejavnosti v Sloveniji. Med akcijami, ki naj bi spodbudile spon
zorje, bo tudi družabna prireditev s kulturnim srečanjem z gledali
ško predstavo uspešnico, Mož moje žene, darilo Kulturnega doma 
Španski borci in igralcev Iztoka Valiča in Iva Bana, 24. marca ob 
20. uri.

ni ima na tem področju že več 
kot 25-letno tradicijo, v tujini so 
ustrezno usposobili kadre in or
ganizirali Laboratorij za moleku
larno genetiko za diagnostiko in 
preprečevanje genetskih bolezni 
- to jim je že v precejšnji meri 
uspelo s pomočjo omenjene ak
cije »Da bi se vsak otrok rodil 
zdrav - nujno pa potrebujejo še 
dodatno opremo, ki »nima si
stemskega vira finansiranja«.

Denar je mogoče nakazati na: 
Klinični center Ljubljana, ŽR 
števUka 50103-603-51820 s pri
pisom »Za ginekološko kliniko«. 

DRAGICA BOŠNJAK

Genetske bolezni namreč 
predstavljajo tudi v Sloveniji po
memben vzrok za obolevnosti, 
invalidnosti in smrtnosti v otro
ški in odrasli dobi; v skupino ge
netskih bolezni sicer sodi več kot 
3.500 genopatij, sicer pa stro
kovnjaki govorijo o več kot 5000 
doslej znanih genskih boleznih.

Kot so na današnjem pogovo
ru z novinarji povedali strokov
njaki s te klinike »vzročno 
zdravljenje genetskih bolezni ni 
možno, zato je pomembno učin
kovito preprečevanje; genetsko 
svetovanje s pomočjo specifične 
diagnostike bolezni pri bolnikih 
in njihovih sorodnikih oziroma 
prenatalna diagnostika pri no
sečnicah.

Ginekološka klinika v Ljubija-
VIKEND

Javna tribuna 
o šolskem 
sistemu

LJUBLJANA, 17. marca - 
Zveza prijateljev mladine Slo
venije je danes v Cankarjevem 
domu pripravila odmevno in ze
lo dobro obiskano okroglo mi
zo, ki je sprva sicer hotela govo
riti predvsem o tem, ali res toli
ko šolarjev potrebuje inštrukci- 
je (celo že v 5. razredu osnovne 
šole, pozneje pa še toliko več), 
v vroči debati pa se je razvila 
v javno tribuno o negativnih iz
kušnjah z našim šolskim siste
mom. Vodil jo je mag. Marjan 
Šetinc, oglašali so se psihologi, 
svetovalci, učitelji, ravnatelji in 
starši, vsak s svojimi izkušnjami 
in težavami, pri čemer je treba 
povedati, da je bil v ospredju 
interes preobremenjenega 
učenca. Prišli so so bili tudi 
predstavniki ministrstva in za
voda za šolstvo, tudi državna 
sekretarka za osnovno šolstvo 
mag. Teja Valenčič in direktor 
zavoda za šolstvo Ivan Loren
čič. Postregla sta z nekaj kon
kretnimi ukrepi, ki se priprav
ljajo, da bi šolski sitem postal 
manj frustrirajoč in da bi bolj 
upošteval individualne lastnosti 
učenca. B.P,

Razglasili zmagovalce 
ocenjevanja mejnih 
prehodov

TOLMIN, 17 marca - V Tol
minu se je danes končala sedma 
akcija Turistične zveze Slovenije 
in Radia Koper ter Radia Mari
bor ocenjevanja mednarodnih 
mejnih prehodov. Prireditve, na 
kateri so letošnja priznanja preje
li prehodi Šentilj, Vrtojba. Hol
mec, Robič pri Kobaridu, Obrež
je, Dolga vas, Škofije in Krvavi 
Potok, so se udeležiti tudi mini
ster za notranje zadeve Ivan Biz
jak, direktor republiške carinske 
uprave Franc Košir in predsed
nik turistične zveze Slovenije 
Marjan Rožič. Slednji je predsta
vil projekt zveze, ministrstva za 
notranje zadeve in republiške ca
rinske uprave ter Kompasovega 
podjetja Mejni turistični servis 
z naslovom Za odprtost in gosto
ljubje na mejnih prehodih repu
blike Slovenije. Osnovni smisel 
projekta je s spodbujanjem na
ložb v posodobitev in dobrega 
dela mejnih organov turistu omo
gočiti, da se pri nas že na vstopu 
v državo ne bo počutil kot tujec 
ampak kot gost. Novost letošnje 
akcije turistične zveze in obeh 
radijskih postaj je, da so ob dveh 
kategorijah prehodov, velikih in 
malih, uvedli še dve in sicer pre
hode z najtežjimi delovnimi po
goji ter prehode na meji s Hrva
ško. K. R.

Delovna sredstva 
so oskubila 
januarsko izdelavo
Industrija je januaija izde
lala za 0,4 odstotka manj 
kot v tem mesecu lani

LJUBLJANA, 17. marca 
- Januarja letos je industrija 
v Sloveniji izdelala za 0,4 odstot
ka manj kot januarja lani ter za 
5,4 odstotka manj kot decembra 
lani. To je danes z enomesečno 
zamudo — ter z opravičilom za
njo — sporočil slovenski statistič
ni zavod. Izračun je še predho
den, kar je za industrijske podat
ke v začetku leta običajno.

Ker je december zadnja leta 
bogat s prazniki, ni preveč poh
valno, če je januarska proizvod
nja v primerjavi z njim še nižja. 
Januar bi moral biti zaradi pre
stavitve šolskih počitnic v febru
ar , po obsegu izdelave obilnejši, 
še zlasti letošnji, ki je imel v pri
merjavi z lanskim delovni dan 
več. Ta »dodatni« dan se sicer 
pozna pri proizvodnji reproduk
cijskih izdelkov in blaga za širo
ko porabo, saj je bila prva za 
4,8, druga pa za 5,9 odstotka 
večja kot januarja lani, ne pa tu 
di pri delovnih sredstvih, saj so 
jih izdelali kar za 22,8 odstotka 
manj.
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Direktor se ponuja 
za kupca Pomurke
MURSKA SOBOTA, 17. marca - Direktor Mesne industrije 
Pomurka Milan Bratkovič je danes državnemu razvojnemu 
skladu, kije 55-odstotni lastnik soboške mesne industrije, poslal 
tudi uradno ponudbo za odkup podjetja. Bratkovič je priprav
ljen za nakup Pomurke odšteti v gotovini četrtino vrednosti 
njenega kapitala, ki je vreden deset milijonov mark. Neuradno 
se ve, da se za nakup Pomurke zanima še pet kupcev, katerih 
imena pa za zdaj še niso znana v javnosti. O prodaji Pomurke bo 
odločala skupščina podjetja, na Bratkovičevo zahtevo pa naj bi 
se to zgodilo do konca polletja.

Bratkovič trdi, da Sklada in zadruge, ki so 45-odstotni lastnik 
Pomurke, ne zanima trajno lastništvo. Zato so člani upravnega 
odbora na včerajšnji seji zelo resno razmišljali tudi o tem, kdo bi 
bil bodoči lastnik Pomurke. »Resnična sanacija Pomurke je 
možna le v primeru, če se reši velik problem njene pasive, ki jo 
predstavljata deset milijonov mark vrednega družbenega premo
ženja in 40 milijonov mark dolgov. Možni rešitvi sta dve. Prva je 
gotovo prodaja lastniških deležev Sklada in zadruge, druga pa 
v nadaljnjem odkupu njenih dolgov. Sklad je v začetku leta od 
Pomurske banke že odkupil vse njene terjatve do Mesne indu
strije,« je povedal Milan Bratkovič, ki gaje upravni odbor včeraj 
ponovno imenoval za direktorja za obdobje do konca prihod
njega leta.

Upravni odbor je ugodno ocenil lanske poslovne rezultate 
Pomurke, ki pri tekočem poslovanju ni imela izgube. Na račun 
starih dolgov pa je Pomurka lani ustvarila 483 milijonov tolarjev 
izgube, ki pa ne bo šla v breme njenega kapitala, pač pa jo bodo 
pokrili v prihodnjih petih letih. Predlansko izgubo so pokrili na 
škodo družbenega kapitala v podjetju. Bratkovič ne razmišlja 
o stečaju Pomurke, saj se njeno poslovanje izboljšuje, potrebna 
pa so precejšnja vlaganja v modernizacijo proizvodnje.

IVAN GERENČER
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Bojte se upravnikov, ki jim je 
treba stalno gledati pod prste!
Upravniku, ki ga morajo lastniki vsak mesec posebej kontrolirati, ali jim je zaračunal vse po dogovoru, bi se bilo bo
lje izogniti - Vedeti je treba, kako upravnik ravna z neplačniki - Nekateri del cene skrijejo v Azne stroške in provizije
LJUBLJANA, 17. marca - Bežen pregled dela dveh od podjetij, ki 
se ukvarjajo z upravljanjem stanovanjskih hiš (v prvih dveh nadalje
vanjih smo predstavili upravljanje Stanovanjskega podjetja Ljub
ljana (SPL) in Stanovanjske zadruge RTV), nam seveda še ne more 
odgovoriti na pogosto zastavljano in v bistvu najpomembnejše vpra
šanje, koga izbrati za upravnika. Če pustimo ob strani dejstvo, da 
vsak od sogovornikov pač skuša prikazati le svoje dobre strani, 
neprijetne podrobnosti pa zavije v celofan, nam lahko tak pregled 
koristi vsaj v toliko, da vemo, na kaj naj bi bUi pri izbiri upravnika 
sploh pozorni.

Najprej beseda o ceni uprav
ljanja. Ta je ena bistvenih kon
kurenčnih sestavin ponudbe vsa
kega upravnika. Nobeden od za
konskih aktov je ne omejuje, saj 
je to tržna kategorija, prav tako 
nikjer ne piše, na kakšen način 
naj bi se ta cena oblikovala. Sta
novanjski zakon določa le, kako 
se stroški upravljanja delijo med 
lastnike: upravljanje se zaračuna 
glede na vrednost solastniškega 
deleža v večstanovanjski hiši.
Metodologija za izračun nepro-

Vroča razprava o TNP
Predlog zakona o lastninskem preoblikovanju podjetij na območju Triglavske
ga narodnega parka je na poti v DZ, toda zadeve še zdaleč niso razčiščene
LJUBLJANA, 17. marca - Predlog zakona o lastninskem preobli
kovanju podjetij na območju Triglavskega narodnega parka (TNP) 
so člani Rejčeve komisije poslali v prvo obravnavo na marčevsko 
sejo DZ. Zato, da jim je to uspelo, so porabili skoraj dve uri 
prepričevanj, na koncu katerih so prevladala mnenja tistih, ki 
želijo, da bo predlagateljstvo zakona za drugo državnozborsko bra
nje v rokah vlade.

Osnovni problem, kot je po
kazala razprava, je bil že v tem, 
da v Poročevalcu ni bil objavljen 
predlog zakona, ki bi bil uskla
jen s stališči vlade. Čeprav je 
Benjamin Henigman, ki je razla
gal mnenja predlagateljev (to je 
sedem poslancev SKD), menil, 
da je zakon v dveh tretjinah us
klajen, nasprotne strani o tem ni 
prepričal. Kakorkoli, Henigman 
je povedal, da gre za tri temeljna 
razhajanja oziroma tri različne 
koncepte privatizacije na ob
močju TNP. Po prvi varianti, za 
katero naj bi zakon pripravljala 
agencija za privatizacijo, naj bi 
šlo za strogo podržavljanje; dru
go, liberalistično, ki potrebe po 
posebnem zakonu ne vidi, naj bi 
zagovarjala podjetja; tretjo naj 
bi predstavljal zakon omenjenih 
predlagateljev, ki naj bi poskušal 
uskladiti različne interese, zado
stiti zahtevam tamkajšnjega pre
bivalstva in lokalnih skupnosti in 
pri vsem tem upošteval posebno

ureditev, ki velja za Triglavski 
narodni park.

Kot precej sporna zadeva se je 
v razpravi pokazala obravnava 
tako imenovanega sklada TNP, 
na katerega naj bi prešlo 40 od
stotkov lastnine. Edini ustanovi
telj tega sklada naj bi bila drža
va, ki pa bi potem prenesla na 
javni zavod TNP pet odstotkov 
delnic in na tri občine skupaj 15 
odstotkov. Kaj je izzvalo največ 
nasprotujočih si mnenj? Zlasti 
to, da naj bi v naslednji fazi 
omenjeni sklad prenesel na poo
blaščene investicijske družbe ali 
zadruge maksimalno 45 odstot
kov in da naj bi bilo teh družb 
ali zadrug pet.

Iz investicijskih družb, je dejal 
državni sekretar za privatizacijo 
Tone Rop, se dela spačke in vi
šek tega je, da naj bi jih bilo pet. 
Pooblaščenim družbam pa se ta
ko tudi omogoča, da naj bi ne
posredno privatizirala na tem 
območju. Temu, kot tudi preno-

»Pošteni črnograditelji« 

vodijo z ena proti nič
LUCIJA, 17. marca — »Mar ste res mislili, da boste nam, 250 
črnograditeljem iz piranske občine, lahko porušili vse te črne 
gradnje, kot ste to predlagali v osnutku pupa za sanacijo degradi
ranega prostora,« je polna samozavesti in prepričanosti, da se to 
ne bo nikoli zgodilo, očitajoče zabrusila ena od prizadetih last
nic, ki so se sinoči zbrali v prepolni dvorani lucijske krajevne 
skupnosti. Razprava je bila vroča in udeleženci so predstavni
kom občinske uprave dali vedeti, da si obravnavani papir lahko 
nekam zataknejo.

Med približno 150 udeleženci razprave v lucijski krajevni 
skupnosti je bilo slišati tudi take pripombe: »Tistega Občinarja bi 
zdaj najraje stisnil za vrat...Mi, ki smo prijavili črne gradnje, smo 
ogoljufani pošteni črnograditelji! Dobili smo nož v hrbet...Sem 
smo prišli, da bi poslovenili območje, zdaj pa nas hočejo Slo
vence iztrebiti...Črne gradnje se morajo enkrat nehati...Ustano
vimo društvo črnograditeljev in napišimo peticijo ter jo nesimo 
v Ljubljano...Kaj boste počeli na parcelah potem, ko boste 
porušili hišice?...Še v Triglavskem narodnem parku niso zrušili 
nobene črne gradnje!...V Sloveniji bi v povprečju radi legalizirali 
83 odstotkov nedovoljenih gradenj, tukaj pa bi jih podoben 
odstotek radi porušili...«

Osnutek prostorsko ureditvenih pogojev za sanacijo degradi
ranega prostora v piranski občini skuša odločno počistiti s črnimi 
gradnjami v občini, ki je bila doslej zanje majhen paradiž. Od 
približno 600 evidentiranih (evidentirane pa temeljitemu delu 
navkljub niso vse) nedovoljenih gradenj v občini jih je le 380 
prijavljenih s prošnjo za legalizacijo. Od teh jih osnutek načrta za 
sanacijo prostora predvideva 235 (63 odstotkov) za rušenje, 
natančneje - 235 je takih, ki jih po tem osnutku ni mogoče 
legalizirati (In od tega jih je 135 prijavljenih kot počitniška 
hišica). Razlog za tako visoko število predlaganih rušitev je 
preprost - večina lastnikov hišic, predlaganih za rušenje, je 
zidala na nezazidljivem zemljišču.

Tisti, ki so svoje črne gradnje prijavili tako, kot je to predvide
val zakon, se zdaj počutijo izigrane. Večina jih je bila prepričana, 
da bodo s prijavo črnih gradenj zlahka legalizirali objekte, ki so 
jih zgradili brez dovoljenj. Zdaj pa vse bolj spoznavajo, da niso 
prav nič na boljšem od tistih, ki črnih gradenj sploh niso prijavili 
in zanje tudi nič plačali. Namesto da bi torej država najprej 
poskrbela za tiste, ki se niso prijavili in zanje rušitveni moratorij 
sploh ne velja, se še zmeraj bolj ukvarja s t.i. »poštenimi črnogra
ditelji«, kot se imenujejo sami. Če bi zakoni in dogovori kaj 
držali, potem bi država morala najprej porušiti vse tiste, ki se 
sploh niso prijavili. Dotlej pa bi lastniki prijavljenih nedovoljenih 
gradenj lahko mirno spali.

Državi so tudi očitali, da ima dvojna merila: »Dokler država in 
občina ne porušita svojih črnih gradenj (mejni prehodi, parki
rišča, deponija...), ne moreta rušiti drugim!« Na javni obravnavi 
v lucijski krajevni skupnosti so črnograditelji sprejeli še nekaj 
sklepov in pobud. Najprej so zahtevali izdelavo novega načrta za 
sanacijo degradiranega prostora, ki bo predvidel rušitev podob
nega odstotka črnih gradenj, kot to velja za povprečje v Slove
niji. Od ministrstva za varstvo okolja bodo terjali, da ne odobri 
takega pupa. Sklenili pa so ustanoviti svoje društvo, v katerem 
bodo povezali interese.

Predstavnik občinskega izvršnega sveta, zadolžen za urejanje 
prostora. Žare Lipušček, je pojasnil, da prav vseh nedovoljenih 
gradenj, ki jih sporni sanacijski načrt ne dovoli legalizirati, nikoli 
niso niti nameravali rušiti. Nekaj je namreč objektov na zemljiš
čih, ki jih prostorski načrti napačno razvrščajo med kmetijska, 
nekaj objektov je v rezerviranih koridorjih za ceste, ki jih ne 
bodo nikoli gradili, lepo število objektov bo mogoče legalizirati 
po sprejemu odloka o gradnji pomožnih objektov na večjih 
površinah kmetijskih zemljišč... In še bi lahko naštevali razloge, 
ki kažejo na pripravljenost občinskih uradnikov, da bi nekoliko 
omilili prvotne zahteve. To pa že pomeni, da so »pošteni črno
graditelji« z lucijskega sestanka odšli s pomembno zmago v žepu. 
Brez zadrege so dali vedeti, da se ob taki zmedi, ne bodo zlahka 
pustili državi, ki očitno ne zna narediti reda.

Kaj pa naj na vse to rečejo vsi tisti državljani, ki si niso drznili 
biti »pošteni črnograditelji« in zdaj nimajo poceni pridobljenih 
lepih parcel v turistični občini, kot so to nekateri počeli povsem 
načrtno. Najbolj žalostno pa je, da vsem moratorijem in sanacij
skim načrtom navkljub v piranski občini še zmeraj, tudi ta 
trenutek, zidajo na črno . . . BORIS ŠULIGOJ

su kmetijskih zemljišč na ta 
sklad nasprotujemo. Čeprav je 
predsednik komisije Izidor Rejc 
menil, da so stališča predlagate
ljev precej usklajena s stališči 
ministrstva za ekonomske odno
se in razvoj, je Ivo Hvalica me
nil, da bi najprej kazalo uskladiti 
različne predlagane zakonske 
verzije in razčistiti vprašanja, kaj 
vlada podpira in čemu nasprotu
je. Za to se je zavzel tudi Miran 
Potrč in hkrati dejal, da soglaša

• Člani Rejčeve komisije so se 
zavzeli za to, da naj finančno 
ministrstvo v okviru letošnjega 
proračuna zagotovi potrebna 
sredstva za delo družbenih pra
vobranilcev. Zadovoljni so bili 
z odgovorom predstavnika BS, 
ki je povedal, da se v Hipotekar
ni banki Brežice nadaljuje pred- 
sanacijski postopek. O proble
matiki koprskega Iplasa bodo 
odločali, ko bodo dobili tudi in
formacije iz koprske banke.
V zvezi s prodajo podjetja SOP 
Krško - kot posebno točko jo je 
predlagal Branko Janc — so se 
strinjali, da naj bi z njo sklad za 
razvoj, ki jo je razpisal, počakal, 
dokler se o spornih stvareh 
v zvezi s tem podjetjem ne bo 
odločilo tudi sodišče.

s stališči vlade. Tudi Jožetu 
Protnerju se ni zdelo prav, da se 
danes ne pogovarjajo o že uskla
jenem zakonskem predlogu. 
Zlasti pa je opozarjal na to, da 
se s 26. členom v Poročevalcu 
objavljenega zakona, po kate
rem se na sklad TNP prenesejo 
vsa kmetijska zemljišča in goz
dovi in jih potem lahko ta sklad 
da preko investicijskih družb (ali 
zadrug) v uporabo kmetom, po
sega v veljavno kmetijsko uredi
tev. Zakon, je menila Breda Pe
čan, je napisan tako, da ga razu
mejo le tisti, ki so ga pisali. Sicer 
pa, da je v njem opazen absurd, 
po katerem bi lahko prebivalci 
tega območja postali celo lastni
ki vsega območja TNP in bi, ka
rikirano rečeno, pobirali vstop
nino za na Triglav.

Če bo komisija podprla tudi 
stališča vlade, potem se mora za
vezati, da bo predlog zakona za 
drugo branje na DZ pripravila 
vlada skupaj s predlagatelji. To 
pa zato, kot je menil Tone An
derlič, ker bi se lahko zgodilo, 
da bi predlagatelji v drugem kro
gu oblikovanja zakona k delu 
vlado povabili — ali pa ne, kot se 
je zgodilo zdaj, ko v Poročevalcu 
objavljen zakon ni usklajen 
z vladnimi stališči. Izid glasova
nja je torej odločil, da se predlog 
zakona zdaj pošlje v prvo obrav
navo na marčevsko sejo DZ, za 
drugo obravnavo pa kot predla
gatelja določil vlado skupaj 
s predlagatelji.

SILVA ČEH

fitne najemnine določa v kalku
laciji te najemnine, da gre za 
upravljanje 0,3 odstotka letne 
vrednosti stanovanja, kar je pri
bližno desetina zakonsko dolo
čene neprofitne najemnine. 
Vendar je to v bistvu le zaveza 
za lastnika, da najemniku v ta
kem stanovanju ne more všteti 
v najemnino na račun upravlja
nja več, kot je določeno. Na 
splošno pa je za upravnike to le 
priporočilo, ki se ga držijo ali 
tudi ne (zlasti če upoštevamo, da 
so neprofitne najemnine umetno 
zadrževane).

Cene z brado
Poudariti je treba, da cene po

sameznih upravnikov med seboj 
niso primerljive, saj upravniki ne 
nudijo vsi enakega obsega stori
tev. Razlike pa nastanejo pred
vsem zato, ker nekateri del cene 
skrijejo v razne stroške, provizi
je, ali jo, kot na primer SPL, 
zameglijo tako, da jo preprosto 
razčlenijo v dve postavki. Zato se 
je naprej treba pozanimati, kaj je 
poleg fiksne cene upravniku še 
treba plačati za njegovo delo (ali 
jamčenje), kolikšne so provizije 
in za kaj jih upravnik zaračuna, 
koliko stara je cena v ponudbi 
(poučna je denimo izkušnja novi
narke, ki so ji v SPL povedali, da 
zaračunajo za upravljanje za dvo
sobno stanovanje 465 + 235 to
larjev, na položnici tega istega 
upravnika za marec pa je bila 
cena za dvosobno stanovanje bi
stveno višja: 841 + 421 tolarjev; 
pohvalili so se torej z več kot leto 
dni staro ceno), kako se cena 
povečuje.

Druga pomembna informacija 
zadeva način zbiranja denarja za 
obratovanje hiše, za vodo, toplo
to, odvoz smeti ipd; ali akonta- 
tivno ali šele po izstavljenih raču
nih in seveda, kdaj v mesecu. Pri 
akontativnem zbiranju plačuje
mo račune vnaprej, past pa je 
predvsem v tem, da se povečuje
jo možnosti za prelivanje denar
ja, bodisi znotraj hiše ali celo 
med hišami. Predvsem pa je tre

ba vedeti, kako upravnik ravna 
z neplačniki. Ali zalaga zanje 
svoj denar, ali »si izposodi« pri 
rednih plačnikih v hiši, kako teče 
izterjava. Časi, ko so solidarnost
no plačevali (morda nižje) raču
ne in zamudne obresti s skupne
ga računa skupnosti stanovalcev, 
naj bi bili dokončno mimo. 
O vnaprejšnjem rednem zbiranju 
denarja za večja dela, investicij
ska ali vzdrževalna, se lastniki 
odločajo sami. Pozorni pa naj bo
do, ali jim upravnik ta denar 
ustrezno obrestuje.

Upravnik jamči s svojim 
kapitalom

Dobro je vedeti tudi, kako ve
liko je pravzaprav podjetje, ki se 
ponuja za upravnika, koliko ima 
kapitala, s čim jamči svojim 
strankam. Velika podjetja imajo 
svoje prednosti (običajno imajo 
dovolj strokovnega kadra, izku
šenj, zaradi obsega dela bi lahko 
imeli nižje stroške), a tudi velike 
pomanjkljivosti (so neprilagodlji
va, drži se jih hipoteka preživetih 
navad). Ker pa upravnik dela 
z velikimi vsotami denarja, ker 
organizira dela, ki so urgentna in 
draga, za katerih plačilo je treba 
jamčiti, si ne Storemo zamišljati, 
da bi bil upravnik nekdo brez 
lastnega kapitala. Pravzaprav bi 
moral že zakonodajalec postaviti 
kot merilo določeno višino kapi
tala. Tako pa se denimo dogaja, 
da upravnik pobira akontacije, 
dobaviteljem plačuje z nekajme
sečno zamudo (kolikor je pač 
mogoče) in z denarjem lastnikov 
krpa svoj proračun.

Odveč tudi ne bo povprašati, 
koliko zaposlenih dela pri uprav
ljanju. Merila, ki veljajo v tujini, 
namreč okoli 250 stanovanj na 
zaposlenega, so za naše razmere 
(po mnenju največjega upravni
ka, SPL) neprimerna. Ko bo 
upravljanje utečeno, lastniki bolj 
ozaveščeni, stanovanjski fond pa 
urejen, bo to lahko veljalo tudi 
za nas. Določeno težo pa ima 
vendarle podatek o številu zapo
slenih tudi zdaj. Ko smo že pri 
zaposlenih: človek, ki ga je po
djetje zadolžilo za posamezno hi
šo, bi moral biti v stalnem stiku 
s to hišo, dostopen in dosegljiv. 
Drobnih človeških napak naj bi 
bilo čim manj. Upravnika, ki ga 
morajo lastniki vsak mesec pose
bej kontrolirati, ali jim je zaraču
nal vse po dogovoru, ali ni v pre
teklem letu morda čistilki izpla
čal (v breme hiše seveda) 14 plač

namesto dvanajstih, ali je njego
va evidenca popolna in pregled
na..., bi se bilo bolje izogniti. 
A to so že stvari, ki jih zainteresi
rani lastniki lahko izvedo le iz 
izkušenj drugih - ali jih občutijo 
na svoji koži.

Previdno pri posebnih 
ponudbah

Tu so še vsakdanji, nepredvid
ljivi zapleti in reakcija upravnika 
nam pove o njegovih lastnostih. 
Kot primer bi tokrat lahko dali 
odziv Stanovanjske zadruge 
RTV (pa ni bila edina), ko je lani 
javno podjetje VO-KA nezako
nito povišalo svoje cene. Sam 
upravnik je izračunal zakonite 
zneske, dobavitelju plačal le v tej 
višini in lastnikom omogočil pla
čilo zgolj zakonite cene. Se zdaj 
dobiva opomine od Vodovo
da. . .

Druga, ta trenutek zelo aktu
alna zadeva je dodatna ponudba 
upravnika, namreč vpis v zemlji
ško knjigo. Tudi tu so v SPL 
skušali nasmoliti novinarko, re
koč, da bo stal pri njih vpis okoli 
150 mark plus stroški, ki ob tem 
nastanejo, vendar vse skupaj naj
več 300 mark. Lastniki stanovanj 
pa dobivajo od njih nekoliko dru
gačne ponudbe. Samo organiza
cija naj bi stala predvidoma naj
več 400 mark, prišteti pa je treba 
še morebitne takse, stroške raz- 
parcelacij, gradbenega etažnega 
načrta, če ga še ni ipd. Torej: 
previdnost v roke tudi pri poseb
nih ponudbah in posameznih 
upravnikih!

BOŽENA KRIŽNIK

časnik za poslovno odločanje
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ZADOVOLJNI, 
SLOVENCI PA NE?

Tekma za ladjedelnico
Oba kupca, Marina in Consulting, imata še teden dni časa za izpolnitev pogojev, ti pa 
so plačilo polovice kupnine in predstavitev ustreznih jamstev za preostali del plačila
IZOLA, 17. marca — »Prodajo ladjedelnice ne moremo označiti za 
neuspešno, ker še ni končala,« nam je danes pojasnil Gorazd Buda, 
pravni svetovalec Sklada za razvoj Republike Slovenije, in dodal, 
da imata oba kupca še teden dni časa za izpolnitev prodajnih pogo
jev. Ti pa so plačilo polovice zneska kupnine in predstavitev ustrez
nih jamstev za preostali del plačila. S potekom prodaje pa zaintere
sirani družbeniki niso zadovoljni.

Tako nam je direktor Galeba 
in Marine Izola Viljem Orel da
nes povedal, da so bili s Consul- 
tingom iz Kopra dogovorjeni za 
nakup sorazmernega deleža po
nujenega 62-odstotnega dela la
djedelnice. V torek so predstav
niki Marine Izola podpisali pri
pravljeno pogodbo o prodaji in 
tudi pojasnili, da so pripravljeni 
kupiti bodisi pripadajoči delež 
ladjedelnici, bodisi celoten de
lež, ki ga prodajata Splošna ban
ka Koper in Sklad za razvoj. 
Predstavniki podjetja Consulting 
Koper pa pogodbe niso podpisa
li, kar nam je Jože Rener iz po
djetja Finor Splošne banke Ko
per pojasnil kot »neuspelo pro
dajo, ker med kupcema ni prišlo 
do dogovora«. Iz tega lahko 
sklepamo, da prodajalca (kopr
ska banka in Sklad za razvoj) 
nimata povsem usklajenega sta
lišča o tem, kako je pravzaprav 
s prodajo.

Nenavadno pri tej prodaji je 
tudi, da je le dan pred prodajo 
Sklad za razvoj, ki ima sicer 41- 
odstotni delež ladjedelnice, po
slal v podjetje revizijske strokov
njake. Gorazd Buda je razložil, 
da taka preverba poslovnih knjig 
pred zaključkom prodajne tran
sakcije ni nič posebnega, saj so 
v Skladu želeli zvedeti, kako so 
vplivali prilivi ladjedelnice na 
njeno vrednost. V Marini Izola 
pa so nam povedali, da so, kljub 
temu, da je Marina družbenica 
Ladjedelnice Izola, šele dan 
pred podpisom kupoprodajne 
pogodbe zvedeli za določene de
narne prilive Ladjedelnice Izola, 
ki so bili prej družbenikom za
molčani. Mar so prav ti prilivi 
lahko razlog za nesporazume in 
številne igre in igrice, ki se ple
tejo okrog prodaje izolske ladje
delnice?

Direktor Ladjedelnice Izola 
Alojz Zorko nam je pojasnil, da

Zadnja trgatev 
letnika 1993 
na Slovenskem

KOG, 17. marca — Zgodaj 
zjutraj se je na vinogradni
škem posestvu Čurin Prapot
nik začelo zadnje dejanje trga
tve letnika 1993 na Sloven
skem. Izbrane šparone z naj
lepšimi grozdi laškega rizlinga 
so Čurinovi obiralci že okto
bra premestili v posebno lo
po, v njej pa je grozdje dozo
revalo vse do danes, ko se je 
gospodar Stanko odločil, da 
ga bo stisnil v mošt, ki naj bi 
po pričakovanjih vseboval bli
zu 50 odstotkov sladkorja. 
Kakšnih 150 litrov vina posu
šenega grozdja je rodila da
našnja trgatev, ki se je že zapi
sala v zgodovino kot najbolj 
pozna trgatev v zgodovini slo
venskega vinogradništva.

Iz prezrelih grozdnih jagod 
bo zagotovo dozorelo vino, ki 
bo krona odličnih vin zadnje
ga letnika. Na Čurinovi do
mačiji so zadnjo jesen spravili 
v klet številne posebne trga
tve, vse do šipona ledenega 
vina in suhega jagodnega iz
bora.

(Besedilo in slika: Branko 
Vodušek)

so že lani poslovni partnerji za
čeli nakazovati znesek v višini 
približno pol milijona dolarjev, 
ki so ga bili dolžni še iz časov 
bivše Sovjetske zveze. Denar 
prihaja postopoma v ladjedelni
co in po direktorjevem mnenju 
ne more bistveno vplivati na 
prodajo.

• V Marini Izola želijo obdržati 
delež v ladjedelnici predvsem 
zato, ker nameravajo ob njej 
razvijati t.i. navtični program. 
To je torej ves tisti servis, ki ga 
bo v prihodnjih letih vse bolj po
trebovala izolska marina.

Nakupovalno tekmovanje 
s strani Marine in Consultinga 
pa je ogrelo še druge družbeni
ke, ki so prepričani, da bi se iz
plačalo poseči v nakup. Tako so 
na zahtevo italijanskega partner
ja pri tretjem družbeniku (Adri- 
aservis) že napovedali sklic 
skupščine, kjer naj bi se pogovo
rili o poteku zapletene prodaje. 
Hkrati pa so družbeniki že napo
vedali tožbe, če se prodaja ne bo 
iztekla tako, kot jim je bilo ob
ljubljeno.

BORIS ŠULIGOJ
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Propadla akcija 
25 poslancev

VLADIMIR VODUŠEK

Tvredna seja parlamenta, ki je bila pravza- 
I prav zamišljena kol interpelacija v zvezi 
Az delom finančnega ministra Mitja Gaspari
ja. je vsekakor zgrešila cilj. Pobudniki razprave 
o javnem dolgu so namreč odstopili od svoje 
namere, saj je premier dr. Janez Drnovšek 
menda dal vedeti opoziciji, da ima sicer oh 
predlaganem glasovanju o nezaupnici ministru 
Gaspariju pripravljeno interpelacijo o delova
nju obrambnega ministra Janeza Janše.

Razprava, ki je bila sicer umeščena med obra
čune opozicije in koalicije, v ozadju pa politično 
motivirana, je kljub temu več kot samo učna ura 
mednarodnih financ in zgodovine nastanka jav
nega dolga. Opozicija, ki je na izredni seji dobi
la to lekcijo, je nejevoljno privolila v izsiljeva
nje, čeprav je menda predsednik vlade ponujal, 
naj se poslanci ljudske stranke in socialdemo
kratov lotijo kakšnega drugega ministra (mini
strice) - ki bi se ga on rad znebil. Včeraj je bilo 
mogoče opaziti, da se je poslanec Slovenske 
ljudske stranke Marjan Podobnik med izredno 
sejo sestal z Drnovškom.

Če bi opozicija vseeno vložila interpelacijo, bi 
poslanci liberalne demokracije v oseminštiride
setih urah zahtevali glavo obrambnega ministra 
Janeza Janše. To utegne postati nekakšen vzo
rec parlamentarne koeksistence med opozicijo 
in koalicijo. Premier bi tudi sicer moral obraču
nati z Janšo in opraviti umazani posel, medtem 
ko bi si avtorji »štabnega dokumenta«, ki naj bi 
dokazoval pučistične namene obrambnega mini
stra, oprali roke.

Celotno dogajanje v slovenski politiki, vštevši 
nočno sejo o javnem dolgu - prekaljenci dobro 
vedo, da se »najboljši« sklepi sprejemajo po 
polnoči — še najbolj spominja na znamenita zase
danja centralnega komiteja, predvsem pa na 
reprize zveznega parlamenta, v katerem je pred
sednik predsedstva Lazar Mojsov delegatom po
kazal tudi znameniti štabni dokument, ki je 
dokazoval domnevno kontrarevolucijo na Koso
vu, in jih tako prepričal, da so glasovali za 
uvedbo izrednih razmer. Mojsovu so verjeli ta
krat tudi nekateri vidnejši poslanci iz slovenskih 
vrst. Omenjenega dokumenta sicer ni nihče ni
koli več videl, vendar je bila uvedba izrednih 
razmer uvod v razpad države in začetek držav
ljanske vojne.

Slovenija je možnost ponovitve podobnega 
scenarija srečno preživela, vendar ne bi bilo 
presenetljivo, če bi se na eni izmed nočnih sej 
parlamenta pojavil podoben štabni dokument. 
Varnostno poročilo oziroma slovenska različica 
štabnega dokumenta je namreč samo vrh celot
nega dogajanja, ki se je začelo s Civilno inicijati- 
vo, »pismom poštenih policistov« in nekaterimi 
drugimi akti. Papirje so menda pripravljali prav 
analitiki nekdanje službe državne varnosti ozi
roma Visa, da bi dokazali nesprejemljive meto
de politične konkurence in popolnoma diskredi
tirali opozicijo.

Pri zbiranju podatkov o avtorju dveh ano
nimk o Rigelniku - neznanem storilcu Civilne 
inicijative - so namreč kriminalisti ugotovili, da 
je bila ena napisana z laserskim tiskalnikom, 
naslovi na kuvertah pa ponekod s pisalnim stro
jem, drugje na roko. Kriminalisti so menda našli 
odtise osebe, ki je odpošiljala pisma. Eno od 
njih pa je odposlal nekdo s krvno skupino nič. 
Pazite se torej tistih, ki imajo to skupino krvi, 
saj gre za sumljivo politično grupacijo.

S Civilno inicijativo je namreč nekaj podob
nega kot z glavnimi povzročitelji javnega dolga: 
nikoli jih ne bo mogoče izslediti, čeprav je akcija 
25 poslancev opozicije z izsiljeno izredno sejo 
spustila duha iz steklenice. Vladajoča koalicija 
se bo morala v prihodnje izogibati vsaj večjim 
škandalom, čeprav ni pričakovati, da bo razpra
va o javnem dolgu imela tako usodne posledice, 
kot jih je imela »cestna afera«, v kateri je prav 
tako sodelovalo 25 poslancev. Omenjena seja 
dokazuje, da v slovenski politiki niso več možni 
ad hoc, ne dovolj naštudirani politični manevri 
proti političnim nasprotnikom, naj gre za opozi
cijo ali koalicijo.

Glede nočnih scenarijev in štabnih dokumen
tov pa je najbolj nevarno, da se lahko hitro 
zabriše meja med resnico in fantazmo. Na pri
mer ko nekateri v logaškem »grupiranju« na 
politični podlagi vidijo nevarnost za državo in 
demokracijo, medtem ko so vsake orožne vaje 
že državni udar. Stalno kriminaliziranje na
sprotne politične opcije in ponavljanje sintagme 
»o nevarnih politikih« namreč lahko povzroči, 
da se bodo naslovniki res začeli vesti tako, kot 
jim pravijo, da se. Tudi Albancem na Kosovu so 
toliko časa očitali kontrarevolucijo, da so jo 
nazadnje izvedli.

Bo šlo brez Mečiarja?
VOJKO FLEGAR

godba o podpisih na peticiji za razpis 
referenduma o predčasnih volitvah je ze
lo zgovorna. Potrebno število — 350 tisoč 

— podpisnikovje bilo donedavnemu slovaškemu 
premiera Vladimirju Mečiarju tako rekoč sto
odstotno zagotovljeno. Srednjeslovaška provin
ca s propadajočimi težkoindustrijskimi in rudar
skimi kombinati kleči pred njegovimi nogami. 
Samo dovolj potrpljenja bi bil moral imeti, da 
zbere podpise, in dovolj »skromnosti«, da se 
zadovolji z minimalno potrebnim številom. To
da samovoljnemu in častihlepnemu slovaškemu 
politiku številka ena (še vedno) se je preveč 
mudilo in v tej vnemi je prezrl, da mu bodo 
strankini krajevni zaupniki poskušali ugoditi 
s čim več podpisi. Čeprav bodo morali imena 
iskati dobesedno na pokopališčih. Tako niti 470 
tisoč podpisov na koncu ni zadostovalo. Mrtvih 
duš med njimi je bilo, če gre verjeti komisiji, ki 
jih je preverjala, okroglo polovica.

Še enkrat v karieri - že tretjič - se je Mečiar
jev politični let nad oblaki končal s trdim pri
stankom. Prvič je kot mlad, v moskovskih par
tijskih šolah vzgojeni komsomolec neprevidno 
hitro in preveč zares vzel geslo o socializmu 
s človeškim obrazom. V njem je dotlej nepo
membni aparatčik videl možnost za pospešitev 
lastne kariere. Drugič se mu je tako zelo mudilo 
v demokracijo, da jo je hotel vpeljati z dekreti. 
Tretjič je hote! oktroirati privatizacijo in volitve; 
spet oboje zato, da bi imela od tega čim več 
koristi on in njegov krog ljudi. Le enkrat sam
krat nekdanji boksar svoje naglice ni plačal sam: 
njegovo hitenje v razdružitev češkoslovaške fe
deracije plačujejo vsi Slovaki. Od onih, ki so bili 
proti in se še danes niso sprijaznili s stvarnostjo, 
prek onih, ki nikoli niso vedeli in še danes ne 
dojamejo, zakaj je bilo tega treba, do tistih, ki 
so minuli ponedeljek popoldne sredi Bratislave 
v imenu obeh očetov samostojne Slovaške, faši
stičnega kolaboranta Jožefa Tise in Vladimirja 
Mečiarja (ki mu omenjanje v isti sapi s Tisom 
očitno ni zoprno, saj se mu javno ne odreče), 
brutalno pretepli »lažnive in izdajalske« novi
narje Radia svobodna Evropa.

Deklasiranim slojem - to zapisujem kljub ne
varnosti, ki jih skrivajo takšne posplošitve — slo
vaške družbe ne bo nikoli jasno, kaj je tistega 
ponedeljka, nekaj ur prej, storil njihov idol. ko 
je vrgel oblast skozi okno. Mečiarjeva odkloni
tev. da njegov kabinet do imenovanja nove vla
de opravlja sprotne posle in poskrbi za kontinu
iteto oblasti, pa dokazuje, česa vse je sposoben 
slovaški politični feniks. Kljub temu da je drža
vo, katere očetovstvo si lasti po »tisočletnem 
prizadevanju slovaškega naroda«, za nedoločen 
čas izročil ulici, se bo Mečiar (skoraj) zanesljivo 
vrnil. Množica (armada?) brezposelnih in dru
gače (socialno in družbeno) deprivilegiranih bo 
še enkrat lahek plen zanj in za njegove intelek
tualne oprode iz Matice slovenske (Slovaške 
matice).

Pravzaprav obstaja le eno šivankino uho, sko
zi katero bi nova koalicijska vlada Jožefa Mo- 
ravčika lahko spravila na varno slovaško demo
kracijo pred populistom Mečiarjem. V politič
nem, gospodarskem in socialnem pogledu mora 
biti dovolj uspešna, vlivati mora dovolj zaupanja 
in odpreti dovolj perspektiv. Kaj pomeni »do
volj«, je vprašanje, na katero trenutno nihče ne 
ve odgovora; vlada denimo ne ve niti, koliko 
časa bo imela na razpolago. Naš manevrski pro
stor je premajhen, da bi imeli velike cilje, je po 
sinočnji zaprisegi dejal Moravčik. »Če nam bo 
uspelo utrditi notranjepolitično prizorišče in 
zboljšati politično klimo, bomo po moje že veli
ko dosegli.« Za to, kar je omenil novi predsed
nik slovaške vlade, pa bodo morale že stranke, 
ki sestavljajo (veliko) koalicijo, pozabiti na pre
cej starih zamer in izgladiti veliko programskih 
protislovij. Slovaška ima namreč trenutno vlado 
po »slovenskem zgledu«: z reformiranimi komu
nisti, krščanskimi demokrati in tremi težko 
opredeljivimi (vse pa si lastijo liberalni predz
nak) strankami politične sredine. Njihova stališ
ča do gospodarskih in privatizacijskih, socialnih, 
ideoloških, manjšinskih in drugih vprašanj so 
skratka tolikanj vsaksebi, da niti ne bi potrebo
vale opozicije. Moravčikova izpričana pragma
tičnost in sposobnost za iskanje čim širšega kon
senza bo v časovni stiski hudo preskušana.

PREJELI SMO ■

Pojasnilo mojih 
odnosov z UKC

V zvezi z mojimi odnosi 
z UKC, ki so jim posvetili me
diji nerazumljivo veliko pozor
nost, sem zaradi pravilnega ob
veščanja javnosti prisiljen pojas
niti naslednje:

Navedene prostore sem dobil 
za svojo odvetniško dejavnost 
od takratnega lastnika prostorov 
Medico Engeneering, ki sem ga 
tudi zastopal v različnih zade
vah, med drugim pa tudi v nje
govem precej nerazčiščenem od
nosu z UKČ. Izkazovanje ne
kakšnih terjatev z naslova te po
godbe proti meni ocenjujem tu
di kot posledico starih zamer 
s strani tistih ljudi v UKC, ki 
jim moje takratno zastopanje 
Medico Engeneeringa ni bilo po 
volji. Vsekakor bi bilo mogoče 
marsikaj bolj zanimivega pove
dati prav o medsebojnem odno
su Medico Engeneeringa in 
UKC. Zaradi jasnosti pa o teh 
mojih razmerjih naslednje:

1. V času, ko sem nastopil 
funkcijo ministra v prvi demo
kratični vladi, sem takoj preki-

! nil vsako svojo odvetniško de- 
i javnost in pisarno v celoti pre- 
j pustil kolegu.

2. Za sklenitev podnajemnega 
j razmerja sem imel izrecno upra- 
i vičenje v najemniški pogodbi.

3. Po mojem odhodu so se 
pritiski na Medico Ingeneering 
začeli stopnjevati in nenadoma 
se je pojavilo tudi vprašanje ne
kakšnih terjatev z naslovom na
jemnine do mene. Pri tem je te 
terjatve uveljavljal UKC, ne pa 
Medico Ingeneering, s katerim 
je bila najemniška pogodba 
sklenjena in s katerim sem tudi 
imel poseben dogovor o poraču
nu naših medsebojnih terjatev 
in obveznosti.

4. Terjatve, ki jih je takrat 
UKC uveljavljal zoper mene so 
bile zame v celoti neutemeljene, 
ter sem jih zato zavrnil. Ker pa 
je UKC izrazil izjemno velik in
teres, da se najemna pogodba 
predčasno razveže (zaradi uredi
tve njihovih lastnih problemov), 
sem nazadnje vendarle pristal 
na to, da pogodba predčasno 
preneha, s tem, da je tudi UKC 
vse svoje zelo sporne zahtevke 
do mene, v celoti umaknil. 
O tem je bila sklenjena posebna 
pogodba ter je pisanje Mladine 
o tem, da naj bi mi bilo karkoli 
podarjeno, laž in žalitev tako 
zame kot za UKC oziroma nje
govega direktorja.

5. S tem so bila vsa sporna 
razmerja med mano in KC defi
nitivno razčiščena. V navede
nem prostoru pa je bil do izteka 
predčasnega prenehanja najem
ne pogodbe drug podnajemnik, 
z vednostjo UKC.

6. V zadnjem času sem dva
krat prejel neke račune, ki sem 
jih takoj posredoval navedene
mu podnajemniku s prošnjo, da 
neposredno uredi zadevo 
z UKC, s katerim je ta podna
jemnik tudi sicer v preteklosti 
neposredno kontaktiral.

7. Šokiran nad sedanjim pisa
njem v medijih o tem problemu 
(iz katerih sem sedaj tudi izve
del, da naj bi bila zadeva na so
dišču), sem se seveda takoj zno
va obrnil na tega podnajemnika 
s ponovno prošnjo, da zadevo 
s KC uredi. Zagotovljeno mi je 
bilo, da je to storil in da je tudi 
govoril z odgovorno osebno ra
čunovodstva KC.

8. Posebej pripominjam, da 
od navedenih podnajemnikov 
teh prostorov osebno nikoli ni
sem prejel nobenega dohodka, 
marveč, da so podnajemniki 
plačevali najemnino in stroške 
direktno najemodajalcu.

9. Zahvaljujem se za to veli
ko pozornost in upam. da nisem 
glavni problem slovenskega go
spodarstva.

Za vse moje navedene trditve 
imam pisne dokaze in priče.

Ingo Paš, dipl. iur.,
Ljubljana

Tudi Julon 
poravnava svoje 
obveznosti sam

V Delu je bil v sredo 16. 
marca 1994 objavljen članek no

vinarja g. Biščaka »Kdo se boji 
razprave o javnem dolgu - Naj
bolj varovana skrivnost so ob
veznosti do tujine«.

Novinar g. Biščak navaja: 
»Med porabniki kreditov Pari
škega kluba najdemo danes tudi 
uspešna podjetja, ki pa bodo 
breme tujih posojil prenesla na 
pleča davkoplačevalcev«. Med 
temi podjetji je našteto tudi po
djetje Julon.

Ugotavljamo, da objavljeni 
podatki niso točni in izjavljamo, 
da ne ta ne kateri koli drug kre
dit podjetja Julon ni bil prene- 
šen v javni dolg. Omenjeni kre
dit Hermes plačujemo sami red
no, tako glavnico kot obresti. 
Pisanje, da bomo breme tujih 
posojil prenesli na pleča davko
plačevalcev je za nas neresnično 
in žaljivo. Želeli bi. da novinarji 
pred objavljanjem tako hudih 
obdolžitev. dejstva predhodno 
preverijo. Že novinar gospod 
Biščak želi dejstva preveriti, 
smo mu na razpolago z vsemi 
dokazili o plačevanju naših ob
veznosti po kreditu Hermes.

Božidar Čelešnik, dipl. inž., 
direktor, 

Julon p.o. Ljubljana
••••••••••••••••••••••••••■•••a
! Informacije o naložbah
• lastniških certifikatov.
• Vzajemni sklad TAURUS

Tel: 061 13 23 11 2j INTflRA
: I BORZNO POSREDNIŠKA HIŠA D D I:

Prava izbira.
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SEJMISCA, ŽIVINA

Ponudba ni velika, se 
pa nakup bolj izplača
Na trgu z živino v zadnjem času ni nobenih spememb. Cene ostajajo 
pri starem, poznavalci trdijo, da ponudba ni velika, če pa je že, je 
naprodaj več starejših živali in dopitanih prašičev kot mladih pitanih 
govedi. Marsikje si to razlagajo kot špekulativno čakanje na višje 
cene. Z novimi pravilniki naj bi že prihodnji mesec prišlo do velike 
razlike v odkupu med prašiči iz farmske reje in med tako imenova 
nimi kmečkimi prašiči.

Za ekstra kakovostno mlado 
govedino je sedaj treba odšteti 
od 330 do 340 tolarjev za kilo
gram. kar je okoli 165 do 179 
tolarjev za kilogram žive teže. 
Starejše živali so po 96 tolarjev 
za kilogram žive teže. Meso sta
rejših živali je tako od 185 tolar
jev navzgor do 210 tolarjev. 
Menda ga v mesnicah ni, kajti 
tam imajo meso skoraj vse po 
enakih cenah. Tudi teleta se že 
dolgo niso podražila. V organizi
ran odkup gredo po 330 tolarjev, 
prav toliko so tudi v prodaji med 
kmeti.

Cena doma zaklanega mlade
ga goveda je od 350 do 400 to
larjev za kilogram mesa, od vsa
kega konca nekaj. Tudi zasebni
ki so se prilagodili zadružnemu 
odkupu in imajo enake cene. 
Razlika je očitna samo v roku 
plačila — takoj ali pa vsaj v dese
tih dneh. Državne firme potre
bujejo za finančne manipulacije 
več časa, tudi po mesec dni.

Kmetje veliko pričakujejo od 
borze kmetijskega blaga, ki jo že 
zdaj, ko je še ni, hvalijo, da bo 
organiziran, javen in pošten trg 
s kmetijskimi pridelki, kakršne-

'94
K C V;n5F?er.

2. SLOVENSKI FINANČNI SEJEM
Cankarjev dom, od 22. do 26. marca '94
STROKOVNA PREDAVANJA
1. Kako Izdati vrednostna papirja 23.3. od 10.00 -18.00
Kaj je potrebno storiti ob izdaji, kaj določa zakonodaja, tisk in zaščita, pogoji 
za sprejem na borzo. Predavajo strokovnjaki Ljubljanske borze,
Ministrstva za finance, Ljubljanske banke in Cetisa.
Kotizacija 9.800 SIT

2. Kako dokapitalizirati podjetja 24.3. od 10.00-14.00
Kaj določa zakonodaja, praktični primeri možnosti dokapitalizacije. 
Kotizacija 6.900SIT

3. Zakonodaja In provizija na trgu nepremičnin 24.3. od 10.00 -14.00

4. Kako nalagati na svetovnih borzah 24.3. od 15.00-18.00 
Strokovnjaki največje svetovne brokerske firme Merrill Lynch svetujejo kam 
nalagati denar na svetovnih borzah.
Kotizacija 4.900 SIT

5. Poslovanje družb za upravljanja In nova zakonodaja o skladih
25.3. od 10.00-14.00
Predstavniki Ministrstva za ekonomske odnose in Sklada za razvoj bodo 
predstavili najnovejšo zakonodajo in potekJavne prodaje delnic.
Kotizacija 6.900 SIT

AVKCIJE
Avkcija diamantov 2S.3. ob 17.00 
Aykcija vrednostnih papirjev 26.3. ob 11.00

Podrobnejše informacije in prijave:
KAPITAL, tel. 062/302245,31871, fax: 062/35961

MRKA
m o m s » e

L*NISA a

CENTRALA BREŽICE 
Cesta prvih borcev 11. 68250 Brežice 

elefon: 0608 62-236. telefaks: 0608 62-852

POSLOVALNICA LJUBLJANA 
Slovenska cesta 54. 61000 Ljubljana 

telefon: 061 133-11-55. telefaks. 061 133-1:

POSLOVALNICA CEU POSLOVALNICA VAJU SO K

POSLOVALNICA KJLANJ POSLOVALNICA PTVJ Koroiluc 2. 64000 Kranj Ž<ud«Vr»o nabrežje 11. 622S0 Ptuj telefon 064 211-6*4 telefon 062 772-331 telefski 064 2U-644 telefelu 062 776-263

DRUŽBA ZA UPRAVLJANJE
S SKLADI d.d.

VZAJEMNI SKLAD MIHA

VREDNOST TOČKE 

NA DAN 17.3.1994 145.93 SIT
PRODAJNI TEČAJ (+2%) 148.85 SIT 
ODKUPNI TEČAJ (-2%) 143.01 SIT 
SPREMEMBA V % OD
1,6.1994_________________ + 45.93 %
SPREMEMBA V %
V Z ADNJEM MESECU +2.41%

DANAŠNJI TEČAJI SO NA TELETEKSTU STR. 437

LJUBLJANSKA'

IJLBLUNK STOP. »CHANGL INC

Uradna tečajnica Ljubljanske borze 
vrednostnih papirjev, d,d, Ljubljana

št.: 50 Datum: 17.03.1994

Vrednost.
papir

obr.
m.div.

ex kupon 
št. dat. (3)

enotni
tečaj

%
sprem datum

pov-
praš.

po
nudba Max. Min.

promet v 
1000 SIT

UVRŠČENA KOTACUA 1 - Obveznice
R SL 1 8,0 2. (31.12.) 102,1 .07 17.03. - - 102,2 102,1 40.370
R SL 2 9,5 6. (1.10.) 116,0 .40 17.03. - - 116,1 115,9 37.575
R SL 8 5,0 1. (30.11.) 94.9 - 15. 03. - - - - -

R SL 1(0) 8,0 2. (31.12.) 100,3 ,44- 17.03. - - 101,3 100,3 103
R SL 2(0) 9.5 6. (1.10.) 113,5 1,25 17. 03. - - 113,5 113,5 178
UVRŠČENA KOTAČI JA ti - Obveznice
Mesto Lj* 10, o| 3.(1.4.)| 113.1A| ,27-| 17.03. -| -I 114,0 112,0| 398
[PROŠTI TRG - Obveznice
Gorenje 10,0 7. (15.1.) 100.0A 1.55- 17. 03. - - 101,6 100,0 4.462
Lek 1 10,0 3. (1.1.) 100,0 - 17. 02. - - - - -
Lek 2 12,0 3. (1.11.) 105,9 - 15. 03. - - - - -
Lesnina 1 10,0 14) 5,0 - 11.03. - - - - -
Ob. Laško 10,0 2. (1.10.) 91.5 - 16. 03. - _ _ - _

Ob. Šmarje 10.0 1. (1.9.) 88,8 .96- 17. 03. - - 88,9 88,8 1.564
Ob. Zag. 11.0 3. (1.1.) 71.0 .03- 17. 03. - - 71,0 71,0 903
PTT Celje 12,0 4. (1.12.) 107,0 - 15. 03. - - - - -

ptt g. 12,0 5. (1.1.) 105,5 - 16. 03. - - - - -
PTT Go. 10.0 - 121.8 ,23 17. 03. 120,0 - 122,0 121,8 1.263
RGS blag. 25,0 4. (1.4.) 12.100 - 16.12. - - - - -
Rogaška 1 10,0 3. (1.6.) 98,3 1,34 17. 03. - - 98,3 98,3 115
Yu!on 1 12,0 8. (1.12.) 104,0 - 14. 09 - - - - -
PROSTI TRG Retine delnico T 7777 7/7/T i t tTTTtTTt'

Dadas 1000 (5. 4.) 233.476Z - 24. 02. - - - - -
Finmedia - - 115.009 ,21- 17. 03. - - 115.100 115.000 6.441
Grad 87 (12.3.) 2.530 - 10. 03. - - - - -
HB Brežice - - 3.444Z - 14. 01. - - - - -
Lek 796 2. (4.5.) 11.429 2,12- 17. 03. - - 12.000 10.700 5.177
MK Založ. 218 (30.3.) 7.339 1,73 17. 03. - 7.350 7.400 7.200 22.435
Nika 1500 (26. 4.) 102.905 ,27- 17. 03. - - 103.200 102.800 4.116
Probanka 20.686 .84- 17. 03. - - 20.750 20.650 3.806
Salus (5) 700 2. (29.3.) 10.250** - 14. 03. - - - - -

SKB 403 (7.6.) 32.886 .49- 17.03. - - 33.000 32.677 9.964
Ter. Čatež 881,8 - 16. 03. - - - - -

PROSTE TRG - Prednostne deinice 7
HB Brežice - - 3.445Z - 17. 01. - - - - -
KB Triglav. 49.420 ,59- 17.03. - - 49.500 49.100 1.236
RGS 3.088 .33 17. 03. - - 3.200 3.050 4.261
SKB 403 (7.6.) 30.089 2,93- 17. 03. - - 30.700 29.800 81.149
UBK 42.104 ,18- 17. 03. - - 42.150 42.100 4.463
KRATKOROČNI VREDNOSTNI PAPIRJI
BS2 71.9 16. 9.
BS1 99,9 3. 1.
BS3 100,1 20. 1.
B6M 103,6 11. 3.
B6MA 103,0 15. 3.
B6MB 103,0 15. 3.
B6V
B6VA 101,3 18. 2.
B6VB 103,1 1. 3.
KSS4 103,4 16. 3.
VSE PRAVICE PRIDRŽANE 
Opombe:
Obveznice, komercialni zapisi in blagajniški zapisi kotirajo v odstotkih (osnova je najnižja nominacija), delnice 
kotirajo v tolarjih; enotni tečaj je izračunan na podlagi tehtane aritmetične sredine; (O) - izkoriščena davčna 
olajšava: A - aplikacijski tečaj: borzni posrednik je hkrati kupil in prodal isti papir za različni stranki; 
S - suspendirano trgovanje; 2 - zadržano trgovanje: * - dosežena 10-odstotna dnevna sprememba tečaja; ** 
- dosežena 30-odstotna omejitev - trgovanje je zadržano
Obveznice z anuitetnim odplačilom glavnice: MLJ, PLJ, YLN1, LSN1, GOR, RGS1, OZG, RSL1, PCE, RSL8; 
ex kupon - številka kupona in datum zapadlosti le-tega; (3) - vrednostni papirji kotirajo brez kupona vključno 
4 delovne dneve pred zapadlostjo le-tega; (4) - kuponi, ki so zapadli 1.3.1993,01.09.93 in 1.3.1994 niso bili 
izplačani; (5) - 30.08. 93 izplačilo akontacije dividende na prvo polletje 1993 vznesku 350 SIT na delnico, obr. 
m. - obrestna mera (obveznice); drv - dividenda (delnice), v SIT, če ni navedeno drugače: max. - najvišji tečaj 
določenega vrednostnega papirja; min. - najnižji tečaj določenega vrednostnega papirja

ga v Sloveniji še nimamo. Tačas 
pa kmetje oziraje se na rastoče 
cene reprodukcijskega materiala 
uživajo potrpljenje, ki je božja 
mast.

Zanesljiv kazalec stanja na ži
vinskem trgu so bolj ali manj sej
mišča, kjer se zadnje čase kaže, 
da je dopitanega prašiča skoraj 
bolje kupiti kot ga rediti, kajti 
cene so padle na 190 tolarjev za 
kilogram žive teže. Se pravi, da 
je stokilogramski kruleči lepotec 
po 19 tisoč tolarjev. Seveda gre 
za marec, ko je treba narediti 
prostor za novo rejo.

Pujski so po štiri tisoč tolarjev 
za rep, na nekaterih sejmiščih 
celo 3.500 tolarjev ali v Turnišču 
od 7 do 12 tisoč tolarjev za par. 
Kupčije niso živahne, kajti last
nika zamenja približno četrtina 
pripeljanih živali.

N.C.

Borzni indeks LB 13
Vrednost 3. januarja 1994 = 1.000

Vrednost 17. marca 1994: 1273,85 
Zadnja sprememba: -0,47 odstotka

Obrt v Munchnu
• Med več kot tisoč šeststo 

razstavljalci iz štiridesetih dr
žav je na tokratnem 46. Med
narodnem obrtnem sejmu 
v Munchnu, odprt bo še do ne
delje, tudi dober ducat sloven
skih, ki pa nastopajo na skup
nem prostoru. Tudi med obi
skovalci verjetno največje to
vrstne prireditve v Evropi je 
tako kot že vrsto let precej Slo
vencev. Preseneča pa razmero
ma majhna udeležba naših raz
stav Ijalce v. ^

Slovenski sejemski prostor 
je sicer povsem zgledno urejen, 
toda umetna obrt, plastične ste
kleničke, varilni stroji in ma
sažni aparati nekako ne sodijo 
povsem skupaj, še manj pa 
v sejemsko dvorano, kjer sicer 
ponujajo v glavnem vrtalne 
stroje in podobno. Primernejša 
predstavitev na naprimer treh 
ločenih prostorih v treh različ
nih dvoranah bi bila seveda 
dražja. Majhno udeležbo lahko 
tako še dodatno utemeljimo, še 
posebej če vemo, da med letoš
njimi slovenskimi razstavljalci 
razen izjeme ni nikogar, ki bi 
razstavljal že lani. So sklenili 
lani dovolj poslov, ali nobene
ga? Letos je odmevnost — pra
vijo — zadovoljiva.

Velik nemški in še večji 
evropski trg sta za slovenske 
obrtnike in male (zasebne in še 
družbene) podjetnike sicer za
nesljivo zanimiva. Česar pa se 
eden od razstavljalcev — sloven
sko ministrstvo za gospodar
stvo — očitno ne zaveda po
vsem: večinski nemški obisko
valec se je o slovenskem malem 
podjetništvu seznanjal v an
gleščini in slovenščini. Miinc- 
henski sejmarji seveda razmi
šljajo drugače — osnovna novi
narska gradiva so (letos prvič) 
pripravili tudi v slovenščini.
(A.S.)

POLAR
izdelovanje hladilnih naprav in opreme, 
projektiranje, montaža in servis p. o.
Ljubljana, Celovška 180-b 

Telefon: 061/15-94-022, 556-584 Fax: 061/15-93-417
Odpirate trgovino, gostinski lokal, mesnico 
ali želite spremeniti in obogatiti vaš 
obstoječi lokal z novo in sodobno opremo?
Smo podjetje z dolgoletno tradicijo in izkušnjami pri 
izdelavi hladilne tehnike.
Naš bogat in sodoben proizvodni program sestavljajo 
naslednji izdelki komercialne hladilne tehnike:
— hlajene delikatesne vitrine
— etažne hladilne vitrine
— sladoledne vitrine
— vitrine za solate, ribe...
— točilni pulti
— nevtralni pulti
— klasične in montažne hladilnice
— različna dodatna oprema
Vse izdelke prilagajamo vašim željam in potrebam.
Obiščite nas in skupaj bomo našli rešitev za izpolnitev 
vaših želja.
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Tekača 

vrednost 
enote v 
tolarjih

Razlika v SIT 
glede na 
zadnjo 

vrednost

Odstotni donos v SIT

v zadnjem 
mesecu

v zadnjih 
52 tednih

od
1.1.1994

Breza / TMB 11.226,00 + 3,00 0,92 - 12,26
Darko / Kompas Fintrade 89,96 -0,10 -0,65 - 14,25
Diver/Dadas 136,62 + 0,19 3,10 116,67 7,85
Galileo / PM&A 2.327,18 + 3,20 1,81 97,97 14,06
Golf/ Factor +122,67 + 0,09 1,19 - 13,60
Herman Celjski / CBH 1.043,94 + 0,19 3,27 - -
Hrast/TMB 11.106,00 + 7,00 1,25 - 11,06
Piramida, LB Maksima 101.288,40 + 216,50 2,48 53,00 7,82
Miha/NIKA 145,93 + 0,08 2,37 - 7,93
Mistral / Start BPH 8.297,70 + 8,02 1,10 - 8,58
Modra kombinacija / R.pika 117,18 + 0,10 2,07 - 10,84
Neli II. / Dadas 140,19 + 0,23 3,54 119,08 8,83
Pboenk / Kompas Fintrade 12.141,92 + 24,94 1,44 49,63 6,54
Polžek/A*B*H 1.348,05 + 2,75 2,80 - 11,30
Rastko L / Dadas 191,35 + 0,36 5,11 119,11 12,51
Tanrm / Intara S&P 1.213,60 -0,7 1,36 - 15,17

Tečajna lista Ljubljanske banke, d.d., za obračun 
deviznih prilivov in odlivov podjetij št. 54

Tečaji veljajo od 18.3.1994 od 00.00 dalje

Šifra Za devize
Država valute Valuta Enota nakupni prodajni
Avstrija 040 šiling 100 1121.0582 1123.1903
Belgija 056 frank 100 383.0558 383.7843
Francija 250 frank 100 2319.0935 2323.5041
Nemčija 280 marka 100 7887.0000 7902.0000
Italija 380 lira 100 7.9927 8.0079
Nizozemska 528 gulden 100 7016.9850 7030.3304
Švica 756 frank 100 9294.8295 9312.5070
V. Britanija 826 funt 1 199.0284 199.4070
ZDA 840 dolar 1 133.4007 133.6544

955 ECU 1 152.3216 152.6113
Španija 995 pezeta 100 96.1031 96.2859

Opomba: Tečaji so okvirni. Pri nekaterih poslih je možno odstopanje glede na 
trenutne tečaje na trgu deviz oz. poseben dogovor.____________

SKB BANKA, D. D., Ljubljana
Tečajna lista za obračun deviznih prilivov in odlivov podjetij št. 54 na dan 18. 3. 1994 od 00.00 dalje 
Valuta Enota Nakupni Prodajni
ATS 100 1120,4896 1122,6217
FRF lOO 2317,9173 2322,3279
DEM lOO 7883,0000 7898,0000
ITI. lOO 7,9886 8,0038
USD 1 133,3331 133,5868

Tečaji so okvirni, pri konkretnih poslih so možna odstopanja.

Tečajna lista za odkup in prodajo deviz podjetij na dan 18.3.1994
Velja od 00.00 do 24. ure

Banka Valuta Nakupni Prodajni
Creditanstalt-Nova banka DEM 78.85 78.95
Bank Austria DEM 78.78 78.98
UBK banka DEM 78.75 78.95
SZKB DEM 78.85 79.00
Abanka, Ljubljana DEM 78.84 78.99
Probanka, Maribor DEM 78.75 78.92
Kreditna banka Maribor DEM 78.85 78.95
Ljudska banka DEM 78.75 78.90
Zaradi velikih sprememb v tečajih, na katere banke ne moremo vplivati, se 
v bankah ne moremo obvezati prodajati valuto po objavljenih tečajih. Zaradi 
tega prosimo, da trenutni tečaj preverite pri pristojnih službah.
Devizni tečaji za DEM, ATS, ITL in CHF so določeni na podlagi srednjih 
tečajev po trenutni veljavni tečajnici Banke Slovenije, pri drugih valutah pa je 
razmerje Banke Slovenije povečano oziroma pomanjšano za 0,25 odstotne točke.

ZAOSTRITEV V RUSKI ZUNANJI TRGOVINI

Uvozne carine so se 
skorajda podvojile
OD NAŠEGA DOPISNIKA 
Za slovenske izvoznike na ruski trg, ki so se lani zares izkazali s 30- 
odstotnim povečanjem vrednosti prodaje v največjo državo sveta, 
bo ukrep državnega komiteja za carino (torej ruske vlade) ned
vomno velikanskega pomena: ruska vlada je namreč s 15. marcem 
v povprečju povišala carinske dajatve za uvoz blaga s prejšnjih 7 do 
8 odstotkov na 14 do 15 odstotkov. Carine so se torej skorajda 
podvojile, treba pa je še dodati, da se je močno razširil seznam 
blaga, za katerega se poslej plačujejo carine - denimo za hrano, za 
katero v preteklih dveh letih ni bilo treba plačevati nikakršnih 
dajatev. Na račun višjih uvoznih dajatev pa se bodo tovrstni pri
hodki v ruski proračun potrojili.

Ruska vlada je tako povsem 
na novo uvedla uvozne carinske 
dajatve za takšne vrste blaga kot 
meso (15-odstotna stopnja), 
mleko (15), jedilna olja (15), 
maslo (10), krompir (25), deli
katesne izdelke (20) ali sladkor 
(20), za katere v prejšnjih dveh 
letih reforme ni bilo treba plače
vati dajatev. Uvedba teh carin je 
posledica neposrednega pritiska 
kmetijskega lobija, ki se je za 
letos »dogovoril« z vlado, da bo 
prvič v zgodovini pokril vse po
trebe ruskega trga po kmetijskih 
izdelkih, če mu vlada nameni 
dovolj velik obseg subvencij in 
oteži dostop tujih konkurentov 
na ruski trg.

Poleg tega so se močno povi
šale carinske stopnje za alkohol
ne pijače (pri pivu na 0,6 ekuja 
za liter, pri vinih pa na 1,32 eku
ja za liter), medtem ko za žgane 
pijače veljajo kar stoodstotne ca
rine (oziroma ne manj kot dva 
ekuja za liter), kar je metoda za 
zaščito ruskih proizvajalcev vod
ke. V tretji sklop povišanja carin 
pa sodijo predvsem avtomobili, 
za katere se plačuje 46-odstotna 
(za nove) ali 40-odstotna (za sta
re) uvozna carinska davščina. 
Pri večini drugih izdelkov, pred
vsem strojne industrije, pa se je 
carinska uvozna stopnja prepro
sto linearno povečala za pet od
stotnih točk, s prejšnjih sedem 
na sedanjih 12 odstotkov.

K tem približno 14-odstotnim 
povprečnim davčnim uvoznim 
stopnjam (v Evropi te stopnje 
segajo od treh do osmih odstot
kov) je treba dodati še davek na 
dodano vrednost, ki je od 1. ja
nuarja letos 23-odstoten (torej 
za tri odstotne točke višji kot 
prej), pri nekaterih izdelkih (kot 
žgane pijače ali avtomobili) pa 
tudi akcize, torej posredne davš
čine, ki dosegajo včasih never-

SKB BANKA D.D.

jetne stopnje (pri vodki denimo 
300-odstotkov, pri dobrih avto
mobilih 100-odstotkov).

Tako končne uvozne stopnje 
za posamezne proizvode segajo 
od najmanj 30 do največ 500 od
stotkov, v povprečju pa mora 
uvoznik ruski državi odšteti 50
• Ruska inflacija je v mesecu 
februarju dosegla najnižjo stop
njo po avgustu 1992, saj je bila 
samo 9,9-odstotna; tudi prvi te
den marca je s tedensko inflacijo 
1,7 odstotka napovedal nadalje
vanje trenda nizke inflacije. Tre
nutno je ruska letna inflacija 
675 odstotkov, torej bistveno 
manj od 835 odstotkov konec 
decembra lani. Ta zaostritev ru
ske denarne politike (ki izvira še 
iz časa Fjodorova in Gajdarja) 
pa se je poznala v hudem padcu 
industrijske proizvodnje, ki je 
bil v obdobju januar — februar 
letos kar 23,6-odstoten glede na 
enaka meseca 1993, torej najviš
ji vse od začetka reforme v letu 
1992. Glede na leto 1990 pov
prečni indeks ruske industrijske 
proizvodnje trenutno dosega sa
mo še 55 odstotkov. Velik del 
krivde za padanje industrijske 
proizvodnje je treba pripisati ne
plačilom v gospodarstvu, ki ta 
hip po obsegu dosegajo 17 bili
jonov rubljev (7,1 odstotka 
BDP) in zaradi katerih zdaj stoji 
4.280 od skupno 14 tisoč sred
njih in velikih podjetij, saj nima
jo obratnega kapitala. Za prese- 
kanje tega gordijskega vozla ne
plačil bo potrebno nekaj zares 
izvirnih in neprijetnih, tudi 
izrednih ukrepov ruske vlade.

letu 1993 (1,9 bilijona). Neiz
bežna posledica višjih dajatev bo 
v zmanjšanju uvoza, kar bo sku
paj z lajšanjem ruskega izvoza in 
s tečajno politiko, ki neposredno 
spodbuja izvoznike, letos Rusiji 
prineslo verjetno okrog 30 mili
jard dolarjev presežka v zunanji 
trgovini, kar bo močno pripomo
glo h krpanju ruske plačilne bi
lance.

Drugi stranski učinek višjih 
carin bodo tudi višje cene uvože
nega blaga in s tem inflacija, ki 
bo sčasoma povsem izničila do
sežke tokratnega povišanja carin 
— kmetijski minister Zaverjuha 
za oktober napoveduje novo zvi
šanje uvoznih stopenj. Predvsem 
pa se Rusiji s takšnim početjem 
odmika datum vstopa v GATT 
oziroma v svetovno trgovinsko 
organizacijo, če za hip odmisli
mo možnost, da se bodo posa
mezna tuja podjetja zaradi priti
ska ruske države preprosto uma
knila s tega očitno zelo nestabil
nega in nepredvidljivega trga.

DARIJAN KOŠIR

odstotkov vrednosti uvoženega 
blaga. Kar skupaj z velikimi 
stroški ruskega trga kot takšnega 
(visoki transportni stroški in 
stroški zavarovanj ter visoke na
jemnine za poslovne prostore) 
draži uvožene izdelke do never
jetnih razmer in Moskvo trenut
no denimo uvršča med daleč naj
dražja mesta na svetu.

Namen ruske vlade pri poviše
vanju carin je bil, da poleg zašči
te domače industrije (predvsem 
kmetijske in strojne) dodatno 
napolni tudi državni proračun, 
v katerega se bo letos zaradi viš
jih uvoznih dajatev steklo okrog 
šest bilijonov rubljev (dve mili
jardi dolarjev), trikrat več kot

Družba za upravljanje 
LB Maksima

• V začetku letošnjega fe
bruarja je Ljubljanska banka 
d.d. ustanovila družbo za 
upravljanje investicijskih 
skladov LB Maksima d.o.o., 
17. marca pa so k ustanovitvi 
pristopile tudi soustanovite
ljice (LB Koroška banka, LB 
Banka Domžale, LB Banka 
Zasavje) in skupaj z večin
skim lastnikom, LB d.d., 
družbo dokapitalizirale na 75 
milijonov tolarjev. LB Mak
sima načrtuje predvsem usta
novitev privatizacijskih skla
dov, t.i. pooblaščenih investi
cijskih družb, kjer bodo zbi
rali lastninske certifikate dr
žavljanov Slovenije. Še na
prej pa bodo širili dejavnost 
upravljanja vzajemnih skla
dov - poleg Piramide bodo 
oblikovali še več specializira
nih investicijskih skladov, ki 
bodo ponudili različne mož
nosti glede na tveganje in pri
čakovano donosnost.
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BANKA SLOVENIJE
Tečajna lista št. 54 z dne 17. marca 1994 

Tečaji veljajo od 18. marca 1994 od 00.00 ure dalje

Šifra
Država valute Valuta Enota nakupni srednji prodajni
Avstralija 036 a. dolar 1 93,4040 93,6851 93,9662
Avstrija 040 šiling 100 1108,9581 1112,2950 1115,6319
Belgija 056 frank/C 100 378,9213 380,0615 381,2017
Kanada 124 dolar 1 96,6886 96,9795 97.2704
Rep. Hrvaška 191 hrv. dinar 100 2,1000
Danska 208 krona 100 1996,1091 2002,1154 2008,1217
Finska 246 marka 100 2388,9332 2396,1216 2403,3100
Francija 250 frank 100 2294,0625 2300,9654 2307,8683
Nemčija 280 marka 100 7801,8723 7825,3483 7848,8243
Grčija 300 drahma 100 53,9683 54,1302
Irska 372 funt 1 189 6864 190,2555
Italija 380 lira 100 7,9064 7,9302 - 7,9540
Japonska 392 jen 100 124,3619 124,7361 125,1103
Nizozemska 528 gulden 100 6941,2477 6962,1341 6983,0205
Norveška 578 krona 100 1800,4380 1805,8556 1811,2732
Portugalska 620 escudo 100 75,7561 75,9841 76,2121
Švedska 752 krona 100 1679,8991 1684,9540 1690,0089
Švica 756 frank 100 9194,5065 9222,1730 9249,8395
V. Britanija 826 funt 1 196,8803 197,4727 198.0651
ZDA 840 dolar 1 131,9608 132,3579 132,7550

955 ECU 1 150,5800 151,0331 151,4862
Španija 995 pezeta 100 95,0658 95,3519 95,6380

1. Tečaj hrvaškega dinarja se uporablja za izkazovanje rezultatov iz poslovanja z Republiko Hrvaško, kjer je omenjena valuta plačilno sredstvo

2. Povprečni ponderirani nakupni menjalniški tečaj bank v preteklem tednu (14. člen Zakona o poravnavanju obveznosti iz neizplačanih 
deviznih vlog Ur. I. RS št. 7/93) je 7790.9699 SIT za 100 DEM.
Tečajnica za dvodelni blagajniški zapis Banke Slovenije na dan 18. 3. 1994

Dosp.
blag. zapisa

Št. dni 
do dosp. Tečaj za vpis v % Tekoča nominalna vrednost (v SIT)

(A)
tolarski del

(B)
devizni del

Skupaj Apoen (A)
tolarski del

(B)
devizni del

Skupaj

10. 05. 94 53 104,5168% 103,5656% 104.0412%
1,500.000 783,876 776.742 1,560.618
150.000 78.388 77.674 156.062

Upoštevan je veljavni srednji tečaj Banke Slovenije za DEM.

Blagajniške zapise Banke Slovenije prodajajo in izplačujejo pooblaščene banke.

LB-EUROCARD. CE VELJAŠ, JO IMAŠ.
ljubljanska banka

LJUBI JANŠKA RINKA 0 D LJUBLJANA

ZAVOD REPUBLIKE SLOVENIJE ZA STATISTIKO
AKTUALNI PODATKI

Plače
Povprečne plače v podjetjih in drugih organizacijah 
v Republiki Sloveniji, januar 1994

Bruto 194 Neto 1 94
SIT SIT

Skupaj 83.716 Skupaj 53.310
Gospodarstvo 79.404 Gospodarstvo 50.893
Negospodarstvo 97.907 Negospodarstvo 61.264
Bruto indeks 194 Neto indeks 194

XII 93 XII 93
Skupaj 95,8 Skupaj 96,7
Gospodarstvo 94,8 Gospodarstvo 95,8
Negospodarstvo 98,3 Negospodarstvo 99,0

/// ZAVOD REPUBLIKE SLOVENIJE ZA STATISTIKO
AKTUALNI PODATKI

Industrijska proizvodnja
Indeksi fizičnega obsega industrijske proizvodnje, januar 1994 **

I 94 I 94 1 94 1 94
0 93 XII 93 I 93 I 93

Industrija in rudarstvo 95.4 94.6 99.6 99.6
Sredstva za delo 90.5 75.7 77.2 77.2
Reprodukcijski material 98.1 104.1 104.8 104.8
Blago za široko porabo 96.5 93.3 105.9 105.9

’ Indeksi so začasni in se lahko še spremenijo

ABANCNA BORZNO POSREDNIŠKA HIŠA
SLOVENSKA C. 50, 61000 LJUBLJANA 
Telefon: 061/133-31-21, faks: 061/310-985

PONUJAMO POSREDOVANJE PRI VREDNOSTNIH PAPIRJIH 
IN ZLATU, INDIVIDUALNO UPRAVLJANJE PORTFELJA. 
VZAJEMNI SKLAD POLŽEK IN ANALITSKE STORITVE

ILIRIKA AAen jalnica
ILIR1KA MENJALNICA, Ljubljana, WTC Dunajska 165 tel.: 061/1688 204 
ILIRIKA MENJALNICA, Jesenice, Titova 7 tel.: 064/861 511
ILIRIKA MENJALNICA, Podgrad, tel.: 067/85 110
ILIRIKA MENJALNICA/Sežana, Partizanska 37/a, tel.: 067/31 410 
ILIRIKA MENJALNICA/ Postojna, Ljubljanska 9, tel.: 067/23 003 
ILIRIKA MENJALNICA/ Ilirska Bistrica, Cankarjeva 2, tel.: 067/41 935 
ILIRIKA MENJALNICA/ Mejni prehod Jelšane, tel.: 067/88 017
ILIRIKA MENJALNICA/ Slovenj Gradec, Glavni trg 9, tel.: 0602/42 908

Menjalniški tečaji

18. 3. 1994
Nemška marka 

(tečaj za 1 DEM)
Avstrijski šiling 
(tečaj za 1 ATS)

Italijanska lira 
(tečaj za 100 ITL)

nakupni prodajni nakupni prodajni nakupni prodajni
Abanka, Ljubljana 78.33 78.78 11.06 11.17 IM 7.97
Atka, Celje 78.15 78.60 11.07 11.14 7.80 8.00
Aval, Bled - Ljubljana 78.35 78.60 11.07 11.17 7Jf0 8.00
Avtohiša Ljubljana, Lj. * 78.30 78.50 11.08 11.15 7.85 7.97
Ažur, Grosuplje * 78.50 78.70 11.07 11.17 7.80 8.00
Bank Austria, Ljubljana 78.30 78.59 11.04 11.17 7.80 8.03
Banka Domžale 78.30 78.78 11.05 1U0 7.85 8.00
Banka Vipa d.d.. N. Gorica 78.32 78.58 11.08 11.16 7.90 7.95
Banka Zasavje,Trbovlje 78.00 78.60 11.09 11.17 7.85 7.97
Bund. Ljubljana 78.40 78.70 10.90 11.15 7.80 8.05
Cap. marketing. Vrhnika 78.55 78.80 11.12 11 JO 7.87 7.95
Cap. marketing, Pl. laguna - Lj. 78.55 78.80 11.12 11.20 7.87 7.95
Cap. marketing, Logatec 78.55 78.80 11.12 11.20 1X1 7.95
Creditanstalt-Nova banka. Lj. 78.10 78.60 11.00 11.14 7.90 8.05
Dadas d.d.Trbovlje -1 78.86 79.01 11.21 1123 8.00 8.01
Dolenjska banka. Novo mesto 78.15 79.00 11.10 11.22 7.92 8.00
Dom kaffe, Domžale * 78.50 78.8» 11.14 11.22 7.80 8.05
Gorenjska banka, Kranj 77.88 78.88 10.85 1121 7.81 7.99
Hida, pokrita tržnica, Lj. 78.51 78.60 11.10 11.14 7.95 7.98
Hipotekama banka Brežice* 78.15 78.60 11.05 11.18 7212 7.%
Hittours Int., Nova Gorica 78.35 78.50 11.04 1121 7.88 7.93
Hmezad banka d.d. Žalec 78.10 78.60 11.00 11.10
Hks Vigred, Medvode 78.20 78.60 11.02 11.14 7215 8.05
Hram Rožice. Mengeš 78.40 78.60 11.12 11.19 7215 7.95
Hranilnica F ib a. Izola in Koper 78.16 78.43 10.96 11.08 7.75 7.95
Hranilnica Lon, Kranj 78.35 78.65 11.03 11.13 7.75 7.95
Hranilnica Magro, Grosuplje 78.30 78.60 11.05 11.15 7.88 7.99
Dirika, Lj., VVorld Trade Center 78.51 78.54 11.13 11.14 7.95 7.97
[lirika, Sežana 78.38 78.55 11.05 11.15 7.95 7.97
Invest, Škofja Loka 78.30 78.70 11.07 11.18 7.73 7.%
Klub Slovenijales, Lj. 78.40 78.65 11.10 11.17 7.90 8.02
Kreditna banka Maribor * 77.65 78.60 11.04 11.17 7.76 8.01
Komercialna banka N. Gorica 78.37 78.97 11.08 1128 7219 7.95
Komercialna banka Triglav, Lj. 77.95 78.55 11.06 11.13 7.80 7.94
Kompas Holidavs, Ljubljana 78.45 78.8» 11.05 11.15 7.80 7.96
Koroška banka. Slovenj Gradec 78.05 78.90 10.98 11.10 7.75 8.01
Ljubljanska banka d.<L, Lj. 78.47 78.87 11.10 1121 7213 7.9»
Lj. zastavljalnica-I.ombardna h.,Lj. 78.40 78.65
Vladah Nova Gorica * 78.35 78.60 11.08 11.18 7.90 7.95
Media, PL laguna Lj. * 78.60 78.70 11.12 11.15 7.95 7.98
Menjalnice Eros, Ljubljana * 78.50 78.70 11.10 11.14 7.85 8.00
Niprom D. -Valuta Lj * 78.50 78.65 11.06 11.15 7.93 7.98
Pigal, Solkan * 78.30 78.55 11.05 11.12 7.90 7.95
Pionir Avtohiša Novo mesto 78.00 78.40 11.04 11.14 7.80 8.00
Pomurska banka Murska Sobota * 77.30 78.60 10.90 11.15 7.66 7.94
Posavska banka Krško * 78.20 78.60 11.00 11.17 7211 7.97
Poštna banka Slovenije * 77.13 78.56 10.77 11.12 7.67 7.91
Probanka, Maribor 77.85 78.55 11.03 11.16 7.77 7.97
Publikum, Ljubljana 78.50 78.54 11.11 11.13 7.92 7.95
SKB banka Ljubljana * 78.15 78.65 11.11 11.18 7.92 7.97
Slovenija turist. žeL p. Ljubljana * 78.55 78.69 11.05 11.15 7.75 7.95
Sl. investicijska banka Lj.* 78.20 78.55 11.00 11.15 7.80 8.02
SLzadružna kmetijska banka Lj. 78.34 78.56 11.02 11.13 7.90 8.03
Slov. hranilnica in posojilnica Kranj 78.45 78.63 11.07 11.14 7.90 7.98
Splošna banka, Celje 77.75 78.8» 11.05 11.17 7.75 7.96
Splošna banka. Koper * 77.22 78.69 10.91 11.13 7.69 7.92
Splošna banka,Velenje 78.05 78.70 11.08 11.18 7.91 7.98
Šilček, Zupančičeva jama 78.30 78.80 11.02 1120 7.82 8.06
Talon, Škofja Loka žel. postaja 78.40 78.65 11.08 11.15 7.91 8.00
Tentours, Domžale 78.40 78.70 11.07 11.15 7.90 8.05
UBK Banka Ljubljana 77.90 78.70 11.05 11.16 7201 8.40
Upimo, Ljubljana 78.52 78.59 11.10 11.14 7.94 7.97
VViifan, Kranj 78.40 78.60 11.10 11.15 7.90 8.00
VViifan, Kino Šiška - Ljubljana 78.50 78.60 11.11 11.15 7.90 8.00

Povprečni tečaj 78.25 78.66 11.05 11.16 7.85 7.99
* danes
1 - velja za vrednostne papiije

Opozorilo: Menjalni tečaji so spremenljivi, objavljene podatke nam posredujejo banke in menjalnice same

SKI BARKA 5.1.

V SKB banki d.d. imajo 
svoje bančne račune lahko 
tudi tujci!

Povprečne obrestne 
mere na medbančnem 
denarnem trgu

BANKA
SLOVENIJE

Obrestne mere za medbančne kredite na dan 16. 3. 1994
skupna

obrestna
realna

obrestna
mera

- povprečna ponderirana medbančna
letna obrestna mera med dnem 26,3 %

- povprečna ponderirana medbančna
obrestna mera na večernem denarnem trgu 26,4 %

- skupna povprečna ponderirana medbančna
letna obrestna mera 26,3 %

Skupna obrestna mera je sestavljena iz stopnje rasti drobnoprodajnih

8,5 %

8,5 %

8,5 % 
cen v 

(r).

t
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NEMSKO-FRANCOSKI ODNOSI
jr • • • v v •Kaj pomenijo puscice 
med Bonnom in Parizom?
Zaradi nekaterih izjav je nemški zunanji minister Kinkel poklical novega 
francoskega veleposlanika v Nemčiji na pogovore v ministrstvo
OD NAŠEGA DOPISNIKA
BONN, 17. marca — Kadar francoski veleposlanik v Nemčiji Fran- 
coin Scheer kljub diplomatski uglajenosti in pravilom pred krogom 
dopisnikov razgrinja »razlike« med Bonnom in Parizom, je to naj
manj toliko nenavadno, kot če ga nemški zunanji minister Klaus 
Kinkel zaradi tega »naroči« na pogovor v zunanje ministrstvo. Ker 
se je v zadnjih dveh dneh zgodilo oboje, je verjetno vsakomur 
jasno, da med Bonnom in Parizom nekaj škriplje.

Razlog seveda ni le sporna ve
lika (petdeseta) obletnica izkrca
nja zaveznikov v Normandiji in 
proslava v Caenu, za katero 
kancler Kohl še vedno ni dobil 
vabila, pa čeprav je caenski žu
pan včeraj poskrbel še za nekaj 
napetosti med nemškim in fran
coskim veloposlaništvom v Pari
zu in Bonnu. Napovedal je na
mreč. da bo Kohla vendarle po
vabil, naj 6. junija skupaj s Clin
tonom, Mitterrandom in britan
sko kraljico Elizabeto sede na 
častno tribuno, potem pa se je to 
vabilo na nemškem veleposlani
štvu v Parizu menda »izgubilo« 
(v Bonnu vsaj niso vedeli pove
dati, kdaj naj bi ga dobili), 
v kanclerjevih uradih pa so kljub 
temu še enkrat dali vedeti, da 
kanclerja ne glede na morebitno 
županovo vabilo ne bo, razen 
menda v primeru, če bi ga pova
bil sam francoski predsednik 
Mitterrand.

Toda ta zaplet, zaradi katere
ga so se že malce ohladili odnosi 
med obema »gonilnima silama 
evropskega združevanja«, kot 
rečeno, ni vzrok ampak veliko 
bolj verjetno le povod, ob kate
rem so lahko skočile na piano 
tudi druge razlike in napetosti. 
Komaj štiri mesece »star« fran
coski veleposlanik v Bonnu 
Framjois Scheer je namreč za 
javnost pred novinarji govoril 
stvari, ki so vsaj za veleposlani
ka prijateljske Francije lahko ne
navadne. Pojasnjeval je namreč, 
da prepir med Bonnom in Pari
zom glede povabila Kanclerju ni 
stvar francosko-nemških nespo
razumov, ampak predvsem ne
sporazum Nemčije z ostalimi čla
nicami Evropske unije, med dru
gim pa je tudi namignil, da bi bil 
glede najnovejše nemške zuna
nje politike nujen temeljit pogo
vor med Bonnom in Parizom. 
Pri tem je, kot trdijo dobro ob
veščeni viri, sicer večkrat omeni! 
pomen francosko-nemških odno
sov za evropske združevalne 
procese, vendar pa se je hkrati 
menda spotaknil ob nemško po
litiko na jugu, zlasti pa na vzho
du Evrope, kjer bi sodelovanje

Nemčije z Rusijo in vzhodnoe
vropskimi državami, še posebej 
po tem, ko bi se nemški politiki 
dokončno preselili iz Bonna 
v Berlin, lahko povsem spreme
nilo ravnotežje v Evropski uniji 
in težišče nemške zunanje politi
ke. Ta naj bi se namreč morala 
ves čas potrjevati predvsem 
v tesnih stikih z Zahodom. »Ne 
le Francozom, tudi drugim je vse 
težje razumeti nemška stališča,« 
je na primer dejal Scheer, pri 
tem pa mimogrede zagrešil še ta
ko nerodnost, da je socialdemo
kratskega predsednika in kanc
lerskega kandidata na jesenskih 
volitvah Rudolfa Scharpinga 
imenoval za »odličnega moža«, 
ki v Franciji uživa »velike simpa
tije«, kar so v Kohlovem kabine
tu seveda morali razumeti kot 
provokacijo.

Tisti, ki so poslušali Scheera, 
sicer pravijo, da njegove izjave 
niso prestopile praga konstruk
tivnega obravnavanja problemov 
v odnosih med državama, kar so 
na svoj način dali vedeti tudi 
v kanclerjevih uradih, kjer so 
povedali, da so sicer preseneče
ni, da pa ne nameravajo ukrepa
ti, in da je za zadevo tako ali 
tako pristojno zunanje ministr
stvo. Toda zunanji minister Kin
ke!, ki je verjetno jezen tudi nad 
kakšno drugo stvarjo, je v tele- 
vizjskem intervjuju za SAT 1 de
jal, daje »dal Scheera že poklicati 
v zunanje ministrstvo« (kar so 
v diplomatkem jeziku zelo močne 
besede), je zagrešil novo nerod
nost. V zunanjem ministrstvu so 
se sicer potem skušali izmazati 
s pojasnilom, da je bil francoski 
veleposlanik tako ali tako vab
ljen na pogovore z državnim se
kretarjem Kastrupom, s katerim 
za prihodnji teden pripravljata 
Kinklov obisk v Parizu, toda še 
ena izmed puščic, ki v zadnjih 
tednih letijo med Parizom in 
Bonnom, je vendarle že pole
tela.

Očitno je torej, da kljub priza
devanjem Pariza in Bonna, s ka
terimi skušajo čim bolj »umiriti 
žogo«, v dvanajsterici že ob nje
ni dogovorjeni širitvi s članicami

Efte krepko škriplje, da je politi
ka do vključevanja ostalih nekoč 
socialističnih držav še bolj deli
katna, in da sc bodo morale tudi 
te države v izogib še večjim na
petostim v EU in svojim teža
vam z njo očitno veliko bolj 
usmerjati tudi na dogovarjanje 
z vsemi ostalimi ključnimi drža
vami dvanajsterice (kar v Bonnu 
na primer že ves čas dopovedu
jejo tudi Sloveniji). V nasprot
nem primeru se utegnejo Nemci 
v drugi polovici leta, ko bodo 
v dvanajsterici prevzeli predse
dovanje od že tako sporne Grči
je, znajti v precejšnjih težavah, 
kajti nezaupanje do (pre)velike 
Nemčije se v Parizu, Londonu in 
dvanajsterici očitno ne kaže le 
ob takih »zgodovinsko-emoci- 
onalnih« zadevah, kot je petde
setletnica izkrcanja zaveznikov 
v Normandiji.

DAMIJAN SLABE
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ZAOSTRITEV V MOSKVI

Nova združba zoper Jelcina
Stranke z nacionalno-rodoljubno usmeritvijo so ustanovile gibanje združene opozicije Soglasje za 
Rusijo — Poglavitna cilja sta zatreti Jelcinove reforme in vzpostaviti Rusijo v zgodovinskih mejah
OD NAŠEGA DOPISNIKA i
MOSKVA, 17. marca — Na dokaz, da je državljanski mir v Rusiji 
(trenutno) nemogoč, je bilo treba čakati samo en teden: potem ko 
je Jelcin 9. marca pozval voditelje vseh strank, naj v dveh tednih 
uskladijo besedilo memoranduma o državljanskem miru in tako 
preprečijo najsiabši možni razplet po izpustitvi oktobrskih uporni
kov iz zapora, je skupina Jelcinu nasprotujočih politikov sinoči 
ustanovila združeno opozicijsko gibanje z naslovom Soglasje za 
Rusijo. Vanj so se včlanile vse stranke in politiki tako imenovane 
nacional-patriotske usmeritve, katerih cilj je opraviti z reformami iz 
Jelcinove dobe.

Pod poziv javnosti, ki šteje za 
ustanovitveni dokument gibanja 
Soglasje za Rusijo, so se podpi
sale res same vrhunske, zelo po
membne in znane osebnosti: tri
je intelektualni ideologi leve 
opozicije, torej kulturnika Nikita 
Mihalkov in Stanislav Govoru- 
hin ter urednik skrajnega časopi
sa Denj (zdaj se imenuje Zavtra) 
Aleksandr Prohanov, potem 
predsednika komunistične (Ge- 
nadij Zjuganov) in kmečke 
stranke (Mihail Lapšin), bivši 
predsednik ustavnega sodišča 
Valerij Zorkin, bivši podpred
sednik Aleksandr Ruckoj (kate
rega pisne potrditve sicer nismo

videli) in bivši predsednik sov
jetskega vrhovnega sovjeta Ana- 
tolij Lukjanov pa skrajna politi
ka Sergej Baburin (iz Fronte na
rodne rešitve) in Aman Tulejev 
(Jelcinov protikandidat na pred
sedniških volitvah 1991), pa tudi 
politika centristične usmeritve 
Sergej Glazjev (bivši minister za 
gospodarske odnose s tujino) in 
Vasilij Lipicki (predsednik Ruc- 
kojeve stranke Svobodna Rusi
ja) ter mnogi drugi, kot denimo 
vsem znani peterburški metro
polit Ioan.

V dumi ima ta združba, če 
upoštevamo volitve 12. decem
bra in iz njih izvirajoča razmerja,

NEMČIJA

Premalo ofenzivni liberalizem
Po porazu na nedavnih volitvah na Spodnjesaškem seje iz vodstva nemške liberalne demokracije usul plaz 
kritik na zveznega gospodarskega ministra Rexrodta in na njegovo vodenje enega najpomembnejših resorjev

OD NAŠEGA DOPISNIKA I
BONN, 17. marca — Po volitvah na Spodnjesaškem, kjer so libe
ralni demokrati zbrali katastrofalnih manj kot pet odstotkov glasov 
in tako izpadli iz deželnega parlamenta, se je iz vodstva FDP (na 
zvezni ravni) usul plaz kritik na zveznega gospodarskega ministra 
Giintherja Rexrodta (FDP) in njegovo gospodarsko politiko. '

Očitki so na prvi pogled smeš
ni. vsekakor pa prepozni, pravi
jo opazovalci. Liberalni demo
krati. ki se po nekakšnem sploš
nem prepričanju v Nemčiji vsa 
leta, odkar jim pripada zunanje
politični resor, ukvarjajo pred
vsem z nekoliko bolj »gosposko« 
zunanjo politiko, bolj »umaza
ne« gospodarske probleme pa 
prepuščajo koalicijskim krščan
skim demokratom, so se namreč 
šele potem, ko se je na spodnje- 
saških deželnih volitvah pokaza
lo. da bodo v letošnjem supervo- 
lilnem letu ključne gospodarske 
teme (nezaposlenost, socialna 
varnost, plače, davki. ..), spom
nili, da imajo v zvezni vladi tudi 
svojega gospodarskega ministra.

Pod vodstvom šefa stranke in

zveznega zunanjega minstra Kla
usa Kinkla so torej šele zdaj, ko 
jih je spodnjesaški volilni poraz 
udaril po glavi, složno padli na 
Rexrodta. Malce verjetno tudi 
zato, da se ne bi pokazale druge 
nevarne razpoke v FDP, da se 
ne bi kdo spomnil, kaj bo 23. 
maja na predsedniških volitvah 
proti kandidatu CDU Herzogu 
počela Kinklova kandidatka 
Bruntlandova, in da se ne bi kdo 
vprašal, zakaj bo šef severnopo- 
renske FDP in bivši gospodarski 
minister Mdllemann menda volil 
socialdemokratskega predsedni
škega kandidata Johannesa Ra- 
ua. Toda kljub temu (in vsem 
ostalim navzkrižjem v FDP 
navkljub) je predsedstvo stranke 
z napovedjo agresivnejše gospo

darske politike vendarle zadelo 
žebljico na glavico.

»Enostavno boljši moramo bi
ti,« je temu dejal predsednik 
Kinkel. ki se očitno zaveda, da 
je stranka pred bližajočimi se 
predsedniškimi, ostalimi deželni
mi in jesenskimi parlamentarni
mi volitvami pravzaprav ostala 
pri volivcih povsem brez svoje 
kolikor toliko prepoznavne iden
titete.

Nemčijo sta namreč združila 
Kohl in Genscher, Kinkel pa je 
le tisti, na katerega zdaj letijo 
problemi v zvezi z vključeva
njem v varnostni svet, s Francozi 
in sporno obletnico izkrcanja 
v Normandiji, ali pa na primer 
s sodelovanjem Nemčije v med
narodnih mirovnih silah, novi 
balkanski politični kombinatori
ki in zapletenem vključevanju 
vzhodnoevropskih držav v dva
najsterico.

Volitev (vsaj za FDP) torej 
očitno ne bo mogoče dobiti na 
zunanjepolitičnem področju in 
Kinklu. kot kaže, ne preostane 
nič drugega, kot da se zažene

v gospodarske teme, v brezpo
selnost, davčno politiko, zago
tavljanje socialne varnosti in ta
ko naprej. »Potrebujemo agre
sivno gospodarsko politiko,« te
mu pravi zunanji minister. »Pre
pozno,« opozarja generalni se
kretar stranke Hoyer, kajti tako 
preusmerjanje je dolgotrajen 
proces, ne pa stvar trenutnih od
ločitev ali na primer Rexrodtove 
volje in strankarske kritike go
spodarskega ministra.

Je torej mogoče napočil čas, 
da bi se liberalni demokrati mo
rali začeti ozirati po novih koali
cijskih partnerjih (po socialde
mokratih), kar jim nekateri že 
lep čas podtikajo, se sprašujejo 
opazovalci in tudi nekateri v vr
stah FDP. »Ne,« odgovarja Kin
kel, »liberalni demokrati nismo 
nikakršna stranka političnih sa
momorilcev.« Toda vprašanje, 
ali dosedanja politika šefa stran
ke s prevečimi funkcijami (kot 
Kinklu očitajo nekateri) že do 
zdaj ni bila preveč »samomoril
ska«, seveda ostaja v zraku.
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okrog 135 glasov (večina je pri 
225). Zanimivo je, da v gibanje 
niso vabili Vladimirja Zirinov- 
skega, ki z njimi v dumi sicer 
tvori nenačelno koalicijo s skoraj 
200 glasovi. V pozivu javnosti je 
namreč zapisano, da gibanje 
»združuje vse resnične patriote: 
družbeni dogovor vseh patriot
skih sil in gibanj, ideologij in ve
roizpovedi, ki ne zagovarjajo na
silja, rasizma in nacionalizma in 
katerih poglavitni cilj je služiti 
Domovini — to je tisto, kar lahko 
ustavi prihajajočo katastrofo.«
• Opozicija je morda hote 
spregledala dejstvo, da se je po 
lanskem oktobru in še posebej 
po decembrskih volitvah in 
ustavnem referendumu optika 
Jelcin — opozicija postavila na 
glavo: tako kot je imel prej kon
gres poslancev in vrhovni sovjet 
vso oblast, Jelcin pa le delno 
(imel pa je legitimnost), ima 
zdaj skorajda popolno oblast 
Jelcin, opozicija v dumi pa ima 
zelo zožene možnosti za legalne 
manevre; tako kot je bil prej 
Jelcin v boju za (vso) oblast pri
siljen uporabljati skrajna sred
stva (referendum, razpustitev 
kongresa, skorajda oktroirana 
ustava), mora zdaj v ofenzivni in 
skrajni položaj preiti opozicija. 
To pa pomeni, da bo morala vle
či prve poteze in zanje tudi 
ustrezno odgovarjati. Torej Jel
cin bo zdaj v boju z opozicijo 
»smel« uporabljati skrajna sred
stva »za obrambo ustavnosti«, 
medtem ko bo opozicija to 
ustavnost hočeš-nočeš morala 
rušiti. In v tej optiki ima Jelcin 
vnaprej veliko prednost. Upor 
bo morala zakuhati opozicija in 
zanj bo tudi ustrezno, »pravič
no« in najbrž dokončno »kazno
vana«. Vsaj Gračov tako ob
ljublja.

Torej je izključitev domnevnih 
rasistov in nacionalistov fraza, 
namenjena predvsem in izključ
no odstranitvi Žirinovskega. 
Verjeti, da novo gibanje Soglas
je za Rusijo zavrača nasilje in 
nacionalizem, bi bilo namreč ze
lo naivno, saj v njem sodelujejo 
ljudje, ki so bili za nasilje že ne
posredno odgovorni (Lukjanov 
leta 1991 in Ruckoj leta 1993) ali 
pa so ga neposredno izzivali 
(Baburin ali Prohanov), medtem 
ko po nacionalnih idejah mnogi 
presegajo Žirinovskega s podob
no ali včasih še hujšo retoriko 
(denimo Prohanov).

Cilji tega gibanja, kot sledi iz 
poziva javnosti, so »preprečitev 
dokončnega razpada zgodovin
ske Rusije, ponovna vzpostavi
tev moči in sile njene državnosti 
ter zagotovitev spodobne živ

ljenjske ravni vsakemu prebival
cu države«. Ta stavek neposred
no izraža mešanico nacional-ko- 
munistične ideologije, katere po
glavitni prvini sta socialna var
nost in Rusija v zgodovinskih 
mejah (z Ukrajino, Belorusijo in 
vso Srednjo Azijo). Iz nje veje 
ideološka opora »evrazistov« ti
pa Nikite Mihalkova, medtem 
ko je stavek »nameravamo se 
zavzemati za nacionalno soglasje 
in konsolidacijo družbe za po
novno vzpostavitev porušene in 
izgubljene Rusije« mogoče ne
posredno pripisati Govoruhinu, 
katerega predzadnji film je imel 
v naslovu podobno dikcijo (Ru
sija, kakršno smo izgubili). Zad- 
nji cilj, »nujno ustaviti reforme 
zaradi reform, spodkopavanje 
nacionalne produkcije«, pa je ta
ko ali tako rdeča nit vsakega 
opozicijskega mitinga in tudi po
glavitni namen delovanja opozi
cije zadnji dve leti. Dejstvo je, 
da opozicija ne bo mirovala, do
kler ne bo odstranjen Jelcin kot 
simbol reform (ali narobe), dr
žavljanski mir pa ne bo mogoč.

DARIJAN KOŠIR

PRED ZGODOVINSKIM PODPISOM

Upi na gmotno pomoč 
in rešitev za Krajino
Po slovesnem podpisu hrvaško-muslimanskih dokumentov v Washingtonu čakajo 
predsednika Tudmana pogovori o gospodarski pomoči - Knin zaprl mejo s Hrvaško
OD NAŠEGA DOPISNIKA |
ZAGREB, 17. marca — Stavba dosedanjega avstrijskega veleposla
ništva v elitni aveniji Massachusetts v VVashingtonu je od danes 
v hrvaških rokah. Otvoritev hrvaškega veleposlaništva, pred kate
rim stoji Meštrovičev kip sv. Jeronima, ki je bil doslej v okras 
katoliški cerkvi hrvaške skupnosti v VVashingtonu, je prvo dejanje 
hrvaškega predsednika dr. Franja Tudmana na začetku večdnev
nega obiska v ZDA, kjer bo jutri slovesno podpisal osnutek ustave 
bodoče federacije BiH in konfederativne pogodbe Zagreb - Sara
jevo z Alijo Izetbegovičem in Bobanovim naslednikom Krešimirjem 
Zubkom.

S Tudmanom je pripotovalo 
v VVashington več hrvaških mi
nistrov, med njimi tudi finančni 
dr. Zoran Jašič in namestnik gu
vernerja NB Zdravko Rogič, ki 
bosta takoj po podpisu novih 
vvashingtonskih dokumentov 
skušala preveriti obljube ameri
ške administracije o vsestranski 
gmotni in gospodarski pomoči 
Hrvaški, ki je najbolj oprejemlji- 
va cena hrvaško-muslimanske 
sprave. V sporočilu z včerajšnje 
seje predsedniškega sveta za 
obrambo in nacionalno varnost 
je med drugim rečeno, da se bo 
Tudman že v VVashingtonu sre
čal »s predstavniki največjih sve
tovnih finančnih organizacij«, po 
predavanju v vvashingtonskem 
novinarskem klubu pa bo odpo
toval še v New York na srečanje 
z generalnim sekretarjem OZN 
Butrosom Galijem in veleposla
niki držav članic varnostnega 
sveta. V tem mesecu se namreč 
izteče sedanji mandat Unprofor
ja, v Zagrebu pa upajo, da bo 
vvashingtonski podpis (kon)fede- 
rativnih dokumentov med Hrva
ti in Bošnjaki dovolj močna opo
ra za doslej neuresničene hrva
ške zahteve, da naj modre čela
de resnično prevzamejo nadzor 
na zasedenih območjih Hrvaške 
in njenih mejah s Srbijo, BiH in 
Črno goro, medtem ko so doslej 
bolj ali manj le ohranjale krhko 
premirje na razmejitvenih toč
kah med hrvaško in srbsko voj
sko.

Morda so takšna pričakovanja 
pretirana in so v resnici le ena 
izmed oblik pritiska na krajinske 
Srbe, ki preganjajo svoj strah 
z občasnim obstreljevanjem po
ložajev hrvaške vojske ali naselij 
ob razmejitveni črti. Včeraj so 
pretrgali tudi večmesečno tiho
tapsko pot oziroma glavni cestni 
koridor za oskrbo ljudi v Cazin
ski krajini, ki jo je med Karlov
cem in Veliko Kladušo organizi
ral Fikret Abdič. Lokalne obla
sti tako imenovane Srbske repu
blike krajine zdaj dovoljujejo 
prihod na svoje ozemlje skupi

nam modrih čelad in evropskih 
opazovalcev, ki jih sestavljajo 
njihovi zavezniki Grki. V priča
kovanju razpleta washingtonskih 
in newyorških pogajanj med Hr
vati in Bošnjaki je Knin vnovič 
zaprl svoje meje, prebivalstvo pa 
poklical pod orožje.

Tudi v Zagrebu povezujejo re
šitev statusa zasedenih območij 
z jutrišnjim podpisovanjem hrva
ško-muslimanskih dokumentov 
v Beli hiši, četudi v njih niti

z besedico ni omenjen glavni 
problem Tudmanove države. 
Druga pričakovanja so usmerje-' 
na v gospodarsko pomoč in ne
mara v skupno strategijo glede 
urejanja srbskega vprašanja na 
Hrvaškem in v BiH. Pomemb
nost Hrvaške na križišču med 
Vzhodom in Zahodom, kot jo 
vidijo zagrebški oblastniki, bodo 
proslavili že z današnjo izseljen
sko veselico v VVashingtonu. na 
kateri bo nastopilo več estradnih 
umetnikov iz Zagreba.

PETER POTOČNIK

Četrtina ministric
DUNAJ, 17. marca (STA) 

- Z odločitvijo avstrijskega kanc
lerja Franza Vranitzkega, da bo 
deželno svetnico z Gradiščanske
ga Christo Krammer imenoval za 
novo ministrico za zdravstvo se je 
delež žensk v avstrijski vladi po
večal z 20 na 25 odstotkov.

Slovenci kritično o razmerah 
doma in v Evropski uniji
LJUBLJANA, 17. marca - Najnovejša raziskava Eurobaromelra 
v 16 srednje- in vzhodnoevropskih državah je pokazala, da so ocene 
njenih prebivalcev o uspešnosti gospodarskih in demokratičnih 
reform bistveno bolj pesimistične (ali pa le realistične?) kot leto 
poprej. V Sloveniji, kjer je za Evropsko komisijo raziskavo izvedlo 
podjetje Gral Marketing, ki je danes predstavilo rezultate razi
skave, pa smo očitno še posebej kritični.

mji razvoj tržnega gospodarstvaRazvoj dogodkov v svoji drža
vi večina anketiranih v Srednji in 
Vzhodni Evropi ocenjuje za 
slabše kot pred letom dni. 
V vseh državah, z izjemo Alba
nije. Češke. Estonije in Latvije, 
je več anketiranih menilo, da gre 
razvoj v napačno kot pa v pozi
tivno smer. V Sloveniji je kar 40 
odstotkov (leta 1992 le 22%) 
vprašanih odgovorilo, da gremo 
v napačno, in 35 odstotkov (leto 
poprej 62%), da gremo v pravo 
smer. Po drugi plati pa smo Slo
venci med največjimi optimisti 
glede razvoja dogodkov v na
slednjih 12 mesecih, saj je 35 od
stotkov menilo, da se bo njihov 
finančni položaj v letu 1994 iz
boljšal. poslabšanje pa jih priča
kuje 21 odstotkov. (Manj pesi
mistični od nas so le Albanci).

Podpora tržnemu gospodar
stvu se je v večini v raziskavi 
zajetih držav zmanjšala; v drža
vah bivše SZ mu celo večina an
ketirancev nasprotuje. V Siove-

podpira 39 odstotkov anketiran
cev, 52 odstotkov pa si želi hi
trejših gospodarskih sprememb. 
Zanimivo je, opozarjajo v Gra- 
lu, da se je zmanjšal odstotek 
tistih, ki menijo, da refome po
tekajo prepočasi. Podobno je 
stanje pri ocenah hitrosti proce
sa privatizacije, saj je še vedno 
več tistih, ki menijo, da poteka 
prepočasi. Tudi stopnjo demo
kracije in spoštovanja človeko
vih pravic Slovenci očitno oce
njujemo zelo kritično: s prvim 
področjem je bilo zadovoljnih 36 
in nezadovoljnih 59 odstotkov 
vprašanih, s spoštovanjem člove
kovih pravic pa ni bila zadovolj
na dobra polovica (leto prej 39 
%).

In ne nazadnje, čeprav 41 od
stotkov vprašanih Slovencev vidi 
Evropsko unijo kot našo najpo
membnejšo partnerico. ima 
o njej pozitivno mnenje le 30 od
stotkov (pred letom dni 45%).

R.D.Š.

Oživljanje gospodarskih tokov
V Varšavi pričakujejo, da se bo gospodarsko sodelovanje z Rusijo po nedavnem obisku 
premiera Pavvlaka v Moskvi spet okrepilo — Zanimanje poljskih podjetij za naložbe v Rusiji
OD NAŠEGA SODELAVCA
VARŠAVA, 17. marca - Kratek delovni obisk poljskega premiera 
Waldemarja Pavvlaka v Moskvi in njegovi pogovori s predsednikom 
ruske vlade Viktorjem Černomirdinom so bili vsekakor učinkovita 
spodbuda za oživitev gospodarskega sodelovanja med dvema sosed
njima državama. Naslednji korak bo podpis protokola o trgovinski 
izmenjavi za leta 1995, sklenitev sporazuma o dolgoročni dobavi 
ruskih strateških surovin in podpis pogodbe o graditvi avtomobilske 
ceste in želežniške proge Moskva-Varšava-Berlin. To naj bi se zgo
dilo maja, ko bo na obisk v Varšavo pripotoval ruski premier 
Černomirdin.

Gospodarski odnosi med Polj
sko in Rusijo že od leta 1990 
preživljajo globoko krizo. Ude
ležba nekdanjih sovjetskih repu
blik v skupni zunanjetrgovinski 
bilanci Poljske se je drastično 
zmanjšala — od 25 na komaj 
7 odstotkov. Pogajanja o oživitvi 
sodelovanja trajajo že skoraj dve 
leti, vendar do zdaj niso prinesla 
spodbudnejših rezultatov.

Poglavitni problem je še ved
no ureditev starih dolgov, ki sta 
jih obe državi podedovali iz ob
dobja »socialistične ekonomske 
integracije«. Poljska dolguje Ru
siji 5,1 milijarde rubljev in okoli 
dve milijardi dolarjev, njene ter
jatve pa znašajo 8,2 milijarde 
rjibljev in 330 milijonov dolar

jev. Ruski predsednik Boris Jel
cin in poljski predsednik Lech 
Walensa sta sklenila dogovor 
o popolni rekompenzaciji vza
jemnih obveznosti, vendar pa do 
zdaj niso storili nič konkretnega 
za dokončni odpis dolgov.

Na drastično zmanjšanje polj- 
sko-ruske gospodarske izmenja
ve so vplivale tudi korenite si
stemske spremembe in razpad 
vzhodne vojaške in gospodarske 
zveze (SEV). V prehodnem ob
dobju je prišlo do občutnega 
zmanjšanja proizvodnje v drža
vah nekdanje Sovjetske zveze in 
omejevanja naložb (v letu 1992 
za 45 odstotkov, leta 1993 pa še 
za 12 odstotkov). Kooperacijski 
stiki so bili pretrgani (zlasti v vo

jaški industriji), poljsko blago pa 
ni preneslo konkurence zahod
nih izdelkov. Zaradi vsega tega 
je poljski izvoz še vedno bistve
no manjši od uvoza (predvsem 
nafte in zemeljskega plina).

Rusija in druge države nekda
nje Sovjetske zveze bodo imele 
tudi v prihodnje pomembno vlo
go pri preskrbovanju Poljske 
z gorivom in surovinami. Na 
Poljskem kar polovico porabe 
plina pokrivajo z uvoženim ru
skim plinom na podlagi pogodbe 
o poljskih naložbah v gradnjo 
plinovoda in eksploatacijo rud
nih bogastev na območju nekda
nje Sovjetske zveze.

Poljska je bila včasih popolno
ma odvisna od dobave ruskega 
plina. Danes uvaža iz držav nek
danje Sovjetske zveze 6,3 milijo
na ton. iz drugih držav pa 6,9 
milijon ton nafte.

Čez nekaj let bo prenehala ve
ljati obvezna dobava ruskega go
riva na podlagi starih investicij
skih pogodb. Na srečo je Poljska 
podpisala sporazum o gradnji 
plinovoda, ki bo prek poljskega 
ozemlja Rusijo povezal z Zahod
no Evropo. Za udeležbo v tej

veliki naložbi bo Poljska letno 
dobivala po 14 milijard kubičnih 
metrov plina, kar je za 5o od
stotkov več od sedanje porabe.

Po napovedih evropskih fi
nančnih institucij se bodo države 
nekdanje Sovjetske zveze letos 
»dotaknile dna« gospodarske de
presije, nato pa lahko pričakuje
mo postopno premagovanje go
spodarske krize. Poljaki se zave
dajo, da je to pomemben trenu
tek za vse tiste, ki se nameravajo 
podati v osvajanje tega velikega 
trga, pri vsem tem pa bodo odlo
čilnega pomena odnosi z Rusijo.

Ena od oblik dolgoročnega 
sodelovanja je ustanavljanje me
šanih podjetij s froljskim kapita
lom. V šestih državah nekdanje 
Sovjetske zveze že deluje več 
kot dva tisoč takih podjetij. 
V Rusiji so največ podjetij z me
šanih kapitalom ustanovili Ame
ričani (1433). Nemci (1141). Bri
tanci (557). Italijani (51 1) in Av
strijci (475). Poljaki so na šestem 
mestu (438) V Ukrajini deluje 
525 poljskih podjetij, v Belorusi
ji pa je Poljska s 514 podjetji po 
vloženem kapitalu na prvem 
mestu. ILIJA MARINKOVIČ

RAK ZARADI DELA
0 Prirejeno po Spieglu

Grozljive ugotovitve 
biomonitoringa

Raka povzročajo večinoma zunanji neugod
ni vplivi, tako imenovane kancerogene snovi. 
To je nesporna medicinska ugotovitev. Vendar 
so s tem mišljeni manj dejavniki okolja, kakrš
no je na primer onesnaženje vode, tal ali zraka 
in radioaktivno sevanje. Po današnjih spozna
njih pri nastanku raka igrajo pomembnejšo 
vlogo predvsem prehranske navade, alkohol,

kajenje, kakor tudi spolno vedenje, predvsem 
pri pomanjkljivi higieni. Slab zrak na delovnem 
mestu je pri tem le kamenček med mnogimi 
v mozaiku. Mnogi zaposleni pridejo z nevarni
mi snovmi v neposreden stik. Nekateri si še 
vedno umivajo roke z nevarnimi topili, drugi, 
kakor na primer umrli strugar Dornbusch, se 
dotikajo izdelkov, ki so namazani z nevarnimi 
hladilnimi in mazalnimi snovmi. Škodljivo de
lovanje kancerogenih snovi skozi kožo je bilo 
dolgo podcenjevano.

Uničeni dokumenti
Danes 53-letni Heinz Bady se je leta 

1958 zaposlil kot vajenec v regensburški 
tiskarni. Najprej je moral čistiti svinčene 
črke. ki jih je z golimi rokami potapljal 
v benzol. Nevarna snov je stala v odprtih 
posodicah vsenaokoli, kupovali pa so jo 
v lekarni čez cesto. Benzol povzroča levke
mijo. Bady ima že deset let kronično levke
mijo, ki se z vsakim napadom še poslabša. 
Toda kako naj zavarovalnici dokaže, da so 
v tiskarni uporabljali benzol?

Začel je prav po detektivsko raziskovati. 
Najprej se je pozanimal med kolegi. 
V majhnem, 30-članskem kolektivu, so že 
najmanj trije umrli za levkemijo in ti niso

mogli pričati o ničemer več. Tako je iskal 
lekarnarja, pri katerem so kupovali benzol. 
Našel je dve pomočnici, ki sta bili tam 
zaposleni. Ena se kupovanja benzola spo
minja, druga pa ne.

Štiri tedne po tem, ko se je Bady zaposlil 
kot vajenec v tiskarni, ga je pregledal 
zdravnik. Med pregledom je grbančil čelo 
in odredil posebne krvne preiskave. Kmalu 
zatem se je z mladim vajencem pogovoril 
svetovalec urada za delo in mu svetoval, 
naj zamenja poklic. Zakaj, mu ni bilo niko
li pojasnjeno. Bady zdaj ve, zakaj. Vendar 
je zdravnik že zdavnaj umrl. Dokumente 
na uradu za delo pa so desetih letih uničili.

Znanstveniki skušajo z biomonitoringom 
dognati, katere škodljive snovi prodirajo skozi 
kožo delavcev v različnih panogah. Pregleduje
jo vzorce krvi in urina pred delom in po njem, 
filtrirajo škodljive snovi iz telesnih tekočin in 
v belih krvnih telescih iščejo nepravilnosti 
v dedni zasnovi. Ugotovitve so grozljive. Tako 
so strokovnjaki pri avtomehanikih, ki razstav
ljajo uplinjače in obnavljajo cilindre, po koncu 
dela v urinu našli precej več benzolskih izloč
kov kot na začetku. V krvi tistih, ki so imeli 
opravka z vozili, je bila gostota benzola deset
krat večja kot pri drugih ljudeh. Analize krvi

medicinskih sester in laboratorijskih delavcev, 
ki so delovne pripomočke sterilizirali z etile- 
noksidom, so pokazale hudo strupene kemika
lije, ki povzročajo raka. Koncentracija teh sno
vi je bila veliko večja takrat, kadar so opazova
ne osebe vdihavale bolj onesnažen zrak v pro
storu.

Okvare dedne zasnove
Znanstvenikom se je posrečilo v telesnih 

tekočinah dokazati že celo vrsto nevarnih sno
vi, bodisi da gre za strupene kovine, kakršni sta 
nikelj in arzen, za nevarne aromatične amine,

Delavci v tovarnah gumijastih izdelkov so izpostavljeni celi vrsti strupov

kakršne uporabljajo pri izdelavi barv. ali pa za 
nitrospojine, ki se sproščajo iz hladil in maziv. 
Tudi pri iskanju možnih škodljivih posledic za 
človekov organizem so prišli znanstveniki stru
pom, ki povzročajo raka, že povsem nedvoum
no na sled. Tako so odkrili pri opazovanju 
dedne zasnove elektrovarilcev, ki so pri delu 
vdihavali šestvalentni krom, zelo agresivno 
kancerogeno snov. Tisti varilci, ki so imeli 
v urinu večje vrednosti kroma, so imeli v celič
nih jedrih tudi precej več škodljivo spremenje
nih kromosomov. Očitno gre za neposredne 
vzporednice med zunanjimi učinki in bolezen
skim odzivom.

Do podobnih ugotovitev so prišli znanstveni
ki, ki so razčlenili kri tiskarskih delavcev. Ne
katere barve so bile pomešane s topilom tolu- 
olom, sorodnikom benzola. Tiskarji so si brisa
li roke s krpami, ki so bile prepojene z aroma
tično dišečim topilom. Pri zaposlenih, ki so pri 
globinskem tisku delali več kot 16 let, je bilo 
število deformiranih nosilcev dednih informacij 
v celicah precej večje kot pri kolegih, ki so 
delali krajši čas. Takšne napake v genetskih 
informacijah lahko nastanejo takrat, ko ne de
lujejo več prav popravljalni mehanizmi v celi
cah. Pri prvih zdravstvenih pregledih so se 
tiskarji pritoževali nad suho sluznico v ustih, 
nosu in žrelu. Pregled sicer ni pokazal ničesar 
posebnega. Ko pa so jih pregledali nekaj let 
pozneje, jih je čakalo grdo presenečenje, štirje 
od 60 pregledanih tiskarjev so medtem umrli za 
rakom.

Še nerazvozlana uganka
Znanstveniki svoja odkritja zlagajo v sestav

ljanko, vendar je celotna podoba še vedno 
polna vrzeli. Natančnega načina delovanja

mnogih strupov, ki povzročajo raka v človeko
vem organizmu, znanstveniki niso razvozlali. 
Vhodna vrata za te snovi so večinoma dihalne 
poti in koža, torej organi, ki naj bi bili varoval
ni ščit telesa v neposrednem stiku z zunanjim 
svetom. Nekatere snovi, na primer azbestna 
vlakna ali delci saj, začnejo svoje uničevalno 
delo že v pljučnih mehurčkih. Drobcene iglice 
vlaken že po mehanični poti povzročijo vnetna 
žarišča v pljučnem tkivu. Novo spoznanje kaže, 
da podobno kot azbest delujejo kosmiči mine
ralnih vlaken. Druge škodljive snovi potujejo 
po krvnem obtoku do jeter, kije osrednji organ 
presnove. Tam se njihove molekule kemično 
razkrojijo. Nastajajo visoko aktivne nove spoji
ne (tako imenovani metaboliti), ki so še bolj 
strupene kot prvotne snovi. Tako je tudi z ben- 
zolom. Ta se deloma spremeni, deloma pa 
neposredno potuje v kostni mozeg in poškodu
je krvotvorne celice, to pa je lahko že začetek 
levkemije.

Škodljive snovi napadajo različne organe. 
Aromatični amini, ki jih uporabljajo pri izdela
vi barv in pesticidov, se usmerjajo predvsem 
na mehur, aromatični ogljikovodiki pa se. kot 
kaže, nabirajo zlasti v celicah kože in dihalnih 
poti. Nitrosamini lahko svojo uničevalno moč 
očitno razvijejo v popolnoma različnih delih 
telesa, na primer v črevesju, grlu in drugih 
organih.

Pri teh snoveh ni mogoče določiti mejnih 
vrednosti, pod katerimi ni nevarnosti za raka. 
Škodo v celicah lahko namreč povzroči že en 
sam stik z nevarno snovjo. Pri poskusih z mi
šmi ali podganami skušajo znanstveniki ugoto
viti, kakšno škodo povzročijo te snovi v celi
cah. Povsem gotovo se zdi, da večina kancero
genih snovi na spiralah DNA v kromosomih 
tvori usedline. Čim večje so kepice teh snovi, 
tem bolj uničujoče je očitno njihovo delovanje.

>,
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MUZEOFORUM O MARKETINGU

»Čarobna paličica« za 
slovenske muzeje?

Zveza muzejev Slovenije je v preteklih dveh letih pripravila že vrsto 
zanimivih predavanj, t.i. muzeoforumov, na katerih gosti ugledne 
domače in tuje strokovnjake. Včeraj dopoldne je v predavalnici E3 
v Cankarjevem domu o marketingu nasploh s poudarkom na muze
jih govoril Vladimir Gabrijan s katedre za marketing pri Ekonom
skim fakulteti Univerze v Mariboru.

Prva ura muzeoforumov je na
vadno posvečena predstavitvi 
enega ali dveh slovenskih muze
jev, tako sta uvodoma nastopila 
Srečko Lovrenčič, organizator 
obiska, promocije in prodaje 
v Pokrajinskem muzeju Ptuj, in 
Borut Rovšnik, kustos ljubljan
skega Mestnega muzeja. Na 
ptujskem gradu že nekaj let 
uspešno uvajajo tržne metode 
pri organizaciji razstav in svojem 
delu. Veliko pozornosti name
njajo pedagoški dejavnosti, ka
kor je poudaril Srečko Lovren
čič, saj so mladi radovedneži po
tencialni obiskovalci njihovih 
prihodnjih razstav. Šolske skupi
ne namreč predstavljajo kar 60 
odstotkov vseh obiskovalcev.

Pri delu s turističnimi agenci

jami; društvi, okoliškimi zdravi
lišči in turistično-rekreativnimi 
centri so uvedli nove, privlačnej
še oblike sodelovanja, saj jih ne 
samo redno oskrbujejo z vsemi 
potrebnimi informacijami v zvezi 
z muzejem, temveč so oblikovali 
celotno ponudbo t.i. spomladan
ske in jesenske turistične pakete. 
Obisk se je v zadnjih letih zelo 
povečal, če je bil pred osmimi 
leti okoli 35 tisoč na leto, je zdaj 
čez 60 tisoč.

Borut Rovšnik je predstavil 
projekt Mestnega muzeja Ljub
ljana »Hribar in Ljubljana«, ki je 
začel nastajati že leta 1991 in ga 
postopno dograjujejo. Že v prvi 
fazi so razmišljali tržno, imeno
vali razstavo produkt in definira
li javnost. Slednjo so obravnava-

Prvi poskus zgodovine 
slovenskega celovečerca
Slovenski gledališki in filmski muzej je izdal Filmo
grafijo slovenskih celovečernih filmov 1931-1993
Urednik in eden od avtorjev monografije Silvan Furlan je na vče
rajšnji predstavitvi v prostorih gledališkega in filmskega muzeja 
opozoril, da je Filmografija slovenskih celovečernih filmov 
1931—1993 pravzaprav prvi poskus zgodovine slovenskega celove
černega filma, kot dvojezična, slovensko—angleška izdaja pa tudi 
prva osebna izkaznica slovenske kinematografije: stosedemindvajset 
celovečercev (od V kraljestvu Zlatoroga do Morane) je predstavlje
nih z izčrpnimi podatki in kratkimi vsebinami, delo pa sklepa 
obsežna študija Zdenka Vrdlovca.

Monografijo, katere izid je 
poleg tukajšnjega ministrstva za 
kulturo omogočila organizacija 
Open Society Fund, so pripravili 
Silvan Furlan, Bojan Kavčič, Li
lijana Nedič in Zdenko Vrdlo
vec. Furlan je prispeval uvodno 
Kratko predstavitev slovenskega 
celovečernega filma, v kateri tr
di. da ta zgodovina ni nezanimi
va. enodimenzionalna in ponav
ljajoča »štorija«; gre za izkupi
ček stopetindvajsetih igranih fil
mov, enega dokumentarnega in 
enega animiranega celovečerca.

Filmografija, ki jo je pripravi
la Lilijana Nedič, zajema filme, 
namenjene za kinematografsko 
predvajanje od 1931 do 1993. 
Obsega podatke o vseh avtorjih 
filmov in kratke vsebine v slo
venščini in angleščini (prevajala 
sta Igor Žužek in Igor Maver). 
Filmi so razvrščeni v kronolo
škem redu. podatki o njih pa so

Protest koproducentov 
Žab

Ob začetku 24. Tedna sloven
ske drame v Kranju sta Cankar
jev dom (zanj se je podpisal ge
neralni direktor Mitja Rotovnik) 
in Koreodrama (zanjo se je pod
pisal umetniški direktor Damir 
Zlatar Frey) iz Ljubljane sporoči
la javnosti, da se ne strinjata 
z izločitvijo uprizoritve Gregorja 
Strniše in režiserja Damirja Zla
tarja Freya Žabe iz programa le
tošnjega Tedna slovenske drame.

Predstava o škofu 
Slomšku

Župnijski urad sv. Roka 
v Dravljah in ZKO Ljubljana 
- Šiška pripravljata nocoj. 18. 
marca, ob 19.30 v cerkvi Kristu
sovega učlovečenja ob Vodniko
vi cesti v Dravljah gostovanje 
gledališke skupine Beseda iz Tr
sta, ki bo predstavila odrsko lep
ljenko o škofu Antonu Martinu 
Slomšku Aleksija Pregarca Božji 
vitez na slovenski zemlji. V av
torjevi režiji bodo na sceni De
metrija Ceja in v kostumih Sneži
če Černič in Marije Atelšek na
stopili Marko Kosmač (v vlogi 
škofa Slomška), Aleksij Pregare, 
Adrijan Rustja, Drago Gorup, 
Maša Pregare in Tanja Pečar.

zbrani na podlagi najavnih in 
odjavnih špic, propagandnih in 
arhivskih materialov, Filmogra
fije jugoslovanskega dolgome- 
tražnega igranega filma beograj
skega filmskega inštituta in dru
gih virov.

Osrednjemu »podatkovnemu« 
delu sledijo različna kazala — ka
zalo naslovov (v slovensko-an- 
gleški in angleško-slovenski ra
zličici), imensko, kazalo produ
centov, naslovov filmov, kazalo 
režiserjev in izbranih publikacij 
o slovenskem filmu. Knjigo skle
pata zapisa Lilijane Nedič Oris 
filmske proizvodnje na Sloven
skem in Zgodba o slovenskem 
filmu Zdenka Vrdlovca, ki je za 
slovenski film včeraj ugotovil, da 
je pravzaprav čisto dober.

IGOR BRATOŽ

li segmentirano in naredili razi
skavo »tržišča«. Računalniško so 
obdelali rezultate ankete, ki so 
jo izvedli, in ti jim bodo v veliko 
pomoč pri oblikovanju razstave. 
Gre za predstavitev obdobja, ko 
je Ljubljančanom županoval 
Ivan Hribar in ki je za novejšo 
zgodovino Ljubljane zelo po
membno.

Vladimir Gabrijan je muzeal
cem predstavil osnove marketin
ga (trženja) ter podal nekatera 
izhodišča za njegovo uporabo 
v muzejih. Vendar je razmišlja
nje prepustil muzealcem, ki mo
rajo upoštevati svoje dosedanje 
delo v muzeju ter vanj postopo
ma vključevati elemente marke
tinga. Tako je zaenkrat vse osta
lo šele pri vprašanjih »Ali je 
marketing res 'čarobna paličica’, 
ki bo rešila probleme, s katerimi 
se srečujejo muzeji, in katere vr
ste marketinga so uporabljive za 
muzeje?«.

JELKA ŠUTEJ ADAMIČ

Dr. Rupel 
za davčne 
spremembe
Iz nagovora ob podeli
tvi Rembrandtovih ce
kinov za leto 1994
Na slovesni podelitvi Rembrand
tovih zlatih cekinov v Muzeju no
vejše zgodovine v Ljubljani — do
bili so jih Andraž Šalamun, Mat
jaž Počivavšek in Zdenka Žido 
— je imel slavnostni nagovor dr. 
Dimitrij Rupel, predsednik 
skupščinskega Odbora za kultu
ro, šolstvo in šport. Zavzel se je 
za to, da bi fundacije in druge 
nove ustanove, ki nastajajo zunaj 
uradnega kulturnopolitičnega 
establišmenta, dobile novo funk
cijo in prišle v roke strokov
njakov.

Dr. Dimitrij Rupel je dejal, da 
je početje Rembrandtove agenci
je napoved nove kulturne politi
ke na Slovenskem. Gre za kon
cept umetniške neodvisnosti in 
povezave s premožnimi podjetji. 
Tu manjka le ena stvar: spre
memba davčnega sistema, ki bo 
poleg umetnikov nagradil vse ti
ste, ki vlagajo v umetnost. Zato 
si bodo v državnem zboru, sam 
pa še posebej, prizadevali za take 
rešitve, ki bodo dokazale razu
mevanje države za umetnost.

M. Z.

Glasbena ekspanzija 
ob slabi organiziranosti
V Mariboru se glasbeno življenje širi, ob tem pa 
zadeva ob stare ovire — Kritika mestne vlade
Na malem odru mariborskega teatra so v sredo zvečer priredili 
okroglo mizo o glasbeni kulturi v Mariboru. Na njej so sodelovali 
skoraj vsi najprominentnejši dejavniki mestnega glasbenega živ
ljenja.

Kot je že navada, bi pričako
vali, da bo veliko tarnanja, 
a glej: mariborsko glasbeno živ
ljenje, zlasti tisto na profesional
ni ravni, je v ekspanziji, kot je 
ne pomnijo. Ampak slabo je, da 
je doseglo točko, ko je potrebna 
drugačna organizoranost, če naj 
se vse skupaj ne ustavi.

Takšno krovno ugotovitev je 
kajpada treba nekoliko ilustrira
ti. V prid prvi trditvi, namreč 
o ekspanziji, govori dejstvo, da 
je mariborska Opera z baletom 
že dalj časa v vzponu in ima tudi 
dobre odmeve v tujini, posebej 
v sosednji Avstriji. Poleg tega je 
mesto v zadnjem letu dobilo še 
filharmonijo in Big Band ter vr
sto kakovostnih majhnih oziro
ma komornih glasbenih skupin. 
Med organizatorji oziroma prire
ditelji sta k živahnosti glasbene 
scene veliko pripomogla KPC 
Narodni dom in poletni festival.

In ilustracija k drugi trditvi:

ekspanzijo bo mogoče ohranjati 
s funkcionalnim združevanjem in 
povezovanjem ter ustreznim za
stopanjem kulturnih interesov 
pri državi. Zato so glasbeniki 
ostro kritizirali mestno vlado, ki 
še ni imenovala »ministra« za 
kulturo, dasiravno se za kulturo 
zadolženi vodja resorja družbe
nih dejavnosti Goran Rajič tru
di, pa ob vseh drugih obvezno
stih ne more dovolj storiti. Kriti
zirali so medije, zlasti časopise, 
ker se na glasbeno dogajanje 
v mestu, tudi najbolj kakovost
no, ne odzivajo. Nujno je treba 
pospešiti glasbeno založništvo.

In na koncu je tu še Unionska 
dvorana, tradicionalno koncert
no prizorišče Maribora, ki je ne
ustrezno upravljana in predvsem 
predraga za mnoge glasbene iz
vajalce. Udeleženci okrogle mi
ze so enoglasno zahtevali, naj jo 
občina končno že zaupa Narod
nemu domu. B. Z.

ZENJA LEILER

Kulturna prestolnica - ne, hvala!
Po torkovem razgovoru na temo Ljubljana 

— kulturna prestolnica Evrope, ki je potekal 
v okviru Kreftovih debat v hotelu Lev, je odgo
vor na obravnavano vprašanje povsem jasen: 
Ne, hvala! Kaos, ki bi nastal, če bi pridobili to 
laskavo titulo, in bitka med partikularnimi inte
resi, ki bi se trkali po prsih v imenu zaslug za 
nacionalni blagor, bi nedvomno pomorila vse 
lokalne krave. Štajerci bi tako dobili razlog več, 
da se prepričajo o nujnosti uresničitve svojih 
odcepitvenih sanj, in glede na njihovo sposob
nost samopromocije bi Maribor leta 2000 ned
vomno postal kulturna prestolnica Evrope.

V Ljubljani pa smo na srečo stvari uredili, še 
preden bi se nam utegnile zgoditi. Lani smo 
namreč s ciprsko Nikozijo pridobili mandat za 
izvedbo mesečne kulturne prestolnice Evrope 
za leto 1995, pa smo povsem nesamozavestno 
prosili za prestavitev v leto 1996, češ, da imamo 
premalo časa za izvedbo. Kljub temu, da je 
republiška vlada podprla projekt in bi mu na
menila izvenproračunska sredstva, je misel, da 
se nam bo uspelo še kdaj uvrstiti na seznam, za 
katerega se potegujejo številna druga mesta, na
ravnost domišljava. Tisto, kar so osebni kontak
ti naših umetnikov gradili desetletje, so biro
kratske glave uničile čez noč.

Ampak, kot rečeno, Ljubljani, ki ima sicer 
zadovoljivo kulturno infrastrukturo in močne 
umetniške reference ter potencial, dejansko ne 
bi bila dovolj niti desetletna prednajava. Zgle
den primer podkrepitve tega dejstva je, da me
sto, ki letos praznuje 850 letnico svojega prvega 
imenskega zaznamka, do sredine marca še ni

uspelo nalepiti niti enega samega plakata, ki bi 
opozarjal na ta dogodek. Kaj šele, da bi lahko 
govorili o domišljeno zasnovani promociji in 
prireditvenih dejavnostih. Z velikim pompom 
sicer zganjamo kozmetično pleskanje starih fa
sad, sem pa tja zasadimo novo drevesce in po
tegnemo nekaj rumenih črt. Potem pa se z istim 
zaletom in navdušujočo trmo upiramo prostor
skemu in materialnemu reševanju kulturnih in
stitucij, dopuščamo, da središče mesta postaja 
birokratski živalski vrt, na željo vsakega nespe- 
čega meščana skrajšujemo obratovalni čas loka
lov, ležerno opazujemo, kako kavarne prodaja
jo podobo štacjonskih bifejev in se sploh na vse 
možne načine ukvarjamo z uničevanjem mestne 
podobe. Tistih nekaj zablodelih turistov, ki se 
po čudnem naključju le znajdejo v prestolnici, 
pa tako in tako vozimo na izlete v Benetke.

Praznovanje 850-letnice zato predstavlja prav 
simptomatično manifestacijo pomankanja ka
kršnekoli vizije. Manifestacijo sistematičnega 
spreminjanja mesta v zmes provinicalne menta
litete baročne arhitekture, plastičnih kioskov in 
papirnatih blokov. Mesta, kjer se namesto uni
verzitetne knjižnice, šol in športnih objektov, 
dograditve in posodobitve nacionalne operne in 
dramske hiše... gradi obrambni birokratski kon
glomerat. Mesta, ki ga krasijo ogabni avtobusi, 
in mesta, ki nikakor ni zmožno izvesti zasnove 
razvidne grafične podobe. In navsezadnje me
sta, kjer na neskončnih debatah o ogroženosti 
kulture točijo solze in bentijo natanko tisti, ki 
imajo moč in položaje, da bi kaj spremenili.

Ljubljana, kulturna prestolnica Evrope? Daj
te no!

Slovenska glasba drugič 
na pariški MUSICORA
Včeraj so v prostorih Radia Slovenija predstavili 
več mednarodno odmevnih glasbenih dogodkov
Glasbeni program Radia Slovenija in RTV Slovenija napovedujeta 
v prihodnjih dneh tri pomembne glasbene dogodke: udeležbo na 
pariškem svetovnem glasbenem salonu MUSICORA, koncertno 
predstavitev Sonetnega venca Lucijana Marije Škerjanca s počasti
tvijo tridesetletnice umetniškega delovanja dirigenta Marka Muniha 
ter koncert Simfonikov RTV Slovenija v okviru Euroradia.

O vseh programih so na ti 
skovni konferenci govorili ured
niki Marko Munih, Leon Engel
man in Mojca Menart. Zlasti ve
lik poudarek ima prva manife
stacija, o kateri bomo sedaj 
spregovorili nekoliko več, 
o ostalih dveh pa kasneje. Gre 
za letošnjo že drugo predstavitev 
Radia Slovenija v Parizu, na sve
tovno odmevnem salonu MUSI
CORA, ki bo prihodnji teden. 
Vrhunec salona bo za nas pome
nil koncert Tria SLOVVIND 
z neposrednim radijskim preno
som v Ljubljano. Trio, ki ga se
stavljajo flavtist Aleš Kacjan, 
klarinetist Jurij Jenko in fagotist 
Zoran Mitev, bo izvajal enourni 
program z deli Lucijana Marije 
Škerjanca, Hansa Ericha Apo- 
stela, Slavka Osterca, Božidarja 
Kantušerja in Rudolfa Marosa. 
Kantušerjeva skladba je nastala 
prav za to priložnost in bo v Pa
rizu, kjer skladatelj živi, dožive
la praizvedbo. Ob tej priložnosti 
je s tem programom izšla tudi 
CD plošča.

Na MUSICORA bo Radio 
Slovenija predstavil v lični trije-

Kaj je umetnost?
V počastitev pesnika Srečka 

Kosovela bo Založba Wieser iz
dala posebni tisk in pripravila »li
terarno branje«, ki bo 19. marca 
ob 15. uri na pokopališču v To
maju. Izdali bodo publikacijo 
z naslovom »Kaj je umetnost? 
Kras, knjige in samota«.

Zloženka »Slovenija 
- tradicija in 
kreativnost«

V okviru mini razstave »Slove
nija - tradicija in kreativnost« je 
izšla tudi zloženka v nemškem 
jeziku s prispevkoma prof. dr. 
Janeza Bogataja in prof. dr. Sta
neta Bernika in fotografijami 
Dragana Arriglerja, Janeza Bo
gataja in Igorja Modica. Zložen
ka v prvem delu pod naslovom 
Slovenija — mlada država, stara 
kultura in čudovita pokrajina 
predstavi Slovenijo z geografske
ga in kulturno-zgodovinskega vi
dika. Janez Bogataj piše v pri
spevku o slovenski narodni de
diščini in njenih značilnostih, 
Stane Bernik pa o slovenskem 
industrijskem oblikovanju.
(STA)

žični knjižici vso svojo glasbeno 
dejavnost, pa tudi portrete šestih 
skladateljev: Kogoja, Osterca in 
Škerjanca ter v Parizu živeče 
Matičiča, Kantušerja in Globo
karja. Poseben prostor v knjižici 
ima predstavitev 60 ur dnevnega 
programa. Na koncu so pred
stavljeni tudi celoletni koncertni 
programi v Ljubljani, katalog 
posnetkov slovenskih skladate
ljev, ki bodo predstavljeni tudi 
na vzorčnih posnetkih. Na MU
SICORA smo lani sodelovali 
v okviru EBU, prav tako pa bo
mo tudi letos.

V Parizu se prihodnji teden 
napoveduje lepa glasbena pred
stavitev Slovenije, pri kateri bo
do poleg Radia Slovenija udele
ženi še CD, SF, DSS in Festival. 
Odmevnost salona sega v kakih 
petdeset držav.

MARIJAN ZLOBEC

Nove razstave
V prostorih Kreditne banke in 
A banke v Mariboru so včeraj 
odprli razstavo grafik Štefana 
Galiča ter razstavo slik Boruta 
Šušteršiča. V galeriji Avsenik 
v Begunjah na Gorenjskem bodo 
danes ob 18. uri odprli razstavo 
del, ki so nastala v likovni delav
nici Misel in korenine konec lan
skega leta v Kočevju. V Barago
vem domu v Ricmanjih bo danes 
ob 19. uri otvoritev razstave Ric- 
manjska pričevanja (dragoceno
sti ricmanjske cerkve sv. Jožefa), 
v Laškem dvorcu ob 18. uri otvo
ritev razstave okamnin iz fondov 
muzejske zbirke v Laškem in za
sebne zbirke Tomaža Majcna 
(predstavili bodo tudi geološko 
učno pot na Govce), v prodajni 
galeriji Fara v Škofji Loki bo ob 
18. uri otvoritev razstave slik 
Bernarde Šmid, v avli občine Ve
lenje pa bodo danes ob 17. uri 
odprli razstavo akvarelov Gre
gorja Klančnika.

Odrska skica o slikarju 
Eberlu

Nocoj ob 19. uri bo v dvorani 
soboškega gradu ponovitev odr
ske skice o slikarju Alojzu Eber
lu, ki so jo pripravili Duša Škof 
(režika), Irena Varga, Janez 
Škof in Simona Zadravec. Eber- 
lova razstava v Pokrajinskem 
muzeju je na ogled do 1. maja.

KRALJ NA BETAJNOVI V KRANJU

Med rokama pojemajoča luč
PREŠERNOVO GLEDALIŠ

ČE KRANJ — Ivan Cankar: 
Kralj na Betajnovi, drama 
v treh dejanjih. Režija Mile 
Korun, dramaturgija Matija 
Logar, scenografija in kostu
mografija Janja Korun, lektori
ranje Katja Podbevšek. Nasto
pajo: Ivo Ban (Jožef Kantor), 
Alenka Vipotnik (Hana), Judi
ta Zidar (Francka), Bernarda 
Oman (Nina), Pavel Rakovec 
(Krneč), Jernej Šugman 
(Maks), Aleš Valič (župnik), 
Matjaž Višnar (Franc Bernot), 
Tine Oman (sodnik), Tanja 
Dimitrievska (sodnica), Lud
vik Bagari (adjunkt), Mojca 
Ribič (Lužarica), Miran Kenda 
(oskrbnik) in Robert Kavčič 
(Koprivnik). Premiera je bila 
16. marca 1994.

Režiser Mile Korun je tudi to
krat ostal zvest sebi in ustvaril 
uprizoritev, ki sicer trdno sloni na 
avtorjevem besedilu, ob tem pa 
nadaljuje vsebinsko in oblikovno 
kontinuiteto njegovih številnih do
sedanjih avtorskih interpretacij 
Cankarja. S svojim značilnim stro
gim selekcioniranjem in stilizira- 
njem uporabljenega literarnega in 
odrskega gradiva Korun izbrano 
dramo aktualizira in ji daje univer
zalno vrednost.

Značilno za kranjsko uprizoritev 
je med drugim to, da Kantorjeva 
mladoletna otroka ne nastopata. 
Kot da v svetu malomestnega 
oblastnika ni več prostora za otro
ško naivnost, spontano igrivost in 
upanje. (Tudi Nina nikakor ni več 
otrok.) Njuni repliki povesta 
adjunkt in oskrbnik kot korunov- 
ska mojstra ceremoniala (in nosilca 
distance), ki sta večino dogajanja 
nemo prisotna na prizorišču (v čr
nih oblekah s polcilindroma), vča
sih v pomoč pri minimalnih premi
kih pohištva ali namestitvi odrske
ga poudarka (denimo jabolka pred 
dialogom Maksa s Francko in 
Maksa z Nino ipd. ), v zadnjem de
janju tudi v svojih običajnih vlo
gah. Razmerje med Kantorjem in 
Francko, denimo, dobiva z njenim 
vračanjem v očetovo naročje in po- 
Ijubovanjem med njima incestuoz- 
na znamenja. V ospredju pa seve
da ostaja prav hamletovsko univer
zalen spopad med nihilistično de
struktivnim uresničevalcem volje 
do moči (Kantorjem) in samouni
čevalno skeptičnim intelektualnim 
upornikom (Maksom), ki ga Ivo 
Ban in Korun imenitno zaključita 
s Kantorjevim votlo vznesenim in 
topo samozavestnim monologom 
na gostilniški mizi pod nihajočo in | 
pojemajočo belo kroglo (svetilko) j 
med Kantorjevima pohlepnima ro
kama.

Strogo stilizirano prizorišče sce- 
nografinje in kostumografinje Ja
nje Korun (v polkrožen modroze- 
len horizont se v sredino prizorišča 
od zadaj zajeda klinasta veranda 
— kot kljun nasedle velike ladje, za 
steklenimi vrati v ozadje ostaja ves

čas mrak; z leve in desne se v pro
stor odpira iz zelenih nekoliko or- 
namentiranih sten še dvoje stekle
nih vrat, izza katerih pa se v pro
stor vsipava slepeča svetloba) osta
ja ves čas enako, le da preproste 
zelene gostilniške mize in korunov- 
ske stole iz prvega dejanja v nada
ljevanju zamenja v ospredju stilni 
salonski trosed kot Kantor jev pre
stol. Prostor zaznamujejo barvni 
odtenki od zelene do zclcnomodre 
ali modrozelcne, šipe na številnih 
vratih pa omogočajo oprezanje lju
di navznoter in navzven ter hkrati 
mozaično zrcaljenje odrskega do
gajanja. Kostumi so historično in 
socialno stilizirani, prevladujeta pa 
svečani črna in bela barva, zlasti 
v drugem in tretjem dejanju.

Ivo Ban je zgradil mogočno po
dobo Jožefa Kantorja skozi vse fa
ze oblastniške volje do moči in člo
veške ranljivosti, od nekoliko naiv
nega in plahega podkupovanja 
v prvem dialogu z župnikom (ko 
nariše podobo novega farovža kar 
na servieto, ki jo izpuli izpod žup
nikove brade, in se ne more odreči 
igrivi gesti samozadovoljstva, ko 
lahko udari že kupljenega župnika 
kar po lepo nastavljeni zadnjici), 
preko paničnih dvomov o lastni 
prihodnosti, ki se mu porodijo po

»mišnici« z Maksom, in zlasti po 
umoru najnevarnejšega nasprotni
ka, vse do njegovega sklepnega 
spoznanja: »Vsi so hudodelci
- ubijajo duše in ubijajo telesa. 
Kdor hoče naprej, mora na
prej ...« Figura Kantorja je sila- 
ška, nevarna, a tudi človeška in 
vredna sočutja.

Nemočnega vagabundskega in
telektualca Maksa, ki se odreče 
akciji in zavestno sprejme nase po
sledice, igra Jernej Šugman. 
Francko, ki ji je med tremi moški
mi usojeno ostati ob oblastniškem 
očetu, igra s svojevrstno spokoj
nostjo in zunanjo odpovedjo Judita 
Zidar . Podobo Nine, na robu 
sanjske in blazne jasnovidnosti, ki 
topo pristaja na red, pa Bernarda 
Oman . Prilagodljivega in kupljive
ga uslužbenca cerkvene oblasti je 
ostro izrisal Aleš Valič , ne proble
matizirano figuro urejenega po
sestniškega ženina Bcrnota pa 
Matjaž Višnar. Ogoljufanega in za
pitega Krnca je izrisal Pavel Rako
vec , trpno vdano Kantorjevo ženo 
Hano Alenka Vipotnik in iz social
nega obrobja rastoče izrekanje Lu- 
žaričinega prekletstva Mojca Ri
bič

SLAVKO PEZDIR

24. TEDEN SLOVENSKE DRAME

Dramatika, vredna 
pozornosti

Iz pozdravnega govora, ki ga je ob otvoritvi letošnjega Tedna 
slovenske drame v Kranju prebral slovenski pisatelj in dramatik, 
lanskoletni nagrajenec Slavka Gruma in Prešernovega sklada, 
Evald Flisar, smo izbrali naslednje misli:

• »Kar zadeva slovensko dramatiko, so stvari, vsaj kakor jih 
vidim jaz, pretežno dobre, spodbudne. Noben slovenski teater m 
še nikoli zavrnil dobrega slovenskega teksta na račun slabega 
tujega - tudi ne, o tem sem prepričan, na račun dobrega tujega 
teksta. So režiserji - in ni jih malo — ki znajo spoštovati tekst in 
vedo, kakšna je razlika med postavitvijo znanega, preizkušenega 
teksta mrtvega avtorja in živo, aktualno vizijo dramatika, ki še 
diha in ustvarja.

• Kar zadeva drobtinice, ki nam jih trosi na odre proračunski 
veter, je to res bolj miloščina kot zdrava podpora, vendar 
zaenkrat še ni bilo treba zapreti nobenega gledališča. Iz skrom
nih začetkov rastejo celo nova. Razmere niso idealne — še zdaleč 
pa niso katastrofalne.

® Kar zadeva splošno razširjeno mnenje, da je slovenska 
dramatika v krizi, pa skušajmo biti iskreni. Ali je res? Zakaj? 
Zato, ker je konec teznih, družbenokritičnih dram in kvazi 
metafizičnega balasta, o katerem je bilo tako hvaležno in eno
stavno pisati učene razprave? Časi, hvala bogu, se spreminjajo 
— namesto, da žalujemo za tistim, kar je za nami, posvetimo 
pozornost temu, kar je tukaj, kar je z nami, kar je pred nami.

• In to, kar je tukaj, je vredno pozornosti. Pišejo se komedi
je, tragedije, tragikomedije; pišejo se lutkovne igre in igre za 
mlade. Predstave slovenskih del polnijo dvorane, dobivajo 
nagrade. Tekste slovenskih avtorjev igrajo na Dunaju, v Lon
donu, Ameriki, Makedoniji, na Madžarskem. Če je to kriza 
slovenske dramatike, naj mi kdo pove, kako si predstavlja njeno 
uspešnost. Pripravil Š. P.

izšli so št. 6 (1013)
UV.-49: O velikem zlu in veliki odrešitvi V dejanju, ki zahteva spravo, se 
slovenski narod ne spozna — a ne zato, ker se z njim ne zna soočiti, ker se ga sramuje, 
ampak zato, ker mu je tuje, ker ga preprosto ne razume. Dejanje je bilo namreč ne le 
iracionalno že samo po sebi, temveč obenem tudi izven racia nacionalne metafizike. 
Spraviš se lahko le sam s seboj, ne tudi z drugim. Zato je cilj nedosegljiv. Intervju - 
Vinico Dolenc, nevrokirurg: Mikrosvet je veliko bolj zanimiv. »Ne razumem, 
zakaj poskušamo na novo odkriti Ameriko. Mar ne bi bilo bolje, če bi enostavno prevzeli 
enega od modelov, ki v tujini že dolgo dobro funkcioniraj o F Še bolj pomembno pa bi se 
mi zdelo to, da bi imeli možnost samostojno zaposlovati mlade, nadarjene zdravnike. 
Omejevanje zaposlovanja in hkrati ščitenje tistih, ki so že zaposleni, čeprav ne izpolnjujejo 
kriterijev, lahko postane nepremostljiva strokovna vrzel.« — Pogovarjala se je Darja 
Lovšin. Kaj se zgodilo s slovensko zgodovino — 2. V drugem nadaljevanju razprave 
o nekdanji delitvi in sedanji spravi objavljajo svoja stališča Vaško Simoniti, Janez 
Juhant in Vladimir Kavčič. Damir Globočnik »Slikovne šale v nadaljevanjih« O pivih 
stripih, objavljenih v slovenskih časopisih. Evidenca Sašo Podgoršek, filmski režiser

JOHN MOLE

Mnogozenec
23. nadaljevanje

»Tony potrebuje nekaj relaksacije. Danes 
zjutraj je čvekal neumnosti o robčkih. Vzrok je 
najbrž stres, ki ga doživlja v pisarni. Postal je 
napadalen.«

»Napadalen z robčki? Saj ni folklorni ple
salec.«

★ ★ ★

»Zakaj si mi dal piti toliko konjaka? Si me 
poskušal spraviti v posteljo?« Gledala ga je 
naravnost v obraz. Njene oči so bile predirno 
modre kot Alexine.

»Da,« je priznal.
»Morala bi ti pobruhati obleko. Zaslužil bi

si.«
»Vozovnice, prosim.«
George se je pomaknila naprej, medtem ko 

je Tony brskal po žepu in iskal drobiž. Dobro 
je poznal progo. Avtobus je peljal mimo hiše, 
v kateri je nekoč živela Alex. Dan po slavnost
ni večerji, ki se je tako neslavno končala, Ge
orge ni prišla v službo. Telefonirala je in se 
opravičila, češ da ima želodčno gripo. Tony je 
bil vesel, da se mu ni bilo treba srečati z njo. 
Bil je zadnji dan uvodnega tečaja in že tako je 
v svojih opustošenih možganih težko sestavil 
celoten potek pouka, ne da bi mogel pregnati 
misel na poraz, ki ga je doživel prejšnji večer. 
V ponedeljek je začela enomesečno prakso 
v podružnici podjetja čez cesto. Po končanem

delu jo je počakal, vendar je zavrnila povabilo 
na pijačo. Morala je biti zgodaj doma, da bi se 
preoblekla. Ni odnehal prej, dokler ni privoli
la, da jo pospremi domov.

»Zakaj me nisi preprosto vprašal?«
»Kar tako?«
»To bi ti prihranilo veliko denarja, ki si ga 

porabil za konjak.«
Še nobene ženske tega ni naravnost vprašal. 

Vedno je ostalo neizgovorjeno, samo po sebi 
razumljeno napredovanje po prvem ljubkova
nju. Mu sedaj ponuja še eno priložnost? Ko sta 
izstopila, jo je vprašal.

»Bi spala z mano?«
»Ne.«
»Bi spala z mano včeraj po večerji?«
»Ne.«
»Zakaj naj bi te potem vprašal?«
»Prihranil bi si veliko težav in ne me bilo 

treba opijaniti.«
»Saj te nisem hotel opijaniti.«
»Zakaj si pa potem naročal tiste konjake? Le 

kakšno zadovoljstvo bi lahko imel ob mrtvo 
pijani ženski? Je to tvoj način osvajanja 
žensk?«

Takšno je bilo torej njeno mnenje o njem. Ni 
ga imela za sramežljivega, romantičnega, než
nega ljubimca v najboljših letih, ampak za sta
rega prasca, ki opija otroke in jih potem spolno 
zlorablja.

»Ponavadi ne zapeljujem žensk. Ti si prva, 
ki sem jo peljal ven, odkar sem se oženil.

»In ti misliš, da ti bom verjela?«
»Če že hočeš vedeti, po gostilnah sva lazila 

zato, ker sem iskal avtomat za kondome.«
George se je nagnila naprej in se začela tresti 

od smeha. Zares je iz samega sebe delal beda
ka. Obrisala si je oči, ki so bile solzne od 
smeha, se obrnila proti njemu in položila roko 
na njegovo ramo.

»Res? Si ga našel?« je bilo vse, kar je lahko 
rekla, preden jo je popadel še en krč smeha. 
Hotel je oditi, vendar ga je potegnila nazaj.

»Ne odhajaj, žal mi je, da sem se smejala. In 
oprosti mi, ker sem včeraj bruhala.«

»Tukaj se ne moreva pogovarjati.«
»Naj te ne skrbijo ljudje okoli naju. Sem ti 

všeč?«
»Da. Najlepša ženska si, kar sem jih doslej 

spoznal. Rad bi se ti opravičil za včerajšnji 
večer. In obljubim ti, da se ne bova več vi
dela.«

»Daj no, daj. Ne jemlji tega tako resno. 
Polaskana sem.«

»Bilo je neumno, da sem mislil, da bi ti bil 
lahko všeč.« Molče je hodil ob njej do hiše, 
kjer je stanovala.

»Zdaj se bom poslovil.«
»Ne bodi neumen. Povabim te na skodelico 

čaja.«
Hiša je bila last Effie, dolgoletne mamine 

prijateljice. George naj bi ostala pri njej, do
kler ne bi našla lastnega stanovanja. Pokazala 
je na lobelije, ki zaradi izkušnje iz prejšnje noči 
niso bile videti prav nič slabše. Nočni dež je 
izpral z njih vse dokaze njene indiskretnosti.

Sedela sta v kuhinji in Tony je sklenil, da bo 
še enkrat poskusil. Objel jo je okrog ramen.

»Ni ti treba tega početi, da bi dokazal, da si 
privlačen, veš. Mislim, da si čeden in prijazen 
moški. Neumen si, prijazen in prijetnega vide
za. In ob tebi se vedno nasmejem. Nisi mačo, si 
pa seksi.«

»Kaj je torej narobe z mano?«
»Poročen si. In imaš dva otroka.«
»Ni jim preveč mar zame.«
»Ne pripoveduj mi teh neumnosti!«
»Res je.«
»In kaj če je? To ti ne daje pravice, da jih 

zanemarjaš.«

FRANJO FRANČIČ

Bele smrti
21. nadaljevanje

— Dovolj mi je bilo, denar je, svoj del posla 
opraviva, pa še čas imam za familijo, mu je ta 
odgovoril.

— Ja, jaz je ne morem več skrpati nazaj, 
premlad sem bil, je nadaljeval sodelavec.

Bolelo ga je, da ne more skrbeti za svojo 
štirinajstletno hčer.

— Mlad sem bil, nepremišljen in neumen, niti 
sedemnajst let mi ni bilo, zlahka mi jo je odtuji
la, je zaključil mučni pogovor.

Meni se to ne bo zgodilo, je pomislil inšpek
tor Kovač in na glas dejal:

- Dolgčas praviš, meni, kar prija!
— Naj traja, cekina je dovolj.
O dolgčasu sta se oba prekleto motila.

2.
Sicer so ju kolegi redno nagovarjali, da bi se 

vrnila na policijo, tudi čas suspenza inšpektorja 
Kovača je potekel. Oba pa sta raje opravljala 
svoje male posle pri varovanju, zakonolomih in 
sem ter tja vzela kakšno večjo zadevo.

Zdaj so preprodajo drog dokončno v svoje 
roke vzeli mafijci po rodu iz juga, ki so obvlado
vali pol Evrope. Metode konspiracije, hierarhi
je, nasilnega kaznovanja neposlušnosti in prekr-

Osebe in dogodki so izmišljeni, vsaka podobnost z resnic- 
nostjo je žal le naključje.

škov zoper molk, so bile drastične. Obračuni 
s strelnim orožjem so postali nekaj vsakdanje
ga. Enako punkti z malimi dilerji in zasvojenci.

Policija je capljala vedno dva koraka zadaj.
Res pa so se pojavile tudi komune za zdrav

ljenje narkomanov, nič več niso delili metado- 
nov na pesti, nekaj idealistov se je spopadlo 
s tem zlom.

A družbi ni bilo do resnejših akcij, preveč 
dela je imela z izračunavanjem nacionalnega 
dohodka na posameznega državljana. In tudi je 
statistika kazala na velik napredek.

Dežela z dvomilijonskim prebivalstvom, z 
najnižjo nataliteto v Evropi, dežela z največ 
samomori na število prebivalstva, s stotinami 
žrtev v prometnih nesrečah, ta država je zdaj 
plačevala tudi visok davek bele smrti. A zaradi 
tega se ni nihče, razen peščice, pretirano raz
burjal.

3.
Dama v črnini je brez trkanja vstopila v skrom

no pisarno inšpektorja Kovača. Ponudil ji je stol. 
ona pa je z nervozno kretnjo prižgala cigareto. 
Kovač je bil znova v eni od neuspešnih faz 
odvajanja kajenja. Doma zaradi punčke ni kadil, 
v službi pa le deset rakovih paličic. Osem jih je 
bilo še zloženih pred njim, po dolgem času se je 
spomnil šefa. Morda pa so srečni tisti, ki odidejo 
prej, ki so prej klicani, se je vrnila misel, vsaj ne 
vidi razsula, ki ga je vizionarsko napovedoval.

— Tuje fotografija moje hčerke, mu je podala 
fotografijo svetlolaske z dvema punčkama v na
ročju.

— Da, in?
— Na sliki lahko vidite tudi obe moji vnukinji. 

Zdaj sta tako brez očeta kot brez matere. Ne 
vem, ta čas.

— In kako lahko pomagam? je ponovil vpraša
nje inšpektor Kovač.

— Ne vem, ta čudni čas, koliko krutosti nosi 
s seboj, zlo in nasilje sta gibalo sveta, je nadalje
vala dama, ne da bi odvrnila pogled od fotogra
fije.

— Da, s čim vam lahko pomagam? je vprašal 
Kovač tretjič.

— Mrtva je, moja hči. Našli so jo v ateljeju, 
zabodeno, razmesarjeno, pred meseci, otroka 
sta bila tam, rada bi, da odkrijete morilce! je po 
nepovezanih besedah le zaključila.

Na mizo je položila kuverto z bankovci.
— Denar ni pomemben, dedovala sem, veli

ko, za otroke bo, samo morilce morate odkriti, 
policiji ne zaupam več.

— Gospa, resnično mi je žal, naša agencija se 
s tovrstnimi problemi, če se lahko tako izrazim, 
ne ukvarja. Policijske preiskave tečejo včasih 
počasi, večina zločinov pa je vseeno razjasnje
nih, jo je zavrnil Kovač.

— Ta je že zaključen, da je šlo za obračun 
med narkomani, storilec, njen bivši fant, pa si 
je sodil sam. Samo, kot sedim tukaj, moja hči 
ni jemala trdih drog, res se je gibala v umetni
ških krogih, samo preprodajala ni, ni ji bilo 
treba, toliko mi je tudi zaupala, elesdeja, hero
ina, kokaina se ni dotaknila, verjemite mi! je 
vztrajala dama in glas ji je v falzetu zatrepetal.

— Vseeno vas moram razočarati, to je za našo 
agencijo prevelik zalogaj.

— Je vam vseeno, je udarilo, vam je vseeno, 
da pobijajo mlade ljudi?! Mar res ni mogoče 
storiti ničesar?

In je proti svojim načelom, zadnjih mesecev, 
primer le sprejel.

4.
— Ne vem, če nama je bilo res treba, denarja 

ne potrebujeva, krompir v žerjavici pa bo še 
presneto vroč, je rekel Željko, ki je sprejel 
njegovo odločitev.
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LJUBLJANSKE KS O REFERENDUMSKIH OBMOČJIH

Večina ljubljanskih krajevnih 
skupnosti želi ostati v mestu
Združevanje nekaterih močnejših krajevnih skupnosti v nove primestne občine — Druge primestne 
krajevne skupnosti pa menijo, da jim bo v enotni mestni občini bolje, kot bi jim bilo drugje
LJUBLJANA, 17. marca — Zakonsko določen rok za izvedbo zbo
rov krajanov za določitev referendumskih območij je že potekel.
Ker pa je v nekaterih krajevnih skupnostih zmanjkalo časa za pri
pravo, so jih ponekod sklicali pozneje, V bežigrajski občini še niso 
imeli vseh zborov, v meščanski so jih opravili v zakonsko predpisa
nem roku, v krajevni skupnosti Lipoglav in v šišenski krajevni 
skupnosti Gameljne-Rašica pa ga bodo ponovUi.
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Med zadnjimi, v katerih se 
odločajo za referendumska ob
močja v bežigrajski občini, so 
krajevne skupnosti Miran Jarc, 
Boris Kidrič, Anton Tomaž-Lin- 
hart, Boris Ziherl in Savsko na
selje, kjer so o tem razpravljali 
danes, krajevni skupnosti 7. sep
tember in Urške Zatler pa bosta 
imeli skupaj zbor krajanov šele 
21. marca.

Večina bežigrajskih krajevnih 
skupnosti se je odločila za refe
rendumsko območje mestne ob
čine Ljubljana. Za to so bili 
v krajevnih skupnostih, ki so 
(zvečine) bliže mestnemu središ
ču, medtem ko se nekatere na 
mestnem obrobju zavzemajo za 
samostojne občine.

0 V ponedeljek, 21. marca, se 
bodo spet sestali le v krajevni 
skupnosti Gameljne-Rašica, od 
koder so šišenski občini predlo
žili 62 podpisov krajanov, ki se 
zavzemajo za oblikovanje samo
stojne občine, skupaj s krajevno 
skupnostjo Šmartno-Tacen. Na 
zboru so se krajani Gameljn 
z večino glasov sicer odločili za 
priključitev k mestni občini, zato 
bodo morali svoje želje in inte
rese še enkrat pretehtati in us
kladiti. V krajevni skupnosti 
Šmartno-Tacen pa so se odločili 
za oblikovanje samostojne obči
ne Šmartno. Šentviške krajevne 
skupnosti so se na zborih z veli
ko večino odločile za samostoj
no občino Šentvid, prav tako je 
za samostojno občino Medvode 
večina prebivalcev z medvoške- 
ga območja. Krajevni skupnosti 
Vodice in Bukovica-Šinkov Tum 
pa sta se odločili za oblikovanje 
primestne občine Vodice.

Za mestno občino Ljubljana 
kot referendumsko območje so 
se izrekle krajevne skupnosti 
Beričevo-Brinje, Podgorica- 
Šentjakob, Ježica, Brinje, Ivan 
Kavčič-Nande, Jože Stembal, 
Triglav, Stadion, Koroški parti
zani, Bežigrad I, Bežigrad II in 
Tomačevo-Jarše.

KS Franc Ravbar, Čmuče- 
Gmajna, Rezke Dragar in Nad- 
gorica-Ježa pa so za referendum
sko območje predlagale območje 
svojih krajevnih skupnosti, ker 
bi rade ustanovile lastno občino. 
V krajevni skupnosti Savlje-Kle- 
če so na zboru za referendumsko 
območje določili svojo krajevno 
skupnost, v krajevni skupnosti 
Dol pa občino Dol pri Ljubljani.

V KS Stožice referendumske
ga območja niso izglasovali, ven
dar zbora krajanov ne bodo po
navljali. Na republiki so namreč 
vodstvu krajevne skupnosti po
vedali, da ni treba znova sklicati 
zbora krajanov, ker je ta krajev
na skupnost v okviru mesta 
Ljubljane.

Največ udeležencev je bilo na 
zborih krajanov v krajevnih 
skupnostih Beričevo-Brinje in 
Savlje-Kleče (12 odstotkov volil
nih upravičencev), najmanj pa 
v krajevnih skupnostih Ivan 
Kavčič-Nande in Jože Štembal 
(0,55 odstotka volilnih upravi
čencev).

V občini Moste-Poije so iz
vedli vse zbore krajanov v - za
konsko predvidenem roku. Tudi 
tu se je večina KS odločila za 
referendumsko območje mestne 
občine Ljubljana. Tako odloči
tev so sprejeli krajani KS Besni
ca, Bizovik, Dušan Kveder-To- 
maž, Hrušica-Fužine, Jože Moš- 
krič-Ciril, Klopce, Kodeljevo, 
Moste-Selo, Šmartno, 25. maj, 
Sotočje, Štepanja vas, Zalog in 
Zelena jama.

V krajevni skupnosti Dolsko 
so za referendumsko območje 
določili Dolsko, ki naj bi" obse
galo naselja Dolsko, Dol, Klo
pce in Ribče.. Krajevne skupno

sti Novo Polje, Polje, Zadobro- 
va-Sneberje in Vevče-Zgornji 
Kašelj so za referendumsko ob
močje določili območje Polja, 
kjer naj bili zraven še krajevni 
skupnosti Šmartno in Zalog. 
Krajevna skupnost Nove Fužine 
je za referendumsko območje 
predlagala svojo krajevno skup
nost, KS Zadvor pa območje 
Zadvora, ki naj bi obsegalo po
leg njihove krajevne skupnosti 
še krajevni skupnosti Besnica in 
Lipoglav. V krajevni skupnosti 
Lipoglav pa bodo 24. marca 
zbor krajanov ponovili.

Na zborih krajanov za obliko
vanje referendumskih območij 
za določanje novih občin so se 
prebivalci šišenskih krajevnih 
skupnosti odločali po pričakova
nju. Velika večina se jih je stri
njala s strokovnim predlogom, 
da se priključijo k mestni občini.

ZDENKO MATOZ 
NEVENKA ŽOLNIR

Pokličite
nas:r

Nikar ne brskajte po te- a 
lefonskem imeniku. Za- a 
vrtite številko ljubljanske 
rubrike Dela: 318-296!

Prav gotovo so stvari in ® 
dogodki v Ljubljani in - 
njeni bližnji okolici, o ka
terih bi bUo treba po va
šem mnenju pisati, jih 
komentirati, razložiti.

Ob prebiranju lokalne 
° strani v časniku se vam je 
° najbrž večkrat zazdelo, 
a da novinarjem ni uspelo 
“ spoznati prave resnice, 

prodreti v resnično živ- 
1° Ijenje.

Kaj, ko bi nas poklicali 
in nam sporočili svoje 

o pripombe in predloge. 
Vaš klic pričakujemo vsa
ko dopoldne med 10. m e 
11. uro, razen ob sobo
tah in nedeljah.
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Bodo Kardelja 
preselili v park?
Mestna komisija za proučitev spomenikov miruje 
— Spomenike v Centru varuje odlok iz leta 1983
LJUBLJANA, 17. marca — Komisija za proučitev spomenikov in 
pomnikov NOV, ki so jo pred leti ustanovili pri ljubljanski mestni 
skupščini, ni imela nobenega sestanka že skoraj dve leti. Njeno 
delovanje je, kot nam je povedal predsednik dr. Ivan Sedej, ugas
nilo. Sešla se je trikrat in sprejela nekaj sklepov, o katerih pa 
poslanci mestne skupščine niso razpravljali ali odločali, ker se
skupščina že dolgo ne sestaja več.

Kot nam je povedal dr. Ivan 
Sedej, je bil eden izmed sklepov, 
da naj bi spomenik Edvardu 
Kardelju na Trgu republike in 
Kidričev spomenik ob Prešerno
vi cesti prestavili v enega od 
ljubljanskih parkov. V katerega, 
ni bilo natančno določeno. Dr. 
Sedej pravi, da je bila zahtevana 
prestavitev samo za ta dva spo
menika, kot da preostalih 16 
v Centru sploh ni. Dejal je, da 
so imeli največ pripomb ultra- 
desničarji, ki se najbolj goreče 
zavzemajo za odstranitev spome
nikov NOV.

V občini Center so pred enaj
stimi leti sprejeli odlok o razgla
sitvi 18 spomenikov delavskega 
gibanja, narodnoosvobodilne 
vojne in socialistične graditve za 
zgodovinske spomenike v obči-

KABELSKI TELEVIZIJSKI SISTEMI

Različni lastniki in različne cene
LJUBLJANA, 17. marca — V Ljubljani je kar nekaj podjetij, ki 
prebivalcem zagotavljajo sprejem satelitskih in običajnih televi
zijskih programov prek kabelskih omrežij. Nekateri kabelski 
sistemi so v lasti zasebnih podjetij, drugi so last krajanov, ki so 
jih postavili sami, za vzdrževanje pa ustanovili upravni odbor ali 
najeli zasebno podjetje. Ljubljana je zelo dobro pokrita s kabel
skimi omrežji, saj signale sprejema okrog 87 tisoč gospodinjstev 
od približno 115.000, kolikor jih je v mestu.

Med desetimi največjimi kabelskimi sistemi v Ljubljani pa so kar 
precejšnje razlike pri številu ponujenih kanalov in cenah priključ
kov. Največ kanalov ponuja podjetje Ljubljanski kabel, in sicer 
31. Sledijo LINK, d.o.o., s 30 in Meglič TELECOM ter KRS 
Štepanjsko naselje so po 28 kanali. KRS Bratov Babnik pa je 
manjši sistem v lasti krajanov z le 800 priključenimi gospodinjstvi, 
ki ponuja 20 kanalov. Največ naročnikov ima podjetje Meglič 
TELECOM, ki skrbi za sprejem satelitskih programov v kar 25 
tisoč gospodinjstvih. To je skoraj tretjina vseh gospodinjstev, 
priključenih na kabelska omrežja.

Vsi ponudniki nameravajo še povečati število kanalov, pri tem 
pa so v prednosti večji sistemi, kjer se stroški pri takih širitvah 
bolj porazdelijo. Vsi tudi pravijo, da skušajo svojo ponudbo pro
gramov prilagajati željam naročnikov.

Pri cenah priključkov so razlike še bolj očitne. Najcenejši so za 
prebivalce večjih stolpnic, ponekod stanejo le 20 do 40 mark 
v tolarski protivrednosti, najdražji pa za lastnike zasebnih hiš, ki 
morajo odšteti tudi do 600 mark. K tem zneskom je treba dodati 
še plačilo stroškov za vzdrževanje sistemov, ki pri večini ponudni
kov znaša približno 2 do 4 marke na mesec.

TILEN SKALE

Pregled kabelskih TV-sistemov v Ljubljani

Podjetje
Cena priključka 
v DEM

Mes. str. 
vzdržev. 
v DEM

Št. TV 
kanalov

Pribl.
število
priklj.

Območje, ki ga sistem zajema

DOM KOMERC 120 2,3 26 3.600 BS-3, Brinje, Stožice
KRS bratov
Babnik 200-400 2 20

, 800 KS bratov Babnik

KRS d.o.o. 140-180 (stolp.) 
350-550 (zaseb. 

hiše)

2 23 3.200 Zg. Šiška, Koseze

KRS Štepanj. 
naselje 100-300 2 28 2.600 Štepanjsko naselje, Hrušica
LINK d.o.o. 35-600 3 30 10.000 Zg. Šiška, Vižmarje, Dolnice, 

Podutik, Brod, Koseze, Drav
lje, Šentvid, Pržan, Gunclje

Ljubljanski kabel 140-600 2,5-4 31 15.000 Črnuče, Ježica, Bežigrad, Cen
ter. Tabor, Prule, Vič, Šiška

Meglič telecom 30-600 2,8-5 28 25.000 Vič, Murgle, Center, Črnuče, 
Bežigrad, stara Ljubljana, 
Šiška

SA. TE. ING 150-400 1,5-3 26 19.000 Moste-Poije, Center
SISTEL 200-500 3-5 24 5.000 Vič
SKYLINE 20-40 (stolpn.) 

250-300 (zaseb. 
hiše)

3 25 3.300 Zg. Šiška

ni. Takrat je občinski izvršni 
svet imenoval odbor udeležen
cev družbenega dogovora za 
vzdrževalca spomenikov, leta 
1990 pa je izvršni svet razrešil 
člane in predsednika in tako od
bor odpravil. Skrb za spomenike* 
sta prevzela občina Center in 
Ljubljanski regionalni zavod za 
varstvo naravne in kulturne de
diščine. Varstvo nad spomeniki 
so po zakonu o naravni in kul
turni dediščini prevzeli imetniki 
pravice uporabljanja, nadzor 
nad vsem skupaj pa mestne in
špekcijske službe.

Kot je razvidno iz odloka 
o razglasitvi spomenikov delav
skega gibanja, NOV in sociali
stične graditve za zgodovinske 
spomenike (podpisal ga je ta
kratni župan Centra Albin Ven
gust), je vseh 18 spomenikov, ki 
skupno zasedajo več kot 40 tisoč 
kvadratnih metrov površine 
(osem nogometnih igrišč, op. 
a.), družbena lastnina, v največ 
primerih pa je imetnik pravice 
uporabljanja občina Center. 
Imetniki pravice uporabljanja 
spomenika Borisa Kidriča ob 
Prešernovi cesti je (bila) Uprava 
za ceste Ljubljana, največ imet
nikov te pravice pa ima spome
nik Francu Rozmanu-Stanetu na 
križišču Slovenske in Šubičeve 
— kar sedemnajst. Med njimi je 
mogoče najti tudi Ljubljansko 
banko, Tobačno tovarno, Plani
ko, Mladinsko knjigo, Brivsko- 
frizersko podjetje, lendavsko 
Nafto in vrsto drugih znanih po
djetij.

Na občini Center pravijo, da 
do zdaj še niso prejeli nobenih 
zahtev za spremembo ali dopol
nitev omenjenega odloka, ki po 
mnenju nekaterih ne ustreza več 
dejanskim razmeram v družbi in 
prevrednotenemu odnosu do 
preteklosti. Če pa bodo takšne 
zahteve dobili, bodo o njih raz
pravljali po ustaljeni poti: pobu
do bo najprej proučila strokovna 
organizacija, ki skrbi za varstvo 
kulturne dediščine, in podala 
strokovno mnenje oziroma pred
log, ki bo glede na sporno dolo
čilo odloka podlaga za sprejem 
novele ali dopolnitve odloka.

DEJAN VODOVNIK
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REVOLUCIONARJI SO ŠE VARNI - Komisija za proučitev spo
menikov in pomnikov NOV. ustanovljena na mestni ravni, je po 
treh sestankih in nekaj sprejetih sklepih zaspala. Tako je spomenik 
Edvardu Kardelju na Trgu republike, ki ga še ščiti odlok občine 
Center iz leta 1983, varen pred napovedano preselitvijo v park. (D. 
V., foto: Tina Deu)

IZ NAŠIH KRAJEV |
Otvoritev razstave Tatjane Jenko

DOLSKO, 17. marca - V petek, 18. marca, ob 19. uri bo v Galeriji 
19 na Kračevi domačiji v Dolskem otvoritev razstave slikarke Tatjane 
Jenko, ki se bo predstavila s ciklom Geoss-Vače. V kulturnem 
programu bodo sodelovali oktet bratov Pirnat, dramski igralec Jurij 
Souček in Peter Svetlik, ki bo predstavil projekt Geoss-Vače. (Z. M.)

Jubilej Primorska poje v Postojnski jami
POSTOJNA. 17. marca — Revija pevskih zborov Primorska 

poje praznuje 25-letnico. Združenje pevskih zborov Primorske iz 
Nove Gorice je predlagalo, da bi bila slovesna otvoritev jubilejne 
revije, na kateri bo sodelovalo okoli 100 pevcev in 150 zborovo
dij primorskih zborov, v soboto ob 20. uri v Postojnski jami. 
Postojnski izvršni svet je ta predlog podprl in za slovesnost 
odobril 200.000 tolarjev, sponzor prireditve v Postojnski jami 
Zavarovalnica Triglav pa bo primaknil še 100.000 tolarjev. 
(M.T.)

Pogrebi
ŽALE: Na ljubljanskih Žalah bodo v petek, 18. marca, pokopali 

67-letnega upokojenca Ferdinanda Majerja (ob 9. uri). 64-letno 
upokojenko Aleksandro Tomc (ob 9.30), 84-letno upokojenko 
Marijo Rojšek (ob 10. uri), 85-letno upokojenko Štefanijo Majer (ob
10.30) , 86-letno upokojenko Fani Kosi (ob 11. uri), 81-letnega upo
kojenca Martina Križana (ob 11.30), 80-letno upokojenko Vladimiro 
Pavlica (ob 12. uri). 89-letnega upokojenca Staneta Ravnikarja (ob
12.30) , 81-letno upokojenko Štefanijo Mahkovec (ob 13.30), 71- 
letnega upokojenca Frančiška Primožiča (ob 14. uri). 44-letnega 
šoferja Čerima Agoviča (ob 14.30), 93-letnega upokojenca Franja 
Ajleca (ob 15.30), 42-ietno učiteljico Nado Stamatovič (ob 16 uri) in 
79-letno upokojenko Antonijo Valant (ob 16.30).

POLJE: Na pokopališču v Polju bodo pospremili na zadnjo pot 90- 
letno upokojenko Valentino Jurca (ob 13. uri) in 72-letno upoko
jenko Marijo Črne (ob 15. uri). (Š. M.)

Snaga bi že očistila kolesarske steze, če...
LJUBLJANA, 17. marca — Kolesarji so letos zgodaj prišli na svoj račun, saj jim vreme že lep čas 
dovoljuje vožnjo s kolesi. Manj pa jim je naklonjena ljubljanska mestna oblast, ki odlaša s plačilom za 
čiščenje kolesarskih stez. Na njih je izdajalsko sonce odkrilo vso nesnago, ki se je pod snegom nabrala 
pozimi. Kolesarji, ki ne negodujejo zgolj iz estetskih razlogov, ugotavljajo, da so polne črepinj, zato 
morajo imeti veliko srečo, da pridejo na cilj z nepreluknjanimi zračnicami. Direktor javnega podjetja 
Snaga Franc Nose nam je zagotovil, da bi se že lotili spomladanskega čiščenja površin, namenjenih 
kolesarjem, vendar se bojijo, da od mesta ne bodo dobili plačila. Načrtovani denar za prvo trimesečje so 
namreč že porabili. Pogodba za ureditev kolesarskih stez ob cestah regionalnega pomena (Tržaška, 
Dunajska, Dolenjska, Celovška), za katere skrbi država oziroma republiška uprava za ceste, pa je tik 
pred podpisom. (N. Ž., foto: Blaž Samec)

MIMOGREDE

Študentje knjižničarstva 
brez knjižnice

0Sliši se malce nenavadno, 
je pa vendarle res, da Oddelek 
za bibliotekarstvo na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani še nima 
svoje priročne knjižnice, kot jo 
imajo vsi drugi oddelki. Ta 
smer je ena najmlajših na FF, 
saj se je s pedagoške fakultete 
dokončno preselila leta 1990. 
Po preselitvi v nove prostore 
pa je ves knjižnični material 
ostal na pedagoški fakulteti. 
Čeprav tam nimajo več bibli
otekarske smeri, niso želeli da
rovati ali kakor koli oddati li
terature filozofski fakulteti.

Študentje si tako lahko izpo
sojajo knjige v pedagoški fa
kultetni knjižnici (nekateri se 
pritožujejo, da jim je predaleč) 
in v četrtem nadstropju Narod
ne in univerzitetne knjižnice, 
kjer je razvojni bibliotekarski 
center. Prihodnje leto bodo že 
dobili dodatne prostore za 
knjižnico na matični fakulteti, 
vendar pa nimajo dovolj gradi
va. Potrebovali bi kar 4000 
knjižničnih enot, da bi od mi
nistrstva dobili denar za zapo
slitev knjižničarja, ki bi jo vo
dil. Do takrat bo to delo 
opravljala tajnica. T. P.

Za prizidek k šoli Hinka 
Smrekarja premalo denarja
Projektna dokumentacija zanj je že pripravljena 
- Potrebovali bi okrog 152 milijonov tolarjev t
LJUBLJANA, 17. marca - Osnovna šola Hinka Smrekarja ima že 
tri leta izdelano projektno dokumentacijo za gradnjo prizidka, ven
dar so jim na občini Šiška in mestu do zdaj vsako leto povedali, da 
zanj nimajo denarja, čeprav je bil v letnih programih vselej uvrščen 
med najbolj prednostne naloge.

V delovnem gradivu za obli
kovanje načrta naložb v osnovno 
šolstvo za to leto, ki ga je pripra
vil mestni sekretariat za izobra
ževanje, raziskovalno dejavnost, 
kulturo in šport (MSIRKŠ), pa 
je prizidek k osnovni šoli Hinko 
Smrekar šele na devetem mestu, 
nam je povedala ravnateljica šo
le Milena Zatler. Za gradnjo pri
zidka bi potrebovali 152 milijo
nov tolarjev. V njem je predvi
denih šest specialnih učilnic 
s knjižnico, majhna telovadnica, 
kuhinja in jedilnica, ki bi bila 
tudi večnamenski prostor. Oko
liš osnovne šole Hinka Smrekar
ja je eden redkih v Ljubljani, 
v katerem število otrok ne upa
da.

Olga Krsnik, voditeljica po
dročja za izobraževanje pri 
MSIRKŠ, nam je povedala, da 
prej omenjeno delovno gradivo 
za oblikovanje načrta naložb

v osnovne šole še nič ne pomeni. 
V prvem delu so naštete investi
cije, ki so že uresničene in je 
zanje treba odplačati posojilo, 
v drugem pa so preostale nalož
be. Sicer pa, če bo Ljubljana le
tos od republike dobila manj de
narja za izobraževanje kot do 
zdaj, ne bo mogoče financirati 
niti ene investicije. Toda če bo
do dobila denar po merilih, ki so 
veljala doslej, so se predstavniki 
MSIRKŠ in občin načelno že do
govorili, da bodo skušali izpelja
ti vsaj eno naložbo v vsaki obči
ni. Kaže, da bo občina Šiška 
v tem primeru dala prednost šoli 
v Sori, je povedala Olga Krsnik. 
Svet KS Litostroj je danes sklical 
sestanek, na katerem so sestavili 
protestno izjavo, ki jo bodo po
slali izvršnemu svetu občine Ši
ška, MSIRKŠ in ministrstvu za 
šolstvo in šport.

DARJA KOCBEK

ŠOLA JE PRETESNA - V šolo Hinka Smrekarja je vpisanih 554 učencev, po podatkih o demografskih 
gibanjih se v prihodnjih letih njihovo število ne bo bistveno zmanjšalo. Zaradi prostorske stiske že 
imajo dve učilnici v vrtcu Litostroj, dve pa so za silo uredili v zgornjem in srednjem preddverju. 
Kuhinja je zdaj na nekdanjem hodniku, v učilnici za gospodinjski pouk pa pomivajo posodo. O gradnji 
prizidka so se začeli pogovarjati že leta 1982 in od takrat zanj nikoli ni bilo denarja. Projektno 
dokumentacijo pa so financirali z denarjem, ki so ga zbrali s tretjim samoprispevkom. (D. K., foto: 
Blaž Samec)

Odprto pismo 
državnemu zboru

Kot Slovenca po rodu, ki že 
desetletja živim v Kanadi in 
imam tako kanadsko kot sloven
sko državljanstvo, me polemika 
in dilema dvojnega državljan
stva, o kateri razpravljajo v dr
žavnem zboru, še posebno za
nima.

Za slovensko državljanstvo 
sem zaprosil predvsem iz narod
nostnih razlogov in ne zaradi ka
ke osebne koristi (v Sloveniji ni
mam ne nepremičnin ne kakega 
drugega premoženja, ki mi bi bi
lo nacionalizirano). Slovensko 
državljanstvo mi je bilo odobre
no 31. 1. 1992. Sem nosilec slo
venskega potnega lista, ki velja 
do leta 2002 (upam, da ga bom 
pri mojih letih preživel). Svoje 
državljanske dolžnosti izpolnju
jem tako do Kanade kot do Slo
venije in se imam kot tak za kar 
solidnega državljana ene in druge 
države. Tako sem smatral, da je 
stvar ad aeta, pa ni tako.

Na podiagi razprav v držav
nem zboru naj bi bilo zdaj dvojno 
državljanstvo odpravljeno tudi za 
Slovence po rodu, ki živimo v tu
jini. Če bi ga torej hotel zadržati, 
bi se mora! odpovedati kanad
skemu. Ker pa se ne nameravam 
vrniti v Slovenijo, to ne pride

v poštev, med drugim zaradi ra
zlogov, ki so vsakomur jasni (so
cialno in zdravstveno zavarova
nje med drugim).

Slovenci po rodu, ki živimo 
v tujini, smo že zaradi našega 
nacionalnega čuta veliko storili 
v dobro Republike Slovenije, ta
ko s humanitarnimi akcijami za 
nakup nove medicinske opreme 
in pomoč popljavljencem, z de
viznim prilivom v slovenske ban
ke in s podporo našim sorodni
kom v Republiki Sloveniji kot 
takrat, ko si je Republika Slove
nija odpirala vrata državnosti, pa 
tudi kot turisti, ko smo prišli 
v Republiko Slovenijo na obisk. 
Naj omenim samo 20 milijonov 
dolarjev pomoči države Ohio, za 
katero je bil instrumentalen ohij- 
ski guverner Voinovic (po materi 
slovenskega rodu), slovenske or
ganizacije Progresivnih Slovenk 
in druge.

V duhu parabole Podarim—do
bim pa smo Slovenci po rodu, ki 
živimo v tujini, zelo malo dobili 
od svoje domovine. Za vse to 
kar smo naredili zanjo, nam hoče 
v zahvalo odvzeti še slovensko 
državljanstvo, ki nam pripada po 
rojstvu. Res ne najdem besed, 
s katerimi bi izrazil svoj protest.

Slovenska izseljenska matica 
je sicer predlagala, da bi bilo Slo
vencem po rodu, ki živijo v tuji

ni, dovoljeno dvojno državljan
stvo. Toda temu predlogu je na
sprotovala teza, da bi bili s tem 
diskriminirani priseljenci nekda
njih »južnih republik«, ki so zdaj 
slovenski državljani. Vprašam 
vas, ali nas, Slovence po rodu, ki 
živimo v tujini, res tako malo 
cenite in nam ne date v tem po
gledu niti malo prednosti pred 
priseljenci iz nekdanjih »južnih 
republik«. Ali nas mogoče 
obravnavate kot nekakšno slo
vensko folkloro, ki bo v sloven
skih narodnih nošah dokazovala 
svetu, da smo Slovenci In ne Slo
vaki?

Če nam boste odvzeli sloven
sko državljanstvo, nam boste 
odvzeli tudi volilno pravico in 
pravico do nepremičnin v Slove
niji, s tem pa zaprli pot marsiko
mu, ki je gojil željo, da bi se vrnil 
v Slovenijo. Odvzeli nam boste 
tudi pravico do nacionaliziranega 
premoženja v nepremičninah. 
Skratka, lahko se pogovarjamo 
samo še kot tujec s tujcem. Po
tem ne vidim več razloga za ob
stoj raznih institucij, ki naj bi 
v Sloveniji skrbele za Slovence 
v tujini, in tudi ne razloga za 
dialog, če nam boste odvzeli naše 
državljanske pravice.

Da bi Slovenci po rodu, ki živi
mo v tujini, optirali za slovensko 
državljanstvo in se odpovedali 
državljanstvu države, v kateri ži
vimo, je neizvedljivo iz mnogih 
razlogov. Eden od glavnih je 
ekonomski. Če pa bi se vseeno 
tako odločili, Vas vprašam: bi

nas sprejeli v Slovenijo tudi brez 
premoženja, bi nam zagotovili 
socialno in zdravstveno zavaro
vanje, bi nam dali stanovanja in 
omogočili zaposlitev? Vse to naj 
bi namreč država zagotavljala 
svojim državljanom! Ali pa bi 
sprejeli v Slovenijo samo pre
možne, za katere državi ni treba 
skrbeti?

Pa si poglejmo države, ki meji
jo na Slovenijo: Italija dovoljuje 
dvojno državljanstvo, Madžarska 
dovoljuje dvojno državljanstvo, 
ravno tako Hrvaška. Nekako 
v sredini je Avstrija, ki dovoljuje 
dvojno državljanstvo otrokom, 
rojenim avstrijskim državljanom 
v tujini.

Na podlagi vsega tega sma
tram, da bi se Slovencem po ro
du, ki živijo v tujini, zgodila veli
ka krivica, če bi nam odrekli pra
vico do slovenskega državljan
stva in pravic, ki so povezane 
z njim. Kot je zapel naš poet: 
Zemlja Kranjska, draga mati, 
ker jo ljubil je do smrti, Vsak ji 
sin ostal je zvest, Kranjc (doma) 
ti le dobička išeš. Bratov svojih 
ni ti mar. . .

P.S.:
Kaj pa pravni vidik dvojnega 

državljanstva? Na podlagi zako
na o slovenskem državljanstvu je 
bilo 16.000 Slovencem po rodu, 
ki živijo v tujini, odobreno slo
vensko državljanstvo. V parla
mentarnih demokracijah, kot jih 
poznamo v Kanadi in ŽDA, je 
državljanu retrospektivno zelo 
težko odvzeti, kar mu je bilo prej

priznano po zakonu. Kako je s to 
proceduro v slovenski zakonoda
ji, naj povedo izvedenci, lahko 
pa tudi ustavno sodišče.

Sam sem postal kanadski dr
žavljan na podlagi Canadian Citi- 
zenship Act, ki ne predvideva, 
da se lahko kanadskemu držav
ljanstvu odpovem. Ta akt pa 
opozarja naturalizirane kanadske 
državljane, da jih država, v kateri 
so rojeni, lahko smatra za svoje 
državljane in jim kanadska vlada 
v takih državah ne more zagoto
viti zaščite. Kot naturaliziran ka
nadski državljan lahko izgubim 
kanadsko državljanstvo samo na 
podlagi določb kazenskega zako
na (spodkopavanje kanadske dr
žave, posebno v vojnem času, 
pomoč sovražniku). Na podlagi 
kanadske zakonodaje o držav
ljanstvu in če bi optiral za sloven
sko državljanstvo, ne bi mogel 
predložiti uradnega potrdila, da 
sem izpuščen iz kanadskega dr
žavljanstva.

Na to bi opozoril delegate 
v slovenskem državnem zboru in 
državnem svetu.

Eden od kompromisov bi bil 
lahko tudi v tem, da bi Slovenci 
po rodu, ki živijo v tujini, obdr
žali slovensko državljanstvo v dr
žavah, ki po zakonodaji dopušča
jo dvojno državljanstvo, medtem 
ko bi se morali v drugih odločiti 
za eno ali drugo državljanstvo.

VLADIMIR URBANC, 
5075 Glencaim Ave., 

Montreal, 
Kanada

Vračanje enoumja 
v drugačni preobleki!

Gotovo je, da si nismo pred
stavljali tako naglih sprememb 
slovenske politike po dobrem le
tu demokratičnih volitev, ki se 
spreminjajo v navadno farso. 
Strankarski pluralizem, ki pogo
juje vsako demokracijo nasploh, 
se z združevanjem tako različno 
obarvanih strank spreminja v av
toritativno enoumje in, kot kaže, 
ga ni več moč preprečiti. Pred
sednik vlade gospod Drnovšek, 
ki se je parlamentarni razpravi 
o proračunu previdno izmaknil 
prav na nasprotno poloblo sveta, 
nima niti v svoji stranki dovolj 
podpore za svoje odločitve. To 
naj bi bila že tretja neposredna 
nezaupnica gospodu Drnovšku. 
Njegove nepremišljene in dokaj 
nedostojne izjave že v Maastrich
tu pa zadnja izjava pred TV ka
mero v Južnoafriški republiki, 
češ da ga veže veliko prijateljstvo 
s to vlado in ministrom Botho še 
iz prepovedanih časov, ko je bila 
prav ta bela manjšinska vlada 
upravičeno zavržena od vsega 
sveta zaradi genocida nad črn
skim prebivalstvom, to razburja 
mnoge, pa tudi nekatere poslan
ce državnega zbora, ki še malo 
pošteno mislijo.

Z združitvijo strank, demokra
tov, zelenih ekologov in sociali
stične stranke z liberalnodemo
kratsko bi si gospod Drnovšek 
opomogel pri njegovem krutem

politično-gospodarskem pragma
tizmu, ki spreminja slovenski na
rod v nekaj tisoč patricijev in sto- 
tisoče plebejcev. Demokrati, ki 
tako vztrajno zatrjujejo, da bi 
v združeno stranko vnesli demo
kratičnost, patriotizem in drža
votvornost, to lahko gospod Bav
čar in gospod Rupel zatrjujeta 
svojim starim mamam, če jima 
jih je ljubi bog še ohranil, mnogi, 
mnogi jima ne verjamejo več. 
Čudimo se le močni zasvojenosti 
gospoda Bavčarja pa menda toli
ko poudarjeni Ruplovi intelektu- 
alnosti. ki jo prav ta čas ni slutiti.

Zeleni ekologi pa sploh pozab
ljajo ob tej združitvi, kaj pravza
prav so, saj je skoraj nerazumlji
vo, da imajo v vladi ministra, 
sami pa se grejo neke vrste opo
zicijo, ki je bila vseskozi prej kot 
konstruktivna. Prav tako so po
sebno po odhodu demokratične
ga misleca gospoda Bučarja delo
vali demokrati v opoziciji de
struktivno brez primere.

Gospod Žakelj, ki je tudi vab
ljen v to čudno druščino, je ver
jetno kar vesel, da so se ga spom
nili in bo lahko spet razlagal o di- 
alektično-materialistični preos- 
novi.

Krščanski demokrati in preno
vitelji v združeni listi se ta čas še 
neprizadeto nasmihajo ob tej 
združitvi, čeprav je vse do danes 
nejasno, komu bo ta nastajajoča 
politična sila pomerila prvi uda
rec. Slovenske afere in škandali, 
ki so se v preteklosti vrstili, so 
predvsem v lanskem letu za Dr

novškovo vlado in velik del dr
žavnega zbora menda navadne 
klevete z mestne tržnice. O raz
čiščevanju ni sledu. Verjetno so 
si slovenski politiki v teh aferah 
preveč umazali roke. Nič čudne
ga ne bo, če si bo gospod Drnov
šek ali pa kak drug večji politik 
o mislil še obisk v Centralnoafri- 
ški republiki pri upokojenem ce
sarju Bokasi, namesto da bi po
skrbel, da bi bil v OZN umak
njen dokument o embargu orož
ja, ki nas odriva v balkanski kotel 
in preprečuje vsakršno približe
vanje Evropi in Natu.

Na koncu naj uporabim še 
vzklik moje dobre, že pokojne 
matere, kadar nam je šlo slabo, 
kajti prihajajo časi: Bog se nas 
usmili!

FRANCE NOSE, 
Groharjevo naselje 35.

Škofja Loka

Predlog za uvedbo 
novega odlikovanja 
»red bele gamaše«

Vsi se še dobro spominjamo 
ameriških filmov o gangsterjih 
tridesetih let. Izdajal jih je značil
ni zunanji videz, obleke, krojene 
iz črtastega blaga, klobuki borsa
lino. predvsem pa bele gamaše.

V nikdar dokončanih in aferah 
brez epiloga, ki pretresajo teme
lje naše mlade republike na po
dročju lastninjenja, ustvarjanja 
enormnih zadolžitev in sanacij 
bank. kar se vse zliva v javni

dolg. pa v korupcijah. tatvinah, 
likvidacijah in stečajih je zagoto
vo vrsta ljudi, ki bi si predlagano 
odlikovanje zaslužili.

Zaradi tega predlagam, naj bo 
po skrajšanem postopku sprejel 
Odlok o uvedbi odlikovanja »red 
bele gamaše«.

Prepričan sem. da bodo po
slanci pozicije in opozicije spreje
li ta predlog brez dolgoveznih 
razprav in da lahko pričakujemo 
izročitev prs ih odlikovanj še pred 
parlamentarnimi počitnicami.

Dr. sc. IVAN RAPOC.
Smetanova 86.

Maribor

Prežvekovalci
Ali sem dolžna prometnemu 

policistu, ki med opravljanjem 
svoje službe na veliko žveči žve
čilni gumi. pokazati vozniško do
voljenje? Ali ga lahko vsaj opom
nim na nekulturno vedenje?

Ali gospod igralec s svojim 
modrim naukom tudi v resnici 
tako zagnano kot v TV reklami 
usmerja svoje otroke in morebit
ne vnuke?

Ali imam prav. da vse to spra
šujem po časopisu, ali sem nema
ra samo tečna? Zaradi vsakod
nevnega neuspešnega boja 
z učenci v šoli, ki žvečijo »kjerko
li in kadarkoli«, me namreč raz
sodnost in dobra volja zapuščata.

NEVA AŽMAN.
Gorenjska c. 31 A.

Radovljica



V Planici tudi preko 
magičnih 200 metrov
Toni Nieminen, finski čudežni deček, je na prenovljeni planiški velikanki 
poletel kar 203 metre, kar je novi, neuradni, rekord v smučarskih poletih
PLANICA, 17. marca - Trinajsto svetovno prvenstvo v smučarskih 
poletih je še pred začetkom veličastno prestalo morda doslej najbolj 
dramatično preizkušnjo. Okoli 10. ure dopoldne je homologator 
Mednarodne smučarske zveze VVolfgang Happle podpisal certifikat 
s konstrukcijskimi parametri profila prenovljene letalnice, nekaj 
pred poldrugo uro popoldne pa se je začel preskus naprave s pred- 
skakalci in za tem uradni, vendar neobvezni trening. Bilanca je bila 
naravnost fantastična: dva svetovna rekorda, trije poleti čez 
magično mejo 200 metrov in še lepo število sijajnih stvaritev skakal
cev iz svetovne elite. Največje presenečenje pa je ime prvega rekor
derja s poletom čez dvestotico: to je Finec Toni Nieminen, ki je 
presenetil tekmece in samega sebe s poletom na 203 metre.

Kot bi ljubitelji poletov in Planice 
čutili, da se bo danes zgodilo nekaj 
velikega, je mnoge že zgodaj do
poldne potegnilo v dolino pod Pon- 
cami, kjer je bila letalnica sicer že 
grobo nared, vendar pa je bila po
trebna še temeljite finalne obdela
ve. Nekaj po 13. uri so napovedali, 
da se preskakalci že pripravljajo na 
preskus na vrhu zaletišča.

»Prvi bo poletel Miran Tepeš,« je 
napovedovalec izdal ime našega 
nekdanjega odličnega skakalca, ki 
se ni mogel upreti skušnjavi, da bi 
pri skoraj 33 letih še enkrat letel. 
Visoko ga je prineslo nad hrbet ska
kalnice, rahlo so mu zanihale smuči, 
poravnane v klasičnem slogu, nato 
pa je letel daleč, daleč —163 m !

Boljše napovedi si zares ni bilo 
mogoče želeti, čeprav je takoj za 
njim precej hud padec Tomaža

Weissflog ne bo letel
9 Na sinočnji tiskovni konferenci 
nemškega moštva za nemške novinar
je je Jens Weissflog sporočil, da se bo 
danes (v petek) vrnil domov in ne bo 
nastopil na SP v Planici. Na podlagi 
včerajšnjih poskusnih poletov in pro
stega treninga je ugotovil, da so za 
njegov način skakanja poleti previso
ko nad hrbtom velikanke in bi bilo 
zato tveganje zanj preveliko.

Knaflja tudi nazorno opozoril, da 
poleti zmeraj skrivajo tudi pasti. 
Aljoša Dolhar pa je za njim ohranil 
mirno kri in poletel še dlje: v škarja- 
stem slogu je pristal pri 180 metrih.

Ko so skakalci, prijavljeni za 
konkurenco videli, daje vse O. K., 
so se tudi sami veselo odpravili na 
vrh zaletišča. Kaj se ne bi, ko pa so 
povrhu videli še nov svetovni re
kord: s 196 m dolgim poletom gaje 
postavil avstrijski predskakalec 
Martin Hoellwart, trikratni srebrni 
z ZOI 92. za katerim pa je sezona 
polna težav.

Komaj so predskakalci opravili 
svoje, že so bili najprej na vrsti naši 
reprezentanti. Seveda so uradni tre
ning začeli z nižjega zaletišča in le 
Matjažu Kladniku (172 m) in Juretu 
Žagarju (156) sta se poleta dokaj 
dobro posrečila. Espen Bredesen je 
bil najdaljši med Norvežani s 174

Haio, Planica!

• Poškodba, a brez 
hospitalizacije
Planiški zdravnik dr. Jože Stare in 
njegova požrtvovalna ekipa prvi 
dan Planice 1994 ni bila brez dela. 
Na uradnem, neobveznem trenin
gu sta se pri padcu poškodovala 
dva slovenska skakalca, in sicer 
Tomaž Knafelj in Zoran Zupan
čič. Tomaž Knafelj je staknil rano 
na levi strani brade in zlom VI. in 
VII. kočnika obojestransko spodaj 
in zlom tretjega zoba levo spodaj. 
Rana je bila kirurško oskrbljena 
s šivi. Skakalec si je izvil tudi des
ni skočni sklep in ima udarnino 
desnega kolena: to je bilo oskrb
ljeno z elastičnim povojem. Ska
kalec bo moral še k stomatologu. 
Zoran Zupančič ima udarnino 
desnega kolena. Obe poškodbi sta 
lahki, hospitalizacija ni bila po
trebna.

• Veliko zanimanje 
sedme sile

Akreditacijska služba je do vče
raj sprejela prošnje za akreditive 
270 novinarjev, za katere je dobro 
poskrbljeno v bivšem kegljišču ho
tela Kompas v Kranjski gori, svoj 
življenski prostor pa ima novinar
ski zbor seveda tudi ob planiški 
velikanki. Za posušena grla je brž 
poskrbel Brane Goneli (Coca 
— Cola, Čoke), k dobremu razpo
loženju je prispeval tudi O K Pla
nica s kosili, največ pa seveda 
smučarski skakalci z imenitnimi 
poleti.

metri, a najbrž ni vložil v polet vseh 
svojih sposobnosti, pa tudi razmere 
v zraku niso bile enake za vse. Pri 
nizki hitrosti nekaj pod 104 km/h pa 
seveda brez vzgornika ni bilo mogo
če računati na nove rekordne da
ljave.

Andreas Goldberger je imel več 
sreče. »Vse je opravil sam, če bi mu 
bolj vleklo, bi letel še znatno dlje,« 
je opisal njegov tako rekoč idealen 
polet Franci Petek, ki si je prvo 
serijo poletov ogledal pri odskoč
nem mostu. Toda nekam živahne 
smuči v zadnji fazi leta so bile krive, 
da je imel nadvse priljubljeni Goldi 
težave pri doskoku, potem ko je 
poletel čez mejo 200 metrov! Prvi 
človek v zgodovini, ki je premagal 
drugo magično mejo! »Dvestodva 
metra!« je sporočil izmerjeno dalja
vo napovedovalec in dodal: »Zal, 
s podrsom!«

A se je Avstrijec vseeno veselil: 
»Škoda, a sam sem kriv. Premalo 
sem pritegnil vezi, na letalnicah pa 
so zračne sile precej močnejše. Bilo 
je čudovito. Najprej sem že mislil, 
da ni bilo vse v redu pri odskoku, 
ker niti nisem bil preveč visoko. 
Nato pa me je zrak prijel.«

Vetrovi so bili bolj naklonjeni 
Toniju Nieminenu. Dvakratnemu 
olimpijskemu šampionu, od katere
ga so mnogi že vzdignili roke, češ da 
je z njim pri komaj 18 letih konec! 
Pravzaprav je presenečalo že to, da 
ga je trener finske reprezentance 
Kari Yliantilla sploh postavil v mo
štvo za 13. SP v smučarskih poletih. 
Toda šampion se je ponovno rodil 
na pravem kraju in ob pravem času. 
Kar precej časa je moral čakati na 
polet, ker je pihal premočan veter. 
Kdo ve, kaj se je tedaj dogajalo 
v njegovi glavi, toda vse, kar se je po 
tem zgodilo, govori, da je morda 
prav zaradi velikanskega psihičnega 
pritiska, ki ga sproža bivanjska 
ogroženost pri poletih, zmogel od
misliti prav vse in ponovno povezati 
tiste nevidne živčne poti v skladno 
mrežo. Silovito je odskočil, naletel 
na najmanj tako dober, med vsem 
letom dovolj močan, toda enakome
ren vzgornik in držal, držal... Kje bo 
pristal? Bo predaleč? Ne, ni bilo, 
bilo je natanko toliko, kolikor je 
brez težav obvladal: 203 metre!

Kakšno navdušenje je sprožila 
nova rekordna znamka med najbolj 
vnetimi gledalci. Finec pa je bil sa

mo neskončno srečen, bled, skoraj 
sivozeleni obraz pa je izdajal, kako 
silen stres je preživel. Postal je prvi 
svetovni rekorder onstran magične 
meje 200 m! Planica ga je ponovno 
rodila kot šampiona in se z njim 
okitila z novo slavo.

V drugi seriji sicer novega rekor
da ni bilo, a je Goldi vendarle po
pravil, čeprav uro prepozno, kar je 
zapravil s podrsom v prvem nasto
pu: po novem brezhibnem poletu je 
zanesljivo obstal pri 202 metrih in se 
kot eden izmed favoriziranih ska
kalcev že potrdil v vlogi kandidata 
^a naslov svetovnega prvaka.

Naj večje daljave v obeh serijah 
za trening: prva serija: Nieminen 
203, Goldberger 202 (p), Ahonen 
190,Haim 181, Bredesen 172, Šaka
la 170, Boerseth 166, Soininen 159, 
Žagar 156 m; druga serija: Goldber
ger 202, Šakala 196, Bredesen 188, 
Back 180, Ljokelsoy 179, Soininen 
178, Nieminen 173, Ahonen 168, 
Boerseth 167, Kladnik 165, Žagar 
152.

OTO GIACOMELLI

RAZLIČNA SLOGA - Prvi je na prenovljeni planiški velikanki skočil, še v klasičnem slogu, Miran 
Tepeš (zgoraj) in pristal pri 163 metrih, medtem ko je » netopir« Avstrijec Andreas Goldberger z 202 
m dosegel drugo daljavo dneva. (Foto: Aleš Černivec)

Alenka Dovžan za las 
ob bron v super G
VAIL — »Poglejte, kako lepo okrogli in bleščeči so ti kristalni 
globusi. Zares imam velik razlog za jezo. Z 11. mestom ne morem 
biti zadovoljna, saj je bil to, po tehnični izvedbi, eden izmed mojih 
najslabših superveleslalomskih nastopov v letošnji sezoni,« je Alenka 
Dovžan samokritično in razočarano komentirala podelitev supervele
slalomskih globusov, ki so jih na finalu svetovnega pokala v Vailu 
dobile Katja Seizinger (Nem), Bibiana Perez (Ita) in Hilde Gerg 
(Nem).

Naša mlada šampionka je končala 
v skupnem seštevku na četrtem me
stu. Bronasto kolajno je zgrešila le za 
štiri točke. Če bi bila v Vailu 9., bi 
kolajno osvojila, z 10. mestom pa bi se 
izenačila z Gergovo, ki pa ima boljšo 
drugo uvrstitev in bi dobila globus.

Dovžanova je v bronasti kolajni za
čela razmišljati šele takrat, ko je Ger- 
gova, po najboljšem prvem vmesnem 
času, na italijanskem zavoju (v njem 
so odstopile vse tri »azzurre« — Perez, 
Kostner in Compagnoni) zletela s pro
ge. »V SG je najmanj petnajst deklet, 
ki lahko računamo na uvrstitev med 
deseterico. Tista, ki naredi manj na
pak, je bolje uvrščena. Ko sem pridr
vela skozi cilj, sem bila prepričana, da 
rezultat ne bo zadostoval za uvrstitev 
med deseterico. V Vailu ponujene 
priložnosti nisem izkoristila. Mislim 
pa, da sem kolajno zapravila pravza
prav na prvem SG v Gortini, kjer sem 
bila preveč lahkomiselna in prepriča-

• Ivaniševič se je 
spet pokopal sam

KEY BISCAYNE - Jim Courier 
si je priigral polfinale Liptonovega 
teniškega turnirja (nagradni sklad 
1,9 milijona dolarjev), v katerem se 
bo pomeril s prvim igralcem sveta 
Petom Samprasom. V četrtfinalu je 
Courier dobil trd dvoboj z Gora
nom Ivaniševičem s 6:3, 7:5, v kate
rem pa mu je bil največji zaveznik 
prav Splitčan sam. Že bežen pogled 
na statistiko pokaže, da so Ivaniše
viča pokopale predvsem neizsiljene 
napake, saj je bilo med tekmecema 
razmerje kar 40:8. Za Ivaniševiča 
se je že pred tem končal tudi turnir 
dvojic. Njegov partner Marc Ros- 
set, ki je znan po silovitem servisu, 
ga je nehote zadel v vrat tako moč
no, da sta morala predati partijo. 
Neglede na to je Splitčan v Key 
Biscaynu iztržil največ doslej, saj se 
še nikoli ni uvrstil v četrtfinale.

Sampras je imel kar težko delo 
s Petrom Kordo za zmago s 6:2, 
3:6, 6:1. Po dvoboju je imel kar 
prav, ko je Čeha označil za vroče- 
hladnega tekmeca, saj je tudi tokrat 
veliko nihal, od izvrstnih potez do 
začetniških napak.

V drugih dveh četrtfinalnih dvo
bojih se bosta pomerila Patrick 
Rafter (Avstral) in Jim Grabb 
(ZDA) ter Stefan Edberg (Šve) in 
Andre Agassi, ki je zaradi svojih 
razprtij z dovčerajšnjin* učiteljem 
Nickom Bollettierijem toliko bolj 
na očeh.

(V. U.)

Ob homologaciji brez 
panike, bi rekel Švejk

KRANJSKA GORA — V četrtek zjutraj je bilo v hotelu 
Kompas, ki je sedež organizacijskega komiteja 13. SP 1994 
v smučarskih poletih, kar malce napeto. Odločilni funkcionarji 
FIS so nekako skrivnostno stikali glave pri zajtrku in najprej za 
pol ure preložili sejo podkomiteja FIS za skakalnice, na kateri 
naj bi njegov predsednik Nemec WoIfgang Happle nazadnje 
podpisal homologacijo za skakalnico, s čimer bi bila izvedba 
prvenstva uradno šele možna

Eden izmed obeh inženirskih bratov Gorišek, starejši Vlado, 
ki je član tega pododbora, pa je bil nenavadno miren. Dejal je, 
da so se že v pogovorih v sredo zvečer in ob premerjanju 
skakalnice ta dan dogovorili, da večjih zapletov ne bo: »Tudi 
nisem na seji nameraval spregovoriti, razen če bi se obetal kak 
nepričakovan preobrat,« je dejal.

A to se ni zgodilo, vse je potekalo čisto rutinsko in in zunaj 
brez kakršnihkoli emocij. Začetek »pravega« sestanka so celo 
še preložili za to, da so dali priložnost jeseniškemu županu dr. 
Božidarju Brudarju, sicer znanstveniku, da je člane pododbora 
seznanil s svojimi zapažanji o fiziki skokov.

In ko je nato WoIfgang Happle, nekoč tudi sam vrhunski 
skakalec in nekaj časa tisti na svetu, ki je na smučeh poletel 
najdlje (v šestdesetih letih 145 m, a s podrsom), začel naštevati 
razloge, zaradi katerih je za potrditev homologacije, posebne 
razprave ni bilo. Organizatorji so izpolnili zahteve, je povedal, 
zapisali so mere in ugotovili, da veljajo za izvedbo v snegu, 
zaradi česar so overovitev tudi časovno omejili z 31. 3. 1994, 
kar pomeni, da bo pred naslednjo prireditvijo na naši velikanki 
treba dobiti novo homologacijo zanjo.

Toda s tem je bila administrativna zgodba za tokrat končana 
in besedo so dobili najpogumnejši skakalci sveta, ki so jim 
planiški prireditelji navzlic skorajda »tropskim« temperaturam 
le znali pripraviti skakalnico tako, da je dovoljevala odlične 
polete. EUGEN BERGANT

• Monaco, 
Barcelona in Milan
v polfinalu?

LJUBLJANA — V evropski nogo
metni ligi prvakov sta si v skupini 
A Monaco in Barcelona s prepričljivi
ma zmagama bržkone že zagotovila 
polfinale tega najprestižnejšega klub
skega tekmovanja. Galatasaray je po 
12 letih prvič izgubil na domačem 
igrišču.Belgijski zvezdnik Enzo Scifo 
je dosegel prvi gol, upe domačih pa je 
v 90. minuti pokopal Gnako. Barcelo
na je kljub vodstvu Rusov že v 3. 
minuti prek Karpina visoko zmagala. 
V ospredju so bili spel »legionarji«, 
saj je Koeman dosegel dva gola, StoiČ- 
kov, Romario in »domači« Amor pa 
po enega. Milan je tudi brez Baresija 
osvojil pomembno točko, čeprav je 
Werder v 52. minuti prvi povedel prek 
Ruferja zlim, usoden za Nemce pa 
je bil spet Savičevič, ki je izenačil v 74. 
minuti. Milana verjetno nihče v skupi
ni ne more več ujeti, za drugo mesto 
pa imajo možnosti še vsa tri moštva.

Branilec naslova pokala pokalnih 
zmagovalcev Parma bo očitno tudi le
tos prvi favorit za to lovoriko. Tokrat 
je v povratnem srečanju premagala 
Ayax z 2:0, strelca pa sta bila Minotti 
in Brolin. »Pokol« Nemcev je prepre
čil Karlsruhe, ki se je z zmago nad 
Boavisto uvrstil v polfinale pokala 
UEFA. Edini strelec pa je bil »gost« 
Santos.

Rezultati, skupina A: Barcelona 
: Spartak 5:1, Galatasaray : Monaco 
0:2. Vrstni red: Monaco in Barcelona 
6, Galatasaray in Spartak. Skupina B: 
Werder : Milan 1:1, Porto : Ander- 
lecht 2:0. Vrstni red: N^ilan 6, Porto 4, 
Werder in Anderlecht 3.

Nigel Mansell štarta na novo krono
SURFERS PARADISE - »Sija

jen občutek je voziti avtomobil 
s številko 1 in braniti naslov prva
ka. Temu občutku se bom predajal 
z vsem sladostrastjem. Prepričan 
sem, da se bom tudi to leto izvrstno 
zabaval,« je samozavesten Britanec 
Nigel Mansell, prvak ameriške av
tomobilistične serije indy, katere 
novo prvenstvo se bo začelo to ne
deljo z edino dirko izven ZD?V, na 
vzhodni avstralski obali v Surfers 
Paradisu.

Nigel Mansell je lani kot svetov
ni prvak formule 1 presedlal v indy 
in mimo uvodne dirke po mestnih 
ulicah Surfers Paradisa dobil tudi 
štiri dirke na ovalnih dirkališčih, 
s katerimi se je v ZDA srečal prvič.

Zmage in naslov prvaka so mu pri
nesle 2.526.953 dolarjev.

»Zagotovo se bom v novem pr
venstvu še bolje počutil, saj sedaj 
dobro poznam vsa dirkališča,« je 
povedal pred uvodno od 15 dirk 
novega prvenstva, potem ko si je na 
avstralski Zlati obali privoščil še 
zadnje trenutke sproščenega oddi
ha in šaljivo poziral fotografom 
v družbi delfinov.

V moštvu Newman-Haas, ki si je 
za to sezono omislilo nova Lolina 
dirkalnika z zadnjo različico motor
ja ford-cosworth, bo Mansllu še 
zadnjič ob boku Mario Andretti, ki 
ima pri 54 letih za seboj kar 31- 
letno dirkaško kariero v indyju in 
celo vrsto rekordov. »Se bolj bom

motiviran, ker vem, da bodo to mo
je zadnje dirke. Veliko stvari je, ki 
so bile nekdaj vsakdanja rutina, 
v teh letih pa so že prav naporne,« 
se že poslavlja dirkač, ki je bil tako 
kot Mansell prvak vFl in v indyju.

Oba bosta imela v tem prven
stvu, ki ga bodo prek tv zaslonov 
spremljali v 90 državah po vsem 
svetu, udeležilo pa se ga bo kar 25 
neameriških dirkačev, sila hudo 
konkurenco. Najhujšo tako kot lani 
v moštvu Rogerja Penskeja, v kate
rem se je Brazilcu Emersonu Fitti- 
paldiju in Kanadčanu Paulu Tracy- 
ju pridružil še eden najboljših, Al 
Unser jr., prvak iz leta 1990, zma
govalec Indianapolisa 1992, ki je 
skupno nanizal kar 19 lovorjevih

Cilj je četrto mesto
Za uresničitev tega cilja pa bi morali naši hokejsiti na SP skupine 
C premagati tudi enega od velike četverice — Drevi z Madžari (19)
SPIŠKA NOVA VES - Prizorišče letošnjega svetovnega hokej
skega prvenstva skupine C bosta dvorani v Popradu in Spiški novi 
vesi v Slovaškem rudogorju. Kraja, s približno 30.000 prebivalci, 
sta drug od drugega oddaljena 28 kilometrov, sicer pa ležita v seve
rovzhodnem predelu Slovaške, približno 350 kilometrov od Brati
slave. Slovenija bo v Popradu odigrala le dve tekmi, in sicer z Belo
rusijo in DLR Korejo, preostalih pet pa v Spiški novi vesi, kjer sicer 
domujejo naši hokejisti.

Z uvod se bo Slovenija drevi ob 
\9. uri v Spiški novi vesi pomerila 
z Madžarsko, ki so jo naši hokejisti 
lani na SP skupine C v Ljubljani od
pravila z doslej rekordno zmago 
s 14:2. Čeprav so slovenski hokejisti 
veliki favoriti v dvoboju z Madžari,

• Vrstni red na lanskem SP sku
pine C (Ljubljana, Bled): 1. Latvi
ja, 2. Ukrajina, 3. Kazahstan, 4. 
Slovenija, 5. Madžarska, 6. DLR 
Koreja, 7. Avstralija, 8. Belgija, 
9. Španija, 10. Južna Koreja, 11. 
Izrael, 12. Južna Afrika.

selektor in trener naše članske hokej
ske reprezentance Rudi Hiti opozarja 
na resen pristop k igri.

»Dobro se še spominjam tekme 
z Madžari na SP skupine B leta 1965 
na Finskem. Tedaj smo 56 minut na
padali, tekmecev preprosto nismo 
pustili iz njihove obrambne tretjine, 
a smo dvoboj vendarle izgubili z 0:3. 
Madžari so le petkrat streljali proti

I Na Bledu se bodo na EP 
spoprijeli mladi hokejisti
BLED — Tudi letos bo Bled de

set dni gostil hokejske reprezentan
ce skupine C. Po lanskem članskem 
SP, bo to pot v Športni dvorani na 
Bledu igralo deset evropskih mla
dinskih reprezentanc, članic skupi- 

yie C. EP se začenja danes ob 10. 
uri s tekmo skupine A med Veliko 
Britanijo in Bolgarijo.

Deset ekip je razdeljenih v dve 
skupini, v katerih bodo do četrtka, 
24. t.m. (prosta dneva bosta nede
lja, 20. t.m. in in sreda 23. t. m.) 
odigrali po štiri kola. Prihodnji pe
tek in nedeljo pa bodo mladi hoke
jisti igrali končnico. V višjo skupino 
B se bo uvrstila le zmagovalka tega 
EP.

Slovenski mladinski hokejisti si 
ne delajo utvar s 1. mestom, za 
katerega gre največ možnosti pripi
sovati Slovaški, Latviji in Ukrajini. 
Sicer pa bo Slovenija igrala v skupi
ni B z Nizozemsko, Litvo, Estonijo 
in Slovaško, v skupini A pa so Veli
ka Britanija, Bolgarija, Ukrajina, 
Hrvaška in Latvija.

Slovesna otvoritev prvenstva bo 
drevi ob 19. uri, zatem pa se bodo 
slovenski mladinci pomerili z Nizo
zemci. Izbranci trenerskega štaba 
Švejda — Pristov — Mirnik zatrjuje
jo, da so dobro pripravljeni, poško
dovanih ni in vsi skupaj komaj ča
kajo ne le na drevišnji obračun 
s »tulipani«, temveč tudi na jutriš
njo tekmo z Litvo, ki bo bržčas že 
odločala o 2. mestu v skupini in 
uvrstitvi v končnico tega EP. Slova

ška je namreč veliki favorit »naše« 
skupine, z Estonijo in Nizozemsko 
naj slovenski mladinci ne bi imeli 
večjih težav, prav dvoboj z Litvo pa 
bo po napovedih najbolj negotov. 
Prvi odgovor o realni možnostih in 
kakovosti naše mladinske vrste, 
v kateri so zbrani najboljši sloven
ski hokejisti do 18. leta starosti, pa 
bomo dobili že drevi.

Spored EP skupine C: petek 
(danes): Velika Britanija:Bolgarija 
(ob 10. uri), Ukrajina:Hrvaška 
(13), Slovaška:Estonija(16), Slove
nija: Nizozemska (19); sobota: 
Ukrajina:Latvija (10), Nizozem- 
ska:Slovaška (13), Slovenija:Litva 
(16), Hrvaška: Velika Britanija 
(19); ponedeljek (21. t.m.): Nizo- 
zemska:Litva (10), Bolgatija:Ukra- 
jina (13), Hrvaška:Latvija (16), 
Slovenija:Estonija (19), torek: Bol
garija: Hrvaška (10), Latvija:Velika 
Britanija (13), Estonija:Nizozem- 
ska (16), Litva:Slovaška (19); četr
tek: Litva:Estonija (10), Velika 
Britanija:Ukrajina (13), Slovaška- 
:SIovenija (16), Latvija:Bolgarija 
(19); petek (25. t.m.) in nedelja 
(27. t.m.): končnica.

SINIŠA UROŠEVIČ

naših vratom, a kar trikrat zadeli 
mrežo. V hokeju je vse mogoče,« za
trjuje Rudi Hiti, nekdanji odlični kril
ni napadalec.

Na olimpijskih igrah in svetovnih 
prvenstvih so se naši najboljši hokeji
sti doslej z Madžari pomerili 11-krat. 
Dobili so 6 tekem, eno remizirali in 
4 izgubili.

Podrobnejši izidi — leta 1964: 4:2, 
1965: 0:3,1966: 6:4,1967: 6:6,1977: 
1:3, 1978: 2:4, 1982: 4:5, 1987: 6:2, 
1989: 3:0, 1990: 8:1, 1993: 14:2.

Do leta 1978 sta reprezentanci 
igrali na SP v skupini B, potlej pa sta 
se srečali le še v skupini C.

Igor Beribak je bil med strelci pro
ti Madžarom v letih 1987, 1989 in 
lani, zaradi poškodbe pa leta 1990 na 
SP skupine C v Budimpešti ni na
stopil.

»Madžarske hokejiste dokaj dobro 
poznamo. Igrajo trdo in bolj zaprto.

• Latvija je lani napredovala 
v skupino B, od koder je prišla 
Bolgarija, novinka pa je Belorusi
ja. Reprezentance, razvrščene od 
2. do 6. mesta na SP skupine 
C 1993 letos igrajo na Slovaškem, 
reprezentance, lani uvrščene od 7. 
mesta navzdol, pa tekmujejo na SP 
skupine C-2 v Španiji.

Vabili v Ukrajino in J. 
Korejo

LJUBLJANA - NTZS je te dni 
prejela dve vabili za nastop mladin
skih reprezentanc Slovenije na MP 
Ukrajine in J. Koreje. (D. N.)

Nevarni so v hitrih protinapadih. Za
to bodo morali zlasti branilci igrati 
zbrano. Tekmece bomo skušali tesno 
pokrivati po vsem drsališču in jim 
preprečiti bliskovite akcije, ko s tre
mi ali štirimi potezami spletejo matno 
mrežo,« napoveduje Igor Beribak, ki 
bo na SP skupine C igral na mestu 
krilnega napadalca, po potrebi pa tu
di branilca.

Vzdušje v naši reprezentanci je ve
dro in optimistično. Vsi hokejisti ob
ljubljajo, da bodo dali vse od sebe in 
že na štartu nagnali tekmecem strah 
v kosti.

Naši hokejisti in tehnično vodstvo 
zatrjujejo, da bi bilo realno pričako
vati osvojitev petega mesta na letoš
njem SP skupine C, vsako mesto višje 
pa bi bil že zelo lep uspeh.

»Prvi favoriti so nedvomno gosti
telji Slovaki, ki so se temeljito uigrali 
na olimpijskih igrah v Lillehammerju, 
kjer so za las zgrešili olimpijsko odlič
je. Ukrajinci in Kazahstanci so lani 
na SP pri nas dokazali vrhunstvo, 
izredno močni pa so tudi Belorusi. Ti 
se med drugim na decembrskem tur
nirju Izvestij igrali s Kanado 2:2,« na
poveduje Beribakov soigralec iz 
udarne trojke Marjan Gorenc. »Pre
pričan pa sem, da bomo enemu iz
med velike četverice vzeli skalp. Me
nim, da smo sposobni ponoviti lansko 
četrto mesto, ko je bila konkurenca 
le šibkejša.«

Spored tekem — petek: Ukrajina 
- Bolgarija in Kazahstan - DLR Ko-

Jamarska zveza bo dobila 
novega predsednika

LJUBLJANA — Danes se bo 
v Družbenem centru Bežigrad 
v Ljubljani sestal občni zbor Jamar
ske zveze Slovenije. Na njem bodo 
poleg pregleda opravljenega dela, 
ki ga bo v svojem poročilu podal 
dosedanji predsednik JZS Bogdan 
Urbar, poročil vodij služb JZS in 
finančnega poročila, opravili tudi 
volitve za nove organe Jamarske 
zveze Slovenije. Dosedanji pred
sednik Bogdan Urbar je pred krat
kim odstopil, za njegovo mesto pa 
se potegujeta dva kandidata. Poleg 
predsednika bodo vložili tudi nove 
podpredsednike, sekretarja, vodje 
služb JZS in nov upravni odbor. 
(R. R.)

Hardingova priznala krivdo
PORTLAND 

— Ameriška umet
nostna drsalka To- 
nya Harding je 
končno priznala, da 
je že od začetka ve
dela za naklepe svo
jega bivšega moža 
Jeffa t.illoolvja. na
padalca na dobitni
co srebrne olimpij
ske kolajne Nancy 
Kerrigan. S prizna
njem se je izognila 

zaporni kazni, vendar bo morala nositi precejš
nje posledice zaradi oviranja preiskave. Sodišče 
v Portlandu ji je odmerilo triletno nadzorovano 
pogojno kazen, 100.000 dolarjev globe, obve
zen psihiatrični pregled in po potrebi tudi zdrav
ljenje, 50.000 dolarjev vplačUa v sklad za speci
alno olimpiado prizadetih, 10.000 dolarjev stro
škov sodnega postopka in 500 ur prostovoljnega 
dela v dobrodelne namene. Po nalogu sodnika 
se je morala 23-letna Hardingova tudi odpove
dati članstvu v Ameriški drsalni zvezi in nastopu 
na bližnjem SP v Chibi.

Seleševa postala Američanka
KEY BISCAINE — V Novem Sadu rojena 

teniška igralka Monika Seleš je včeraj uspešno 
opravila preizkuse znanja zgodovine ZDA in 
angleškega jezika ter dobila ameriško državljan
stvo. Pred letom najbojša igralka sveta je novi

narjem povedala, da korak nima političnega 
ozadja, saj že devet let živi na Floridi. Držav
ljanstvo je dobila tudi njena mati Ester, brat 
Szoltan in oče Karolj pa bosta morala še nekoli
ko počakati, ker ne izpolnjujeta vseh pogojev.

»Zelo sem ponosna na novo državljanstvo, 
čeprav mi bo otroštvo v Jugoslaviji ostalo 
v izredno lepem spominu. Še naprej bom s starši 
in celim svetom molila za čimprejšnji konec 
vojne na Balkanu,« je za tisk povedala Seleše- 
va. Dvajsetletna igralka, ki že od 30. aprila ne 
nastopa na turnirjih, ni želela ničesar povedati 
o vrnitvi na teniška igrišča.

Naslova v Solun in Ceseno
TRST - Košarkarji solunskega PAOK so pr

vič v zgodovini kluba osvojili pokal Radivoja 
Korača. Grki so tudi na povratni finalni tekmi 
ugnali Stefanel iz Trsta, tokrat s 100:91 (na prvi 
tekmi 75:66). Sredi drugega polčasa je za trenu
tek že kazalo na uspeh gostiteljev, ki so zaosta
nek po prvem delu (44:46) spremenili v vodstvo 
64:58, vendar so v odločilnim trenutkih močno 
popustili in omogočili zmagovalcem pokala po
kalnih zmagovalcev leta 1991, da so se veselili 
še druge evropske lovorike.

V italijanskem dvoboju finala pokala Liliane 
Ronchetti je slavila Ahena iz Cesene, ekipa, ki 
je 3. kolu predtekmovanja izločila Odejo Mar
mor. Lavezzini Parma jo je na povratni tekmi 
sicer premagala z 68:66, vendar so si evropske 
klubske prvakinje sezone 1990/91 po zaslugi 
uspeha na prvi tekmi (78:65) zagotovile drago
ceni naslov.

reja (obe ob 15. uri), Bolgarija - Slo
vaška in Slovenija — Madžarska (obe 
ob 19. uri); sobota: Ukrajina - DLR 
Koreja in Belorusija - Bolgarija (obe 
15), Madžarska - Kazahstan in Slove
nija — Slovaška (obe 19); nedelja
— prost dan; ponedeljek: Ukrajina
— Madžarska in Slovenija — Belorusi
ja (obe 15), Bolgarija — DLR Koreja 
in Kazahstan - Slovaška (obe 19); to
rek: Belorusija - Kazahstan in Mad
žarska - Bolgarija (obe 15), Ukrajina

• Izidi Slovenije na SP skupine 
C 1993 v Ljubljani: Avstralija 
15:2, Madžarska 14:2, Španija 
12:0, Južna Afrika 29:0, Kazah
stan 4:0; polfinale: Latvija 1:5; za 
3. mesto: Kazahstan 3:7.

Slovaška in Slovenija - DLR Kore
ja (obe 19), sreda: prost dan; četrtek: 
DLR Koreja - Belorusija in Ukrajina
- Kazahstan (obe 15), Slovaška
- Madžarska in Slovenija - Bolgarija 
(obe 19); petek: Belorusija — Madžar
ska in Slovenija - Ukrajina (obe 15), 
Slovaška - DLR Koreja in Kazahstan
- Bolgarija (obe 19); sobota - prost 
dan; nedelja: Slovenija — Kazahstan 
(13,30), Madžarska — DLR Koreja 
(15), Bolgarija - Ukrajina (17), Slo
vaška - Belorusija (19).

BOJAN KAVČIČ

na, da bo po 5. mestu v Flachauu, 
rezultat prišel sam od sebe,« je še 
dodala Alenka Dovžan, ki pa je s 4. 
mestom v skupni razvrstitvi dosegla 
daleč najboljšo slovensko uvrstitev 
v tej disciplini v svetovnem pokalu.

Tudi Katja Koren, ki je zasedla 8. 
mesto, v skupnem seštevku pa izvrst
no 6., ni bila kdo ve kako dobre volje. 
»Pred štartom se z Alenko o kolajni 
nisva pogovarjali. Najbolj nas je skr
bela izjemno zahtevna proga, ki je 
imela kar deset 'kritičnih’ točk, kar je 
enkrat več kot na vseh letošnjih super
veleslalomih. Če bi progo presmučala 
brez napak in zasedla 8. mesto, bi bila 
zelo zadovoljna. Tako pa, kakšnega 
posebnega razloga za veselje zares ni. 
Pa ne samo zaradi izgubljene kolaj
ne,« je komentirala nastop Maribor
čanka, ki je bila na spodnjem delu 
proge daleč najhitrejša.

Rezultati ženskega superveleslalo
ma: 1. Roffe-Steinrotter (ZDA)
1:24,93, 2. Seizinger (Nem) 1:25,07, 
3. VVachter (Avs) 1:25,09, 4. S. Eder 
(Avs) 1:25,46, 5. Zurbriggen (Svi) 
1:26,00, 6. Lee-Gartner (Kan)
1:26,16, 7. Ertl (Nem) 1:26.22,8. Ko
ren (Slo) in Schneider (Švi) 1:26,39, 
10. Cavagnoud (Fra) 1:1:26,43, 11. 
Dovžan (Slo) 1:26,65, 12. Zeller-Bae- 
hler (Švi) 1:26,71, 13. Nobis (ZDA) 
1:26,87, 14. Gutensohn (Nem)
1:26,92,15. Kjoerstad(Nor) 1:27,13.

Svetovni pokal - skupno: 1. Schne
ider 1.476, 2. Wiberg (Šve) 1.343, 3. 
Seizinger 1.150, 4. Wachter 985, 5. 
Compagnoni (Ita) 841,6. Ertl 783, 7. 
Maier (Avs) 711, 8. Perez 651, 9. 
Gallizio (obe Ita) 505, 10. Kjoerstad 
485, 11. Hrovat 447,12. Dovžan 408, 
15. Koren 367, 16. Pretnar 349; su
perveleslalom — končni vrstni red: 1. 
Seizinger 416, 2. Perez 266, 3. H. 
Gerg (Nem) 200, 4. Dovžan 198, 5. 
Wiberg 189, 6. Koren 180, 7. Maier 
160, 8. Zurbriggen 159, 9. VVachter 
157, 10. S. Eder 153..., 29. Pretnar 
38.

Thorsenu finale in globus
»Olimpijske igre so bile zame pre

huda obremenitev. V svetovnem po
kalu je vse drugače. Možnosti za po
pravni izpit je veliko. Jaz sem izkori
stil zadnjo,« je po zmagi v petem in 
zadnjem superveleslalomu sezone po
vedal Norvežan Jan Einar Thorsen. ki 
je prav v finalu prehitel avstrijskega 
Luksemburžana Marca Girardellija in 
osvojil zlato kolajno svetovnega poka
la in tako dobil zadoščenje za »samo« 
sedmo mesto na OI.

»Na zadnjem delu zelo težke proge 
sem povsem izgubil nadzor nad smuč
mi in gibanjem, tako da sem zelo sre
čen, da nisem končal v ograji. Tako 
kot Švicar VVilliam Besse. ki si je potr
gal križne vezi,« je komentiral spekta- 
kulrni zaključek svojega nastopa 
Thorsen, ki do dvojne zmage ni imel 
druge poti, kot da smuča na robu 
padca. Sprva je kazalo na trojno nor

veško zmago. Niz »Napadajočih Vi
kingov« je prekinil Avstrijec Hans 
Knaus. sicer mlajši brat slovitega pro
fesionalca Bernharda.

Edini Slovenec Jure Košir je bil na 
progi dobre pol minute. Po predzad
njem vmesnem času je odstopil. »Po 
skoku nisem ujel prave linije, tako da 
sem zapeljal mimo vrat,« je bil kratek 
Mojstrančan, ki se je takoj po super
veleslalomu odpravil na trening slalo
ma, v katerem bo v nedeljo branil 
tretje mesto.

Rezultati moškega superveleslalo
ma: 1. Thorsen 1:15,82, 2. Kjus (oba 
Nor) 1:16,28,3. Knaus(Avs) 1:16,40, 
4. Aamodt (Nor) 1:16,42, 5. Mahrer 
(Švi) 1:16,45,6. Moe(ZDA) 1:16,49, 
7. Skaardal (Nor) 1:16,50, 8. Rasmus- 
sen (ZDA) 1:16,61,9. Nyberg (Šve) 
1:16,64, 10. Girardelli (Lux) 1:16,74, 
11. Alphand (Fra) 1:16,82, 12. Mader 
1:16,86, 13. Trinkl 1:16,94, 14. Ortli- 
eb (vsi Avs) 1:17,19, 15. Mullen 
(Kan) 1:17,33.

Svetovni pokal - skupno: 1.
Aamodt 1.292, 2. Girardelli 1.007, 3. 
Tomba (Ita) 804, 4. Mader 791, 5. 
Trinkl 701..., 13. Košir 483. 35. Kunc 
250; superveleslalom - končni vrstni 
red: 1. Thorsen 280, 2. Girardelli 275, 
3. Moe 242, 4. Aamodt 207, 5. Mader 
202, 6. Skaardal 202, 7. Kjus 194, 8. 
Trinkl 165,9. Knaus 152, lO.VVasmei- 
er 141. VITO D1VAC
Jovan 1. na Voglu

VOGEL — V drugem veleslalo
mu FIS na Voglu je zmagal član 
slovenske reprezentance A-2 Matej 
Jovan, tudi ta tekma pa je minila 
v lepem vremenu in na dobrem sne
gu. Tako zmagovalec, kot tudi dru
gouvrščeni Jernej Koblar, sta si 
močno popravila točke FIS.

Rezultati: Jovan 2:07,80, 2. Ko
blar 2:08,50, 3. Miklavc 2:09,25,4. 
Brezavšček 2:10,58, 5. Kontrec 
2:10,62,6. Ravter (vsi Slo) 2:10,67, 
7. Schilchegger 2:10,85, 8. Dreschl 
(oba Avs) 2:11,12, 9. Pavlek (Hrv) 
2:11,41,10. Pavlovič (Slo) 2:11,52. 
(A. D.)
• Končno smučarski 
muzej
Ob 60-letnici Planice in 13. SP 
v smučarskih poletih je slovensko 
smučanje v hotelu Špik v Martulj
ku dobilo tudi smučarski muzej. 
Tako je poplačan dolgoletni trud 
zanesenjaka in mednarodnega 
sodnika Svetozarja Gučka, ki je 
zbral in uredil lep del naše smu
čarske zgodovine. Muzej bo odprt 
skozi vse leto, prvi obiskovalci pa 
bodo lahko izkoristili priložnost že 
med planiškimi dnevi.

Znani finalisti
Potem ko je JOventut že v torek 

drugič premagal Real, so se včeraj po 
trejih tekmah na zaključni turnir če
tverice evropskega klubskega prven
stva v košarki uvrstili še Barcelona, 
Panathinaikos in 01ympiakos.

Rezultati: Efes Pilsen : Barcelona 
62:76 (23:38), Panathinaikos : Limo
ges 87:73 (46:33), 01ympiakos : Buc- 
kler 65.62 (37:29).

ŠPORT EKSPRES - ŠPORT EKSPRES
Medved peti v ZDA

PHOENIX — Lokostrelec Samo 
Medved je v ZDA uspešno pričel 
letošnjo sezono na prostem, saj se 
je v olimpijski disciplini FITA na 
tekmi za Arizona Cup v Phoenixu 
(150 tekmovalcev) uvrstil na peto 
mesto s 1306 krogi. S tem rezulta
tom je tudi uvrščen na 5. mesto 
svetovne rang lestvice za letošnje 
leto, obenem pa si je Medved zago
tovil tudi nastop na današnji tekmi 
v olimpijskem krogu, kjer najbolj
ših 64 tekmuje med seboj na izpa
danje.

Rezultati: člani prosto: 1. Jama- 
moto (Jap) 1332, 2. Lipponen (Fin) 
1327,3. Barrs(ZDA) 1320,4. Tor- 
res (Fra) 1318, 5. Medved (Slo) 
1306, 6. Vermieren (Bel) 1305, 7. 
Hallard (VB) 1297, 11. Flute (Fra) 
1286,17. Eliason 1272,18. McKin- 
ney (oba ZDA) 1270, 24. Poikola- 
inen (Fin) 1254; članice prosto: 1. 
Parker (ZDA) 1327, 2. Williamson 
(VB) 1295, 3. Mibon (Fra) 1287.

Litostroj Slovan : Smelt 
Olimpija 72:76 (33:34)

LJUBLJANA - Športna dvora- 
na na Kodeljevem, gledalcev 500, 
sodnika Sabljič (Lj) in Vidič (Tol).

LITOSTROJ SLOVAN: Kunc 
7 (3:3), Nikitovič 2, Nesterovič 
6 (0:1), Madon 7, Tadič 21 (5:5), 
Duščak 17 (5:9), Dornik 12 (1:1).

• »Vijoličasti« 
dohiteli Muro
LJUBLJANA - V 17. kolu I. mladin
ske in kadetske nogometne lige je bilo 
veliko presenečenj. V mladinski kon
kurenci je Mura izgubila točko na go
stovanju pri Štajerski pivovarni, kar 
so izkoristili »vijoličasti« in jih z zma
go na Ptuju dohiteli na vrhu lestvice. 
Vodilnima je tesno za petami vse bolj
ši Kovinar, ki je tokrat na Teznem na 
hitro opravil z Novogoričani. Po
membno zmago je na Viču iztržila 
Svoboda nad SCT Olimpijo, presene
ča pa tudi poraz Ilirije v Zgornji Šiški 
s Koprom.

Rezultati 17. kola I. SML: Ilirija 
: Koper 2*3 (1:1), Izola : Mavrica 4:1 
(2:1), Štajerska pivovarna : Mura 0:0, 
Triglav Creina : Publikum 2:2 (1:1), 
Kovinar : HIT Gorica 2:0 (1:0), Dra
va : Maribor Branik 0:1 (0:1), Svobo
da : SCT Olimpija 2:1, Rudar (V) je 
bil prost.

Vrstni red I. SML: Mura in Mari
bor Branik po 25, Kovinar 23, SCT 
Olimpija 21, Ilirija 18, Triglav Creina 
in Izola po 15, Mavrica in Rudar (-1) 
po 14, Publikum 13, Svoboda, Drava 
in HIT Gorica (vsi — 1) po 12, Koper 
10, Štajerska pivovarna 7.

V 17. kolu I. kadetske nogometne 
lige so gostujoča moštva prepustila 
gostiteljem le 6 točk. Najbolj razpolo
ženi so bili kadeti Slovana in Mure, ki 
so gostiteljema nasuli po 5 golov. Puš 
(Slovan) pa je edini v tek kolu dosegel 
2 gola.

Rezultati 17. kola I. SKL: Ilirija 
: Koper 1:2 (1:0), Izola : Slovan 0:5 
(0:3), Štajerska pivovarna : Mura 0:5 
(0:1), Triglav Creina : Publikum 1:1 
(1:0), Kovinar : HIT Gorica 1:1 (0:1), 
Drava : Maribor Branik 1:0 (0:0), 
Svoboda : Olimpija 3:0 (2:0), Rudar 
(V) je bil prost.

Vrstni red: Svoboda 30, Koper 28, 
Drava (- 1) 23, Triglav Creina 22, 
Maribor Branik 21, Mura 20, Mavrica 
19, Ilirija in Publikum po 14, HIT 
Gorica 12, Rudar (-1)11, SCT Olim- 
pija 9, Štajerska pivovarna 8, Kovinar 
4, Izola 3. (B. Še.)

SMELT OLIMPIJA: Horvat 10 
(4:7), Daneu 19 (1:1), Hauptman 
10 (5:5), Tušek 15 (7:8), Gorenc 
4 (0:3), Nossov 4, Durišič 14 (2:3).

Na začetku tekme so gledalci še 
enkrat pozdravili uspeh Ljubljanča
nov v finalu evropskega pokala, ka
petan Litostroja Slovana Ličan pa 
je Dušanu Hauptmanu izročil šo
pek rož.

Gostitelji se niso ustrašili zmago
valcev evropskega pokala, zaigrali 
zavzeto in borbeno v obrambi in si 
do 8. minute priigrali kar 13 točk 
naskoka — 19:6. Po vstopu Haupt
mana in Durišiča so gostitelji zai
grali malce slabše v obrambi in 
Smeltovci so prvič povedli v 12. 
minuti, z 20:19.

• Igralci in gledalci so Boštjanu 
Lebanu, ki je bil dopoldan operi
ran, s skupnim aplavzom zaželeli 
čim hitrejše okrevanje in povratek 
v ekipo.

Tudi po odmoru je bila igra ena
kovredna, Slovan je povedel 
s 36:34, nato pa so si gostje do 29. 
minute priigrali najvišjo prednost 
na tekmi - 55:46. Moščani so nada
ljevali z borbeno igro in se v zadnji 
minuti približali na 70:72. V raz
burljivi končnici je Danevu uspelo 
povišati na 74:70, Duščak je zatem 
zadel dva od treh prostih metov, 
tretjega namerno zgrešil, vendar so 
si žogo priborili gostje in Gorenc je 
z zabijanjem dosegel končni rezul
tat. DRAGO BRŽAN

• V Charlottu 
zapele pesti

NEW YORK - Bleščeča predstava 
košarkarjev Charlotta v dvoboju z At
lanto je bila pozabljena že nekaj se
kund pred zaključnim žvižgom sodni
kov. Tedaj je branilec »Jastrebov« 
Craig Ehlo storil osebno napako nad 
Alonzom Mourningom, nato pa še 
jezno vrgel žogo proti njemu. Postav
nemu centru »Sršenov«, ki je že v pr
vem polčasu imel žolčen besedni dvo
boj z Jonom Koncakom, na Andrewa 
Langa pa je celo zlil kozarec osvežil
nega napitka, je v hipu padel mrak na 
oči. Stekel je proti Ehlu, vendar se 
moral soočiti s Kevinom Willisom, ki 
se je postavil v bran soigralcu. Še pre
den so ju sodniki utegnili ločiti in izk
ljučiti, sta si srboriteža izmenjala ne
kaj težkih udarcev, ki so zasenčili vse 
dotedanje mojstrske poteze pod ko
šema.

Rezultati: Chariotte Atlanta
92:79 (Mourning 29, L. Johnson 16; 
Ferrell 15, WiUis 13), Boston : Chica
go 100:101 (Brown 27, McDaniel 18, 
Rada 17 - met 8:14, 5 skokov v 33 
minutah; Grant 20, Pippen 17, Kukoč 
13 — met iz igre 5:7, prosti meti 3:4, 
4 skoki v 20 minutah), Indiana : Pho- 
enix 109:98 (Miller 34, K. Williams 
18; K. Johnson 23, Barkley 20), Or
lando : Dallas 100:98 (O Neal 34 
točk, 21 skokov, Scott 23; Mashburn 
34, Jackson 26), San Antonio : Port
land 110:102 (D. Robinson in Ellis 
po 27; C. Robinson 21, Strickland 
17), LA Lakers : Washington 129:94 
(Van Exel 21, Campbell 18, Divac 14; 
Chapman 24, MacLean 16), Sacra- 
mento : New Jersey 132:111 (Rich
mond 25, W. VVilliams 18; Coleman 
29, Anderson 19).

Največ lovorik 
Ljubljančanom in 
Mariborčanom

LJUBLJANA - Na državnem 
prvenstvu v smučanju za mlajše ka
tegorije so največ lovorik odnesli 
v Ljubljano in Maribor.

Najboljši cicibani in cicibankc so 
se na Soriški planini pomerili za 
naslov državnega prvaka v velesla
lomu. Tam se je državno prvenstvo 
v slalomu in veleslalomu začelo tu
di za najstarejši otroški kategoriji, 
ki jih še čakajo tekme v smuku in 
superveleslalomu na Krvavcu. Nji
hovi nekoliko mlajši kolegi so se na 
Areškem Pohorju pomerili v vele
slalomu in na Rogli še v drugih 
dveh tehničnih disciplinah.

Med cicibani, cicibankami in 
mlajšimi deklicami ter dečki so na
slovi državnih prvakov odšli v vse 
tri slovenske (smučarske) regije.

Veleslalom - cicibanke: 1. Berton
celj (Olimpija) 32,24, 2. Verstovšek 
(Novinar) 33,21, 3. Maže (Črna) 
33,41; cicibani: 1. Puc (Jesenice) 
31,97,2. Hudoklin(Velenje)31,99.3. 
Bučar (Branik) 32,65, mlajše deklice:
1. Bregant (Snežinka) 33,02, 2. Dabič 
(Bohinj) 33,42, 3. Jazbinšek (Rog 
Nm) 33,60; mlajši dečki: 1. Zupan 
(Unior Ce) 32,53, 2. Pogačar (Tri
glav) 32,81,3. Prek (Vrhnika) 33,49; 
st. deklice: 1. Dolničar (Olimpija) 
37,68, 2. Čibej (Novinar) 38,45, 3. 
Svet (Dolomiti) in Šmalc (Olimpija) 
38,48; st. dečki: 1. Dragšič (Branik) 
36,34, 2. Draksler (Triglav) 36,62, 3. 
Arnolj (Domžale) in Kozlar (Branik) 
36,82. Slalom - mlajše deklice: 1. Da
bič (Bohinj) 1:15,30, 2. Osovnikar 
1:16,43, 3. Konštantin (obe Alpetur) 
1:17,30; mlajši dečki: 1. Zupan (Uni
or Ce) 1:12,87, 2. Pogačar (Triglav) 
1:14,85, Šalej (Fužinar) 1:15,75; st. 
deklice: 1. Šmalc (Olimpija) 1:23.21.
2. Makuc (Dolomiti) 1:24,30, 3. Ča
dež (Tržič) 1:24,36; st. dečki: 1. Drag
šič 1:18,05, 2. Kozlar (oba Branik) 
1:18,25,3. Draksler (Triglav) 1:18,80. 
Superveleslalom - mlajše deklice: 1. 
Koštomaj (Unior Ce) 56,20, 2. Osov
nikar (Alpetur) 57,34, 3. Jazbinšek 
(Rog Nm) 57,98: mlajši dečki: 1. Me
dja (Snežinka) 56,52, 2. Pogačar (Tri
glav) 56,90, 3. Brajovič (Branik) 
57,07. (T. M.)
Prepričljiva zmaga 
Furiana

SAN BENEDETO DEL 
TRONTO — Italijanski kolesar Gi- 
orgio Furlan, ki je s tremi etapnimi 
zmagami vseskozi vodil v dirki Tir- 
reno — Adriatico, je požel tudi 
skupno zmago, pred klubskim ko
legom, Rusom Eugenijem Bcrzi-

ŠAH

Portorožani vabijo na 
turnir

PORTOROŽ - Od 9. do 17. aprila 
bo v Kristalni dvorani starega hotela 
Palače tretji odprti mednarodni ša
hovski turnir z nagradnim skladom 
12.000 DEM. Prva nagrada bo 4.000 
DEM. Prireditelji pričakujejo prav ta
ko močno udeležbo, kot bo tudi ta 
konec tedna na Bledu. Bržčas bodo 
nastopili tudi Predrag Nikolič, Ivan 
Sokolov in Zdenko Kožul. Sahiste 
z ratingom nad 2500 točk čakajo 
ugodnosti. Sicer pa je pristopnina 
enaka kot za blejski odprti turnir, in 
sicer od 50 do 100 DEM. Podrobnejše 
informacije na tel. št. 066 73-541. 
(A.Ž.)
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Štirje vozniki Da delo policije
pri osamosvajanju 
ne bo pozabljeno

stran 9

so se morali 
»ohladiti«

ŽALEC, ŠENTJUR, 17. mar
ca — Običajno se, ko policisti za
lotijo za volanom avtomobila vi
njenega voznika, vse skupaj 
konča s pihanjem v alkoskop, 
podpisovanjem zapisnika in opo
zorilom, da ne sme nadaljevati 
z vožnjo. Ker pa ima vsak običaj 
tudi svojo izjemo, se taka sreča
nja lahko končajo tudi drugače. 
To so včeraj in danes spoznali 
tudi štirje vozniki, ki jim tovrst
no srečanje s policisti očitno ni 
bilo po volji.

Včeraj okoli ene ure zjutraj so 
v Vrbju ustavili 23-letnega Mat
jaža, ki naj bi za volanom svoje
ga avtomobila, tako so sumili, 
sedel vinjen. Odredili so alko
test, kar pa je Matjaž odklonil. 
Še predno so policisti s postop
kom končali, se je vsedel v avto 
in se skupaj s sopotniki namera
val odpeljati. Med vzvratno vož
njo je treščil še v drugo vozilo. 
To»Matjaževo početje se je kon
čalo v policijskih prostorih za 
pridržanje. Kmalu za tem so se 
prišli za njegovo usodo na žalsko 
oziroma celjsko policijsko posta
jo pozanimati njegovi sopotniki. 
Kaj so zvedeli, ne vemo. Vemo 
pa, da je kasneje policija za vo
lanom dobila 24-letnega Viktor
ja, ta sicer nima vozniškega izpi
ta, in tudi ta je zaradi ponovitve
ne nevarnosti moral v prostore 
za pridržanje. Kmalu so na poli
cijsko postajo pripeljali še 49-let- 
nega Karla, ki je za volanom za
menjal Matjaža. Njega pa so 
morali policisti pred tem uloviti, 
saj na njihov znak v Petrovčah ni 
hotel ustaviti. Ko je to končno 
storil, pa je začel bežati med sta
novanjskimi hišami. Potem, ko 
naj bi Karel poskušal napasti po
licista, ki je tekel za njim, ga je 
ta obvladal in uklenil. Ko je Ka
rel na policiji pihnil v alkoskop, 
je ta pokazal, da ima v izdiha
nem zraku več kot preveč alko
hola.

Podobna zgodba se je v prvih 
minutah današnjega dne odigra
la tudi v Šentjurju. Enaintride
setletni Zdravko je storil pro
metni prekršek. Med postopkom 
je policistom namenjal zelo soč
ne in nič kaj prijazne besede. Pri 
tem si je pomagal tudi z rokami. 
Policistom je nato pobegnil 
v svojo hišo, od koder se je kma
lu vrnil z merilno letvijo v roki. 
Policist se je udarcu, ki mu je bil 
namenjen, izognil. Zdravko se 
ni umiril niti v intervencijskem 
vozilu, kar je bil še en razlog 
več, da se je znašel v prostorih 
za pridržanje.

Vsi možakarji iz te zgodbe bo
do šli k sodniku za prekrške. 
Zdravko pa tudi na sodišče.

MIRAN KOREN

LJUBLJANA, 17. marca - Na ši
šenski policijski postaji so danes 
ustanovili ljubljansko regijsko or
ganizacijo združenja Sever, ki bo 
znova tesneje povezalo vse aktiv
ne, rezervne in upokojene polici
ste, pa tudi vse državljane, ki so 
policiji kakorkoli pomagali pri zaš
čiti in uveljavljanju demokratičnih 
procesov v naši domovini in na 
koncu njeni osamosvojitvi. Za 
predsednika regijske organizacije 
so izvolili Staneta Plohla z UNZ 
Ljubljana.

Združenje je svoje ime dobilo 
v spomin na L december 1989, ko 
je bila slovenska policija trdno od
ločena, da prepreči tako imenova
ni miting resnice, ki je bil za ta dan 
napovedan v Ljubljani. »Sever« je 
bilo namreč tajno ime morebitne 
policijske akcije zoper mitingarje.

Združenje, katerega namen je 
med drugim tudi zbirati gradivo in 
seznaniti strokovno in širšo javnost 
z vlogo in delom policije od takrat 
pa do tistega dne, ko je zadnji vo
jak bivše JLA zapustil Slovenijo, 
bo dokončno ustanovljeno z usta
novno skupščino, ki bo 26. marca 
v Novem mestu, kjer se bodo se
stali delegati vseh regijskih odbo
rov. K. D.

Namesto obrekovanja 
zdaj žaljiva obdolžitev
LJUBLJANA, 17. marca - Na prvi glavni obravnavi je časni
karja Dela in Slovenskih novic Jožeta Biščaka na tukajšnjem 
temeljnem sodišču pričakala modifikacija zasebne tožbe, 
s katero ga je Danilo Kodrič, direktor italijanske podružnice 
Celtic Courta, prvotno dolžil obrekovanja, zdaj pa žaljive obdol- 
žitve, kar pomeni, da bi moral po novem časnikar sam dokazo
vati resničnost svojih trditev, ki jih je zapisal v Delu in Sloven
skih novicah 24. septembra lani.

Danilo Kodrič je eden od štirih osumljenih iz Hita, Jože 
Biščak pa se je o njem, ob pisanju o preiskavi v zadevi Hit 
v članku v Delu »Nadrejeni sodnik in tožilec sta prihitela«, spra
ševal, ali so bili nekateri čuvaji že tri mesece zaprtega Kodriča 
podkupljeni in so mu omogočili nezakonito komuniciranje 
z zunanjim svetom, s tem pa tudi vplivanje na preiskavo. Nekaj 
podobnega je zapisal tudi v Novicah. Na poravnalnem naroku 9. 
decembra lani je pooblaščenec odsotnega zasebnega tožilca (ta je 
zdaj v priporu v Kopru), odvetnik Dušan Pajk, predlagal sodnici 
Stanki Dobrun-Živič, naj kot dokaz za neresničnost novinarjevih 
trditev priskrbi s temeljnega sodišča v Novi Gorici kazenski spis 
zoper četverico osumljenih iz Hita, danes pa je ta predlog 
umaknil. Pač pa ga je zahteval zagovornik obtoženega časni
karja, ki se danes ni želel zagovarjati, odvetnik Drago Demšar.

Sodnica mu je ugodila, prav tako tudi njegovemu drugemu 
dokaznemu predlogu. Gre za ovadbo, vloženo na novogoriškem 
temeljnem tožilstvu 23. septembra lani, zoper vodjo paznikov 
v zaporu v Novi Gorici, ki naj bi bil vpleten v zadevo. »Nadzor 
nad obiski ni bil opravljen, zato je bila ovadena uradna oseba,« 
je razložil Drago Demšar. In dodal, da se bo na podlagi teh listin 
(iz kazenskega spisa bi se videlo, kakšni so bili razlogi za 
odreditev pripora za Kodriča pred objavo člankov) prihodnjič 
obtoženec morda zagovarjal.

Nadaljevanje sojenja je razpisano za 14. april. B. G.

Sosedje 
»bogatijo« 
našo državo

ŠMARJE PRI JELŠAH, 17. mar- 
ca — Po odločbi sodnika za prekrške 
sta hrvaška državljana, ki so ju naši 
policisti ob prehodu državne meje za
lotili z neprijavljenim strelivom in de
li orožja, prispevala, resda neprosto
voljno, v državno blagajno 50 tisoča
kov. Oba primera sta se zgodila ko
nec prejšnjega tedna na mejnem pre
hodu Rogatec.

Nekaj minut pred 9. uro dopoldne 
so policisti na omenjenem prehodu 
pregledali avto 39-letnega Marjana 
P., hrvaškega državljana iz okolice 
Pregrade. V prtljažniku so pod delov
no obleko našli leseno ogrodje za lov
sko puško in menjalno cev za puško- 
mitraljez. Ker je Marjan ta tovor ob 
prihodu na mejni prehod zamolčal, je 
moral k sodniku za prekrške. Ta mu 
je izrekel denarno kazen v višini 33 
tisočakov in seveda najdene dele 
orožja tudi zasegel.

Popoldne se je zgodba ponovila. 
Tokrat so policisti našli 30 nabojev za 
pištolo kalibra 7,62 mm. Tovoril jih 
je 25-letni Milan M., ki živi na hrva
ški strani Sotle. Milanu pa je sodnik 
za prekrške odmeril kazen 17 tisoča
kov. Seveda je tudi njemu izrekel 
varstveni ukrep odvzema najdenega 
streliva. Mi. K.

Otroka skrila 
pod koruzno 
slamo

PTUJ, 17. marca - V teh dneh 
je najdba policistov z oddelka 
v Podlehniku potrdila govorice iz 
okolice Ptuja, češ da je 18-letna 
E. M. po porodu umorila svojega 
otroka. V ponedeljek so namreč 
policisti med zbiranjem obvestil 
v zvezi s tem preiskali tudi okoli
co enega od gospodarskih poslo
pij v Zgornjem Leskovcu in pod 
koruzno slamo res našli skrito 
polivinilasto vrečko z otroškim 
trupelcem. Takoj so seveda ob
vestili preiskovalnega sodnika in 
tožilca, ki sta si potem skupaj 
s patologom tudi ogledala kraj 
najdbe.

Dosedanje ugotovitve kažejo, 
da bi naj bila E. M. detomor za
grešila 20. februarja letos. Za 
mlado žensko so seveda takoj po 
odkritju trupelca odredili zdrav
niški pregled, odpeljana je bila 
v ptujsko bolnišnico. Čeprav iz
vedeniško mnenje še ni dokonč
no izdelano, pa je bil izid ustrez
nega pregleda nedvoumen — de
kle je nedavno resnično rodilo.

Zoper E. M. bo seveda vlože
na ustrezna kazenska ovadba, 
morda pa ne bo odveč vprašanje, 
ali naj bosta res samo policija in 
sodišče tista, kjer naj se taki pri
meri obravnavajo. Z. S.

Cas ne dela j Begunec 
v prid raziskav vlamljal 
pomora rib
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Še sedem vlomov
LJUBLJANA, 17. marca 

- Ljubljanski kriminalisti so dopol
nili kazensko ovadbo zoper 30-let- 
nega Xhevdeta M. iz Ljubljane, ki 
je sicer od drugega februarja letos 
v priporu, kamor ga je zaradi vlo
mov v osebne avte poslal preisko
valni sodnik. Med nadaljno prei
skavo so namreč ugotovili, da ima 
Xhevdet na vesti še sedem »dodat
nih« avtomobilskih vlomov, s kate
rimi je lastnike oškodoval za naj
manj 90 tisočakov. Ker še vedno 
niso znani vsi oškodovanci, policija 
še ni odnehala in poizveduje na
prej. (K. D.)

Morala bosta nazaj 
na Madžarsko

MARIBOR, 17. marca —Včeraj, 
pol ure po polnoči, so policisti ma
riborske policijske postaje na želez
niški postaji legitimirali dva moška. 
Izkazalo se je, da pregled njunih 
dokumentov ni bil neupravičen, saj 
so potem ugotovili, da sta romun
ska državljana, 25-letni Florian B. 
in 20-letni Marian P., ilegalno pre
stopila slovensko-madžarsko mejo. 
Morala bosta pred sodnika za pre
krške, nakar bosta za kratek čas 
nastanjena v prehodnem domu za 
tujce v Prosenjakovcih. Ko bo kon
čan postopek za njuno dokončno 
odstranitev iz Slovenije, ju bodo 
predali madžarskim varnostnim or
ganom. (Z. Š.)

Štajerci, pozor, 
»balončki«!

MARIBOR, 17. marca - V noči 
s sobote na nedeljo bodo policisti 
še posebej pozorno nadzirali pro
met na cestah na območju UNZ 
Maribor. Njihovo delo bo usmerje
no predvsem na ugotavljanje psiho
fizičnega stanja voznikov oziroma 
udeležencev (kar pomeni, da bodo 
še večkrat kot običajno voznikom 
dajali »balončke« za pihanje) in 
v kontrolo tehnične brezhibnosti 
vozil. V poostrenem nadzoru pro
meta bodo tokrat sodelovali tudi 
policisti posebne policijske enote. 
(Z. Š.)

V parku so ga 
pretepli

MARIBOR, 17. marca — V to
rek pozno zvečer, bilo je okoli 22. 
ure, se je 32-letni Joakim H. S., 
nemški državljan, sprehajal po ma
riborskem mestnem parku. Tedaj 
sta se mu približala dva neznanca, 
ki naj bi mu nekaj govorila, vendar 
se niso mogli sporazumeti. Potem 
pa je den od obeh neznancev Joaki- 
ma H. S. s pestjo udaril po levem 
očesu, in to tako zelo, da je moral 
Nemec po pomoč v bolnišnico. Na
pad je seveda tudi prijavil policiji, 
ki za neznanima moškima še poiz
veduje. Po prijavi sodeč, neznana 
nasilneža Nemcu nista ničesar odv
zela. (Z. Š.)

__:_1 at.___ :_.-j___ue_it. ek__—____ ■ -_±________________

Podrl kolesarko
MURSKA SOBOTA, 17. marca 

— Včeraj ob 13.50 se je skozi vas 
Lipa z avtom prehitro peljal 64- 
letni Mirko Vuk iz Gomilic. Zato ni 
mogel pravočasno ustaviti, ko je 
pred njim kolesarka, 70-letna 
Ljudmila Balažič iz Beltincev, zavi
la na levo in jo je zbil. Kolesarka se 
je hudo ranila in se zdravi v soboški 
bolnišnici, na avtu in kolesu pa je 
za 150.000 tolarjev škode. (J. P.)

Psa je peljal na 
sprehod...

LJUBLJANA, 17. marca - Da- 
nes ob četrt na eno zjutraj so polici
jo obvestili, da se pri osnovni šoli 
Toneta Čufarja pretepajo. Policisti 
so takoj šli tja in potem med pre
gledom okolice naleteli na 49-Iet- 
nega Stanka K., ki jim je povedal, 
da je opolnoči peljal psa na spre
hod, nedaleč od osnovne šole pa so 
ga ustavili trije mlajši moški, ki so 
od njega zahtevali denar in cigare
te. Ker jim ni hotel ničesar dati, so 
ga napadli in z udarci zbili na tla, 
potem pa ukradli denarnico in zbe
žali. Denarnico so kmalu našli, le 
denarja, 200 mark in 1000 tolarjev 
ni bilo več v njej. Za predrzneži še 
poizvedujejo. (K. D.)

Vlomilce prijeli
LJUBLJANA, 17. marca-Gro

supeljski policisti so včeraj ovadili 
tožilstvu 26-letnega Miho-Marinka 
S. iz romskega naselja v okolici 
Grosuplja in še dva mladoletna Ro
ma. Vsi trije so namreč vlomili 
v počitniško hišico A. D. v bližini

Grosuplja, od koder so, kot smo že 
poročali, odnesli radiokasetofon, 
kramp, sekiri in nekaj steklenic 
whiskyja. Policisti so v naselju našli 
radiokasetofon, pa tudi kramp, ki 
so ga tatovi odvrgli in oboje vrnili 
oškodovancu. (K. D.)

Pacient je umrl še 
pred nesrečo

LJUBLJANA, 17. marca - Na 
križišču Tržaške in Tbilisijske se je 
v soboto popoldne zgodila nesreča, 
v kateri sta se dva udeleženca hu
do, dva pa lažje ranila, medtem ko 
je v rešilnem avtu, kije bil na nujni 
vožnji, umrl pacient.

Od Dolgega mostu proti mestu 
je peljal postojnski rešilni avto. Šti
riinpetdesetletni voznik Lucijan 
Berginc je imel vklopljeno utripa
jočo luč, ker je peljal 45-letnega 
Dragomirja Dermoto iz Ljubljane, 
ki je imel srčni napad, v Klinični 
center. Berginc je skozi križišče 
s Tbilisijsko zapeljal pri rdeči luči, 
z njegove leve, od Fajfarjeve proti 
Tbilisijski pa je naravnost skozi kri
žišče z osebnim avtom pripeljal 21- 
letni Igor Vidovič iz Kranja. Ko ga 
je Berginc opazil, je močno zavrl, 
vendar je vseeno zadel v bok oseb
nega avta. Pri tem sta se dve Vido- 
vičevi sopotnici huje ranili, tretja je 
bila lažje poškodovana, poškodo
van pa je bil tudi Berginčev sprem
ljevalec, medicinski tehnik Hevdet 
Hoixa iz Postojne. Ker se ni vede
lo, zakaj je umrl pacient Dermota, 
so odredili obdukcijo, kije pokaza
la, da je umrl zaradi kapi, še pre
den seje zgodila prometna nesreča. 
(K. D.)

Trojno trčenje zaradi 
izsiljevanja

LJUTOMER, 17. marca - Ob 
14.45 je v Veržeju zaradi izsiljeva
nja prednosti 27-letnega Iztoka Bo
žiča z Brdinj pri Ravnah na Koro
škem prišlo do trojnega trčenja 
dveh osebnih avtomobilov in kom
bija. Pri trčenju sta se huje ranila 
49-letni Anton Vučko^ iz Murske 
Sobote in petletna U. Š. s Prevalj, 
lažje pa Iztok Božič, 27-letna Kar
men Španinger s Prevalj in štiri
najstletni R. V. iz Murske Sobote. 
(J. P.)

S ceste na njivo
MARIBOR, 17. marca-Včeraj 

ob 21.15 seje 43-letni Stojan Leva
čič z osebnim avtom znamke rena
ult peljal po magistralni cesti skozi 
Dolnjo Počehovo. Med vožnjo od 
Pesnice proti Mariboru je v levem 
ovinku zapeljal na nasprotni vozni 
pas in na bankino, preko te pa po
tem še na njivo, kjer se je vozilo 
večkrat prevrnilo. Voznik se je 
v nesreči hudo ranil, škodo na vozi
lu pa so ocenili na 500 tisoč tolar
jev. (Z. Š.)
Vrata padla na 
učenca

POSTOJNA, 17. marca — Vče
raj dopoldne so učenci šestega ra
zreda osnovne šole Janeza Hribaija 
v Starem trgu pri Ložu na igrišču 
pred šolo igrali nogomet. Dvanajst
letni Bojan Mlakar se je obesil na 
vrata, ki so se prevrnila in padla na 
dečka. Hudo ranjenega so odpeljali 
v Klinični center, vendar je med 
prevozom umrl. (J. S.)

TOLMIN, 17. marca - Inšpektorji 
na bregovih Idrijce, iz katere so mi
nuli dni tolminski ribiči potegnili na 
suho okoli 600 s snovjo še neznanega 
porekla in izvora zastrupljenih lipa
nov in drugih rib, niso našli nobene 
sledi, ki bi vodila k možnemu za
strupljevalcu. Ni torej znakov, da bi 
onesnaženje povzročil kateri od indu
strijskih obratov v Dolenji Trebuši, iz 
katere okolice bi po mnenju ribičev 
lahko prišel strup. Slednji je tudi še 
neznanka. Kot nam je danes poveda
la dr. Meta Polž so na Zavodu za 
ribištvo šele danes pričeli z raziskava
mi vzrokov pogina. Z raziskavami so 
sicer hoteli pričeti že v ponedeljek, 
kar pa ni bilo možno, ker so vzorci 
poginulih rib, zastrupljenega mulja in 
vode obtičali v Idriji. Po mnenju dr. 
Polževe čas ne dela v prid iskalcem 
zastrupljevalcev reke. Gre za delo, ki 
je kot v detektivskih zgodbah učinko
vito, če je temeljito opravljeno takoj. 
Tolminski inšpektorji pa pravijo, da 
je škoda, da Idrijčani niso že prvi dan 
povedali, da njihove vode niso priza
dete in da je treba iskanja vzrokov 
zastrupitve omejiti na tolminski od
cep Idrijce. Utegne se tudi zgoditi, da 
vzrokov pomora ne bodo odkrili.

K. R.

Izsiljeval je prednost
POSTOJNA, 17. marca - Vče

raj, ob 19. uri, je 39-letni nemški 
državljan, vozil avtodom od vstop
ne cestninske postaje v Postojni 
proti Pivki. Ko je zapeljal na magi
stralno cesto, je izsilil prednost 
pred voznikom osebnega avtomo
bila, 23-letnim Igorjem Smrdeljem 
iz Trnja. Kljub temu, da je Smrdelj 
zaviral, sta trčila. Hudo ranjeni 
Smrdelj se zdravi v Kliničnem cen
tru. Škode je za 450 tisoč tolarjev. 
(J. S.)

S ceste zaradi 
prehitre vožnje

MURSKA SOBOTA, 17. marca
— Včeraj popoldne je med vožnjo 
skozi Gornje Slaveče 47-letni Šte
fan Lehner iz Matjaševcev zaradi 
prevelike hitrosti s svojim avtom 
zletel s ceste tako, da se je avto še 
nekajkrat prevrnil. Voznik se je hu
do ranil in se zdravi v bolnišnici 
v Mariboru. (J. P.)

Nevarne najdbe
NOVA GORICA, 17. marca

— Včeraj so na njivi Olive G. v Vi
tovljah našli topovsko granato, ka
libra 80 milimetrov.

Gregor M. iz Solkana je včeraj 
na vrtu našel polkilogramsko ročno 
bombo in dva tromblona. Nevarne 
najdbe, ki izvirajo iz druge svetov
ne vojne, je prevzel pirotehnik. 
(J. S.)

Mlekarji ob molzni 
stroj

POSTOJNA, 17. marca-Včeraj 
je neznanec iz prostorov mlekarske 
farme v Prestranku ukradel prenos
ni molzni stroj, vreden sedemdeset 
tisoč tolarjev. (J. S.)

v avtomobile
ŠENTJUR, LAŠKO, CEUE, 

17. marca — Včeraj ponoči je ne
pridiprav v Loki pri Žusmu obi
skal tamkajšnji market Lipa in 
se dobro oskrbel z različnim bla
gom. Prav nič ni bil skromen. 
Ob popisu blaga so namreč ugo
tovili, da si je vlomilec naložil 
kar za okoli 400 tisoč tolarjev 
blaga. Poleg denarja je z njim 
odšlo tudi nekaj prehrambenih 
izdelkov, pa večja količina ciga
ret, sladkarij in viskija. V trgovi
no je prišel skozi priprto okno.

• Celjski policisti so razvozlali 
tudi krajo bakra, ki so jo lani 
ugotovili v skladišču železarne 
Štore. Iz njihovega skladišča je 
namreč izginilo 1859 kilogramov 
bakrenih odpadkov. Kraje je 
osumljen 28-letni Marjan M., ki 
stanuje v šmarski občini. Mar
jan, ki je bil v železarni zapo
slen, naj bi lani, med 2. septem
brom in 15. oktobrom vlomil 
v skladišče in potem iz njega od
peljal baker. Preiskovalci so tudi 
ugotovili, da je ukradeni baker 
prodal Dinosu in zanj iztržil ne
kaj tolarjev manj kot 167 tiso
čakov.

Laški policisti pa so odkrili 
neznanca, ki je zadnje dni vdiral 
v vikende na njihovem območju. 
Na podlagi zbranih obvestil so 
sklepali, da se nepridiprav še 
vedno zadržuje na njihovem ob
močju. Začeli so česati teren, 
kot temu pravijo, in v enem od 
vikendov v Zgornji Rečici so za
lotili 25-letnega Daniela iz Žal
ca. Seveda je možakar vlomil tu
di v vikend, v katerem so ga od
krili in kjer si je, kot kaže, uredil 
začasno prebivališče. Na podlagi 
zbranih obvestil in dokazov laški 
policisti sumijo, da ima Daniel 
na vesti vsaj 7 vlomov. Prav on 
naj bi poleg šestih vikendov »od
prl« tudi v planinski dom v Šmo
horju.

Sicer pa so bili policisti na 
celjskem območju v zadnjih 
dneh kar uspešni pri odkrivanju 
nepridipravov. Med drugim so 
policisti iz Celja prišli na sled 32- 
letnemu Merimu iz BiH, ki ga 
sumijo, da je pridno kradel. Mo
žakar, ki ima status begunca, naj 
bi vlamljal v osebne avtomobile 
in kradel predvsem čeke. Prei
skovalni sodnik je za Merima 
odredil preiskovalni zapor.

Tudi policisti iz Mozirja so 
imeli opravka z begunci. Skupaj 
s kriminalisti so se pogovarjali 
z 22-letnim Zoranom, 18-letnim 
Ahmetom in 16-letnim I. Z., vsi 
so doma v Bosni. Fantje so ute
meljeno osumljeni, da so prejšnji 
mesec vlomili v hišo v Tratah in 
iz nje odnesli za okoli 120 tisoča
kov različnih tehničnih pred
metov. MIRO KOREN

Zabodel lastno 
hčer in hudo 
ranil tudi zeta

LJUBLJANA, 17. marca 
— Ne ve se še, zakaj je prišlo 
do družinske tragedije, ki se 
je zgodila včeraj popoldne 
v stanovanju na Prušnikovi 
ulici v Šentvidu, kjer je oče 
do smrti zabodel hči, kasneje 
pa še hudo ranil zeta.

Kot so doslej ugotovili 
preiskovalci, se je včeraj 
okrog enih popoldne 76-letni 
Ismail P., slovenski državljan 
iz Ljubljane, sprl s svojo 46- 
letno hčerko Sanijo Dubo- 
vac. Ni znano, zakaj. Med 
prepirom je zgrabil nož in 
hčerko večkrat zabodel v hr
bet, prsi in vrat. Ranil jo je 
tako hudo, da je izkrvavela, 
še preden ji je lahko kdo po
magal.

Ismail je potem v stanova
nju počakal na 61-letnega ze
ta Murata, ki se je okrog pe
tih popoldne vrnil domov in 
še njega, takoj ko je stopil 
skozi vrata v predsobo, na
padel z nožem. Murat se je 
branil in klical na pomoč, 
med prerivanjem pa ga je 
Ismail z nožem porezal po 
rokah in nogah ter zabodel 
v prsi. Na srečo so stanovalci 
še pravočasno slišali klice na 
pomoč in poklicali policijo. 
Prišli so tudi reševalci, ki so 
oba, Ismaila in Murata odpe
ljali v Klinični center. Murat 
je ostal na zdravljenju. Isma
ila, ki ni potreboval kake po
sebne zdravniške nege oziro
ma oskrbe, pa so policisti od
peljali, ga pridržali in danes 
s kazensko ovadbo izročili 
preiskovalnemu sodniku.

K. D.

Oskubil računalnik
NOVA GORICA, 17. marca

- Minuli vekend je neznanec prišel 
v računalniško učilnico srednje šole 
na Delpinovi ulici v Novi Gorici. 
Z računalnika je odmonliral osnov
no ploščo in tri kartice. Srednjo 
šolo je oškodoval za 160 tisoč tolar
jev. (J. S.)

Padel je med 
zobnike

NOVA GORICA, 17. marca
— Včeraj se je v podjetju Salonit 
Anhovo pri delu hudo ranil 50-letni 
Jožef Ž. s Kanalskega Vrha. Ko je 
v kleti stopil do stroja in zaščitnih 
vrat zobnikov verižnega prenosa 
razmuljevalca, da bi pregledal sta
nje v bazenu, kamor se steka sveža 
masa odrezkov plošč, ki se meša 
z vodo, mu je najbrž spodrsnilo. 
Padel je na varovalna vrata, ki ščiti
jo zobnike, le ta pa so se odprla in 
padel je med dva zobnika, ki sta ga 
stisnila. Zdravi se v Kliničnem cen
tru. (J. S.)

m/ vsakodnevni borbi s časom vedno znova 
▼ hrepenimo po tem, da bi čim več stvari 

opravili na enem mestu.
Da bi v kar največji meri zadovoljili potrebe 

kupcev in jim na svojih prodajnih mestih ponudili 
čim več, smo se v ERI odločili povabiti k 
sodelovanju vse, ki bi pestro ponudbo v naših 
blagovnicah s svojo dejavnostjo še obogatili. 
Blagovnice so izvrstna priložnost za različne 
dejavnosti, saj zagotavljajo stalen dnevni pretok 
ljudi in s tem širok krog potencialnih kupcev.

V VELENJU 
ODDAJAMO 
DEL SVOJIH 
PRODAJNIH 
POVRŠIN.
Vol

* m

okviru svojih blagovnic v središču Velenja 
ponujamo v najem del lastnih prodajnih 

površin.
Banke, menjalnice, turistične agencije, čevljarji, 
urarji, cvetličarne, izdelovalci ključev..., skratka vsi, 
ki bi radi svoje blago ali storitve ponudili v naših 
blagovnicah, si s tem zagotovili boljši zaslužek, 
kupcem pa prihranili dragoceni čas, lahko pošljete 
svoje pisne ponudbe na naslov:
ERA d.d.
Prešernova 10 
63320 Velenje

DOBRODOŠLI V 
SREDIŠČU DOGAJANJA!
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I Elitna šola za »špricanje« 
in nudizem

Internat Summerhill v angleški grofiji Suffolk bo 
kmalu zaprl vrata, poročajo vznemirjeni angleški 
mediji, če se raven znanja in govorna kultura 
njihovih 66 učencev ne bosta izboljšala. Državni 
inšpektorji so med drugim tudi ugotovili, da je 
špricanje pouka na tej šoli preseglo vse meje. Le dvai 
meseca so angleške oblasti dale na razpolago upra
vi Summerhila za sanacijo negativnih pojavov. 
Summerhill je v šestdesetih letih bil pojem sodob
ne evropske šole, ki je negovala individualnost in 
antjavtoritarno vzgojo. Utemeljil jo je Alexander 
Neill, njegova študija na to temo je kmalu zatem 
postala evropska pedagoška uspešnica. Samo 
v Nemčiji pa so prodali milijon njenih izvodov. Zdi 
se, da konservativna britanska javnost ne bo več 
dolgo prenašala svobodnjaških vzgojnih metod 
v Summerhillu. Za Valentinovo so namreč ob 
spremljavi rok glasbe dijaki žurirali do zore, prva 
učna ura pa je naslednjega dne prišla na vrsto šele 
v poznih popoldanskih urah. Dolge zabave in pri
lagodljiv urnik pouka so železna navada na tej šoli, 
ki obstaja že 74 let in ima trenutno 12 učiteljev. 
Res je, da je učenje skozi zabavo postalo popular
no med pedagogi vsega sveta in da si Summerhill! 
za uresničitev novih idej lasti veliko zaslug, toda 
mnogi verjamejo, da zadnje čase Summerhiilovci 
pretiravajo. Tarča inšpektorjevih kritičnih pri
pomb so zlasti higienske navade učencev in njiho
vo pomanjkljivo znanje ter nezadovoljivo napre
dovanje pri učenju. Na piki ima tudi telovadbo: 
fantje in punce namreč v šolskih bazenih skupaj 
čofotajo brez kopalk. Ravnateljica zavoda, sede- 
minštiridesetletna Neillova hči Zoe Readhead za
trjuje, da jih konservativne sile ne bodo onemogo
čile in da bo njihova vzgojna metoda zmagala tako 
kot vedno doslej. Na rednem srečanju bivših učen
cev te elitne svobodnjaške šole so se zbrali umetni
ki, trgovci, odvetniki, antikvarji, vozniki tovornja
kov in zidarji, medtem ko klošarjev ni bilo videti, 
navajajo zagovorniki Summerhilla. Kot dokaz 
v prid kakovosti tamkajšnjih vzgojnih metod nje
govi zagovorniki izrabljajo podatek, da v zgodovi
ni šole nobena učenka ni zanosila. V Nemčiji 
imajo 18 alternativnih šol, v katerih je pouk orga
niziran po metodah iz Summerhilla. Večina teh 
otrok se je lani uspešno vpisala na gimnazije.

koljke iskoriščajo v hvalevredne namene. Tako 
na primer Nizozemci s njihovo pomočjo čistijo 
onesnažene vode, da bi vanje spet lahko naselili 
sladkovodne ribe. Nizozemskim školjkam zdaj 
grozijo z iztrebljenjem mali rakci (lat. corophium 
survispinum), ki izvirajo iz,Črnega morja. Ob iz- 
spustu vode za hlajenje pri nuklearki Dodewaard 
lani ni bilo več nobene školjke, medtem ko so tam 
odkrili nenavadno veliko število omenjenih 
rakcev.

■ Izboljšani aspirin
Nemški kemik Felix Hoffman je pred 100 leti 
odkril zelo učinkovito zdravilo — acetilsalicilno ki
slino, ki jo je začel proizvajati in prodajati pod 
zaščitenim imenom aspirin. Sčasoma so razisko
valci ugotovili, da je to zdravilo proti bolečinam 
učinkovito tudi pri preprečevanju srčnega inarkta. 
Šele v šestdesetih letih so končno odkrili, kako 
aspirin sploh deluje: zavira namreč aktivnost dveh 
prostaglandinov. Pred kratkim pa je profesor R. 
Michael Garavito s sodelavci Univerze v Chicagu 
razvozlal strukturo enega izmed prostaglandinov 
in natančno dokazal delovanje aspirina v tem enci
mu. Nova spoznanja bodo kmalu pripomogla k iz
delavi še kakovostnejšega aspirina, ki bo povzro
čal še manj škodljivih stranskih učinkov kot doslej.

■ Tajska kuhinja rešuje 
življenja

Vrsta tajskega ingverja in listi mandarine, ki jih 
uporabljajo v nekaterih tradicionalnih tajskih je
deh, preprečujejo rast rakastih celic. Tako vsaj trdi 
japonski profesor Koiči Košimicu, ki je raziskal 
160 rastlin in povrtnin, ki jih uporabljajo tajski 
kuharji, in testiral njihov vpliv na razvoj rakastih 
tumorjev. Košimicu je opravil poskuse na miših 
z estrakti omenjenih rastlin in dejansko ustavil 
rast malignih celic. Aprila bo japonski znanstvenik 
javno razkril vse podrobnosti svojega odkritja.

S Dvojno življenje 
zebrastih školjk

Zebraste školjke trikotne oblike z latinskim ime
nom Dreissena polymorpha, ogrožajo velika ame
riška jezera. Natančno pred enim stoletjem so jih 
prvič evropske trgovske ladje z odpadnimi vodami i 
spustile v tamkajšnje vode, od koder so se školjke 
preselile tudi v severnoameriške reke. Na dnu 
jezera Erie, ki ga školjke že dalj časa ogrožajo, na 
kvadratnem metru raste v poprečju 900.000 školjk, 
ki uničujejo in zamašujejo vodovodne cevi ter cevi 
jedrskih elektrarn za dovod vode. V ameriških 
vodah zebraste školjke nimajo naravnih sovražni
kov, ki bi omejili njihovo rast. Škodo, ki so jo 
nadležne školjke povzročile v vodah Velikih jezer, 
so ocenili na pet miljonov dolarjev. V Evropi iste

Anekdoti za danes
Na današnji dan leta 1768 je umrl pisatelj La- 

urence Sterne, predstavnik sentimentalnega ro
mana, v čigar delih je mnogo intelektualnega hu
morja (rojen 1713).

Sterne je hudo zatiral svojo ženo, kadar pa je 
govoril s prijatelji, se je delal silno človeškega in 
spravljivega.

»Možu, ki z ženo slabo ravna,« je rekel nekoč 
Sterne igralcu Garricku, »bi privoščil, da mu po
gori hiša.«

»Svojo si prav gotovo visoko zavaroval,« je 
pripomnil Garrick.

Nekoč je Sterne vprašal neko gospo, ali je brala 
njegovo knjigo Tristram Shandy.

»Nisem,« je odgovorila, »če pa že hočete, vam 
povem po pravici: slišala sem, da knjiga za gospe 
res ni najprimernejša.«

»Ah, nikar ne verjemite takšnim čenčam,« je 
rekel Sterne. »Moja knjiga je kot trileten otrok, 
ki prevrača kozolce in v sveti nedolžnosti kaže 
stvari, ki jih vsi poznajo, a jih zaradi navade 
skrivajo.«

18. marec
Gotska Marijina cerkev, ki sojo na Beljskem 

otoku postavili leta 1465, je kmalu postala pri
ljubljena romarska pot. Škofje in duhovščina so 
romanja pospeševali, tako da so romarjem na- 
klanjali duhovne milosti. Podeljevali so odpust
ke vsem, ki so obiskali cerkev na določene 
praznike in darovali zaobljubljene prispevke. Te 
odpustke je podelil kardinal Filip 18. marca 
1475 vsem vernikom, ki bi obiskali cerkev ma
tere božje na Blejskem jezeru. Sicer pa je bilo 
razširjeno verovanje, da je Marija naklonila 
blejskim romarjem veliko dobrot in milosti. Ker 
je briksenški škof Kunigl leta 1707 ukazal, naj se 
pri otoški cerkvi nastavi še en kaplan, je verjet
no, da je bilo z romarji veliko dela. Čolnarji so 
vse romarje in procesije prevažali brez plačila. 
Ko so dobili čolnarsko dovoljenje, so se morali 
obvezati, da bodo romarje vozili zastonj na otok 
in nazaj. Drugi pa so opravljali to dolžnost tudi 
zaradi zakupnine cerkvenih rovtov. Ob večjih 
praznikih, in kadar je bil obisk romarjev večji, je 
grajski oskrbnik pri prevozu nastavil stražo za
radi reda in varnosti. Za romarje je bilo za silo 
poskrbljeno tudi prenočišče. Najprej je temu 
namenu služila proštija. Včasih pa so cele druži
ne romarjev spale kar v cerkvi, vendar je grajska 
oblast leta 1805 prepovedala prenočevanje 
v cerkvi. K jezerski Mariji so prihajali nemški, 
italijanski, hrvaški in slovenski romarji. Sloven
ski so prihajali večinoma po farah ali v procesi
jah, ostali pa v manjših skupinah. Navadno so 
prišli proti večeru dan prej, ostali na otoku in 
celo noč prepevali svete pesmi. Zjutraj ob štirih 
je bila maša, po njej pa je večina romarjev

odpotovala domov. Največ je bilo preprostih 
ljudi, ki cerkvi niso mogli dati kaj več kot le 
majhne zneske miloščine. Kljub temu pa je cer
kev zaradi velikega števila romarjev prišla do 
znatnih vsot denarja. Cela stoletja je cerkev 
vzdrževala blejsko šolo, leta 1842 je prispevala 
400 goldinarjev za šolo v Radovljici, leta 1842 je 
sezidala novo blejsko šolo, blejske učitelje pa je 
plačevala do leta 1873.

Dogodki na današnji dan

1414 Slovenski kmet je zadnjič izročil koroške
mu vojvodi ob knežjem kamnu pri Krn
skem gradu oblast v deželi z znanim obre
dom ustoličenja.

1813 Rodil se je Christian Friedrich Hebbel, 
eden najpomembnejših nemških dramati
kov in teoretikov 19. stoletja (umrl leta 
1863).

1871 Ustanovljena je bila Pariška komuna, 
najvišji demokratični organ revolucionar
nega pariškega prebivalstva.

1844 Rodil se je ruski skladatelj Nikolaj Rim
ski Korsakov (umrl leta 1908).

1869 Rodil se je britanski politik Arthur Nevil- 
le Chamberlain, predsednik vlade med 
leti 1937—1940 in zagovornik politike po
puščanja Nemčiji (umrl leta 1940).

1903 Rodil se je italijanski politik Galeazzo 
Ciano, Mussolinijev zunanji minister 
(ubit leta 1944).

1904 Rodil se je slovenski pesnik Srečko Koso
vel, najpomembnejši slovenski impresi
onistični pesnik (umrl leta 1926).

' - ' * 'Ti
KOLEDAR PREGANJA ZIMO TUDI V PLANICI (Foto Helena Giacomelli)

IZ ZAKLADNICE LJUDSKEGA IZROČILA

V soboto goduje največ 
Slovenk in Slovencev
Sveti Jožef velja za najbolj priljubljenega svetnika na Slovenskem, zato 
imamo okrog 50.000 Jožefov in Jožic - Na ta dan se začenja tudi pomlad
PIŠE: DR. BORIS KUHAR
V žepu imam že kar več povabil za vesela godovanja v soboto.
Jožefi vabijo v gostilne ali na domove. Povsod bo veselo v soboto, 
ko goduje največ Slovencev in Slovenk, okrog 50.000 imamo Jože
fov in Jožic. V zadnjih letih Slovenci spet bolj godujemo. Vse bolj 
se uveljavlja staro izročilo, da je lepo imeti tudi svoj god.

Sveti Jožef pa velja tudi za 
najbolj priljubljenega svetnika 
na Slovenskem, odtod toliko Jo
žefov in Jožic. Svetnik je bil vča
sih tudi patron vseh slovenskih 
dežel, v novejšem času pa tudi 
delavstva, predvsem še raznih 
obrtnikov, zlasti še mizarjev, te
sarjev, drvarjev pa tudi kolesar
jev. Sv. Jožef je tudi zaščitnik 
zaročencev in zakoncev. Ob 
vsem tem pa je svetnik tudi do
ber znanilec pomladi. Od lepe in 
zgodnje pomladi pa si je naš 
kmet že od nekdaj mnogo obe
tal. Na Krasu menijo kmetje še 
danes: če bo sv. Jožef lepo vre-

LEP DAN KLIČE

Letošnji zimi, z ljubeznijo
O nespametnem Iskanju samote v dolini skakalnic, kjer je človek pred 60 
leti kot ptica poletel v višave - Romarji moderne dobe, oropani romantike
Lepa je bila, si rečeš, zima. Že dolgo ne tako. Ne enkrat, večkrat je 
pod oboke narave razpostavila svoje umetniške podobe v belem: 
mavrično lesketajoče se ledene solzice na vozlastih maces novih 
vejah, smreko v puhastobeli jutranji halji s Triglavom pod morsko- 
modrint nebont za ozadje,.

A zdaj, ko so vrečkasti nabi
ralci regata že skoraj popasli ze
lene travnike in so se tudi na 
gozdnih tleh že razcvetele zvon- 
častobele in žafranastovijolične 
zaplate, ko je v ogolelih kroš
njah dreves vzbrstel ptičji šče- 
bet, ko so zagreti vrtičkarji zavi
hanih rokavov zasadili lopate 
v rahlo prst, kmetje pa z ropo
tajočim plugom zarezali v koruz
na strnišča in so se na cestah ob 
nemarno drvečih avtomobilih 
pojavili že najbolj vroči kolesar
ji- rekreativci v kratkih hlačah in 
rokavih, je popustil njen čar. 
S stene razpoloženja boš, z rahlo 
otožnostjo, pobral zimske podo
be in nanjo obesil - pomladna 
pričakovanja.

Pač nisi eden tistih srečnežev, 
ki se s turnimi smučmi na nogah 
počutijo kot bi imeli samo neko
liko daljše podplate in si zimske 
užitke (kot tvoj znanec, ki je:

»... šele s turnim smučanjem 
sem globinsko doživel naše go
re!«) potegnejo tako daleč v po
mlad, dokler skale in ruševje ne 
pogledajo skozi sneg.

Globinsko doživljanje, kaj? se 
hahlja spomin. Se nisi tudi ti ne
koč s tekaškimi smučmi - »zobo
trebci« kobalil s Komne čez Bo
ga tinsko sedlo na Krnsko jeze
ro, valovil »čez hrib in dol« proti 
Sedmerim ter spet, čez leto in 
dan, z Lipance vozil slalom med 
pokljuškimi smrekami? Le kje si 
izgubil ta svoj potepuški zalet, 
da si se zdaj zaležal na pohlev- 
nejših terenih?

Vsakemu gre svoje - mladost 
se s kozli podi v strminah, zrelej
šim letom se prileže opiranje na 
izkušnje, se izgovarjaš. Sicer pa, 
kaj le manjka smučarsko-teka- 
škemu raju. ki se razteza od Ra
teč skozi dolino Planice do Ta
marja? Samote ni več. sitnari

spomin. Umaknila seje višje, tja 
pod Jalovec, v stene Travnika in 
Sit, na sončne grebene Rateških 
Ponc.

Iskati samoto v dolini skakal
nic, kjer je človek pred 60. leti, 
25. marca, kot ptica poletel »z 
višav v bele nižave« (...doslej 
še nikoli in nikjer izvedene sko
ke smo videli takrat - može, le
teče 95 m brez motorja in 
kril... D. Ulaga, PLANICA), 
ni naj bolj modro. »Ob izteku 
ku skakalnice venec kakih 4000 
gledalcev, ki so prispeli od blizu 
in daleč z rednimi in izrednimi 
vlaki...«, smo se Slovenci po za
pisih takratnega radijskega re
porterja Drage Ulage izkazali za 
ljubiteljsko-podporni - občudo- 
valski narod. Kolikokrat toliko 
jih pa te dni roma na planiški 
praznik?

Z vlakom, žal, nobeden, ker 
je zadnji hlapon z Jesenic v Ra
teče odpeljal 31. marca 1966, ko 
so nato globokoumno hiteli po
birati tračnice, pragove in druge 
naprave, ki so dišale po železni
ci. Romarji moderne dobe, oro

pani romantike in brezskrbnega 
popoto vanja, so tako navezani 
na cesto, kjer se v sunkih krči in 
razte za ne samo tisočkolesna 
kača rednih osebnih avtomobi
lov ter izrednih avtobusov, am
pak se enako napenjata in po
puščata potrpežljivost ter strp
nost voznikov. Tudi če zvito 
ubereš »neznane« stranske ce
ste, se proti koncu Doline vsi 
prometni potočki zlijejo v eno 
samo reko, ki naplavlja v Plani
ci.

Torej, živce na vajeti in ra
dostno v Planico, kogar vleče sr
ce tja, kjer drznost in pogum 
razpenjata krila pod nebo. Kdor 
pa raje v samoti prijateljuje z do
lino pod Poncami, bo drugam 
obrnil krmilo svojih potepuških 
želja. Morda jih bo vpregel 
v dvokolesnega konjička, se za
peljal do vznožja šmarnogorskih 
dvojčkov in se v tišini ščebetajo
čega jutra peš povzpel po eni iz
med samotnih poti na sončno 
sleme Grmade. Kjer, kot je že 
za čase pred prvo svetovno voj
no zapisal Vilko Mazi: »...Za 
umazano strankarsko politiko, 
ki je tako pogubno zastrupljala 
našo takratno javnost, tu gori ni 
bilo prostora. Vsakdo je prišel 
iskat veselega sproščenja iz vsak
danjih težav in skrbi, pa ga tudi 
našel, vsaj za tistih nekaj blaže
nih ur.«

HELENA GIACOMELLI

fflPRI2JELI S
Odgovor g. Bračku

G. Bračko je v odprtem pismu, 
objavljenem v Delu 4. 3. 1994, 
v imenu Društva za opazovanje in 
proučevanje ptic Slovenije, sloven
skim ribogojcem v zvezi s škodo, 
ki nam jo povzročajo zaščitene ri
bojede ptice, očital sprenevedanje, 
poenostavljanje, špekulativne trdi
tve. zavajanje javnosti in negati
ven odnos do narave.

Po skrbni preučitvi njegovega 
pisanja mu očitke z veseljem vra
čamo:

1. Sprenevedanje
Čeprav avtor v začetku trdi, da 

bo poskušal problem zaščitenih ri
bojedih ptic osvetliti strokovno, 
v celotnem članku razen splošno 
znanih dejstev o negativnem vpli
vu človeka na okolje nismo našli 
niti enega podatka o naraščanju 
števila in vrst zaščitenih ribojedih 
ptic v Sloveniji, da o približnem 
izračunu škode, ki jo slovenski ri- 
bogojci in ribiči letno zaradi ptic 
utrpimo, niti en govorimo.

Posebej želimo poudariti dej
stvo, da g. Bračko v članku ne sa- 

' mo da ni uporabil rezultatov opa
zovanj članov Društva za opazova
nje in proučevanje ptic Slovenije, 
uporabil ni niti rezultatov lastnih 
opazovanj.

Presenetljivo in nerazumljivo 
- razen če rezultatov ni hotel ob
javiti.

Rezultate opazovanj g. Bračka 
(600 kormoranov v začetku leta 
1987 na akumulaciji pri Ormožu)
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Reševanje iz ognjenega obroča
Komando je prevzel Vukša - Na robu gozda, kjer so prej bili ubežniki, so se pojavili domobranci 
- Ni natančnega seznama borcev 4. bataljona Cankarjeve brigade - padlo jih je 113, rešilo pa 16

Janez je kmalu slišal povelje 
v srbohrvaškem jeziku. Videl je 
Vukšo, ki je očitno prevzel ko
mando, na glas je vpil: »Tukaj se 
lahko prebijemo! Tukaj ni ognja, 
gremo . ..« Hkrati je z roko po
kazal proti zahodu.

Prvi se je v nakazano smer 
pognal Jovo Vukša. Za njim je 
skočil drugi, nato še tretji, četrti 
je bil na vrsti Janez. Nato smo 
mu sledili še drugi.

Ko se je Janez pognal po glo
bokem snegu, se je znašel v hu
dem navzkrižnem ognju, ki je 
prihajal z vseh strani. Sneg je bil 
na tej čistini debel meter in mor
da še več, z ledeno skoraj na 
vrhu, ki pa ni bila toliko trdna, 
da bi vzdržala človeka, zlasti ti
stega ne, ki je tekel.

Na čistini je Janez med tekom 
zagledal široko krvavo sled ra
njenega tovariša pred seboj, ki je 
ležal na obrazu. Ni ga spoznal, 
kasneje je zvedel, da je to bil 
Franc Kolar-Franček, ki je prejš
nji dan skupaj z Vukšo prišel na 
Javorovico.

Časa za razmislek ni bilo. Ven

dar je Janez po kakih petdesetih 
metrih, ki jih je pretekel, začutil 
hudo utrujenost. Svinčenke so 
žvižgale okoli njega, tako da je 
samo čakal, kdaj ga bo zadelo. 
Na čistini skorajda ni imel nobe
ne možnosti, zato se je večkrat 
vrgel v sneg, kot da ga je zadelo, 
tako je očitno preslepil napa
dalce .

Želel je čimprej priti do gozda, 
ki na koncu dolge planote preha
ja v globel. Predno je pritekel 
v gozdič, je zaslišal glas dveh to
varišev, ki sta kričala: »Janez, 
počakaj!« Naslednji hip sta ga 
dohitela, tako da so se potem vsi 
trije skupaj potuhnili v zavetje 
gozda.

Vsi so potem dohiteli večjo 
skupino borcev, ki se je vzpenja
la v strmi nasprotni breg. Niso še 
prišli do vrha pobočja, ko se je na 
njih usula toča krogel. Na robu 
gozda, kjer so malo prej bili 
ubežniki, so se pojavili domo
branci. Nihče ni vedel, od kot so 
se vzeli. Partizani so se jim posta
vili v bran, želeli so jih zadržati, 
vendar ker jim je zmanjkovalo

streliva, jim je to le delno uspelo. 
Ko so že bili na drugi strani-hri- 
ba, je bil ranjen tudi komisar Av
gust Durjava. Strel je dobil skozi 
pljuča, vendar ni niti zastokal. 
Janezu se je čudno zdelo, da mu 
le-ta ponuja brzostrelko, ki je ni 
mogel več nositi. Vukša je dobil 
strel skozi stegno, šepaje je pove
ljeval in nadaljeval pot. Janez 
Lekše-Job je dobil kroglo v kole
no, kurir Roman, pa je bil ranjen 
v peto in meče, vendar je vsee- 
eno sam gazil visoki sneg.

Ko so partizani dosegli tretji 
greben, so na naslednjem hribu 
opazili večjo skupino ljudi. Vmes 
je bila globoka dolina, ki je bila 
na zahodni strani že nekoliko 
kopna, nasprotni breg pa je še 
ležal v debelem snegu. Ubežniki 
niso razločili, ali so na drugi stra
ni partizani, ali sovražniki. Tudi 
oni na hribu so jih opazili, vendar 
niso vedeli, kam bi jih dali. Na 
nekem vzvišenem gričku je padlo 
povelje: »K vsakemu ranjencu po 
en zdrav borec. Razdalja mora 
biti od petdeset do sto metrov in 
v dolino naprej.«

Ni natančnega seznama borcev 
4. bataljona Cankarjeve brigade. 
Menda je bilo v partizanski enoti 
132 borcev in bork. Padlo jih je 
113, rešilo pa naj bi se jih šest
najst. Ostali so bili na dopustu, 
ali pa na poti v druge enote.

Smrtnega objema so se rešili: 
Jovo Vukša, Janez Lekše - Job, 
Avgust Durjava, Janez Lužar, 
Franc Butara, Mimi Šeme-Dora, 
Malči Jakše-Miša, Roman Jeler- 
čič, Janez Škedelj, Josef Grabner 
(Nemec pri partizanih). Tone Sa- 
je-Miki, Franc Arh-Drago. Mar
tin Anžič, Karel Jereb-Miha in 
brigadni obveščevalec.

• S hujšanjem do 
emigracije

Britanska medicinska se
stra Alison Johns mora shuj
šati, če se hoče preseliti 
v Avstralijo. Tamkajšnje mi
gracijske oblasti ji namreč ne 
dovolijo trajnega bivanja na 
njihovem ozemlju, če ne 
shujša vsaj 34 kg. Alison je 
težka 117 kg.

je v reviji Ribič 10/93 uporabil g. 
Janez Gregori.

Za boljšo ilustracijo problema 
ribojedih ptic bomo zaradi po
manjkanja podatkov o staležu ptic 
v Sloveniji uporabili podatke iz re
vije Risch&Fang 7/93: Citiramo: 
»Stalcž kormoranov v srednji 
Evropi so leta 1991 cenili na 
70,000 gnezdečnih parov, v začet
ku tega stoletja pa bi jih naj bilo 
nekaj manj kot 20,000. Majhen 
primer, ki zaleže za mnoge druge: 
v celinskih vodah zahodnega Ru- 
eggena je bilo sredi petdesetih let 
okoli 100 kormoranov, leta 1992 
pa so jih našteli okrog 5000.

Na Bavarskem so leta 1991 
opazili 200 gnezdočih parov in 
okoli 3200 počivajočih ptičev, 
v SchlcsNvig-Hollstcinu 850 gnez
dočih parov in okrog 12.000 poči
vajočih ptičev. V Meklcnburg- 
Vorpommem 5850 gnezdočih pa
rov in 15.000 počivajočih ptičev, 
v Baden-Wuertcmbergu medtem 
celo 2300 počivajočih ptičev, če
prav tam ni gnezdočih parov 
— očiten znak za prekomerno po
pulacijo drugje.

V pokrajini Meklenburg-Vor- 
pommern se je na primer število 
gnezdečih ptic od 20 v letu 1952 
dvignilo na 2080 v letu 1962 in na 
preko 13.000 v letu 1992.«

2. Poenostavljanje
V podkrepitev svojih trditev na

vaja le 10 let stare preliminarne 
rezultate raziskave, opravljene na 
mladih kormoranih v Kopačkem 
ritu na Hrvaškem. Izraz prelimi
naren v slovenščini pomeni zače
ten, pripravljalen, uvoden (Slovar 
tujk, F. Verbinc, Cankarjeva za
ložba 1974, str. 567).

Da so bile raziskave opravljene 
le na mladih kormoranih v narav
nem parku (Kopački rit), ne pa 
v ribogojnici za intenzivno vzrejo 
rib, to g. Bračka pri ocenjevanju 
kormoranovega okusa niti slučaj
no ne moti. Precej stare prelimi
narne rezultate raziskave, po kate
ri se mladi kormorani prehranjuje
jo v glavnem s t.i. »ribjim drobi
žem«, posplošuje na celotno popu
lacijo, ne glede na starost ptic in 
lokacijo, na kateri lovijo.

V dokaz, da kormorani, ki do
živijo starost do 19 let (revija Ri
bič 10/93, avtor članka Janez Gre
gori), lovijo tudi večje ribe, nava
jamo podatke, ki so bili objavljeni 
v reviji Fisch&Fang 7/93. Citira
mo: »Zanimivi so rezultati švicar
skih raziskav želodcev - tako so 
v želodcu nekega kormorana (z je
zera Pfaeffikersee) našli poleg 45 
cm dolge ščuke še devet ostrižev 
med 9 in 21 cm. V ostalih želod
cih pobitih kormoranov so našli 
ozimice težke do 700 gramov in 
dolge 53 cm. Največja jegulja pa 
je bila dolga 75 cm.«

Da raziskave, opravljene le na 
enem mestu, ne morejo biti osno
va za ocenjevanje prehranjevalnih 
navad kormoranov, zatrjuje v svo
jem članku o kormoranih g. Janez 
Gregori (revija Ribič št. 10/93). 
Citiramo: »Rezultati so pokazali, 
da so v želodcih kormoranov 
v največjem številu zastopane tiste 
vrste rib. ki so dominantne v vo
dah. kjer kormoran lovi.«

V kolikor, spoštovani g. Brač
ko, tega še ne veste, so v ribogoj
nicah za razliko od naravnih par

kov, dominantne vrste rib, ki jih 
gojimo.

Po mnenju švicarskega strokov
njaka Maxa Strcibla o spektru 
prehrane kormoranov ne moremo 
soditi le na podlagi opazovanj ali 
pregledov izbljuvkov, kot to več
krat počnejo varstveniki ptic, niti 
na tej osnovi dokončno soditi 
o podobi škode. Preračunavanje 
in računalniške obdelave podatkov 
le pogojno odsevajo požrešnost 
kormoranov v različnih vodah.

Po standardni knjigi »Priročnik 
srednjeevropskih ptičev« avtorjev 
Bauerja in Glutza so hrana kor
moranov skoraj izključno ribe. 
Najraje imajo jegulje, Ščuke, slani
ke in ostriže. Posamično so doka
zali tudi mlade rjaste race kot 
plen kormoranov in presenetljivo 
tudi nizko nad vodo leteče la
stovke.

3. Zavajanje javnosti
Kot vidimo, je trditev predsed

nika komisije za varstvo narave, 
pa čeprav Društva za opazovanje 
in proučevanje ptic Slovenije, da 
se kormorani prehranjujejo skoraj 
izključno z »ekonomsko nepo
membnim drobižem«, strokovno 
vsaj dvomljiva, s stališča varstva 
narave pa naravnost zastrašujoča.

Z zamolčanjem ali nepoznava
njem dejstva, da med t.i. »ribji 
drobiž« spada mnogo vrst rib, ki 
so zaradi ogroženosti zakonsko 
zaščitene, in poudarjanjem samo 
ekonomske nezanimivosti te kate
gorije rib, zavestno zavaja bralce 
v prepričanje, da so te ribe ide
alen izvor hrane za ribojede ptice.

Za razliko od g. Bračka, ki pod 
vodstvom narave očitno razume le 
varstvo ptic, slovenski ribogojci in 
ribiči, le to razumemo vsaj malo 
širše. Prepričani smo, da imajo 
pravico do obstoja ne samo nam 
ijube ali ekonomsko zanimive, pač 
pa vse živalske in rastlinske vrste.

Zaradi zgoraj navedenega pre
pričanja smo na sestanku, ki smo 
ga imeli na Kmetijskem sejmu 
v Gornji Radgoni 1993, sprejeli 
sledeča dva sklepa:

1. Zahtevamo: Glede na pozi
tivno zakonodajo zahtevamo ta
kojšnje obravnavanje zahtevkov za 
povračilo že nastalih škod in nji
hovo izplačilo.

2. Predlagamo: Zakone o zašči
ti določenih živalskih vrst naj 
sprejema le eno ministrstvo, ki bo 
obenem tudi pristojno za izplačilo 
morebitnih škod. Ker ribogojstvo 
spada v kmetijsko dejavnost, smo 
predlagali, naj bo to Ministrstvo 
za kmetijstvo in gozdarstvo.

V članku, na katerega sc g. 
Bračko v odprtem pismu sklicuje, 
sta navedena sklepa jasno napisa
na. Le prebrati ju je potrebno.

4. Negativen odnos do narave
Varovanje rib pred ribojedimi

pticami z mrežami, kakor nam 
predlaga g. Bračko, je vsaj v pri
meril ribnikov za vzrejo toplovod
nih vrst rib neizvedljivo ne samo 
iz čisto tehnoloških, pač pa tudi 
naravovarstvenih razlogov.

Na ribnikih, ki imajo od 0,5 do 
20 ha vodne površine, si postavi
tve zaščitne mreže ne moremo niti 
predstavljati. Nemogoče sc nam 
zdi, da bi takšna konstrukcija, ki 
bi morala biti razpeta vsaj 
2 m nad vodno gladino, vzdržala 
težo ledu, ki bi sc na njej nabral 
pozimi, ko bi jo tudi najbolj po
trebovali.

Z naravovarstvenega stališča pa 
je vprašljivo, kako bi takšna mre

ža. ki bi morala biti, da bi bila res 
učinkovita, ne samo precej gosta, 
pač pa z vseh strani segati do tal, 
vplivala na druge vrste vodnih in 
obvodnih ptic ter ostalih na vodo 
vezanih živalskih vrst.

5. Špekulativne trditve
Predlog, po katerem bi lahko 

škodo, ki jo v ribogojnicah pov
zročajo ribojede ptice, občutno 
zmanjšali z vlaganjem najmanj 20 
cm velikih rib, kaže avtorjevo 
očitno nepoznavanje in nerazume
vanje materije. Da bi se izognili 
nadaljnjim nesporazumom, mora
mo spoštovanim bralcem pojasniti, 
avtorja članka pa poučiti, da ribe 
te velikosti spadajo v kategorijo 
konzumnih rib. ki jih ribogojci 
prodajamo, ne pa šele vlagamo 
v ribogojnice.

Kot vidimo, nam g. Bračko 
z ene strani predlaga ukrepe, ki so 
vsaj v naštetih primerih neizvedlji
vi, po drugi strani pa v celotnem 
članku niti z besedico ne omenja 
obveznosti zakonodajalca, da ško
do. ki jo je s svojimi ukrepi pov
zročil. plača.

Problem plačevanja že povzro
čenih škod, kateremu se g. Brač
ko elegantno izogne tako, da ga 
sploh ne omenja, je v evropskih 
državah, ki tako kot mi spoštujejo 
mednarodne konvencije in spora
zume s področja varstva ptic. že 
davno rešen.

V potrditev navajamo primer 
Nemčije, ki smo ga povzeli po re
viji Fish&Fang 7/93: Citiramo: 
»Dežela Meckenburg-Vorpom- 
mern je že leta 4992 plačala okoli 
1 milijon DEM za nadomestilo za
radi izpada proizvodnje v ribogoj- 
nih jezerih in ribnikih; dežela 
Sclesvvin-Hollstein pa v istem času 
okoli 400.000 DEM.«

Da pa ta problem ne rešujejo 
samo s plačevanjem škod, potrjuje 
naslednji primer, ki ga prav tako 
povzemamo iz revije Fisch und 
Fant 7/93: Citiramo: »Proti temu 
ekstremnemu razvoju so danski ri
biči in ribogojci medtem močno 
protestirali. Posledica tega je bila 
nova uredba, ki velja od 1. 1. 
1993 do 31. 12. 1996, ki dovoljuje 
ribičem in ribogojcem vse leto od
strel kormoranov, ki se nahajajo 
več kot 100 m izven območja sov- 
jih gnezdišč. Seveda ribiči brez 
orožnih listov tega ne morejo- po
čenjati sami, zato si lahko poma
gajo z lovci.«

Na koncu pa vas, spoštovani g. 
Bračko, v imenu slovenskih ribo- 
gojcev, ki letno vzgojimo 
1.200.000 kg konzumnih postrv- 
skih in toplovodnih vrst rib in ki 
z delom teh rib zaenkrat še vedno 
zastonj redimo zaščitene ribojede 
ptice, prosim, da če nas že morate 
česa obdolževati, vsaj poskusite to 
podkrepiti tudi z rezultati opazo
vanj članov Društva za opazovanje 
in proučevanje ptic Slovenije.

Dušan Rapoc, dr. vet. med.,
predsednik združenja ribogoj- 

cev Slovenije

me dal, bo kmet prav dobro stal. 
Štajerci pa imajo pregovor: če je 
lepo vreme na Jožefovo, bo ve
selo srce kmetovo. Za Jožefovo 
se torej začenja pomlad, pred
vsem pa še kmetovo delo na po
lju. Mnogi so že preorali njiho
ve, nekateri že tudi posadili 
krompir. Tudi dan je že dolg, 
enak noči.

Na Krasu so včasih rekli, da je 
sv. Jožef svetnik, ki je čevljar
jem luč upihnil. Ta pregovor pa 
je veljal v tistih starih časih, ko 
so čevljarji in krojači hodili, 
predvsem še v tem času pred ve
liko nočjo, na domove v »štero«. 
Le najstarejši ljudje s podeželja 
se še spominjajo kako so še tam 
do prvih desetletij tega stoletja 
imeli doma za veliko noč krojača 
ali šiviljo. Krojač je prinesel s se
boj le šivanko, likalnik, škarje in 
vatel. Pri hiši je ostal dlje časa 
tudi po štirinajst in več dni, ker 
je moral sešiti novo obleko za 
vso družino, in to kar na roku.

Tudi čevlje so prej delali vse 
po meri in na domu. Čevljar je 
prišel v hišo in je prinesel s seboj 
vse potrebno orodje: šila, kladi
va kopita. Dreto, žeblje in usnje 
je dal kmet čevljar je izdelal po 
več parov čevljev in popravil po
nošene. Tudi čevljar je ostal 
v hiši. po več tednov. Ob plačilu 
v denarju in živilih je dobil še 
hrano in stanovanje, navadno le
žišče na peči. Čevljar je moral 
izdelovati »obutala« vsakemu 
v hiši, za vse leto naprej. Za hišo 
pa je bil ta obisk čevljarja, več
krat je pripeljal s seboj še svoje 
pomočnike, vesel čas »modrih 
pa tudi soljenih besed in dovti
pov, dobre jedače in pijače in 
uspešnega dela smolarjev in dre- 
tarjev«, kot je zapisal kronist ti
stega časa. Mladina je bila obi
ska čevljarja vesela, saj je zvede
la marsikakšno pripoved in do
godivščino. obenem pa je že tež
ko čakala, »da bo sv. Jožef luč 
odpihnil«, da bo dan daljši. Moj
strom se je že od nekdaj mudilo 
in zato so delali tudi. dolgo v zve
čer. Mladina pri hiši pa jim je 
morala svetiti največ z lojenka- 
mi, plamenicami in trskami. 
Svetila je bilo potrebno vedno 
sproti popravljati in jih strogemu 
mojstru ali nagajivemu pomočni
ku tudi po cele ure potrpežljivo

držati. Zato so se otroci veselili 
Jožefovega, ko je bil dan že dalj
ši. ko ni bilo treba več svetiti in 
ko so tudi godovali. saj so skoraj 
pri vsaki hiši imeli tudi kakšnega 
Jožefa ali Jožico.

Včasih sploh ni bilo v navadi, 
da bi ljudje praznovali rojstne 
dneve, temveč le godove. 
V prejšnjih časih je bila navada, 
da sta o otrokovem imenu odlo
čala zgolj boter in botra, mati pa 
na primer o imenu ni smela niti 
povedati svoje želje, pa tudi 
vprašali je niso za to. Prvorojen
ci so navadno dobili očetovo 
ime, prvorojenke pa materino 
ali pa ime enega od botrov. Kas
neje je bila navada, da so otro
kovo ime izbirali vsi člani druži
ne. Večkrat pa je prevladovala 
navada, da so novorojenčka kr
stili na ime svetnike, ki je godo- 
val na dan njegovega rojstva ali 
pa znanega svetnika, čigar god 
je bil najbližje rojstnemu dnevu. 
Tako moj prijatelj Jože praznuje 
že tri dni skupaj rojstni dan in 
god.

Nekoč je bil god bolj intimna 
stvar samega godovnika. Iz svoje 
mladosti se spominjam, da mi je 
stara mama, ko sem bil še otrok, 
skuhala za god mojo najljubšo 
jed: sladko mlečno kašo. Za da
rilo pa sem dobil nekaj jabolk, 
pomarančo in tri rožica. Ko je 
godoval stric Jože pa mu je sose
ska pod oknom priredila »lar- 
mo« ali »ofreht« glasen ropot 
z lonci, kuhalnicami, pokrovka
mi in kravjimi zvonci. Pripeljali 
so še vaškega harmonikarja. 
Stric je vse povabil v hišo in voš- 
čilce pogostil z vinom in kru- 
'hom. Voščilci so mu tudi zapeli:

Vse svetnike počastimo. 
Svetga Jožefa najpoprej. 
le kar naprej, le nič nazaj, 
dokler je v glažku še vinca kaj!

Lepo navado imajo še danes 
v Porabju, da godovniku položi
jo na okno rdečo ruto s stekleni
co vina, okrašeno s pisanimi tra
kovi, zraven pa še vrtan, poga
čo. Slavljenec pa vse voščilce na
to v hiši pogosti. Tako god po
staja vse bolj tudi družaben do
godek za sorodnika, sosede in 
prijatelje. V zadnjih letih Slo
venci spet bolj godujemo saj ob 
rojstnem dnevu je lepo imeti tu
di god. Zato prijatlu Jožetu in 
vsem Jožefom in Jožicam želim 
s staro slovensko voščilnico:

Jože, dan's je tvoj god, 
used se v en kot, 
pij in pa jej 
pa dobro se imej!
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VODORAVNO. 1. najpo
membnejši madžarski delavski 
pesnik in pripovednik (Lajos, 
»Življenje nekega človeka«), 7. 
knjiga zemljevidov, 12. glavno 
mesto etiopske pokrajine Eritre
je, 13. pragozdna ovijalka, 14. 
mlinske naprave za drobljenje 
zrna. 15. spojina ogljika in kovi
ne ali polkovine, 16. lovsko me
talno orožje pri južnoameriških 
Indijancih in gavčih, 17. vrtilni 
moment, 18. ime ameriške film
ske igralke Blyth, 19. oder za 
sušenje sadja, 20. ime češkega 
ekonomista Sika, 23. ime slo
venske slikarke Kobilce, 25. ki
tajska denarna enota, 26. glavno 
mesto starogrške pokrajine Ar- 
golide, 28. oddelek v vrtcu za 
najmlajše, 29. pisana tropska pa
piga, 30. kategorija pri boksu, 
31. francoska filmska režiserka 
(Agnes), 32. antična bojna ladja 
s tremi vrstami klopi za veslače.

NAVPIČNO: 1. utrjen del se
vernoafriških mest, 2. angleški 
fizik, ki je odkril izotopnost, 
1922 Nobelova nagrada (Francis 
William), 3. slovenski misijonar 
in verski reformator, ki je delo

val v ZDA (Andrej, pater Ber
nard), 4. lahen vetrič, 5. švedsko 
zimsko-športno središče, 6. avto
mobilska oznaka Karlovca, 7. 
španska provinca v Baskiji, 8. 
starorimski stenograf. 9. franco
ski arhitekt, ki je vpeljal kon
strukcije iz litega železa (Henri), 
10. južnoameriška kukavica, 11. 
plod, 15. reka v severni Rusiji, 
ki se izliva v Karsko morje, 17. 
reka v Angliji (daljša oblika). 
19. Perzejeva mati v grški mito
logiji. 21. obredna obleka du
hovnikov, 22. duša. pnevma, 24. 
večji kraj pri Vrhniki, 25. ime 
slovenskega skladatelja Goloba, 
26. slovenski nabožni skladatelj 
(Alojzij), 27. rimska boginja je
ze, 28. vodni vrtinec, 30. avto
mobilska oznaka Bitole. (LB)

Rešitev prejšnje križanke
VODORAVNO: 1. osram, 8. 

bramor, 12. vrtina, 13. Radača, 
14. Slavko Avsenik, 16. yr, 17. 
Aru, 18. Klima, 19. in, 21. Ida, 
23. AK, 24. Ungar, 27. los, 29. 
ev, 31. kortikosteron, 35. Ota- 
kar, 36. trskar, 37. radost. 38. 
Antal.

• Steriliziranega 
moškega tožili za 
očetostvo

Britansko sodišče se je 
opravičilo tridesetletnemu 
vozniku to vornjaka Steveu 
Robeyu, ker so mu izdali od
ločbo o plačevanju vzdrže- 
valnine za šestmesečnega do
jenčka, ki naj bi bil njegov 
otrok. Nič hudega sluteč Ste- 
ve, ki je dalj časa srečno po
ročen, je dobil odločbo za 
alimpnte po vrnitvi s počit
nic. Sodniki so le ugotovili, 
da so se zmotili, ko jim je 
Steve dokazal, da so ga steri- 
ilizirali že pred štirimi leti.

• Bolniška zaradi 
mačka

Delavec, ki je dan poprej 
čezmerno popival na neki 
poroki, ima pravico do bolni
ške, je razsodila arbitraža 
v Torontu. Uprava podjetja

Housing Authority Metro, 
pri katerem je delavec v služ
bi, je vztrajala na tem, da mu 
ni treba plačati bolniške, ker 
je delavec pač sam kriv zara
di stanja, v katerem se je 
znašel. Sodišče je pa upošte
valo dejstvo, da navedenega 
dne omenjeni delavec resnič
no ni bil dela zmožen.

• Pasja 
ugrabitev

Severia Del Bene, deve- 
tinštiritesetletna prebivalka 
Genove je za svojega ugrab
ljenega jorkširskega terijerja 
plačala milijon lir odkupni
ne. Najbolj nenavaden v tej 
zadevi je podatek, da so 
ugrabitev izpeljali nepridi
pravi svernoafriškega pore
kla. O maščevanju lokalnih 
mafijcev, ki jim predrzni 
emigranti odžirajo kruh, za
enkrat ni poročil.

I
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DNEVNA
OBVESTILA

CANKARJEV
DOM

danes!

ob 19.30: KONCERT OR
KESTRA SLOVENSKE 
FILHARMONIJE - oranž
ni abonma II. Dirigent Mar
ko Letonja, solistka Irena 
Grafenauer, flavta. Program: 
B. Arnič — Ples čarovnic; J. 
Francaix — Koncert za flavto 
in orkester; J. Brahms 
— Simfonija št. 3 v F-duru, 
op. 90 (GD, 800, 700, 600 
SIT)

Ob 20. uri — Beth Henlev: 
ZLOČINI SRCA. Igrajo: 
POLONA VETRIH, Alenka 
Vidrih, Veronika Drolc in 
Robert VValtl. Pokrovitelj 
IMOS d.d. Ljubljana. (ŠD, 
800 SIT)

ob 20. uri: ZGODILO SE 
JE ČISTO BLIZU VAS
/ C’est arrivee preš de chez 
vous. Belgijski film — izbor 
s Film Art Festa. Režija Re- 
my Belvaux. (LD, 400 SIT)

lasba
Nedelja, 20. 3. ob 21. uri: JAZZ 
'94 - BILL FRISELL BAND. 
Zasedba: Bill Frisell, kitara; Ker- 
mit Driscoll, bas; Joey Baron,
bobni. Don Bvron, klarinet, bas 
klarinet; Billv Drevves, saksofon; 
Curtis Fowlkes, trombon. Frisel- 
lovemu standardnemu triu so se 
pridružili pihalci, s katerimi je 
posnel najnovejšo ploščo This 
Land . . . (LD. 800 SIT)

Sobota, 19. 3., ob 20. uri — Beth 
Henlev: ZLOČINI SRCA. Igrajo: 
POLONA VETRIH, Alenka Vi
drih, Veronika Drolc in Robert 
Malti. Pokrovitelj IMOS d.d. 
Ljubljana. (ŠD, 800 SIT)

Sobota, 19., ob 23. uri in pone
deljek, 28. 3., ob 21. uri: PO
MLADNO OBREDJE DAMIR
JA ZLATARJA FREYA. Ko
produkcija Koreodrama Ljublja
na in Cankarjev dom. Glasba 
Igor Stravinski. Pokrovitelj Ljub
ljanska banka d.d. (OD, 1000 
SIT)

Sobota, 19. 3., ob 20. uri: ZGO-
dilo se je Cisto blizu
VAS / C’est arrivee preš de chez 
vous. Belgijski film — izbor s Film 
Art Festa. Režija Remv Belvaux. 
(LD, 400 SIT)

25. in 26. 3., ob 20. uri: KLA
VIR/THE PIANO. Scenarij in 
režija Jane Campion, glasba Mic
hael Nvman, igrajo Hollv Hun- 
ter, Harvey Keitel, Sam Neill, 
Anne Paquin. Produkcija Jan 
Chapman z Avstralsko filmsko 
komisijo in z New South Wales 
filmsko in TV pisarno 1992. Di
stribucija v Sloveniji Karnium 
Kranj. »Ko so besede odveč, 
spregovori klavir... v eni najo
čarljivejših in najizvirnejših ljube
zenskih zgodb, kar jih je bilo kdaj 
posnetih.« Chicago Šun Times 
(LD, 600 SIT)

Do 10, 4.: JOŽE CIUHA: IZ 
PARIŠKEGA ATELJEJA.
Razstava je podaljšana do 10. 
aprila! (Galerija CD in Sprejem
na dvorana)

Do 10. 4.: PARS PRO FOTO
— razstava modne fotografije 
(Mala galerija CD).
Razstave v CD so odprte vsak 
dan od 15. do 21. ure!

videoteka
Od ponedeljka do eptka od 16. do 
20. ure, ob sobotah od 9. do 14. 
ure: Ogled dokumentarnih pos
netkov programa CD in izposoja 
kaset s sodobnimi filmi in filmsko 
klasiko!

Center za informacije in prodajo 
vstopnic je odprt vsak delavnik od 
13. do 20. ure, ob sobotah od 9. 
do 14. ure in uro pred prireditvi
jo. Telefon 222-815.

KULTURNI
DOM

ŠPANSKI
BORCI

Sobota. 19. 3., ob 16. uri — SO
BOTNO POPOLDNE ZA 
OTROKE. MARIJA Vogelnik:
ŠKRAT TUKITAM IN NJE
GOVE TEŽAVE, lutkovna 
predstava v izvedbi lutkovnega 
gledališča »KINETIKUM«.
Predprodaja in rezervacije vstop
nic od 9. do 13. in od 16. do 19. 
ure po tel. 14 04 183.

GLEDALIŠČA

'JVENS*' > NARODNO GLEDALIŠČE IJ‘JBIJANA

. Strauss

štirih činiteljev: dramatičnega so
prana, bleščeče koloraturke, do
miselnega režiserja in prekaljene
ga dirigenta. Ljubljanska Opera 
je tokrat razpolagala z vsemi šti
rimi . . .<<
(Pavel Švic, Radio Slovenija) 
Danes ob 16.30 — J. Strauss ml.: 
NETOPIR, RAZPRODANO! 
Dirigent Igor Švara, pojejo O. 
Gracelj, D. Spurk, Z. Gorenc, J. 
Lešaja, J. Jeraša, F. Radovan, J. 
Reja, J. Hočevar, M. Trček, V. 
Lebarič, M. Wabra.
Sob., 19. 3.,ob 19.30 — J. Strauss 
ml.: NETOPIR, GOSTOVANJE 
V MARIBORU. Dirigent Igor 
Švara, pojejo M. Morača, N. Ra
dovan, Z. Gorenc, K. Jerič, J. 
Jeraša, F. Radovan, J. Reja, J. 
Hočevar, J. Kores, V. Lebarič, 
M. Vezonik.
Ned., 20. 3., ob 19. uri - Ch. W. 
Gluck LE CINESI (KITAJKE), 
predstava Akademije za glasbo. 
Blagajna: danes med 11. in 13.. 
15.30 in 16.30 ter 17. in 19. uro. 
Rez. po tel.: 331-950 med 9. in 
10. uro.

A*R*hA*D»N*A 
NA N A K $ 0 $ U

DRAMA SNG
V LJUBLJANI

Petek, 18. mar., ob 12. uri — I. 
Cankar: ZA NARODOV BLA
GOR. Za Srednjo lesarsko šolo. 
Sobota, 19. mar., ob 19.30 — M. 
Frisch: DON JUAN ALI LJU
BEZEN DO GEOMETRIJE. 
IZVEN (KONTO). V naslovni 
vlogi Igor SAMOBOR.

MALA DRAMA
Petek, 18. mar., ob 17. in 19.30 
M. Jesih: LJUBITI. Gostovanje 
na Tednu slovenske drame 
v Kranju.

Blagajna je odprta vsak delavnik 
od 11. do 12. ure ter od 18. ure do 
začetka predstave. Rezervacije 
ob istih urah, telefon 221-511.

MGL
Mestno Gledališče 

Ljubljansko

Petek, 18. marca, ob 15.30 — A. 
Miller: - SMRT TRGOVSKE
GA POTNIKA. Zaključena za 
šolo
Sobota. 19. marca, ob 19,30 — A. 
Miller: SMRT TRGOVSKEGA 
POTNIKA. Za IZVEN in 
KONTO.

MALA SCENA MGL
Petek, 18. marca, ob 20. uri — G. 
Barilly: MEDENI MESEC. 
IZVEN in KONTO.
Vstopnice so v prodaji v PIC 
MGL vsak dan od 10. do 12. ure 
in uro pred predstavo. Telefon 
210-852 Vabljeni!

DHfcpVNoOUDftMlČE

SOBOTA, 19. marca, ob 11. uri 
(Veliki oder) — S. Makarovič: 
SAPRAMIŠKA. IZVEN.
Ob 17. uri (Kulturnica) — J. Wil- 
kovvski: TRDOGLAVČEK,
IZVEN.
Gledališka blagajna: danes od 11. 
do 12. in popoldan od 17, —18. 
ure. Inf. ob istem času po tel. 314- 
962.

Krekov trg 2
SOBOTA, 19. marca, ob 19.30 
— F. Levstik —D. Jovanovič-T. 
Partljič: MARTIN KRPAN.
Zadnja IZVEN predstava. 
Prodaja vstopnic dan pred dne
vom predstave od 17. do 19. ure, 
na dan predstave pa dve uri pred 
predstavo. Rezervacije po telefo
nu 312-860.

». . . Uspeh uprizoritve opere Ari- 
adna na Naksosu je odvisen od

GLGDA
MONRO

Danes ob 21. uri v KUD France 
Prešeren VARIETE IMPRO 
IGER.

Generalni sponzor: Ljubljanska 
banka d.d.
Vstopnice v prodaji pri blagajni 
Cankarjevega doma. (Ovalna 
dvorana, 1000 SIT)

9""*^ SLOVENSKO 
I I NARODNO.
Hi

A IVI A
m a n i ■ a m

Spoštovani obiskovalci, ljubitelji 
naših predstav. Obveščamo vas, 
da predstava A. Dumasa: TRIJE 
MUŠKETIRJI v nedeljo, 20. 3. 
odpade zaradi poškodbe v ansam
blu. Prosimo na razumevanje.

Postletvvaite. Nominacija za 
7 OSKARJEV! Berlin - ZLATI 
MEDVED!
KOMUNA: ob 10. uri MATINE
JA: V IMENU LIAMA NE- 
ESONA: OSUMLJENI (UN-
DER SUSPICION), erotična kri
minalka. I: Liam Neeson in Laura 
San Giacomo.
Ob 17., 19. in 21. uri ROMAN
CA V SEATTLU (SLE6PLESS 
IN SEATTLE), romantična ko-

OperaBalet
SLOVENSKO NAROONO GLEDALIŠČE MARIBOR

Petek, 18. marca, ob 19. uri — G. 
Verdi: TRAVI ATA. Dirigent
Stane Jurgec, režiser Wazlaw Or- 
likovsky. ODKUPLJENA in 
IZVEN

Sobota, 19. marca, ob 19.30 — J. 
Strauss: NETOPIR. Gostovanje 
Opere SNG Ljubljana. Za red 
PREMIERSKI in IZVEN.

Nedelja, 20. marca, ob 19.30 
— Stein-Bock-Harnick: GO
SLAČ NA STREHI za ABO
NENTE in IZVEN.

Slovensko Ljudsko 
Gledališče Celje

NEDELJA, 20. marca, ob 19.30:
D. Zlatar Frey: KRI IN KO
ŠUTE.
Režiser Dušan Mlakar. 
Gostovanje na Tednu slovenske 
drame v Kranju.

PRIMORSKO
DRAMSKO
GLEDALIŠČE

ROMANCA
V SEAT TLII

GLAS POMLADI IN SRCA
medija. R: Nora Ephron. I: Meg 
Ryan in Tom Hanks. 2 NOMI
NACIJI ZA OSKARKE! 
UNION: ob 16., 18.15 in 20.30. 
GOSPA DOUBTFIRE - OČ
KA V KRILU (MRS. DOUBT
FIRE), družinska komedija 
— evropska in ameriška uspešni
ca. R: Chris Columbus. I: Robin 
Williams, Sally Field, Pierce 
Brosnan.
OČKA NAPOVEDUJE, DA 
BO SPODNESEL DINO- 
ZAVRE!
MINI: ob 16.30, 19. in 21.30 PO
POLN SVET (A PERFECT 
WORLD), drama. R: Clint East- 
vvood. I: Kevin Costner, Clint 
Eastvvood, T. J. Lowther, Laura 
Dern.
VIČ: ob 16.30 in 20. uri SCHIND
LERJEV SEZNAM (SCHIND
LER^ LIST), vojna drama. R: 
Števen Spielberg. I: Liam Ne
eson, Ben Kingsley, Ralph Fien- 
nes. 12 NOMINACIJ ZA 
OSKARJE!
BEŽIGRAD: ob 16.30, 18.45 in 
21. uri (ALIVE), drama po res
ničnih dogodkih ob letalski ne
sreči v Andih. R: Frank Mars-

Petek, 18. marca, ob 20. uri v Sol
kanu A. vStrindberg: OČE, za red 
petek modri in izven.
Generalni pokrovitelj HIT Nova 
Gorica.

PREŠERNOVO
GLEDALIŠČE

KRANJ

TEDEN SLOVENSKE 
DRAME 94

DANES, 18. marca, ob 19.30
- Milan Jesih: LJUBITI
(SNG Drama Ljubljana)
- za IZVEN
Gledališka blagajna je odprta 
uro pred začetkom predstav. 
Rezervirane vstopnice je tre
ba prevzeti do pol ure pred 
začetkom predstav.

KOMORNI ANSAMBEL

SL0VEN1CUM
NEDELJSKE
MATINEJE

Slovenska filharmonija

20.3.1994 ob 11.00
Prodaja vstopnic uro pred 
koncertom pri blagajni SF

KINO
KINOTEKA: Kanadski barvni 
SUROVA ODISEJA (CROSS 
COUNTRY), 1983. Rež.: Paul 
Lynch. Gl. vi.: Richard Beymer, 
Nina Axelrod, Michael Ironside. 
Ob 18. in 20. uri.

L,UJCI J/LNSIM 
nNEMATCeCAfl
KOMPAS: (Miklošičeva c. 38): 
ob 17.. 19.15 in 21.30 V IMENU 
OČETA (IN THE NAME OF 
THE FATHER), drama. R: Jim 
Sheridan. I: Daniel Day — Le- 
wis. Enima Thompson, Pete

ŠOKANTNO, POETIČNO, 
* VZPODBUDNO!

hali. I: Ethan Havvke Vincent 
Spano, Josh Hamilton. Jutri ob 
10. in 12. ŠOLSKI ABONMA! 
ŠIŠKA: ob 16.30, 18.45 in 21. uri 
GOSPA DOUBTFIRE - OČ
KA V KRILU (MRS. DOUBT
FIRE) družinska komedija
— evropska in ameriška uspešni
ca. R: Čhris Columbus. I: Robin 
VVilliams, Sally Field, Pierce 
Brosnan. OČKA NAPOVEDU
JE, DA BO SPODNESEL DI
NOZAVRE!
TRIGLAV: ob 16.30, 18.45 in 
21. uri GOSPA DOUBTFIRE
— OČKA V KRILU MRS. DO
UBTFIRE), družinska komedija
— evropska in ameriška uspešni
ca! R: Chris Columbus. I: Robin 
VVilliams, Sally Field, Pierce 
Brosnan.
MOJCA: ob 16. in 18. uri DENIS 
POKORA (DENNIS THE ME- 
NACE), družinska komedija. R: 
Nick Castle. I: VValter Matthau, 
Mason Gable, Joan Plovvright. 
Jutri ob 10. uri ŠOLSKI 
ABONMA!
DVOR: ob 17. in 19. uri RO
MANCA V SEATTLU (SLEE- 
PLESS IN SEATTLE), roman
tična komedija. R: Nora Ephron.

nova številka

12 NOMINACIJ -OSl^

Cankarjevimv koprodukciji 
domom
SOBOTA, 19. marca ob 23. uri

poivilAdiNO
obREdjE

dAMiRJA zIatarja-' 
fREyA

»Mala Biblija, podložena z glas
bo Igorja Stravinskega utegne 
postati evropski gledališki dogo
dek.« (JANA)
Ponovitev: 28. 3., ob 21. uri.

NAJBOLJŠO REZIJO 
NAJBOLJŠI SCENARIJ 
NAJBOLJŠO MOŠKO VLOGO S 
NAJBOLJŠO ŽENSKO ^
STRANSKO VLOGO '
NAJBOLJŠO GLASBO 
NAJBOLJŠO KAMERO , 
NAJBOLJŠO MONTAŽ«! 
NAJBOLJŠO 
SCENOGRAFIJO 
NAJBOLJŠO 
KOSTUMOGRAFIJO f 
NAJBOLJŠI ZVOK “ 
NAJBOLJŠO MASKO

KDOR REŠI ENO SAMO ŽIVLJENJE, 
REŠI VES SVET!

SCffiNDLEDJEV
6EZNAM

I: Meg Ryan in Tom Hanks.
2 NOMINACIJI ZA 
OSKARJE!
Ob 21. uri ZARADI VELIKE
GA ZANIMANJA: PRAVA
STVAR (TRUE ROMANCE), 
akcijska »črna« komedija. R: To
ni^ Scott. I: Christian Sleter, Pa
tricija Arquette, Gary Oldman. 
Brad Pitt.
DOMŽALE: ob 16.30, 18.30 in 
20.30 ROMANCA V SEATLU
(SLEEPLESS IN SEATTLE), 
romantična komedija. R: Nora 
Ephron. I: Meg Ryan in Tom 
Hanks. 2 NOMINACIJI ZA 
OSKARJE!
Prodaja vstopnic uro pred prvo 
predstavo!

Celje
UNION: amer. romantična ko
medija ROMANCA V SEATT
LU, ob 16.30, 18.30 in 20.30. 
MALI UNION: amer. pustolov
ska drama ŽIVI, ob 18. in 20.15. 
(Zaradi velikega zanimanja bo 
film še na programu kina Metro
pol od 22. do 28. 3.) 
METROPOL: amer. črna kome
dija PRI ADDAMSOVIH 2, ob 
16. in 18. uri.
Amer. komedija MRS. DOUBT
FIRE - OČKA V KRILU, ob 
20. uri.
Zadnji vikend v Celju!
DOM: amer. komedija NE-
SKONČEN DAN, ob 18. in 20. 
uri.

Maribor

P ROB____ ___
line

Stegne 11, Ljubljana 
tel.: (061) 159 74 71 
razpisuje prosta delovna 
mesta serviserja 
računalniške opreme. 
Pogoji:
- vsaj V. stopnja izobrazbe 
ustrezne smeri
- poznavanje delovanja HW 
in aktualne licenčne 
programske opreme
- vozniški izpit B kat.
Prijave z dokazili pošljite v 8 
dneh po objavi na naš 
naslov.

GLEDALIŠČE: ob 17.30 drama 
SCHINDLERJEV SEZNAM 
(Schindler’s List)
Zaradi dolžine filma (195 min) 
spremenjene ure predstav in cena 
vstopnice (450 SIT)
Ob 21. uri drama V IMENU 
OČETA
Predpremierno samo do 22. 
marca!
PARTIZAN: ob 16., 18.1_5 in 
20.30 družinska komedija OČKA 
V KRILU. Film se izteka! 
UNION: ob 16.30 in 20. uri dra
ma SCHINDLERJEV SEZ
NAM. Zaradi dolžine filma (195 
min) spremenjene ure začetkov 
predstav in cena vstopnic (450 
SIT).
UDARNIK: ob 18.15 in 20.30 čr
na komedija PRI ADDAMSO
VIH 2. Film se izteka!

OBVESTILA

Tekstil Tkalnica 
Vižmarje, d. o. o., 
Tacenska c. 125, 
61210 Ljubljana 
Šentvid
objavlja prosti delovni 
mesti

1. materialnega 
knjigovodja
2. saldakontista
Pogoji: ekonomski teh
nik, 3 leta delovnih izku
šenj pri podobnih delih 
in nalogah.
Kandidati naj pošljejo 
pisne ponudbe z doka
zili o izpolnjevanju po
gojev v 8 dneh na na
slov: Tekstil Tkalnica 
Vižmarje, Tacenska c. 
125, 61210 Ljubljana
Šentvid.
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KS ZADVOR vabi na gledališko 
predstavo PAULA ZINDELA: 
VPLIV GAMA ŽARKOV NA 
RAST RUMENIH MARJETIC.
Režija: Barbara Jozelj.
Predstavi: 19. in 20. marca, ob 19. 
uri v dvorani KS Zadvor (Sostro).

PK Nova Gorica vabi na ogled 
DRŽAVNEGA PRVENSTVA 
V »LA« PLESIH v soboto, 19. 
marca ž ob 19. uri v športni dvora
ni SEŽANA.
Vstopnice: KOMPAS Sežana, N. 
Gorica, MARCO POLO Ajdovš
čina.

Danes, 18. 3., ob 21. uri: VARI
ETE — zabavljaška improvizacija
GLEDALIŠČA ANE MONRO.
Vabljeni!

(Veg kot plesna Sola)

NA GOSPODARSKEM RAZSTAVIŠČU 
od 10. do 12. in od 15. do 20. ure 
INFORMACIJE, VPIS: 131-02-11
Otroci in odrasli, če ste sami ali 
v dvoje, začetniki ali dobri plesal
ci, vabljeni v veseli svet plesa.

u [Mitu
PLESNA ŠOLA

vabi k vpisu v plesne tečaje: 
začetni: 25. 3., ob 19. uri, 31. 3., 
ob 19. uri, 6. 4., ob 20.30; 
nadaljevalni: 20. 3., ob 18. uri.
Vpis: vsak dan od 16. do 19. ure, 
tel. 32 00 42!

DEŽURNI
ZDRAVNIK

ŠVRK — Šola za pse majhnih pa
sem — vpisuje v tečaje (socializa
cija, poslušnost, priprave na raz
stavo).Tel. 061/482-660,061/554- 
953.

OTROKETELEFON ZA 
IN MLADE
Pokličite nas, kadar si v sti
ski, imaš težave sam sabo, 
s starši, s prijatelji, težave 
v šoli, po telefonu 062/212- 
681 v ponedeljek in sredo od 
13. do 18. ure.

LJUBLJANA
1. Nujna ambulantno-mcdicin- 
ska pomoč v Ljubljani za odrasle 
neprekinjeno v Urgentnem bloku 
Univerzitetnega kliničnega centra 
(vhod iz Bohoričeve ulice): za 
otroke in mladino do 15. leta sta
rosti — ob delavnikih čez dan 
v otroških in šolskih dispanzerjih 
Zdravstvenega doma Ljubljana; 
— ponoči od 19. do 7. ure, ob 
nedeljah in praznikih v pediatrič
ni dežurni ambulanti — dispanzer 
za otroke Center, Ulica Stare 
pravde 2, tel. 1310-232.
2. Za nujno zdravniško pomoč 
v zdravstveni ali življenjski ogro
ženosti na domu, v prometni ne
sreči idr. kličite po tel. 323-060. 
Za otroke in mladino do 18. leta 
starosti se ob delavnikih od 7. do 
19. ure obračajte na otroške in 
šolske dispanzerje Zdravstvenega

I OD 17. MARCA V LJUBUANI (KINO VIC),I 
I___________ MARIBORU IN KOPRUI___________ I

Zbiranje ponudb za sodelovanje 
v izgradnji termalnega kopališča 
v Rogaški Slatini

V Termalnih vrelcih, d.o.o., Rogaška Slatina na
črtujemo od aprila do avgusta 1934 rekonstruk
cijo obstoječega letnega kopališča v sodobno 
termalno kopališče

v ocenjeni vrednosti

8 mio DEM.
Izvajalce, zainteresirane za celotno investicijo aii 
posamezne vrste del, vabimo, da morebitno so
delovanje pri izvedbi pisno potrdijo s predložitvi
jo naslednje dokumentacije, in sicer najkasneje 
do 24. 3. 1994 do 12. ure:

1. ime in sedež ponudnika, registracija, BON 
1 in BON 2
2. reference pri delu na podobnih objektih
3. pripravljenost za sofinanciranje izvedbe dei, 
in sicer:
— kreditni pogoji v % ponudbene vrednosti del, 
za katere se zanimate
— kompenzacija posla s prednostnimi delnica
mi investitorja v % od ponudbene vrednosti del
4. garancijo za izvedbo del, ki jo daje zaintere
sirani izvajalec
5. garancijo za resnost ponudbe, ki jo daje za
interesirani izvajalec
6. rok izvedbe

Med prijavljenimi izvajalci bo investitor v 7 dneh 
izbral najprimernejše izvajalce in jih povabil k iz
delavi ponudbe.

Vse podatke in informacije o načrtovani investi
ciji dobite v podjetju Razvojni inženiring, Cesta 
Tončke Čeč 90, Trbovlje, tel. 0601 27 350, faks 
27 344.

Ponudbe pošljite v 7 dneh od te objave v zaprti 
ovojnici na razvojni inženiring z oznako: zbiranje 
ponudb - Termalno kopališče Rogaška Slatina.
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DNEVNIK »DELO« IZDAJA ČZP DELO. D.O.O. • USTANOVITELJ DELO. D.O.O. • NASLOV URED
NIŠTVA: LJUBLJANA. DUNAJSKA C. 5, TELEFON N. C. 13-18-255. • MALOPRODAJA - KOLPOR- 
TAŽA • SLO DELO 31-255 • POŠTNI PREDAL 29. 61001 LJUBLJANA • TISK DRUŽBENO PODJETJE
delo - tisk Časopisov in revij, p. o. Ljubljana, dunajska c. 5 • naročnina tel. 13-18-255,
13-29-320. 13-14-226. 13-19-055. 13-15-315. FAX 13-12-163. REKLAMACIJSKI ODD. DOSTAVE DNEVNIKA 
»DELO« ZA LJUBLJANO TEL. 061/318-880, LJUBLJANA, DUNAJSKA C. 5, ZA OBALO TEL. 066/38- 
603. ZA CELJSKO TEL. 063/441-144. int. 226, ZA GORIŠKO TEL. 065/25-323, ZA ZASAVJE TEL. 061/ 
884-527. ZA DOLENJSKO TEL. 061/318-880, ZA GORENJSKO TEL. 064/216-824, ZA MARIBORSKO 
TEL. 062/26-245. ZA POMURJE 069/32-566 • POSAMIČNA ŠTEVILKA STANE 50.00 TOLARJEV, 
ČETRTKOVA ŠTEVILKA 55. PETKOVA IN SOBOTNA PA 60.00 TOLARJEV • NAROČNINA ZA MAREC 
1994 JE 1.455.00 TOLARJEV. ZNIŽANA NAROČNINA ZA UPOKOJENCE 1.309.00 TOLARJEV • ZA 
PLAČNIKE PO BANKI (TRAJNI NALOGI) ŠE 5% POPUST • NAKAZILA NAROČNINE NA TEKOČI 
RAČUN: ČZP DELO. D.O.O.. ŠT. 50102-603-48909 • LETNA NAROČNINA ZA TUJINO JE 733 DEM (ZA 
LETALSKO DOSTAVO DODATNO ZARAČUNAVAMO PO TARIFI) • PLAČILA NA DEVIZ. RAČUN 
PRI LB. ŠT. 50100-620-133-27620-27820/3 • NOVO - ZA LJUBLJANO: MESEČNA NAROČNINA VEČER-

TELEFON DEŽ-URNEGA UREDNIKA 318-252, TELEKS SLO DELO 31-255. TELEFAKS 13-34-032.

STIKOVA VROČA LINIJA
DANES!

Naročila za objavo oglasov v STIKOVI VROČI LINIJI sprejemamo po telefonu (061) 13-13-201. faks 13-10-169 
in na naslov DELO STIK, Ljubljana, Dunajska 5, od 8. do 13. ure za objavo za naslednji dan.

RAČUNALNIŠKA USPOSABLJANJA, ISA — Teh. park Instituta J. Stefan: 123-12-99.

...NOVO...

INDUSTRI JAIMPORT

..KREDITI..

Krediti na 48 MESECEV za vsa vozila SUBARU in ROVER 
s pologom ali brez ... TO PA ŠE NI VSE !! Znižana cena za SUBARU 
VIVIO, pogon na štiri kolesa — 17.900 DEM, namesto 20.800 DEM. 
Pokličite ali obiščite nas: Industrijaimport, Ljubljana, Dunajska 8, tel. 
061/325-788, 314-752, 13-16-086, 13-15-217.

RENAULT 19 4 in 5 vrat, DOBAVA TAKOJ!
ABC d.o.o. Renault, Nova Gorica 065/27-012, Ajdovščina 065/61-110.

AX - ZAPELJIVEC
ZX - ZMAGOVALEC 
XANTIA - SANTA
XM - AVTO USPEŠNIH 
C 15 - ZA PODJETJE
IN DRUŽINO
C 25 - PRAVI
PARTNER

Imate namen kupiti nov avto? V CIMOS-u Vam nudimo široko paleto 
temperamentnih CITROEN-ov, ki Vam bodo zvesto služili.
Vzemite si čas in stopite do Cimosovih salonov v:
- KOPRU, Ulica 15. maja 18, tel. 066/32-060,
- LJUBLJANI, Dalmatinova 4, tel. 061/312-250 in
- NOVI GORICI, Rejčeva 20, tel. 065/28-178.
Vsem, ki boste v marcu vplačali katerikoli naš avtomobil, podarjamo 
izkaznico za enoletno brezpl. servisiranje Vašega novega avtomobila. 
Dobava vozil takoj! Za kupce vozil ZX pa še posebno presenečenje!

EDIL keramika
10% popust

Dobili smo novo pošiljko stenskih in talnih italijanskih ploščic. Dobite 
nas v BTC Hala D, Šmartinska 152 (vhod z Letališke), 185-1441

OPREMA za
POSLOVNE
PROSTORE
SLOVENIJALES
SLING, d.o.o.

V našem razstavno prodajnem salonu vam nudimo širok izbor pisarni
ške opreme svojih in drugih proizvajalcev po konkurenčnih cenah. 
Dunajska 22, LJUBLJANA 
tel. 13-15-062 ali 13-26-261 int. 20-48.

MAGICSHOP
IGRAČE.... IGRAČE
T/f 061/185-15-50

Toliko igrač na enem mestu še niste videli. Pravijo, da smo najboljši. Če 
je res, se prepričajte sami. Maloprodaja, veleprodaja Šmartinska 152, 
BTC, Hala A - klet, od 9.-20., sobota od 9.-13. ure

LB SPLOŠNA BANKA 
VELENJE d.d.

ENKRATNA PRILOŽNOST! Samo v LB Splošni banki Velenje d.d., 
lahko vsi kreditno sposobni državljani Slovenije dobijo TAKOJ gotovin
ske potrošniške kredite, BREZ POLOGA IN BREZ DEPOZITA, z odpla
čilom do dveh let.
Dodatne inf. po tel. 063/854-251, int. 243 in 289, 831-730 in 881-132

RENAULT - RUFAC 
UGODNE CENE!

Takojšnja dobava za R5, Tvvingo in Clio, R19. Kredit — leasing.
»Staro za novo«. Za vsakega kupca darilo. Tel. 061/854-042, 854-666.

OSMOŠOLCI, POZOR! 
Tel. 061/1598-229

Priprava na zaključne izpite matematike, slovenščine in sprejemne na 
Šoli za oblikovanje. Preverjen uspeh. Pričetek 19.3.94. Pohitite!

NOVO

INDUSTRI JAIMPORT

»STUDIO«

SALON POHIŠTVA

Na Gosposvetski 13 v Ljubljani si lahko ogledate in izberete pohištvo 
svetovno znanih proizvajalcev:
ART SALOTTI — sedežne garniture
DUAL — stanovanjsko in pisarniško pohištvo, kopalnice
MATTEO GRASSI — usnjeno pohištvo
THONET - stoli, mize
Poleg tega vam nudimo še izdelavo načrtov in pohištva po vaših željah 
in celoten inženiring. Obiščite nas ali pokličite 061/326-568.

AVTOŠOLA 3 D
Tržaška 2, Lj.
Tel. 061/12-54-204

Tečaj CPP bomo organizirali 21.3. in 5.4., ob 16.30, na Tržaški 2 
(PRVO POMOČ pa 30.3.). Uradne ure: vsak dan od 10. —16. ure, 
v ponedeljek in sredo od 10. —18. ure.

DZS - SAMSUNG 
Slovenska 55, Lj.
Tel. 061/310-736

PROMOCIJSKA PRODAJA:
AUDIO, VIDEO, HI-FI tehnike in računalniške opreme - PC, tiskalniki, 
monitorji, diski,...

RAČUNALNIKI 
ACORD—92

Računalnik 386DX-40/4/1.44/170/SVGA + tiskalnik Epson Stylus 800, 
samo 179.900 SIT. ACORD-92, tel. 061/159-71-53

Avtošola Omega Aleks 
Lj., Streliška 12

vabi na tečaj CPP, 22.3. ob 15.30 uri. Nudimo kondicijske vožnje. Smo 
konkurenčni. Tel. 13-34-220/406, od 10.-16., PO, SR od 10.-18. ure

AVTOMURKA LESCE

od 14.3. dalje
NOVI KREDITNI 
POGOJI

Novi ugodnejši krediti Gorenjske banke za omejeno število vozil 
Renault brez pologa z odplačilom do 4 let.
— obresti za občane že od R + 14% dalje
— posebna ponudba za podjetja in podjetnike, obresti že od R + 12,5% 
INFORMACIJE: AVTOMURKA LESCE - tel. 064/718-200.

GORENJE d.o.o. 
IZOBRAŽEVANJE

SEMINAR O HLADILNIH IN KLIMATSKIH NAPRAVAH V OBSEGU 60
UR (5 vikendov) z mednarodno udeležbo, organizira GORENJE IC. 
s pričetkom 8.4.1994 v prostorih KONCERNA GORENJE v Velenju. 
Informacije 063/855-461.

PO KOLO
NA AVTOODDELEK
V METALKO!

ODLIČNA izbira gorskih, mestnih in drugih ZELO KAKOVOSTNIH koles 
(BIRIA, PERIPOLI)! UGODNE cene! Možnost plačila na obroke DO 
5 ČEKOV BREZ OBRESTI! METALKA TRGOVINA - BLAGOVNICA 
LJUBLJANA!

MADŽARSKA
KUHINJA
HOTEL LEV 12.-26.3.

JOŽICE, JOŽETI IN VSI PRIJATELJI!
Polepšajte si dan ob izbranih madžarskih jedeh, vinu in ciganskih 
violinah! Presenečenje in poseben popust za slavljence.

NOVOTEHNA
AVTOMOBILI
NOVO MESTO

KO PRIČAKUJETE VEČ, IZBERITE KVALITETNO PONUDBO.
Iz zaloge vam po stari ceni nudimo vozila CITROEN AX: FIRST, 
CABAN, TRD in TRE. Novo mesto, 068/322-066; Krško 0608/31-485.

IZREDNA
PRILOŽNOST!
MOŽNOST
TAKOJŠNJEGA
ZASLUŽKA!

Poslovanje iz svojega doma! Ob minimalnem vložku le nekaj ur za 
organizacijo posla. Ni igra na srečo, akviziterstvo, ipd. Prvič v Sloveniji. 
Neverjetno? Za vsa naročila do 20. marca — knjižica VSEH potrebnih 
informacij le 2.795 SIT! (kasneje 40% dražje — 3.995 SIT). Če ne boste 
POPOLNOMA zadovoljni, vam denar vrnemo! Omejeno število izvodov! 
Rok dobave do tri tedne. Priložite 200 SIT za poštnino.
Caterman, p.p. 114, 61000 Ljubljana (naročila samo po pošti).

RENT A CAR BALEKS Najem R4, R5, Clio, AX, kombi furgon. Tržaška 132 (Gruda), 272-298

SCUOLADANTE Intenzivni in vikend tečaji italijanščine v KD Španski borci. 061/441-634

DIADA d.o.o.
Ljubljana
061 /1258-212 int. 238

— strokovni izbor kadrov po želji podjetnika
— brezplačno iskanje dela za brezposelne
— kadrovski inženiring in svetovanje

STARINARNICA 
PLANINC, Krško 
Sovretova 41 a

Vabljeni v novo odprto starinarnico v Krškem. Velika izbira starih slik in 
starine. Odprto torek in četrtek od 14. —18., sobota od 9. —14. ure. Inf. 
mobitel 0609/61-7704 aii telefon 0608/32-056.

RENAULT 
ALPETOUR REMONT 
KRANJ, 064/223-276

PREIZKUSNE VOŽNJE
Novi Clio, Tvvingo, R 19, Laguna
Petek, sobota, nedelja do 18. ure.

VOŠNJAK, Ljubljana 
Trgovina in montaža 
Medno 15 (pri Cirman) 
Tel. 152-15-15

elektriko.
NOVO V LJUBLJANI !
Specializirana trgovina za ogrevanje, vodovod,
OTVORITEV - sobota, 19.3. ob 9. uri.
Promocijske cene na dan otvoritve — 10% popust za ves program.

RA?
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NEGA DELA ZA MAREC JE 1.482.00 SIT • NAROČILA NA DNEVNIK DELO SPREJEMAMO VSAK 
DAN IN ZAGOTAVLJAMO DOSTAVO NA DOM V PETIH DNEH OD NAROČILA • ODPOVEDI 
LAHKO UPOŠTEVAMO OB KONCU MESECA • DELO STIK - OGLASNO TRŽENJE, TEL. 318-570, 
OGLASNA KOMERCIALA, TEL. 13-33-317, FAX. 302-414. DUNAJSKA 5. VI. NADSTR. PRIZIDKA 
• MALI OGLASI: SPREJEM PO TEL. 13-36-266 ALI OSEBNO NA OKENCU DUNAJSKA 5. ŠUBIČEVA 
1 • OSMRTNICE: OD PONEDELJKA DO PETKA DO 16. URE OSEBNO NA OKENCU DUNAJSKA 5 IN 
ŠUBIČEVA 1, TELEFAKS 13-10-169. OB NEDELJAH IN PRAZNIKIH SPREJEMA OSMRTNICE NEPO
SREDNO CENTRALNA REDAKCIJA, DUNAJSKA 5, ALI PO TELEFONU 13-18-255. 13-19-055. 13-15-315 
NA PODLAGI ZAKONA O PROMETNEM DAVKU (UR. UST RS, ŠT. 4/92) IN MNENJA MINISTRSTVA 
ZA INFORMIRANJE (ŠT. 23/92), Z DNE 30. 1. 1992 SODI ČASOPIS MED PROIZVODE INFORMATIVNE 
NARAVE PO 13. TOČKI TARIFNE ŠTEVILKE 3, ZA KATERE SE PLAČUJE 5-ODSTOTNI DAVEK OD 
PROMETA PROIZVODOV.

doma Ljubljana. Pediatrična de- 
| žurna ambulanta od 19. do 7. ure, 

ob nedeljah in praznikih pa bo 
zagotavljala le v izjemnih prime
rih prevoz otrok z reševalnim vo
zilom v ambulanto. V takem pri
meru kličite po tel. 1 10-232.
3. Prebivalci občine Grosuplje 
— Ivančna Gorica naj kličejo za 
nujno zdravniško pomoč na domu 
podnevi v redne ambulante. Po
noči od 19. do 7. ure zjutraj in ob 
nedeljah ter praznikih ves dan pa 
na telefonsko številko 777-039. 
Če se zdravnik ne javi, ker je na 
terenu, naročite obisk na Reše
valno postajo Ljubljana, telefon
ska številka 94, ki ga bo preko 
radio-zveze posredovala zdravni
ku na teren.
4. Nujna zobozdravstvena po
moč je ob nedeljah in praznikih 
v prostorih Zdravstvenega doma 
Ljubljana — enota Center, Metel
kova 9, pritličje, soba št. 50. 
Ambulanta nudi pomoč v nujnih 
primerih in sicer ob nedeljah in 
praznikih od 7. do 19. ure.
Ob delavnikih med 7. in 19. uro 
nudijo zobozdravstveno prvo po
moč dispanzerji za zobozdrav
stveno varstvo Ždravstvenega do
ma Ljubljana.

ČZP DELO D.O.O. 
Vabi

RAZNAŠALCE, RAZNAŠALKE

za dostavo jutranjega DELA na dom 
na območju

GROSUPLJEGA
Prijave pošljite na naslov: Dostava 
Dela. Ljubljana, Dunajska 5 ali po
kličite po tel. 061 318-880.

-j
h I
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MALI OGLASI
133 62 66

Pri okencu:
Šubičeva 1, Dunajska 5
Male oglase sprejemamo: 

ponedeljek, sreda od 8.—18. ure 
torek, petek od 7.—16.30 

četrtek od 7.—19. ure
Male oglase za naslednji dan sprejemamo 

do 11.30

STANOVANJA

prodam

STROJE za izdelavo nogavic, rab
ljene, ugodno prodamo. 3 061 346- 
886, med 9. in 13. uro. pt-802347-40

LOKALI

NA GRBI prodamo dvosobno 
atrijsko stanovanje, 63 m- + 60 rrr vr
ta. 3 061 272-274. pt-401706-10
V DOMŽALAH prodam delno 
opremljeno dvosobno stanovanje, 57 
nv\ s centralno kurjavo, telefonom in 
satelitsko. 69.000 DEM. 3 061 724- 
049 popoldan ali zvečer, pt-502868-10 
TRIINPOLSOBNO komfortno 
stanovanje, cca 83 m~. na Fužinah, 
prodam. 3 061 12-58-061.

t-503083-10

prodam

ENOSOBNO
stanovanje v Trnovem, 
35 m2, vzhodna lega, 
z balkonom, telefon 
+ CK, prodamo. ABA 
d.o.o., Kersnikova 6, 
Ljubljana, « 061 132 90 
06, 132 91 38, 133 11 46, 
od 8. do 14. ure.

t-600500-10

POSLOVNI prostor. 90+90 m2 
v obrtni coni Izola, prodam, rs: 066 
65-312 ali 65-672 dopoldan.

pt-301637-50 
CENTER— ljubljana Komenske
ga-prodam hišo 700 m2 poslovni pro
stori in 900 m2 proizvodni prostori. Ce
na po dogovoru. 3* 061 16-84-638.

pt-301745-50 
POSLOVNI prostor na Markov-
— A't —- ------ 1— c«.- 066 11-

t-401698-50
cu. 42 m2, ugodno prodam. 3 066 11- 
568 ali 3 066 22-139. ............

PRODAMO
mini-market, v obrato
vanju, 100 m2, na Dunaj
ski cesti v Ljubljani. 
« 061 332-591 od 8. do 
17. ure, Atlantik d.o.o

t-700489-50

najamem
oddam v najem

ZAKONCA brez otrok, najameta 
neopremljeno enoinpolsobno do dvo
sobno stanovanje, s telefonom, najraje 
na Prulah. 3 061 225-187.

t-700440-13
SOBO iščem v Ljubljani. Sem Slo
venka. z visoko izobrazbo, sama. po
štena in inteligentna. Dobre ljudi pro
sim. da bi za bivanje pri njih lahko 
delala v njihovem gospodinjstvu enkrat 
na teden. Samo resne ponudbe sporo
čite na <3* 061 51-640, Slavica.

t-950892-13

VPELJAN butik v trgovskem cen
tru Maribora oddam v najem. 3 062 
37-807. t-401704-53

POSEST

prodam - hiše

oddam

SAMSKI osebi ali paru brez otrok 
oddamo enosobno stanovanje v hiši na 
Viču za 400 DEM. Enoletno predpla
čilo. 3 061 12-64-150, od 9. do 17. 
ure. t-401739-14
SOBO in kuhinjo, oddam. Igličar 
Pavla. Plešivica 52. 61357 Notrnje go
rice t-802489-14

GRADBENI
MATERIALI
prodam

OKNO Jelovica enokrilno 120 x 120 
z roletno omarico, prodam. <3* 061 
739-705 popoldan. t-503013-35

MOTORNA
VOZILA
alfa romeo

APARATI IN 
STROJI ;
prodam fiat

KOMPLETNO opremo za mon
tažo in centriranje gum za osebne av
tomobile. 3* 062 303-087.

pt-401668-40

SKY WEST D.O.O.
v stečaju
Rodine 24, Žirovnica 
PRODA
8 šivalnih strojev tip To- 
yota A1 252/1, vrhunske 
izdelave, novi, za šiva
nje na verižni vbod za 
linijsko proizvodnjo. Ši
valni stroji so kompletni 
(glava, miza, podnožje, 
motor). Cena je zelo 
ugodna, 2.500 DEM/ 
kos. Prodamo vseh 
8 strojev skupaj. Inf. po 
« 062 221-282, REMO- 
DA MARIBOR, t-600505-40

ford

golf

HOT, hoteli-turizem, d.o.o.
Jamska cesta 28,
66230 Postojna
Na podlagi sklepa Upravnega odbora družba 
HOT, hoteli-turizem, d.o.o., Postojna

objavlja
ponovno prodajo z zbiranjem 
ponudbe
za gostinski lokal »PENZION ERAZEM« v Bel
skem pri Postojni. Poslovni prostor obsegajo re
stavracijski in nočitveni del skupne površine 
666,36 m2 ter pripadajoče zemljišče površine 
4.367 m2. Objekt ima klet, pritličje in 2 nadstropji. 
Lokal obratuje. Izklicna cena, brez opreme, zna
ša 595.000,00 DEM, plačljiva v tolarski protivred
nosti po srednjem tečaju Banke Slovenije na dan 
plačila.

Prometni davek in druge stroške prenosa pravice 
plača kupec. Ogled lokala je mogoč 29. 3. 1994 od 
9. do 14. ure. Pisne ponudbe s priloženim dokazi
lom o vplačani varščini za resnost ponudbe v višini 
5% izklicne cene pošljite do 2. 4. 1994 na naslov:
HOT, hoteli-turizem, d.o.o., Postojna, Jamska ce
sta 28, 66230 Postojna - v zaprti ovojnici s pripi
som »Ponudba — PENZION ERAZEM« (ne od
piraj).
Varščina mora biti nakazana na žiro račun št. 
52200-601-11139, SDK Postojna. Kupoprodajno 
pogodbo bomo sklenili z najugodnejšim ponudni
kom. Vplačano varščino bomo kupcu všteli v ce
no, neuspelim ponudnikom pa bomo varščino vr
nili v 3 dneh po izbiri kupca.
Kupnina za celotno vrednost mora biti poravnana 
v 14 dneh po podpisu kupoprodajne pogodbe.
Pogodba o prodaji začne veljati po pridobitvi so
glasja Agencije R Slovenije za prestrukturiranje in 
privatizacijo.

12740

WETR0fi
SEDAJ TUDI V LJUBLJAIUI

Prva specializirana trgovina s čistilno
tehniko WETB0K*/z Švice. 

Otvoritev v petek, 18. marca 1994, 
ob 10. uri pri Blagovnici Astra, 
v prostorih ROKA, Bežigrad 6.

japonski
avtomobili

HONDA CIVIC VTI, letnik 92/ 
9, ugodno prodam. 3 065 23-446 ali 
3 22-474. pt-301728-75
MITSUBISHI 3.000 gt vr 4,
letnik 1992/10. karamboliran, prodam. 
Mobitel 0609 610-582. pt-401738-75

renault
RENAULT 18, letnik 1982, regi
striran do decembra 1994, dobro vzdr
ževan in garažiran, obnovljen, prodam 
za 4.500 DEM. 3 061 345-336 in 
3 061 647-262. t-503101-78

ZASEBNO
PODJETJE
išče komercialno—teh
nično sodelavko z zna
njem nemščine ali an
gleščine. Nastop takoj! 
Inf. « 061 1684-520,
v petek 18.3. med 9. in 
12. Uro. t-600502-130

zastava

JUGO koral 45, letnik 8/90, prev. 
30.000 km, dobro ohranjen, prodam. 
« 067 81-842. t-301723-79

motorna kolesa

VESPO Piaggio sfera, 50 ccm, no- 
vo, prodam. 3 061 453-268.

t-502945-81

sa,
rarno. 3 061 264-887, od 9-16. ure.

t-301751-130 
TAKOJ zaposlimo kuharja ali ku
harico in natakarja ali natakarico za 
redno ali honorarno delo. 3* 061 621- 
180. pt-401581-130
NATAKARICO redno ali hono
rarno zaposlim. Delovni čas od 12. do 
22. ure, v izmeni, en dan dela, drugi 
dan prosto. Možno tudi stanovanje. 
3 061 772-492, do 10. ure.

pt-401709-130 
NATAKARICO s prakso redno 
ali honorarno zaposlim. <3* 061 737- 
648 Mengeš. pt-502674-130

vodni šport

LESENO jadrnico 1.40 x 4.0 (hobi) 
poceni prodam z prikolico ali brez. 
“1 064 620-793 t-802523-91

dobi
BOUTIQE z ženskimi oblačili na 
koncu stare Ljubljane zaposli honorar
no prijazno, simpatično dekle, ki ima 
smisel in ustrezno izobrazbo za proda
jo. Ponudbe pod »Konec.«

t-301750-130

HONORARNO zaposlim dekle 
za strežbo v lokalu med vikendi. Plači
lo 300 SIT/uro. 3 061 715-022 in 
3 061 813-178. pt-502973-130

STANOVANJSKO hišo z vr
tom, delno finalizirano, v Gažonu pri 
Kopru, prodam. 3 066 65-312 ali 65- 
672 dopoldan. pt-301638-60
HIŠO, novejšo, v Merčah pri Seža
ni, prodam. Možna menjava za ^stano
vanje v Sežani. Hiša ima 120 m2 s po
slovnim prostorom. 3 067 73-227.

pt-503025-60 
VRSTNO HIŠO , staro 30 let, 
KTV. CK na olje. telefon, uporabne 
površine 172 m", vrt obdelan 86 m", 
dvorišče asfaltirano 158 m2, dve garaži, 
možnost ureditve v poslovni prostor na 
zelo lepem in mirnem kraju blizu 
Športne gimnazije v sp. Šiški, ugodno 
prodam. Cena po dogovoru. Inf. po 
3 061-556-717. pt-901475-60

GOSTILNA
nad Medvodami išče KV 
ali priučeno kuharico, 
lahko je tudi pripravni
ca. Zaposlitev je redna 
ali honorarna. Hrana in 
stanovanje v hiši, dva 
dneva v tednu prosta. 
Dober OD. Javite se na 
naslov: Slavkov dom, 
Golo brdo 8, 61215
Medvode po 12. uri ra
zen ponedeljka in torka.

pt-503105-130

DOBRO
VPELJANA
grosistična firma nego
valne in dekorativne 
kozmetike išče samo
stojno komercialistko. 
Pogoj: aktivno znanje 
nemškega jezika, 5 do 
10 let delovnih izkušenj. 
Pisne ponudbe v nem
škem jeziku pošljite pod 
»61291«. t-600514-130

IŠČEMO
komercialistko z večlet
nimi izkušnjami v zuna
nji trgovini. Pogoj: ak
tivno znanje nemščine 
ali angleščine. Inf. dobi
te osebno na naslovu: 
MDM, Tržaška 124, 
Ljubljana. pt-600515-130

TAKOJ zaposlim^ redno ali hono- 
rarno natakarico s SŠ izobrazbo, staro 
do 35 let <3* 061 372-394.

pt-503108-130

ZARADI
velikega obsega dela bi 
sprejel podjetnega člo
veka z nekaj kapitala in 
smislom za trgovino kot 
partnerja v dobro vpe
ljano trgovsko podjetje 
s šivalnimi stroji. 
«■0316-112 t-700479-130

ZA ČIŠČENJE stanovanja in lika- 
nje iščemo 2 X tedensko pomoč. 
<3*061 327-124. pt-901241-130

ALFO romeo 75 1.8 ie, letnik 7/ 
1993, z vso dodatno opremo, klima, 
servo, lita platišča, kot nov, ugodno 
prodam. <3* 061 374-976 ali <3* 061 
772-247. t-503028-70

FIAT pando fire tip 90, z dodatno 
opremo, uvoz iz Nemčije, pravkar re
gistriran, prodam za 8.200 DEM. 
3* 064 70-590. t-301742-73

FORD SIERA inection 1.6, let
nik 90, 53.000 km, ugodno prodam. 
3 061 653-32-62. t-301726-88

\x /, V 
N/

ELEKTROINŠTITUT -MILAN VIDMAR-

Elektroinštitut »Milan Vidmar« 
Ljubljana, Hajdrihova 1

Elektroinštitut »Milan Vidmar« razpisuje na 
podlagi sklepa sveta Inštituta dela in naloge

direktorja
Pogoji:
— doktorat znanosti s področij dejavnosti inštituta 
(elektrotehniške, strojne ali ekonomske smeri)
- izkazana sposobnost za organiziranje in vode
nje raziskovalnega in razvojnega dela

Dela in naloge razpisujemo za 4 leta.

Rok, do katerega se sprejemajo pisne prijave kan
didatov z dokazili o izpolnjevanju pogojev, je 
8 dni. Kandidati bodo obveščeni v 30 dneh po 
izbiri. 12755

GOLF CL DIESEL, letnik
1989, kovinske barve, 80.000 km, regi
striran do februarja 1995, prodam za 
13.800 DEM. 3 066 22-952 in zvečer 
3 066 38-229. t-502897-74
GOLF, bencin, letnik 1980, reg. do 
9/1994, prodam. 3 061 226-741 zve
čer. pt-700485-74
GOLF JX, letnik 1990, 1,3 bencin
ski, prevoženih 45.000 km. garažiran, 
vzdrževan, prvi lastnik, prodam. 
3 061-738-471, v petek popoldne in 
v soboto cel dan. pt-901454-74

Italijansko podjetje pohištva in 
notranje opreme
išče za svoje predstavništvo v Ljubljani

— notranje opremljevalce
s pasivnim znanjem italijanskega jezika

— agente
Informacije: po tel. 061/1254295 od 9. do 18. ure, 
01 345 319, po 19. uri
Kandidati naj se oglasijo v petek, 18. 3. 1994, ob 
18. uri na Cankarjevi ul. (vhod nasproti kina Komu
ne), v 6. nadstropju, kjer bodo zvedeli vse podrob
nosti.

12763

fllirln)
V d.o.o.______

NAROČILA NA p.p.45,"\ 
61101 Ljubljana 
ali na tel.:■g (061) 213-475 J

GIGGIRICI
GIOOIRICI . LOSION, KI POSTOPNO 
VRNE LASEM NJIHOVO PRVaOTNO, 
MLADOSTNO NARAVNO BARVO! II

Revolucionaren dosežek kemične industrije v 
borbi za ohranitev mladosti!
Ali poznate vzrok za sivenje las v starosti?
Naj vam jih na kratko razložimo.
Lasje so pretežno sestavljeni iz proteinov, kateri 
vsebujejo tudi snov MELANIN, količina melanina 
pa določa barvo naših las.
S starostjo se količina melanina v laseh zmanjšuje, 
zato lasje postopoma sivijo in sčasoma postanejo 
popolnoma beli.
Losion GIGGIRICI je blaga, brezbarvna tekočina, 
ki vsebuje pigment, po sestavi podoben melaninu. 
Z vsakodnevnim nanašanjem na lase bo ta 
pigment postopoma nadomestil melanin. 
Rezultata ne boste takoj opazili, kajti GIGGIRICI 
deluje počasi in postopoma. Okolica ne bo opazila 
nenadne spremembe!
Losion ne vsebuje snovi, ki bi vašim lasem škodile 
in jih razžirale, kot se dogaja pri barvanju las. 
Primeren je za vse barve las, za vse dolžine. 
NEVERJETNO, VENDAR RESNIČNO. 
PREPRIČAJTE SE SAMI!

ier !?-£>-£>■
1. teden 2 teden 3. teden 4.teden

Ceno: 2.399,00 SIT+ PTT stroški

NAROČILNICA
IME IN PRIIMEK.
ULICA IN ST.:
KRAJ IN POSTNA ST.:
KOM GIGGIRICI

IUR0ČIINK0 ptiljH« ■■ laskv 
ftŽIRLO 4... i, M. 4S, tl 101 UUIU/UU

U NIŠO PIODUO IZDELKOV IŠČEMO MENIL 
UMTUUIUNINU SE JKVU0NK TELEFON (061) ill-475

111=Hi NO
MEHANO,
proizvodnja in prodaja igrač, 
pisarniških potrebščin, kovinskih in 
plastičnih izdelkov, d.o.o., Izola
zaposli

elektronika
Pogoji:
— najmanj VI. stopnja ustrezne strokovne izo
brazbe
— znanje konstruiranja analognih in digitalnih 
vezij
— zaželeno aktivno znanje angleškega jezika
Z izbranim kandidatom bomo delovno razmerje 
sklenili za nedoločen čas, s trimesečnim poskus
nim delom.
če ste pripravljeni prispevati svoje znanje in ener
gijo v družbo, ki sledi svetovnim zahtevam in ceni 
kakovost, pošljite pisne prijave z dokazili o izpol
njevanju pogojev na naslov: MEHANO, d.o.o., Izo
la, Polje 9, 66310 Izola, v osmih dneh po objavi 
oglasa.
Prijavljeni kandidati bodo o izbiri obveščeni v 15 
dneh po končanem zbiranju prijav.

12743

TOVARNA PREOBLIKOVALNE OPREME
d.o.o.

REDNO ali honorarno zaposlim 
dekle za strežbo v lokalu. Plačilo 300 
SIT/uro. 3 061 715-022 in 3 061 
813-178. pt-502970-130

ZA PRODAJO
uspešnega poslovnega 
artikla iščemo honorar
ne komercialiste in za
stopnike za delo po po
djetjih. «061 133 22 80.

t-600503-130

VEČJO količino jedilnega in semen, 
skega krompirja prodam. Cena 18 SIT 
za kg. 3 061 612-453. t-401715-164

PONOVNO pozivam očivitce pro
metne nezgode, ki se je zgodila 
28.7.1993 ob 21.30 v Ljubljeni v križiš
ču na Karlovškem mostu. 3 061 662- 
036. pt-502871-164

ZEMLJO za vrtove, v Mengšu, 
prodam. 3* 061 737-030.

pt-502876-164

HONORARNO
ZAPOSLIMO
več oseb za pakiranje 
paketov. « 061 1259- 
107, od 8. do 15. ure.

pt-600512-130

LASEK LOSION.
Če želite, da vam po
novno zrastejo lasje, 
pokličite po « 061 329- 
623. Preizkušena meto
da, 100% uspeh.

pt-502889-164

DELO 
JE IZZIV

Če menite tako in če tudi veste, da vsak dobi, 
kolikor da, se nam pridružite. Smo sodobno 
opremljeno podjetje z zanimivim proizvodnim 
programom. Odpirajo se nam novi trgi, zato 
nam manjka še nekaj dinamičnih ljudi za vodilna 
delovna mesta na področjih:

razvoja
proda|e
proizvodnje

Od kandidatov pričakujemo visoko ali višjo 
izobrazbo strojne ali ekonomske smeri, znanje 
vsaj enega tujega jezika in nekaj delovnih izkušenj.

Tudi v proizvodnji bi se radi hitreje zavrteli, zato 
vabimo kvalificirane in samostojne:

vrtalce-rezkalce
strugarje

Če smo vas izzvali, se prijavite v osmih dneh na 
naš naslov: Litostroj .Tovarna preoblikovalne opreme, 
d.o.o. - Kadrovska služba, Ljubljana,Litostrojska 40. j

varstvo

VARUŠKO-GOSPODI-
NJO iščemo 4 X tedensko za 2 otro
ka. Najraje mlajšo upokojenko z izkuš
njami iz VVO ali OS. Možna tudi red
na zaposlitev. 3 061 327-124.

pt-901240-133

RAZGLASI

izgubljeno
NAJDITELJ zlate zapestnice, iz
gubljene 15. 3. 94, v Centru, prosim, 
da jo vrne proti nagradi. 3 061 302- 
419. 1-503066-160

razno

LESNE
brikete za kurjavo pro
dam. Cena 9.500 SIT/to- 
na. Lahko tudi na dva 
čeka. « 064 70-007, Ba
bič, Bistrica 7, Duplje

1-201845-164

ČZP DELO D.O.O.
Vabi

RAZNAŠALCE, RAZNAŠALKE

za dostavo jutranjega DELA na dom 
na območju

POSTOJNE
Prijave pošljite na naslov: 
DOSTAVA DELA,
Ljubljana, Dunajska 5
ali pokličite po tel. 061 318-880

KUHINJO VMtlAlKO

-izdSZS.°p

- strokovno ^j^Zdllkov za dom-odlična ponudbaj žnost plačila

In braz o< ro hgovnicah M.taik. r*o*n.

Sod*hi*i<>: BBKS ,

© metalka 'fQ 0 V^
Trgovina za M a poeebnlm! merit

NAJ BO NASA 
DROGA PORTOROŽ

Smo podjetje, ki ga odlikujeta tržna usmerjenost in dolgoletna 
tradicija v prehrambeni industriji. V tridesetih letih obstoja smo 
naše začetne dejavnosti razširili in obogatili, posodobili pa smo 
tudi proizvodnjo, trženje in organizacijo.
Sodobnim tokovom sledimo z nenehnim vlaganjem v razvoj in 
spodbujanjem inovativnosti. Lastninjenje nam ponuja priložnost, 
da Droga postane naša.

Pripravljamo program lastninjenja Droge, ki bo kar najbolje ustrezal 
našemu obsežnemu in raznolikemu poslovnemu sistemu. Morda 
bi tudi Vi želeli pridobiti svoj delček Droge?
Pokličite nas: Portorož, 066/70-713 

Gradišče, 066/83-412 
Vrhnika, 061/754-780 
Središče ob Dravi, 062/71 1 -042

EDINA DROGA, KI JI LAHKO POVSEM ZAUPATE

DROGA
PORTOROŽ

Po sklepu stečajnega senata Temeljnega 
sodišča v Celju, Enota v Celju, z dne 9. 3. 1994, 
opr. št. 19/93, objavlja stečajni upravitelj 
stečajnega dolžnika

GORENJE ELEKTRONIKA, d.o.o., 
Velenje, Partizanska 12, v stečaju

javno dražbo
za prodajo premoženja stečajnega dolžnika, ki 
obsega:

1. nepremičnine:
- pare. št. 1682/5 vi. št. 2801, k.o. Velenje, in sicer 
6/25, kar predstavlja v naravi poslovne prostore 
skupne površine 6575 m2, od tega 1334 m2 pisarni
ških prostorov, 5953 m2 proizvodna hala in 210 m2 
skladišče;
- pare. št. 2861/5 vi. št. 2802, k.o. Velenje, in sicer 
5/13, kar predstavlja v naravi zelenico površine 
4242 m2;
- pare. št. 1682/8, pare. št. 1682/9 in pare. št. 
1609/10, in sicer do celote, pripisanih v vi. št. 1652,
k. o. Velenje, kar predstavlja v naravi 919 m2 ze
lenic.
2. premičnine:
- oprema (stroji in naprave) za proizvodnjo BTV 
in podobnih izdelkov zabavne elektronike
- nadomestni deli za opremo
- pisarniška oprema
Specifikacija premoženja, ki je naprodaj, je nave
dena v cenilnih zapisnikih.
Premoženje je naprodaj kot celota po načelu »vi
deno — kupljeno«.
Izklicna cena je 6.158.292 DEM (šestmilijonovsto- 
oseminpetdesettisočdvestodvaindevetdeset DEM) 
v tolarski protivrednosti po srednjem tečaju Banke 
Slovenije na dan plačila.
Nepremičnine, naprave, strojna oprema in pisarni
ška oprema so v najemu za določen čas.
Pri najetih nepremičninah in premičninah ima na
jemnik predkupno pravico.
Javna dražba bo 11. 4. 1994 ob 12. uri na Temelj
nem sodišču v Celju, enota v Celju, soba št. 106/1.

Pogoji javne dražbe:
l. Na javni dražbi lahko sodelujejo pravne osebe, 
ki imajo sedež na območju R Slovenije, in fizične 
osebe, ki so državljani R Slovenije in ki predložijo 
dokazilo o zagotovitvi varščine, določene v točki
3.
2. Pooblaščenci pravnih in fizičnih oseb morajo na 
javni dražbi predložiti pisno pooblastilo.
3. Pred javno dražbo mora vsak ponudnik plačati 
varščino v višini 10% izklicne cene in jo nakazati 
na žiro račun stečajnega dolžnika št. 52800-690- 
67362, SDK RS, Podružnica Velenje, z navedbo 
»plačilo varščine«. Varščina se lahko namesto 
s plačilom zagotovi tudi z izročitvijo nepreklicne 
bančne garancije na prvi poziv.
4. Plačana varščina bo kupcu všteta v kupnino, 
dražiteljem, ki na dražbi ne bodo uspeli, pa vrnje
na v 3 dneh po končani dražbi brez obresti.
5. Kupec mora skleniti pogodbo v 8 dneh po kon
čani javni dražbi in plačati kupnino v 15 dneh po 
sklenitvi pogodbe.
Če kupec ne sklene pogodbe ali po sklenjeni po
godbi na plača kupnine v roku, se prodaja razve
ljavi, prodajalec pa zadrži varščino.
6. Prometni davek, druge dajatve in stroške v zvezi 
s prenosom lastništva mora plačati kupec
7. Kupljene stvari bodo kupcu izročene po plačilu 
kupnine.
8. Preglede cenilnih zapisnikov in ogled premože
nja je mogoč vsak dan na sedežu stečajnega dolž
nika po predhodnem dogovoru s stečajnim upravi
teljem g. Rudijem Hramcem, tel. št. 063/831-963 ali 
063/854-472.

12741

Svet osnovne šole Mozirje
razpisuje skladno s 23. členom Statuta OŠ 
delovno mesto

ravnatelja
Kandidat mora poleg splošnih, z zakonom določe
nih pogojev, izpolnjevati še:
— da ima višjo ali visoko izobrazbo pedagoške 
smeri
— da ima strokovni izpit in najmanj 5 let delovnih 
izkušenj
— da ima organizacijske in strokovne sposobno
sti, ki jamčijo, da bo s svojim delom prispeval 
k uresničevanju smotrov in ciljev zavoda, kar do
kazuje s svojim minulim delom
Ravnatelj bo imenovan za 4 leta.
Pogoj za imenovanje je soglasje ustanovitelja.

pomočnika ravnatelja
Kandidat mora izpolnjevati pogoje, ki so določeni 
za ravnatelja. Delovno mesto je pogojeno z 12- 
urno tedensko učno obveznostjo.
Pomočnik ravnatelja bo imenovan za 4 leta.
Kandidati za ravnatelja in pomočnika ravnatelja 
naj pošljejo prijave z dokazili o strokovnosti v 15 
dneh po objavi razpisa na naslov: Osnovna šola 
Mozirje, Šolska ul. 23 — z oznako »Za razpis«.
Kandidati bodo obveščeni v 30 dneh po opravljeni 
izbiri.

12712

L&L COMMUNICATIONS 
izdajatelj časopisa

išče
za potrebe časopisa 

marljivega in zagnanega

DTP operaterja
ki:

. veSče uporablja računalnik Macintosh

• odlično obvlada program QuarkXpress in
ima izkušnje s časopisnim prelomom

• zna rokovati s skenerjem in pozna načine 
obdelave slik in fotografij s programom

Adobe Photo Shop

• ima najmanj srednješolsko izobrazbo

Pisne prijave zbiramo osem dni po objavi. 
Izbrani bodo povabljeni na pogovor in 

preizkus zelenega znanja.

L&L COMMUNICATIONS 
Slovenska 54, Ljubljana

I k
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Cisto. Okolju prijazno. Varčno.
Prvič v Sloveniji 
na črpalkah 
OMV-ISTRA KOPER 
nova goriva 
evropske kakovosti 
z aditivi 3. generacije.

Neosvinčena bencina EUROSUPER 95 
in EURONORMAL 91 vsebujeta 
najsodobnejši in najučinkovitejši ^ m 
detergentni aditiv 3. generacije 
ki ne vsebuje klora. v
Z našimi neosvinčenimi bencini skrbimo za:
- čistejši motor
- boljše izgorevanje
- manjšo emisijo škodljivih snovi v okolje
- manjšo porabo goriva
- optimalno proti korozijsko zaščito motorja
- zanesljivo delovanje motorja

Našemu osvinčenemu bencinu SUPER 98 smo:
- za štirikrat zmanjšali vsebnost svinca z 0,60 g/liter na 0,15 g/liter.
- dodali aditiv 3. generacije
- bistveno zmanjšali emisijo škodljivih svinčevih spojin v okolje
- avtomobilom brez katalizatorja omogočili še vedno brezhibno delovanje

Naš EURODIESEL ustreza evropskim standardom po zmanjšani vsebnosti 
žvepla. Edini v Sloveniji mu dodajamo aditiv, ki zagotavlja:
- manjše tvorjenje usedlin, ki povzročajo zamašitev filtrov 

in brizgalnih šob
- manjše dimljenje iz izpuha
- lažji zagon motorja v mrazu
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Slovenija 1

9.00 VIDEOSTRANI 
9.35 TEDENSKI IZBOR

SILAS, NEMŠKA NADALJEVANKA. 
11/12

10.00 PLAČILO ZA STRAH, FRANCOSKI 
FILM

12.20 ŽE VESTE
12.50 POSLOVNA BORZA
13.00 POROČILA
13.05 UMETNIŠKI VEČER, PONOVITEV 

VRHUNCI MONTPARNASSA, 
FRANCOSKA SERIJA, 1/13

14.00 VELIKA OBDOBJA EVROPSKE 
UMETNOSTI: GOTIKA, 5. ODDAJA

15.00 VIDEOSTRANI
15.50 KAM VODIJO NAŠE STEZICE, 

ODDAJA TV KOPER-CAPODISTRIA
17.00 TV DNEVNIKI
17.10 TOK TOK, KONTAKTNA ODDAJA ZA 

MLADOSTNIKE
18.45 LINGO, TV IGRICA
19.10 RISANKA
19.20 TV NOCOJ
19.30 TV DNEVNIK 2, VREME 
19.56 ŠPORT
20.10 FORUM
20.30 OKOSTNJAKI IZ KAROLINE, 

AMERIŠKI FILM (VPS 20.30)
22.10 TV DNEVNIK 3, VREME 

(VPS 22.10)
22.27 ŠPORT
22.31 TV JUTRI 
22.35 SOVA

KO SE SRCA VNAMEJO,15. EPIZODA 
AMERIŠKE NANIZANKE (VPS 22.35)

23.05 KLONIRANJE JOANNE MAV, 2., 
ZADNJI DEL ANGLEŠKE 
NADALJEVANKE (VPS 23.05)

0.25 LISZTOMANIJA, ANGLEŠKI FILM
(VPS 00.25)

2.05 VIDEOSTRANI

teletekst
STRAN 281 - TURISTIČNE NOVICE 
KMALU NOVI SEJEMSKI PROSTORI 
V MUNCHNU

Letos bodo na starem miinchenskem 
letališču Riehm začeli graditi nov sejem, 
sedanji, ki se je v središču mesta, pa 
bo dobil novo uporabno vrednost. 
Nova sodobna oprema, trženje in 
številne povezave s svetom in svetovnimi 
proizvajalci bodo novemu miin- 
chenskemu sejmu zagotovili vlogo 
središča, okrog katerega se bo sukala 
celotnega sejemska dejavnost vzhodno 
in južno od Bavarske.

slovenijo 2
9.30 VIDEOSTRANI 
9.55 PLANICA: SVETOVNO PRVENSTVO 

V SMUČARSKIH POLETIH, PRENOS
13.00 VIDEOSTRANI
15.55 TEDENSKI IZBOR 

ČETRTKOVE POSEBNOSTI:
CIRKUS BOLESLAVA POLIVKE

17.00 SOVA, PONOVITEV
TO JE LJUBEZEN, ANGLEŠKA 
NANIZANKA, 2/19 

17.25 KLONIRANJE JOANNE MAY,
1. DEL ANGLEŠKE NADALJEVANKE

18.45 ZNANJE ZA ZNANJE,
UČITE SE Z NAMI (VPS 18.45) 

19.15 TV NOCOJ 
19.30 TV DNEVNIK 2,VREME
19.56 ŠPORT
20.10 MOŠKI, ŽENSKE: O MAMAH (VPS 

20.05)
21.20 ŽENSKE NA OBLASTI,

DOKUMENTARNI FILM (VPS 21.05)
21.45 OBISKI (VPS 21.30)
22.45 KONCERT SIMFONIKOV RTVS, 

POSNETEK (VPS 22.30)
0.25 VIDEOSTRANI

9.55 PLANICA - SVETOVNO PRVENSTVO 
V SMUČARSKIH POLETIH, 
neposredni prenos

16.00 EURONEWS
16.10 »MERIDIANI« — aktualna tema
17.10 ACHTUNG BABY! - oddaja o kulturi
18.00 SLOVENSKI PROGRAM 

STUDIO 2 — mozaična oddaja
18.45 PRIMORSKA KRONIKA
19.00 VSE DANES-TV DNEVNIK
19.30 ČAROBNA SVETILKA-OTROŠKI 

PROGRAM
20.30 STANJE STVARI - MLADI
21.30 ODPRTE STRANI — oddajo pripravlja 

ROSANNA T. GIURICIN
22.00 V OSPREDJU-avtor BRUNO AGRIMI
22.15 VSE DANES - TV DNEVNIK
22.30 JUKE BOX - glasbena oddaja v živo, 

vodi ALEX BINI

k a n a I A
7.00 BORZA DELA

12.00 NA VELIKEM PLATNU
12.15 LUČ SVETLOBE, ponovitev 124. dela 

am. nadaljevanke
13.05 A-SHOP
13.15 SPOT TEDNA
13.20 MAGNETOSKOP, ponovitev 
13.55 CMT
14.15 NA VELIKEM PLATNU
14.30 BORZA DELA
15.00 A-SHOP
15.10 DRVKULA, ponovitev 3. dela 
15.40 LETALONOSILKA, ponovitev filma
17.15 AMERIŠKIH DESEr, glasbena oddaja 
17.45 LUČ SVETLOBE, 125. del am. nad.
18.30 40 let DW, dokumentarec DW
19.00 POROČILA
19.20 A-SHOP
19.30 POZITIV +, glasbena oddaja
20.15 TEDEN NA BORZI
20.25 SLAVNI FANTJE, 3- del angleške serije
21.15 HUDE TELESNE POŠKODBE, am. 

film
23.00 POROČILA
23.15 A-SHOP
23.25 MESEČEVA SONATA, finski film 

0.45 SPOT TEDNA
0.50 EROTIČNI FILM 
2.10 BORZA DELA

hrvaška 1
10.00 POROČILA
10.05 POGLED SKOZI OKNO
10.35 RELIGIJSKI LEKSIKON
10.45 NEMŠČINA
11.00 IZBOR IZ TUJEGA PR.: MOJA KNJIGA 

O DŽUNGLI
11.35 DEKLE IZ PRIHODNOSTI, otr. serija
12.00 POROČILA
12.15 DIVJA ROŽA, ser. film
12.45 MILOSTLJIVA, humor, serija 
13.10 2010 - DRUGA ODISEJA, amer. film
15.05 MONOPLUS
15.30 ANGLEŠKI JEZIK
16.00 POROČILA
16.05 MALI VELIKI SVET, odd. za otroke
17.00 HRVAŠKA DANES
18.05 KOLO SREČE
18.35 SANTA BARBARA
19.30 DNEVNIKI

20.15 OPATrjA: TV FESTIVAL, prenos
22.45 EPP
22.50 S SLIKO NA SLIKO
23.50 POROČILA V ANGLEŠČINI
23.45 WITHNAIL AND I, brit. film

16.35 DEKLE IZ PRIHODNOSTI, serija za 
otroke 17.00 VAIL: superveleslalom (M) 
17.45 RDEČA LISICA, ser. film 18.30 VZPON 
KITAJSKE 19.30 TV DNEVNIK 20.15 BEV- 
£RLY HILLS, ser. za mladino 21.50 PETA 
PRESTAVA 22.25 NAKLJUČNI PARTNERJI 
23.10 HIT DEPO

JE TRINAJST, inf. odd. 13.25 GOSPODARST
VO 13.35 VREME 13.40 SUPERSOAP 15.10 
MED NAMI POVEDANO 16.50 PRAZEN 
PROSTOR 17.15 POROČILA 17.25 POGUM 
ZA ŽIVLJENJE 18.20 ŠPORTNI VEČER 18.30 
SPREMENLJIVO JASNO 18.45 HUNTER, 
nanizanka 19.35 VREME 19.45 TV 
DNEVNIK 20.15 ŠPORT 20.25 DVAJSET 
DVAJSET 20.40 VAŠE ZADEVE 23.00 PO
TREBUJEM TE 23.15 NOČNE VESTI 23.30 
VREME 23.35 POGUM ZA ŽIVLJENJE 0.30 
PARIZ: LAHKA ATLETIKA ... DOBIMO SE V 
KINU ... ŠPORT ... FILM ... FILM ... NOČNE 
VESTI

#♦
6.30 JUTRANJI CIAO, CIAO, risanke 9.30 
OD TOD IN TAM 11.00 A-TEAM 12.00 
ADAM 12 12.30 ODPRTI STUDIO 12.35 
TUKAJ ITALIJA 12.50 CIAO, CIAO, risanke

TVS 1, 0.25 - Lisztomanija, angleški film
14.00 ODPRTI STUDIO 14.30 TO NI RAIORF 1

9.00 ČAS V SUH 9.05 COSBY SHOW zaif 
nan. 9.30 JUTRIŠNJI CIRKUS 10.15 LOČITEV 
OD MIZE, brit. film 12.15 
NOTRANJEPOLITIČNO POROČILO 13.00 
ČAS V SLIH 13.10 MI 13.35 VSE OSTANE 
V DRUŽINI, zab. nan. 14.00 VELIKA DOLINA, 
vestem 14.45 MOJSTRI JUTRIŠNJEGA DNE 
1 5.00 AM DAM DES 15.15 RAKUNI, ris. 
15.40 UMAZAN ZRAK, Ekološki magazin 
15.50 NONNI IN MANNI, otr. nan. 16.15 
VROČA SLED, Tomaž in detektivi 16.35 
KREMENČKOVI, ris. nan. 17.00 MINI ZIB 
17.10 WURLITZER 18.00 ČAS V SUH 18.05 
MI 18.30 HARRY IN SUNNY, zab. nan. 19.22 
AKTUALNA ZNANOST 19.30 ČAS V SLIH
20.00 ŠPORT 20.15 PRIMER ZA DVA, krim. 
nan. 21.20 POGLEDI VSTRAN 21.30 
SUPERVOHLJAČA, nem. kom., 1983 22.55 
VEČERNI ŠPORT 23.15 ČAS V SUH 23.20 
POUCrjSKA ZGODBA, am. krim., 1988 0.50 
HUNTER, krim. nan. 1.40 TISOČ MOJSTRO
VIN

ORF
14.50 TISOČ MOJSTROVIN 15.00 LIPOVA 
UUCA, druž. nan. 15.30 POJOČI VELEPO
SLANIK 16.00 PLEN SENCE, franc, film, 
1961 17.30 ČUDOVITE PODOBE IZ ŽIVAL
SKEGA SVETA 18.00 COSBY SHOW, zab. 
nan. 18.30 MILIJONSKO KOLO 19.00 
AVSTRIJA DANES 19.30 ČAS V SLIH 20.00 
KULTURNI DNEVNIK 20.15 SREČANJE V 
NARAVI 22.00 ČAS V SLIH 21.00 TRAILER, 
Nasveti za ljubitelje filma 21.20 ŠILING 
22.00 ČAS V SUH 22.35 TV POPOLNOMA 
NORO 23.15 ŠKANDAL MICHAELA JACKSO
NA 0.10 ČETRTA DIMENZIJA 0.25 MAN
HATTAN CABLE 0.45 ČETRTA DIMENZIJA 
1.10 TISOČ MOJSTROVIN

6.03 JUTRANJI PROGRAM 6.45 DNEVNIK 
7.00 SONČNI VZHOD 9.00 ČEZ DAN 9.30 
RIVIERA, evropska serija 10.30 DALLAS, 
169. 11.30 IGRA, 12.00 OPOLDANSH 
ZVON, POROČILA 17.07 GOSPODARSH 
POROČEVALEC 12.32 USODE 13.12 NEM
ŠČINA, pon. 15.40 VAŠKA TV, pon. 16.00 
DNEVNIK, VREME 16.11 DOMAČE NALOGE, 
pomoč pri reševanju 16.31 PRILOŽNOST 
MLADIM! 17.00 LETNI KOLOBARJI 17.30 
TEKA 17.40 OKNO, služnostni magazin s 
prilogo 18.58 PRAVLJICA, 19.30 DNEVNIK 
10.15 REGINA, nemška serija 21.10 HALO, 
PETEK 21.35 PANORAMA, svetovna politika 
22.35 CUP ’94 23.45 TRGOVEC Z ZELEN
JAVO, Fassbinderjev film 1.10 DNEVNIK 
BBC

16.45 VIDEO STRANI, napoved programa, 
vreme 14.57 ZA OTROKE, risanka 15.20 
USPELO BO!, ameriški film 15.50 ČLOVEK 
IN GLASBA, London za časa kralja Jurija 
kot glavno mesto glasbe 16.45 CIVILNA 
KORAJŽA, spored Ilone Bayer 17.10 PO
MAGAČ, magazin prizadetih ljudi 17.35 
ZNANSTVENA FANTASTIKA 17.50 PRIVATI
ZACIJSKE ZGODBE 18.00 VELIH ZORNI 
KOT, program regionalnih studiev 18.51 
KOJAK, ameriška kriminalka 19.45 KOLESA 
IN KORAH, potopisna serija 20.30 MISLEC, 
znanstvena tv revija 21.00 DNEVNIK 21.30 
MINI SPOTI 21.45 PET MALIH 
INDIJANČKOV, družabna igra 22.40 LETEČI 
CIRKUS MONTVJA PYTHONA 23.10 TELE- 
ŠPORT, vmes ameriška ko-šarka 0.30 POSEL

c a n a I e

16.05 FANTJE IZ PRERTjE 17.05 RAZUMEM, 
OČKA 17.40 ŠPORTNI STUDIO 17.55 POW- 
ER RANGERS 18.30 BAYSIDE SCHOOL 
19.00 WILIY, PRINC Z BEL AIRA, nanizanka 
19.30 ODPRTI STUDIO 19.50 RADIO LON
DON 20.00 KARAOKE, zabavna oddaja, vodi 
Fiorello 20.35 PETKOV FILM 22,30 OD 
TOD IN TAM 0.20 DNEVNE NERODNOSTI 
0.30 TUKAJ ITALIJA 0.45 ŠPORTNI STUDIO 
1.15 RADIO LONDON 1.35 ADAM 12 2.30 
A-TEAM 3.30 FANTJE IZ PRERIJE 4.30 POW- 
ER RANGERS 5.00 RAZUMEM, OČKA 5.30 
WILLY, PRINC Z BEL AIRA

retequattro

6.30 AMERIŠKA DRUŽINA 7.15 RESNICA
8.00 PEPELKA, nanizanka 9.00 PRIJETEN 
DAN, vodi Patrizia Rossetti 10.00 SOLEDAD, 
nanizanka 11.00 LJUBEZENSKA VROČICA, 
nanizanka 11.30 POROČILA 11.45 MAD- 
DALENA 12.30 CELESTE, nanizanka 13.30 
POROČILA 14.00 STEZE 15.00 PRVA 
LJUBEZEN 15.30 PRINCESA 16.00 CAMILLA
17.00 RESNICA 17.30 POROČILA 17.35 
RESNICA 17.55 FUNARI, informativna odd
aja 19.00 POROČILA 19.30 OBRAT 20.30 
NANIZANKA 22.30 NAJLEPŠI FILMI NA RE- 
TEQUATTRO, celovečerni film 23.30 PORO
ČILA 0.40 IZ JUTRIŠNJIH ČASOPISOV 0.55 
FUNARI 1.55 OBRAT 2.50 LOU GRANT 3.45 
CELOVEČERNI FILM 5.30 LOU GRANT 6.00 
MURPHY BROWN

m
6.30 PRVA STRAN 9.00 SHOW MAURIZIA 
COSTANZA 11.45 FORUM, vodi Rita dalla 
Chiesa 13.00 POROČILA 13.35 NALEPŠE 
POROKE 14.00 JE RES TAKO? igro vodi 
Alberto Castagna 15.00 ŽENITNA POSRE
DOVALNICA, vodi Marta Plavi 16.00 BIM, 
BUM, BAM, otroška oddaja z risankami 
18.02 CENA JE PRAVA, vodi Iva Zanicchi
19.00 KOLO SREČE, vodi Mike Bongiomo
20.00 POROČILA 20.25 TO JE NOVICA 
20.40 ŠALO NA STRAN, zabavna oddaja
23.00 SHOW MAURIZIA COSTANZA 24.00 
POROČILA 0.15 SHOW MAURIZIA COSTAN
ZA 1.45 TO JE NOVICA 2.00 POROČILA
2.30 ZANZIBAR 3.00 POROČILA 3.30 NA 
VES GLAS 4.00 POROČILA 4.30 PETERKA 
S PETEGA NADSTROPJA 5.00 POROČILA

© PAIUNO
6.00 EURONEWS 6.45 JUTRANJI PROGRAM 
6.45-7.30-8.30 FLASH 7.00-8.00-9.00 
POROČILA 7.35 GOSPODARSTVO 9.30 
FLASH 9.35 MLADI PO SRCU 10.05 IGRANI 
FILM 11.00 POROČILA IZ MILANSKEGA 
STUDIA 11.05 IGRANI FILM, 2. del 11.35 
KALIMERO 12.00 BLUE JEANS, nanizanka 
12.25 VREME 12.30 FLASH 12.35 GOSPA 
V RUMENEM, nanizanka 13.30 TV DNEVNIK
14.00 V KRALJESTVU RUSKEGA MEDVEDA
14.20 QUARKOV SVET 15.00 EDEN ZA 
VSE 17.55 DANES V PARLAMENTU 18.00 
POROČILO O CESTAH 18.15 POTOVANJE 
SKOZI ČAS 19.05 ... 19.35 PRIVIDI 19.50 
VREME 20.00 TV DNEVNIK 20.30 ŠPORTNA 
POROČILA 20.40 ........ POROČILA 22.25

23.30 ... 24.00 DNEVNIK/VREME 0.30 
DANES V PARLAMENTU 0.40 VEDETI 1.10 
FILM ... FILM 3.00 TV SERIJA... SPROSTITEV

Kj| RAIOUE
6.35 KOLIKO ZGODB! 8.45 JUTRANJA 
POROČILA 9.05 LASSIE 9.30 KADAR SE 
LJUBI, nanizanka 10.50 MED NAMI POV
EDANO 11.45 POROČILA IZ NEAPELJSKEGA 
STUDIA 12.00 VAŠE ZADEVE 13.00 URA

s k y m o v i e s
7.00 Predstavitev na Sky Mo vies 11.00 
THE PERFECTIONIST 12.55 GENGHIS KHAN
15.00 RED LINE 7000 17.00 FOUR EYES
19.00 THE PERFECTIONIST 21.00 HAPPY 
TOGETHER 22.40 AMERIŠH TOP 10 23.00 
UNIVERSAL SOLDIER 0.45 FIERCE BOXER 
2.20 SILENT THUNDER

5.35 DICK, pon. 6.00 WINOS, pon. 6.20 
DRUŽINA FEUERSTEIN, pon. 6.45 SIMPSO
NOVI, pon. 7.10 BUNNYJEVE SREČNE URICE
7.15 BATMAN, pon. 7.40 BUNNVJEVE 
SREČNE URICE 7.45 PARKER LEWIS, pon.
8.15 ČISTA ČAROVNIJA, pon. 8.45 DINA
STIJA, pon. 9.40 GORDON, ČRNI PIRAT, 
italijanski pustolovski film 11.25 COLLEGE 
FIEBEL, pon. 11.55 SHOW BILLA COSBVJA, 
pon. 12.25 AGENTKA S SRCEM: Skrivnost 
piramide 13.20 DINASTIJA: Dr. Toswcani 
14.30 HARDCASTLE & McCORMICK: PRO
SIM NIKAR PRIJAZNO 15.20 DICK: ŽGOČI 
POHLEP 15.50 POPOLNA TUJCA, ameriška 
družinska komedija 16.25 DRUŽINA FEUER
STEIN 16.55 SIMPSONOVI 17.20 BUN- 
NYJEVE SREČNE URE 17.25 BATMAN 17.55 
BUNNYJEVE SREČNE URE- PARKER LEWIS
18.25 WINGS: DUET ZA CELO IN LETALO 
18.55 COLLEGE-FIEBER: OPERACIJA YOGI
19.25 SHOW BILLA COSBVJA: Kdo tukaj 
kadi? 20.00 PO-ROČILA 20.15 OPERACIJA 
OREL, hongkong. akc. film, igrajo: Jackie 
Chan, Carol Cheng, Eva Gobo de Garcia
22.15 ODPADNIK, akc. nad. 23.10 
POROČILA 23.20 NORI MAX, amer. akc. 
film 1.05 KUNG FU: V ZNAMENJU ZMAJA, 
amer. akc. nad. 2.00 POROČILA 2.10 
VRAŽJE ZNAMENJE, amer. psih. triler 3.45 
POROČILA 3.55 HARDCASTLE & McCOR
MICK 4.40 OČE JE NAJBOLJŠI, amer. nad.

6.00 ZBUDI SE NA ENOSMERNI CESTI, 
vodi Rebecca de Ruvo 9.00 VIDEO, vodi 
Ingo 12.00 SOUL NA MTV 13.00 NAJVEČJE 
USPEŠNICE NA MTV 14.00 MTV NA SNEGU 
- ZABAVA V ALPAH, vodita Ingo in Rebecca 
16.30 MTV COCA COLA POROČILA 16.45 
MTV V HNIH, vodi P. Dano 17.00 POROČBA 
17.15 3 OD 1, VIDEO 17.30 UTRIP S SK
UPINO SWATCH, vodi Rebecca De Ruvo
18.00 GLASBA NONSTOP 20.00 NAJVEČJE 
USPEŠNICE NA MTV 21.00 NAJBOLJ ISKANE 
USPEŠNICE NA MTV, vodi R. Cokes 22.30 
BEAVIS IN BUTT-HEAD 23.00 COCA COLA 
POROČILA, vodi K. Backer 23.15 MTV V 
HNIH 23.30 NOČNA POROČILA 23.45 3 
OD 1, VIDEO 0.00 ROIANJE NA MTV, DURAN 
DURAN 1.00 VIDEO, vodi Marijne 2.00 
OHIAD1 OZRAČJE 3.00-7.00 NOČNI VIDEO

7.00 DJ Kat 9.40 Lutkovna oddaja 10.10 
Risanke 10.30 Zabavne igre 11.30 Ljubezen 
na prvi pogled 12.00 Sally Jesse Raphael
13.00 Urbani kmet, nad. 13.30 Paradise 
Beach, nad. 14.00 Barnaby Jones, nad.
15.00 Nadaljevanka 16.00 Drugi svet, nad. 
16.45 DJ Kat 18.00 Vesoljske steze, nad.
19.00 Svet igre 19.30 Paradise Beach, 
nad. 20.00 Mash, nad. 20.30 Polna hiša, 
nad. 21.00 Wrestling 22.00 Mednarodni 
kriminal 22.30 Dokumentarec 23.00 Ve
soljske steze, nad. 24.00 Nedotakljivi, nad.
1.00 Ceste San Francisca, nad.

5.30 DR. WESTPHALL, amer. nadalj. 6.15 
ŽENSKA, VREDNA SEDEM MILIJONOV DO
LARJEV, amer. film 7.05 RISANKE 9.55 
UMIK 10.25 NEM. VIDEO SMEŠNICE 10.55 
DR. WESTPHALL... 11.55 HULK, amer. nad
alj. 12.50 RISANKE 16.55 ŽENSKA, VREDNA 
SEDEM... 17.50 UMIK 18.20 NEM. VIDEO 
SMEŠNICE 18.55 AKTUALNE NOVICE 19.00 
DOPUST PO ITALIJANSKO, nem. nadalj. 
20.00 AKTUALNE NOVICE 20.15 NASILNEŽI, 
amer. vvestem. Igrajo: Kirk Douglas, John 
Wayne, Hovvard Keel, Robert Waiker 22.10 
AKTUALNE NOVICE 22.20 IMENUJEJO ME 
HALLELUjA, ital. vvestem, 1. del 23.15 AK
TUALNE NOVICE 23.20 IMENUJEJO ME..., 
2. del 0.20 MOŽ, H SEJE IMENOVAL VENE- 
DIG, nem.-ital. film 1.50 BRAVO TV 3.45 
STAVNI BOBEN

d3 sat
9.00 ČAS V SUH 9.05 JUTRANJI MAGAZIN
10.00 VDENSJOUER AVEC NOUS, francoščina 
za otroke 10.15 POTI K UMETNOSTI 11.00 
POJOČA AVSTRIJA 12.00 TO BO ŠE VESELO 
12.25 NOTRANJEPOLITIČNO POROČILO
13.00 OPOLDANSH MAGAZIN 13.45 JA
BOLKO SPORA 14.15 PROMETNI MAGAZIN
15.00 ZELENO ZELENI 15.15 ŠPORT POD 
POVEČEVALNIM STEKLOM 16.05 HEIDI, 
ris. 16.30 PANDA KLUB 16.40 POT SKOZI 
SVET ODKRITIJ 17.00 MINI ZIB 17.15 
MOTEL, nan. 18.00 BORZA 18.20 NASVETI 
IN MODNE SMERI 18.53 NAŠ SPANČEK 
ZASPANČEK 19.20 POGOVOR DNEVA 19.30 
DOPISNIH POROČAJO IZ TUJINE 20.00 
DNEVNIK 20.15 NAGRADE ADOLFA GRIM- 
MEJA 22.15 POGLEDI VSTRAN 22.40 KOLE
DAR, kan. film, 1992 23.50 DESET PRED 
DESETO 0.15 KULTURNI DNEVNIK

★ * * **
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7.30 AEROBIKA 8.00 SABLJANJE 9.00 EU- 
ROSH 10.00 EUROFUN 10.30 TENIS 11.00 
EVROPSKA NOGOMETNA PRVENSTVA 13.00 
AVTOMOBILSKE DIRKE 14.00 NHL 15.30 
MOTOCIKLISTIČEN MAGAZIN 16.00 SUPER 
VELESLALOM 17.30 MOTOŠPORTNA 
POROČILA 18.30 ŠPORTNA POROČILA
19.00 SMUČANJE 19.30 SUPER VELESLA
LOM 21.00 SABLJANJE 22.30 BOKS 0.00 
ŠPORTNA POROČILA

SAT*1sat 1
6.00 NEMČIJA DANES ZJUTRAJ 9.00 ALF 
9.30 LADJA ZALJUBLJENCEV 10.25 BONAN- 
ZA 11.20 SENCA STRASTI 12.15 KOLO 
SREČE 13.00 LADJA ZALJUBLJENCEV 14.00 
SOSEDI 14.30 ALF 15.00 BONANZA 16.00 
VESOLJSKA LADJA ENTERPRISE - PRIHOD
NJE STOLETJE 17.00 5 KRAT 5 17.30 RE
GIONALNA POROČILA 18.00 POJDI NA VSE!
19.00 POROČILA 19.19 NOGOMET 19.30 
KOLO SREČE 20.15 NOBENEGA DOJENČKA 
NA KROVU, am. film. kom., 1990 - igrajo: 
Gene Uildcr. Christine Lahti, Mary Stuart 
Masterson, Robert Prosky, Stephen Tobo- 
lowsky, Anne Jackson, Susan Ruttan 22.15 
NOGOMET; POROČILA 23.05 ČISTO GOL 
NA ZGORNJEM BAVARSKEM, nem. erot. tlim 
0.35 MREŽA, nem. krim. film, 1976 - igrajo: 
Mel Ferrer, Heinz Bennent, Haus Hnsld,

premiere
7.00 ROMEO PREDSTAVLJA: COSTA IN BRAVA 
7.10 PASJE MESTO; 13 X EVROPA: VELIKA 
DIRKA/ČAROBNA RUTA 8.00 ORLANDO, 
angl.-rus.-fran.- nizoz.-ital. surreal. drama
9.30 KNIGHT MOVES, nem.-am. srhljivka 
11.20 SHANGHAI 1920, hongkon. drama
13.30 ČETRTA DIMENZIJA 14.00 COSTA 
IN BRAVA 14.10 PASJE MESTO; ADDAMSOVI
15.00 MAU BEN HUR, fran. dok. film 15.45 
OSUMLJENj angl. srhljivka 17.25 OPERACTJA 
MALI MOŽGANI, am. kom. 19.00 HOKEJ 
NA LEDU 22.10 V MREŽI STRASTI, am,- 
jap. srhljivka 0.00 9173, NOČNI POGOVOR 
0.45 EMMANUELUN ČAR, fran. erot. film 
2.15 PASJA BORBA, am drama 3.45 VISOKA 
UMETNOST UBIJANJA, braz. srhljivka 5.35 
SENCE IN MEGLA, am. kom., 1992 - igrajo: 
Woody Allen, Mia Farrow, John Malkovich 
Donald Pleasance, Jodie Foster

‘1
____

SAT 1, 20.15 - Nobenega dojenčka na krovu, amer. film komedija

6.00 POROČILA 7.00 DOBRO JUTRO, 
NEMČIJA 9.00 KALIFORNIJSH KLIC V SIU, 
Fantazije 10.00 BOGATI IN LEPI 10.30 
ČAS HREPENENJA 11.00 CENA JE VROČA
11.30 OPOLDANSH MAGAZIN 12.30 
SPRINGFIELDOVA ZGODBA 13.20 
KAUFORNUSH KLAN 14.10 UMORI SO NJEN 
KONJIČEK, Žrtev nekega festivala 15.00 
ILONA CHRISTEN, tema: »Kako se znebim 
mojih najemodajalcev - triki na stanovan
jskem trgu« 16.00 HANS MEISER, danes: 
»Otroci za določen čas? - Negovalne družine«
17.00 KDO JE TUKAJ ŠEF? 17.30 STRAŠNO 
PRIJAZNA DRUŽINA, Zakaj izključno moj 
frizer? 18.00 DRUŽINSKA BANDA, Šah-mat
18.30 OSEM-NAJST 30, tema po telefonu
18.45 POROČILA 19.10 EKSPLOZIVNO - 
MAGAZIN 19.40 DOBRI ČASI, SLABI ČASI
20.15 MIAMI VICE, Pustolovščine v Kolum
biji 21.15 SMEJTE SE, humoristična oddaja
21.45 POD ENO STREHO, Moteči dejavnik
22.15 KAKO PROSIM?! 23.15 GOTTSCHALK, 
pozni nočni show 0.00 POROČILA 0.30 
PONOČI! 1.00 MLADI, PREDRZNI, SVOBOD
NI, ital. erot. film 2.35 BOJEVNIK IZ TUXEDA, 
angl. igrani film 4.10 AMERIŠH GLADIA
TORJI 4.55 AMERIŠH GLADIATORJI 5.45 
RISANKA

Elke Sommer, Susanne Uhlen, Andrea Rau 
2.25 VESOLJSKA LADJA ENTERPRISE - PRI
HODNJE STOLETJE 3.15 POZOR, KAMERA! 
3.40 MREŽA; PREGLED PROGRAMA 5.30 
NOGOMET

%

Vsako uro so poročila 6.30 CBS VEČERNA 
POROČILA 10.30 ABC NOČNA UNIJA 11.30 
SPOMINI OD 1970 DO 91 12.30 POSLOVNA 
JAPONSKA DANES 13.30 NOVICE IZ SVETA 
IN POSLOVNO POROČILO 14.30 CBS DANES 
ZJUTRAJ 15.30 PARLAMENT 16.30 LORDI 
17.30 NOVICE IZ SVETA IN POSLOVNO 
POROČILO 18.00-20.00 V ŽIVO 20.30 
FINANCIAL TIMES POROČA 22.30 DOLGI 
JEŽIH 0.30 CBS VEČERNA POROČILA 1.30 
ABC NOVICE IZ SVETA

super channel SUPER
CHANNEL.

13.00 DANAŠNJE POSLOVANJE 13.30 FI
NANCIAL TIMES POROČA 14.00 DANES 
14.30 PREGLED EVROPSKEGA TRGA 15.00 
DANES 15.30 KOLO SREČE 18.30 EVROP- 
SH TRG WRAP 19.00 DANES 20.00 MEDN
ARODNA POROČILA 21.00 ŠPORT 23.00 
MEDNARODNA POROČILA 23.30 EVROP
SKO POSLOVANJE DANES 23.50 AMERIŠH 
TRG WRAP 0.00 NOCOJŠNJI SHOW 1.00 
ZARES OSEBNO

6.00 ŠPORTNA POROČILA, pon. 7.00 VSAK 
DAN V FORMI 7.30 ŠPORTNA POROČILA, 
pon. 9.00 VSAK DAN V FORMI, pon. 9.30 
MLADI IN ZABAVA, pon. 10.00 NORI RE
KORDI, pon. 10.30 PEPSI SKALNI ŠPORT
11.00 NOGOMETNI MUNDIAL, pon. 11.30 

JADRANJE, pon. 12.00 POTOVANJA 12.30 
MERJENJE MOČI, pon. 13.00 VSAK DAN V 
FORMI, pon. 13.30 KOŠARKA; DENVER 
NUGGETS - SAN ANTONIO SPURS, pon. 
1 5.00 HOKEJ: BRD - AVSTRALIJA, pon.
16.00 PLAVANJE, pon. 17.00 ŠPORT PO 
SVETU, pon. 18.00 MAGIČNI ŠPORTI 18.55 
TENIS; ŠPORTNA POROČILA 21.00 VELTINS 
KOŠARKA ZVEZNA UGA 22.00 ROKOBORBA 
v Orlandu Florida 22.45 ŠPORTNA 
POROČILA 23.00 HATTRICK: NOGOMETNA 
ZVEZNA UGA 23.45 JAHANJE S PRESKOH 
0.45 TENIS

PRO 7, 18.25 - Wlngs: Duet za čelo in letalo

PRVI PROGRAM
(UKV 88,5; 90,0; 90,9; 91,8; 92,9; 
94,1 in na 96,4 MHz)
5 00 Jutranji program - glasba - vmes:;
5.00 Poročila + promet; 5.30 Prva jutran
ja kronika; 5.50 Jutranja gimnastika;
6.00 Poročila; 6.10 Delo; 6.15 Iz naših 
sporedov; 6.20 Dnevnikov odmev; 6.30 
Poročila, promet; 6.45 Slovenec; 6.50 
Dobro jutro, otroci; 7.00 Druga jutranja 
kronika; 7.30 Poročila, promet, spot; 
7.50 Biovreme; 8.00 Poročila, spot; 8.05- 
9 35 Radio »Ga ga«; 9-00 Poročila; 10.00 
- 19.00 Program A - 1; 10.30 Pregled 
slovenskega tiska; 11.00 Poročila; 11.05 
Petkovo srečanje + Glasbena oprema;
12.00 Poročila; 12.05 Na današnji dan; 
12.15 Pregled tujega tiska; 12.30 Kmetijski 
nasveti: Katere sorte krompirja bomo 
sadili; 13.00 Danes do 13-ih; 13.20 Os
mrtnice, obvestila; 14.00 Poročila, spot; 
14.30 Poslovne informacije; 15 00 Radio 
danes, radio jutri; 15.30 Dogodki in 
odmevi, vreme (pren. H. in Ul.pr.); 16.00 
Obvestila; 17.00 Poročila; 17.05 Studio 
ob 17.00; 18.00 Poročila; 18.30 Gremo 
v kino; 19-00 Radijski dnevnik, vreme, 
(prenašali, program); 19-30 Poročila; 
19.45 Lahko noč, otroci; 20.00 Oddaja 
za pomorščake; 20.30 Slovencem po svetu 
(v živo) + Glasba-vmes; 21.00 Poročiia;
22.00 Zrcalo dneva; 22.30 Informativna 
oddaja v tujih jezikih; 23.00 Poročila; 
23.05 Uterami nokturno — Bert Pribac: 
Prozorni ljudje; 23.15 Nočni program 
(studio radia Koper)

DRUGI PROGRAM
(UKV 87,8; 92,4; 93,5; 95,3; 96,9; 
97,7; 98,9 in 99,9 MHz)
5.00 Jutro - vmes: 5 30 Prva jutranja 
kronika; 6.00 Poročila, promet (prenos 
I. programa); 6.10 Delo; 6.15 Neposred
na zveza z AMZS; 6.30 Poročila, promet; 
6.40 Pregled sporeda; 6.50 Dnevnik;
7.00 Druga jutranja kronika, vreme 
(prenos I. programa); 7.25 Zvezdni pre
gled; 7.30 Poročila, promet, spot (prenos 
I. programa); 7.50 Večer; 8.00 Gospo
darski vestnik - Novice; 8.30 - 13 00 
Dopoldne na Valu 202 - vmes; 8.40 Re
kreacija ob koncu tedna; 9.10. Koledar 
prireditev; 9.30 Novice; 9 35 Popevka 
tedna; 10.30 Novice; 10.40 Primorski 
val; 11.00 Country glasba; 11.30 Novice, 
spot; 11.35. Obvestila; 11.50 Sponzorirani 
pogovori; 11.55 Vreme ob koncu tedna;
12.00 Točno opoldne; 12.30 Novice, 
spot;13.00-19-00 Val 202 popoldne — 
vmes;; 13.00 Danes do 13-ih; 13.40 Ob
vestila; 14.00 Drobtinice; 14.30 Novice,

spot; 14.55 Sponzorirani pogovori; 15.30 
Dogodki in odmevi, vreme (prenos I. 
programa), pregled sporeda; 16.00 Glas
bene novosti; 16.30 Novice, spot; 16.35 
Popevka tedna; 16.40 Petkova centrifuga; 
17.15 Nedeljski izlet; 17.30 Novice, spot; 
17.50 Šport na valu 202; 17.55 Sponzor
irani pogovori; 18.00 Popevka tedna; 
1900-23.00 Večerni D. program — vmes: 
19-00 Radijski dnevnik, vreme, spot 
(prenos I. programa); 19 30 Stop pops 
in novosti; 21.45 Kratka radijska igra — 
G. Hofmann: Poseg; 22.00 Zrcalo dneva; 
22.20 Koncert; Greem on red;

TRETJI PROGRAM
(96,5; 101,4; 102,0 in na 103,9 MHz 
8.00-19.30 in 88,6; 96,5; 100,3; 
100,6; 101,4; 102,0 in 103,9 MHz 
19.30-24.00
6.00 Avizo in začetek programa; 6.05 
Dobro jutro (Handel, Scheidt, Bach, 
Gluck, Mozart) - vmes; 6.30 Jutranja 
misel — F. Sodja: Svete prevare; Človek 
in njegov notranji mir; 7.00 Druga jutranja 
kronika; 8.00 Napoved sporeda in 
poročila; 8.05 Izobraževalni program;
9.00 Poročila; 9-05 Glasbena matineja 
(Berlioz, Schubert-Dresden, Dvoržak, 
Janaček, Debussy in Saint - Saens); 10.00 
Poročila, spot; 10.05 Izbrana proza - 
Jože Zadravec; Čas je celil rane; 10.25 
Vodomet melodij; 11.00 Poročila; 11.05 
Repriza in soočanja; 12.00 Poročila; 
12.05 Igramo in pojemo; 13-00 Poročila, 
spot; 13.05 Glasba Maxa Regerja in Jo
hanna Nepomuka Davida; 13.40 Iz glas
bene tradicije; 14.00 Poročila, spot; 14.05 
Gymnasium - D. Čarter: kratka proza 
(ponovitev); 15.00 Pol ure za šanson; 
15.30 Dogodki in odmevi, vreme (prenos 
I. programa); 16.00 Napoved popoldan
skega in večernega sporeda; 16.05 Od 
uverture do plesa; 16.45 Likovni odmevi;
17.00 Solistični koncert - Harinetist 
David Shifrin s pianistom Carolom Rosen- 
bergerjem in violončelistka Lowri Blake 
s pianistko Caroline Palmer; 18.00 
Poročila, spot; 18.05 Ti in opera - Dimitr 
Damjanov; 19.30 6. Kncert oranžnega 
abonmaja slovenske filharmonije — 
prenos iz Cankarjevega doma v Ljubljani: 
dirigent Marko Letonja, Irena Grafenauer 
- flavta; Arnič: Ples čarovnic, J. Francaix: 
Koncert za flavto in orkester, J. Brahms: 
Simfonija št. 3. v D duru, op. 73 v domoru: 
glasbeni globus; 22.00 Poročila; 22.05 
Radijska igra - Helena Resjan: Sigmun- 
dove sanje; 23.00 Šestnajst strun... Godal
na kvarteta Louisa Spohra in Dimitrija 
Šostakoviča; 23.50 Predstavitev sporeda 
za soboto; 23-55 Lirični utrinek; 24.00 
Konec III. programa in vključitev v nočni 
program Radia Slovenije.

RADIO GLAS LJUBLJANA
(Krim stereo 100,2 MHz, Grad stereo 
99,5 MHz)
5.00 Jutro na RGL—vodi Alenka Potočnik; 
515 Prve novice; 700 Horoskop; 7.15 
novice; 7.25 Vreme, 7.40 Slovenske nov
ice; 8.00 Dopoldne na RGL - Vodi Primož 
Hieng; 8.I5 Napoved dogodkov; 8.30 
Jutro je...; 9-25 Kam danes v Ljubljani; 
10.15 Novice; 11.00 Anketa med 
poslušalci; 12.00 BBC Novice; 12.15 
Športni utrinki; 13.15 Novice; 13.55 Pasji 
radio, 14.15 Novice; 14.30 Glasbena od
daja; 15.15 RGL komentira in obvešča; 
16.10 Spoznajmo se; 16.25 Nagradna 
uganka; 17.00 Anketa; 17.15 Novice; 
17.55 Špeckahla; 18.30 Evropa v enem 
tednu — oddaja BBC London 19-15 Zadnje 
novice; 19-25 Vremenska napoved; 20.00 
Marioboro; 21.00 Odprta dlan; 22.00 
Rockoteka; 01.00 Satelitski prenos

RADIO ŠTUDENT
89,3 in 10444,3 MHz 
11.00 Rec rec News; 12.00 Borzni parket 
(ponovitev); 14.00 Of (24ur-info); 15.00 
Hnoburger; 17.00 Joculator tedna (Av
togoli & eminentni gostje); 19 00 Nine 
pound Hammer - Smokin' Taters; 20.00 
Radio ropot; 22.00 Idealna godba: even 
the sounds... Jane ira bloom, spencer 
Barefield (Arthur Blvthe, 2. del;

RADIO KOPER
(SV 549 kHz, UKV 88,6 - 93,8 - 
100,3 - 100,6 - 104,3 - 107,6 MHz) 

5.59 Zaključek prenosa 1. programa 
RS 6.00 otvoritev programa Radia Kop
er,glasba, vmes koledar; 6.30 Jutranjik; 
7.00 II. Jutranja kronika; 7.30 Pregled 

tiska; 7.45 Evergreen; 8.00 Modri val; 
8.05 Predstavitev dopoldanskega progra
ma; 8.15 Vsak dan je dober dan - tele
fonski pogovor z znano osebnostjo; 8.30 
Poročila; 9-00 Servisne informacije, pr
ireditve; 9-15 Utrinki, zanimivosti; 9-30 
Poročila; 9-45 Mnenjsko rešeto; 10.30 
Primorski val 202; 11.00 Hlad
no,..toplo...vroče; 12.30 Opoldnevnik 
Radia Koper; 13.00 Jagode in podoknice; 
13 30 Poročila; 14.30 Poročila; 15.15 
Kaj je novega?; 15.30 Dogodki in odmevi 
— prenos RS; 16.00 Glasba po željah; 
16.35 »Amerika, velika odkritja malih 
ljudi« — v živo, vodi Drago Mislej mef; 
17.30 Primorski dnevnik; 18.00 Amerika, 
Il.del; 19-00 Večerni radijski dnevnik - 
prenos RS;

RADIO MARIBOR
(UKV 93,1 in 90,4 MHz, SV 558 kHz)
5.40 Jutranji program; 5.50 Radio danes;
6.00 Poročila; 6.05 Kmetijski nasveti; 
6.15 Horoskop; 6.45 Pregled tiska; 7.00 
Druga jutranja kronika; 7.15 Dobro jutro;
8.00 Poročila, osmrtnice, obvestila; 9-00 
Poročila; 9-05 Štajerske miniature; 10.00 
Poročila; 10.05 Evropa; 11.00 Poročila; 
11.45 Infoservis; 12.00 Poročila; 12.10 
Mali oglasi; 13.00 Poročila; 13.05 
Popoldne pod Pekrsko gorco; 14.00 
Poročila, osmrtnice, obvestila; 14.05 Ka
dar boš na rajžo šel; 15.00 Poročila; 
15.10 Kmetijski nasveti; 15.30 Dogodki 
in odmevi; 16.00 Želeli ste, poslušajte;
17.00 Dnevnik Radia Maribor; 17.30 
Osmrtnice, obvestila; 18.00 Coca cola 
je glasba; 19.00 Večerni radijski dnevnik; 
19-30 Minute za glasbo; 20.00 Petkovi 
akvareli; 22.00 Zrcalo dneva; 2.3.15 Nočni 
program

Hl-f I STEREO CENTER

JAGER SSfSf. X!
pon — petek 8.— 12. in 14,— 18. 

ob sobotah od 8,- 12. ure

od 899 DEM neto!
Na j več j a izbira 

kamkorderjev na KoroškemI

••

________________ ,__________________

V okviru Projekta prestrukturiranja in 
sanacije podjetij objavlja

JAVNI RAZPIS
za zbiranje ponudb za 
nakup podjetja

TOVARNA MUTA 
KOVAČIJA d.o.o.
Podjetje Tovarna Muta - Kovačija d.o.o.. Kovaška 
ul. 1 9, Muta je v 1 00% lasti Sklada RS za razvoj. 
Dejavnost podjetja: proizvodnja poljedelskega, 
vrtnega, cvetličnega orodja in opreme za sadjarstvo. 
Število zaposlenih: 245

POGOJE ZA SODELOVANJE dobijo morebitni kupci na Skladu RS za razvoj 
d.d., Kotnikova 28, 61000 Ljubljana, tel. 061/1319 076, 1333 101 ter po faksu 
061/1313 307, pri g. Francu Humarju.

PONUDBE morajo biti poslane s priporočeno pošiljko na Sklad RS za razvoj 
d.d., Kotnikova 28, 61000 Ljubljana, najkasneje do 20. aprila 1994 do 12. ure v 
zapečatenih ovojnicah z oznako "Projekt Tovarna Muta - Kovačija".

Sklad RS za razvoj, d.d. na podlagi tega razpisa ni zaveza skleniti pogodbe o 
prodaji lastniškega deleža v podjetju Tovarna Muta Kovačija d.o.o. z 
najboljšim ali katerim koli drugim ponudnikom.

TELING
TELING.d.o.o
Teleinformacijski sistemi in storitve 
Kranj, Ljubljanska 24/a

K sodelovanju vabimo

PRODAJNEGA INŽENIRJA
( za prodajo hišnih telefonskih central )

Pogoji:
- visoka izobrazba elektro smeri
- aktivno znanje angleškega jezika
- ustrezna praksa na podobnem delovnem mestu

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in kratek življenjepis pošljite v 8 dneh na 
naslov TELING,d.o.o..Kranj, Ljubljanska 24/a s pripisom “za razpis”. Kandidate 
bomo o rezultatih obvestili v 30 dneh po objavi.

IVECO in d skupina

avtotehna d.d.

VAS PEUETA V EVROPO Z VOZILI
TURBODAILY
EUROCARGO
EUROTECH
EUROSTAR
EUROTRAKKER

Vozila so na 
ogled 
v Ljubljani, 
Celovška 228

skupina

skupina iv avtotehna pooblaščeni zastopnik za IVECO 
telefon: 061 572 516 in 574 054 
telefaks: 061 15 91 343

ZA VAS
GRADIMO NA MARKOVCU - ŽUSTERNA III-l. FAZA 

12 PRIJETNIH HIŠIC
S POGLEDOM NA MORJE

• Orientacija naselja in zamiki 
posameznih hiš omogočajo primemo 
osončenje ter veduto Koprskega 
zaliva

• Razpored hiš in zunanja ureditev 
omogočata zasebnost in 
individualnost posameznih lastnikov

• Pripadajoče parcele so velikosti cca 
320,00 m2

• Naselje je opremljeno s plinsko 
energetiko in kabelsko televizijo

• Zasaditev zelenih površin z 
medit era nskim rastlinjem

• Velikost posamezne hiše je 154.00, 183.00, in 198.00 m2, možna je 
ureditev dveh stanovanjskih enot. oziroma ene stanovanjske enote s 
poslovnim prostorom (mirna obrt)

• Zgrajena je iz naravnih 
in kvalitetnih materialov, 
s prvinami istrske arhitekture

• Faza izgradnje: IV'. gradbena 
faza oziroma po dogovoru

• Tlorisi so fleksibilni, možnost 
prilagoditve glede na želje kupca

• Pri projektiranju so upoštevani 
principi za pasivno izrabo 
sončne energije za ogrevanje 
oz. za pripravo sanitarne vode

Podjetje za inženirske storitve d.o.o.

EDILING 66000 Koper, Pobeška 45 
telefoo-telefuc: (066) 261-406.261-596

t Y t i
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RAZPISUJEMO
PROSTA DELOVNA MESTA ZA

ZMAGOVALCE

Verjetno nas poznate: smo vitalen poslovni sistem, ki ga sestavlja 51 podjetij, 6 mešanih družb in 15 kmetijskih 
zadrug. Zaposlujemo več kot 1 3.000 ljudi in ustvarjamo zavidljivih 3,7 % prihodka narodnega gospodarstva.

Pa ne samo to. Pri nas se je uspešnost gradila in se gradi z vrhunskimi kadri, ki so svoje menedžersko znanje vpeli 
v gospodarsko, finančno in socialno trden sistem.

Pred vami je priložnost, da postanete ena od vodilnih žensk ali eden od vodilnih moških v Mercatorjevem 
poslovnem vrhu. Če ste najboljši med dobrimi, sodelujte. Na vas čakajo prosta delovna mesta:

PODPREDSEDNICE
ali
PODPREDSEDNIKA 
POSLOVODNEGA ODBORA 
ZA TRGOVINO

PODPREDSEDNICE
ali
PODPREDSEDNIKA 
POSLOVODNEGA ODBORA 
ZA FINANCE

PODPREDSEDNICE
ali
PODPREDSEDNIKA 
POSLOVODNEGA ODBORA ZA 
PROIZVODNJO, KMETIJSTVO 
IN STORITVE

Pogoji:__________________________

• VII. stopnja izobrazbe ekonomske 
ali druge ustrezne smeri

• 5 let delovnih izkušenj
• aktivno znanje enega svetovnega 

jezika

Kandidate prosimo, da se po telefonu oglasijo namestniku predsednika poslovodnega odbora, mag. Alojzu Klemenčiču, 23. ali 24. 3. 1994 med 8. in 10. uro 
po telefonu: 061 /1682 282. Rsne ponudbe s priloženimi dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati oddajo v 15 dneh od dneva objave razpisa na naslov

Poslovni slsf m Maraitor, d.d., ZA ZMAGOVALCE, Dunajska 107, 61113 Ijubljana

Pogoji:_________________________

• VII. stopnja izobrazbe ekonomske, 
organizacijske ali tehnične smeri

• 5 let delovnih izkušenj
» aktivno znanje enega svetovnega 

jezika

Pogoji:_________________________

• VII. stopnja izobrazbe ekonomske 
ali druge ustrezne smeri

• 5 let delovnih izkušenj
• aktivno znanje enega svetovnega 

jezika

P. s.: Ta razpis ni samo "formalnost"!!!

«3 (ib.8i u.ruitutasrjii 
nohftcU'SM-TtE- :

Za območje Dolenjske iščemo 
pogodbenega sodelavca 
za nadzor in vodenje raznašalcev

Pogoji:
— komunikativnost, organizacijske sposobnosti
— V. stopnja izobrazbe ekonomske smeri
— avtomobil in izpit B-kategorije
— stalno bivališče s telefonom v Novem mestu

Ponudbe pošljite na naslov:

Delo d.o.o., Dunajska 5, 61113 Ljubljana,
Oddelek dostave časopisov (g. Brane Zemljak).

12756

V 61. letu življenja nas je po hudi bolezni zapustil naš 
dragi mož, oče, dedek, brat in stric

RUDI ADLEŠIČ
Od njega se bomo poslovili v ponedeljek, 21. marca 1994, ob 15. uri 

iz vežice sv. Nikolaja na Plečnikovih Žalah

V globoki žalosti: žena Pavlina, sin Rudi z družino, sestra Anica z družino 
in drugo sorodstvo

Ljubljana, Adlešiči, 15. marca 1994

akcijska prodaja pohištva
20-40 %

HOM
OPREMA

POPUSTA

sedežne garniture, 
vzmetnice, ležišča

SAMO V SALONIH POHIŠTVA
Cesta ljubljanske brigade 9, Ljubljana, tel.: 061/576-552, 
Celovška 87, Ljubljana, tel.: 061/557-965,
Bleivveisova 6, Kranj, tel.: 064/212-738,
Mariborska 44, Celje, tel.: 063/ 29-480,
Kosova b.š., Celje, tel.: 063/ 24-053. ŠIPAD d.o.o.

Delovni čas od 8. -19. ure, ob sobotah od 8. - 13. ure.

Sporočamo žalostno vest, da je umrl naš 
dolgoletni sodelavec

ANTON BRZIN
upokojenec

Na njegovo zadnjo pot ga bomo pospremili v soboto, 19. marca 1994, ob 15. uri 
na pokopališču Šentrupert na Dolenjskem

Delavci Pivovarne UNION Ljubljana

ZA DOBRO OPRAVLJENO DELO 
PRIMERNO VISOKA PLAČA
Ali želite biti zaposleni v novo ustanovljeni 
družbi Donit — LAMINATI, d.o.o., v zasebni 
lasti, ki vam za dobro opravljeno delo ponuja 
100% plačilo po kolektivni pogodbi
če menite, da boste s svojimi sposobnostmi kos 
našim zahtevam, vas vabimo na pogovor.
Delovno razmerje želimo skleniti na delovnih 
mestih:

POSLOVNEGA SEKRETARJA
Od kandidatk pričakujemo višješolsko izobrazbo 
družboslovne usmeritve z aktivnim znanjem tuje
ga jezika (angleško, nemško), poznavanje računal
ništva, komunikativnost in urejenost ter delovne 
izkušnje s področja urejanja administrativnih, taj
niških in splošnih nalog.

PLANERJA ANALITIKA
Zaželena visoka ali višja strokovna izobrazba z de
lovnimi izkušnjami s področja pripravljanja pred
logov planskih dokumentov, razvijanja in uvajanja 
sistema ekonomskega poslovanja in sistema stro
škov. Poznavanje finančno-računovodskega po
slovanja ter obvladanje računalništva.
Vašo prijavo pričakujemo do 30. 3.1994 na naslov: 
Donit LAMINATI, d.o.o., kadrovska služba, Cesta 
komandanta Staneta 38, Medvode 61215.

1300

V 91. letu življenja nas je za vedno zapustil naš dragi

JOSIP ŽIBRET
kleparski mojster

Od njega se bomo poslovili v soboto, 19. marca 1994, ob 14.30 
na pokopališču v Radečah

Žalujoči: žena Julčka, otroci Jožko, Milica, Danica, Stane in Peter z družinami, 
brat Oto in drugo sorodstvo

Radeče, Hrastnik, Boštanj, 16. marca 1994

Sporočamo žalostno vest, da je v 85. letu starosti odšla od nas draga mama

ANICA REDENŠEK
rojena JEROVŠEK 

iz Apnenika pri Boštanju

Pogreb nepozabne pokojnice bo danes, 18. marca 1994, ob 15.30 
na pokopališču v Boštanju

Do pogreba leži v mrliški vežici

Žalujoči otroci z družinami, vnuki in pravnuka

Novo mesto, Sevnica, Brezovica, Ljubljana

Svet OŠ Bičevje, 
Splitska 13, 
Ljubljana

razpisuje 
delovno mesto

ravnatelja šole

za štiriletni mandat.

Kandidati morajo izpol
njevati pogoje po 137. 
členu zakona o osnovni 
šoli.

Prijave z dokazili o iz
polnjevanju pogojev in 
opisom dosedanjega 
dela naj kandidati po
šljejo priporočeno v 
8 dneh po objavi z ozna
ko »prijava za razpis«.

O izbiri bodo kandidati 
obveščeni po konča
nem izbirnem po
stopku.

12735

Delo & Dom

STIGMA - DROGE 
- AIDS
Telefonska linija HOT LINE 
odslej deluje vsak dan, razen 
sobote in nedelje: dopoldne 
od 10.30—14.30, popoldne 
od 15. —20. ure.

Ce ste podjetni, željni izziva, radi timsko delate, ste komunikativni, mlajši kot 
35 let, imate VI. ali VII. stopnjo izobrazbe, obvladate angleški jezik in ste 
ljubeznivi v stiku z ljudmi, vas vabimo, da postanete:

— poslovodja
— namestnik poslovodje

Dairy Queen restavracije v Celju.

Svojeročno napisano prijavo s kratkim življenjepisom oddajte na naslov: Can
karjeva 2, 61000 Ljubljana — najpozneje do 25. 3. 1994.

DAIRY QUEEN - NEPONOVLJIVO DRUGAČE!
12753

SOS telefon za 
ŽENSKE IN 
OTROKE - ŽRTVE 
NASILJA
VSAK DAN od 18. do 23. 
ure na št. (061) 441-993 ali 
9782

Mnogo prezgodaj nas je zapustila naša 
draga mami, hčerka in sestra

AŠ3MM
£ffunb . mi«

MARTA ZALETEL
rojena POGAČAR

Od nje se bomo poslovili v ponedeljek,
21. marca 1994, ob 14. uri na ljubljanskih Žalah

Na dan pogreba bo žara v sedemnajsti mrliški vežici

Žalujoči: sin Damjan, mama Nežka, 
brat Janez z ženo Olgo ter drugo sorodstvo

Ljubljana, Radovljica, 17. marca 1994

Vse, vse je dobilo drug obraz ta hip:
drevesa, hiše, oblaki, nebo
in ceste so, ko da nikamor več ne držijo...

(Ivan Minatti)

Našemu

/l i
‘Mn -.rušil-..

BOJANU
v slovo

Učenci in učitelji OŠ Stari trg pri Ložu

Dotrpela je naša draga mama, babica, sestra in teta

MARIJA TROTOŠEK
rojena JAKLIČ

Od nje se bomo poslovili v ponedeljek, 21. marca 1994, ob 11. uri 
na ljubljanskih Žalah

Na dan pogreba bo žara v enajsti mrliški vežici

V globoki žalosti: sinova Drago in Boris z družino, brat in drugo sorodstvo

Ljubljana, Kamnik, Brežice, Cerklje ob Krki, 15. marca 1994

V SPOMIN

Danes mineva žalostno leto, odkar me je zapustil ljubi

MILAN MAZELLE
viš. komerc. v pokoju

Ne morem razumeti, da te ni in še težje živim brez tebe

Tvoja ljubeča žena Mara

Ljubljana, 18. marca 1994

tf • ••mIlirija
Ilirija, d. o.o 
Ljubljana,
Tržaška c. 40

objavlja
prosto delovno mesto

voznika
tovornega vozila

Pogoji:
— IV. stopnja strokovne 
izobrazbe prometne oz. 
tehnične smeri
— vozniški izpit za B in 
C kategorijo
— 3 leta delovnih izku
šenj
— psihofizična in zdrav
stvena sposobnost za 
opravljanje objavljene
ga dela.

Delovno razmerje bomo 
sklenili za nedoločen 
čas, s 3-mesečnim po
skusnim delom.

Prijave z dokazili naj 
kandidati pošljejo
v 8 dneh po objavi.

1949

ZAHVALA
Nenadoma nas je zapustil naš

DARKO MEDLE
, ;^i ^ Zahvaljujem se vsem sorodnikom, zvestim prijateljem, sose-

^ dom ter drugim znancem, ki ste ga v tolikšnem številu pospre-
Jm mili na njegovi zadnji poti. Hvala tudi kolektivu Iskre Invest, 

Gasilskemu društvu in Nogometnemu klubu Črnuče, govorni
kom za poslovilne besede, gospodu župniku za lepo opravljen obred, vsem za darovano 

cvetje, pisne in ustne izraze sožalja ter zaigrano zadnjo Tišino.

Žalujoči ati Tone
Črnuče, 18. marca 1994

V 79. letu nas je zapustila naša draga mama, babica in prababica

ANTONIJA LIPOGLAVŠEK
rojena ROSSI

Od nje se bomo poslovili v soboto, 19. marca 1994, ob 15. uri 
na pokopališču v Radečah

Žalujoči: hčerka Marija, sinovi Franc, Zvonko in Miran z družinami 
ter drugo sorodstvo

Radeče, 17. marca 1994

ZAHVALA

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi našega

JOŽETA ŠILCA
se zahvaljujemo vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na zadnji poti ter

za izraženo sožalje.

Našega Šiljota bomo ohranili v lepem spominu.

Vodstvo in igralci rokometnega društva Slovan

NAŠI DRAGI SODELAVKI

MARTI ZALETEL
V SLOVO

SODELAVCI SŽ FERSPED LJUBLJANA

Umrla je naša draga

MARJANCA ŠIMNIC
rojena TRČEK

Od nje se bomo poslovili v petek, 18. marca 1994, ob 15. uri 
na pokopališču na Vrhniki

Prosimo tihega sožalja

Žalujoči vsi njeni

Ljubljana, 17. marca 1994

Nenadoma nas je zapustil

ANTON KUNSTIC
rudar v DE RRP Hrastnik

Od njega se bomo poslovili danes, 18. marca 1994, ob 16. uri 
na pokopališču na Dolu pri Hrastniku

Sodelavci RRPS

ZAHVALA
Ko v mirni noči 
šumenje smrek se sliši 
nihče ne sluti, 
da tebi dragi Miha 
srce ugaša za vse dni.

Ljubezen je močnejša od smrti 
Ob boleči izgubi dragega

MIHE ALIČA
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, sosedom, vaščanom, sodelav
cem ZŠAM. Hvala za izrečeno ustno in pisno sožalje, darovano cvetje in sveče. Zahvaljujemo 
se tudi govornikom, gospodu župniku iz Polhovega Gradca, pevcem in gasilcem. Vsem Se 

enkrat lepa hvala za izkazano spoštovanje in številno spremstvo na zadnji poti.
Njegovi: ata Jože, mama Ivanka, brat Jože, sestre Štefanija, Slavi, Mimi 

______________________________ ter svakinja Ivanka z družinami._________________________ 901459

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame

CECILIJE NASTRAN
rojene KLADNIK

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste 
darovali cvetje, nam izrazili sožalje in se poslovili od nje na njeni zadnji poti.

Žalujoči: otroci Sonja, Borut in Iztok v imenu sorodstva

Ljubljana, 18. marca 1994

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame. nonice, none, sestre, tete

KATICE JANEŽIČ
rojene TURDE

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam 
izrazili pisno ali ustno sožalje in jo tako številno pospremili na njem zadnji poti ter 

ji poklonili cvetje in prižgali sveče.
Posebej se zahvaljujemo naši Vesni za poslovilne besede.

Žalujoči vsi njeni
Ljubljana, Dob, Gata, Omiš, Šibenik, Split
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Večni begunec na zatožni klopi 
zaradi sodelovanja z gestapom
V Versaillesu se je začelo sojenje človeku, obtoženemu, da je ukazal ubiti sedem židovskih 
talcev - Doslej prvi proces zaradi zločina proti človeštvu, ki po francoskih zakonih ne zastara
OD NAŠEGA DOPISNIKA
PARIZ, 17. marca - Proces proti 78-letnemu Paulu Touvierju, ki
ga obtožnica bremeni, da je med okupacijo Francije kot sodelavec 
tajne nacistične policije (gestapa) v 1 vonu ukazal umor sedmih 
židovskih zapornikov, je znova obudil spomine na mračno obdobje 
bližnje preteklosti. Sojenje nekdanjemu šefu obveščevalne službe 
lyonske milice, doslej prvemu Francozu, ki so ga obtožili zločinov 
proti človeštvu, naj bi namreč tudi omogočilo odgovor na dilemo, 
ali bo tudi vichyjski medvojni režim naposled doživel zgodovinsko 
obsodbo, ki jo nekdanji deportiranci in svojci žrtev preganjanja 
pričakujejo že pol stoletja.

Zvezo med sojenjem Paulu 
Touvierju in zgodovinsko odgo
vornostjo vichyjskega režima po
stavlja definicija zločina proti 
človeštvu, ki ga očitajo nekda
njemu pripadniku pronacistične 
milice, po francoskem kazen
skem zakoniku pa je edino kaz
nivo dejanje, ki ne zastara. Po 
tolmačenju iz leta 1985, ki ga je 
prizivno sodišče izreklo med so
jenjem šefu lyonskega gestapa 
Klausu Barbieju in ki razširja ra
zlago zločinov proti človeštvu 
s procesa pred mednarodnim so
diščem v Nuernbergu (leta 
1945). bo med tedenskim po
stopkom v Versaillesu treba 
ugotoviti, ali je Paul Touvier de
lal za državo, ki je uveljavljala 
politiko hegemonistične ideolo
gije. Obtoženec se je doslej bra
nil, češ da je deloval po ukazih 
gestapa, kar ni zgolj zmanjševalo

njegove krivde, temveč je odgo
vornost zvračalo na nekdanjo 
rajhovsko tajno policijo, vloga 
vichyjske vlade pa je bila potis
njena na obrobje.

Pot do procesa proti Paulu 
Touvierju je bila dolga. Kmalu 
po vojni so ga obsodili na smrt, 
vendar v odsotnosti, kajti nekda
nji sodelavec nemške policije se 
je vešče skrival, dokler ga leta 
1947 niso naposled aretirali, 
a mu je uspelo s spektakularnim 
begom, katerega okoliščine še 
danes niso povsem razjasnjene, 
iz prostorov policije pobegniti na 
prostost. Zatočišče je našel pri 
cerkvenih prelatih, tako da so 
mu leta 1970 sodni poziv na za
slišanje zaradi prošnje za pomi
lostitev in preklic prepovedi bi
vanja, kajti z obsodbo je tudi iz
gubil državljanske pravice, po
slali kar na naslov nadškofije

Pogovor Gligorov — Kinkel
BONN, 17. marca - Ob koncu svojega obiska v Bonnu se je 

makedonski predsednik Kiro Gligorov danes sestal še z nemškim 
zunanjim ministrom Klausom Kinklom. Osrednja tema je bilo 
vprašanje, kako odpraviti napetosti med Makedonijo in Grčijo. 
Makedonski predsednik Gligorov je pri tem nemškega zunanjega 
ministra Kinkla prosil, naj se v Atenah zavzame za ukinitev 
grškega embarga proti Makedoniji, minister Kinkel pa je v zvezi 
s tem opozoril, da je ministrski svet Evropske unije Grčijo že 
pozval, da mora spor z Makedonijo rešiti s pogajanji. Med svojim 
obiskom v Bonnu se je makedonski predsednik sestal tudi z nem
škim predsednikom Richardom von Weizsackerjem, pred tem pa 
se je skupaj s slovenskim predsednikom Milanom Kučanom 
udeležil foruma Evropa-Dialog.

(D. S.)

Na slovensko tržišče se vrača deit
ROGAŠKA SLATINA, 17. marca - V Rogaških vrelcih, družbi 

holdinga Zdravilišče Rogaška, te dni zaključujejo proizvodnjo brezal
koholne pijače trimvit. Nadomestil ga bo deit, ki gaje pred časom pri 
nas že delala Radenska v sodelovanju z nemškim partnerjem Kajo 
International. »V Rogaški se ob podpisu pogodbe s Kajo Internati
onal nismo obremenjevali z izkušnjami, ki jih je s to firmo imela 
Radenska. Prepirčani smo, da bomo z zamenjavo trimvita s to 
nizkokalorično osvežilno brezalkoholno pijačo brez konservansov, 
zdaj obogateno še z vitamini, dobro dopolnili našo ponudbo zdravih 
pijač in na slovenskem trgu zanjo našli dovolj kupcev. V ponedeljek, 
21. marca, bomo poslali na trg prvih pet okusov deita, kmalu pa 
načrtujemo še dva. Prepričani smo, da blagovna znamka deit pri nas 
ni izgubila leska, kar nam bo, tako vsaj upam, dokazala tudi skorajš
nja promocijska predstavitev in seveda tudi prodaja«, je povedala 
Amadea Dobovišek, propagandni menedžer Zdravilišča Rogaška. 
Kajo International je z deitom zdaj partner Rogaških vrelcev Zdravi
lišča Rogaška. (V. S.)

Peterle o delu diplomatske komisije
LJUBLJANA, 17. marca (STA) - Slovenski zunanji minister 

Lojze Peterle je na današnji tiskovni konferenci pojasnil, da je za 
danes dogovorjeni drugi sestanek mešane državne komisije za 
meje med Slovenijo in Hrvaško »preložen na nekoliko poznejši 
čas«, in sicer na predlog predsednika slovenskega dela Tomaža 
Kunstlja, generalnega sekretarja zunanjega ministrstva, »ker ni 
nove podlage za delo komisije«. »Hrvaška stran strokovne 
geodetske skupine ne kaže pripravljenosti oziroma volje za 
nadaljnje iskanje skupnih rešitev za tiste odseke državne meje, 
o katerih še ni doseženo soglasje,« je pojasnil minister Peterle. 
Opozoril je tudi, da »dejanje javnega podjetja Hrvaška pošta in 
telekomunikacije, ki je brez kakršnega koli obvestila, kaj šele 
soglasja, priključilo linije nekaterim telefonskim naročnikom 
z ozemlja, ki sodi pod katastrsko občino Sečovlje, torej k občini 
Piran, ne deluje pozitivno, tudi v povezavi z delom diplomatske 
komisije ne«.

Porodilo Hidrometeorološkega zavoda 
o onesnaženosti zraka v Sloveniji

Izmerjene koncentracije SO* v pg/mJ {v mikrogramih na kub. meter zraka)
danes. 17. 3. 

povprečna 
6.00-7.00

včeraj,
24-urna

16. 3. 
ntaksim. 

nma
Lj. Figovec 13 - -
Lj. Bežigrad 20 21 103
Maribor 12 35 93
Celje - 56 142
Trbovlje 39 27 66
Zagode 49 67 187
Hrastnik 18 21 59
Šoštanj 1 17 74
Topolšica 12 42 178
Veliki Vrh 31 53 186
Zavodnje 27 :
Velenje * 21 106
Graška G«ra 8 240 744
Kovk - -
Dobovec 18 13 _ »
Kam 4 - -
Ravenska vas 31 46 tu
Danes med 6. in 7. uro ni bila presežena mejna imisijska koncentracija 359 
mikrogramov na kubični meter na nobenem merilnem mesto,

Včeraj je bila presežena nma mejna imisijska koncentracija 350 mikrogra
mov na kubični meter v naslednjih krajih: GRAŠKA GORA

Snežne razmere
Mariborsko Pohorje: do 20 cm snega, na Arehu obratujejo vse 

naprave od 9. do 17. ure razen vlečnice Cojzarica. Bolfcnk in Arch 
povezuje smučarski avtobus. Rogla: 5 cm novega južnega snega na 50 
cm podlage, obratujejo Uni Jurček 1 in 2. sedežnica Planja, Mašin 
Žaga. Ostruščica 1. 2 in 3 in sicer od 9. do 16.30, tekaške proge na 
3 in 5 kilometrov so urejene, smučarski avtobus vozi po voznem redu. 
Kope: do 25 cm snega, obratujejo Pungart. Sedlo in Velika Kopa od 
9 do 16.30, tekaška proga je urejena. Krvavec: na smučiščih Zvoh in 
Tiha dolina je do 40 cm snega, na Gospinci in Kriški planini so snežne 
krpe. obratujejo vse naprave razen vlečnic Luža, Križišče in sedež
nica Vrh Krvavca. Vogel: 95 cm pomrznjenega snega, naprave 
obratujejo, tekaška proga je urejena. Velika planina: snežne krpe. 
nihalka vozi od 8. do 18. ure. Soriška planina: do 30 cm južnega 
snega, smučišče ne obratuje več. Kanin: 150 cm snega, obratujejo 
Sedlo. Graben, trosedežnica do vmesne postaje ter krožnokabinska 
žičnica.

v Lyonu.
Prizadevanja prijateljev, ki so 

skušali doseči razveljavitev smrt
ne obsodbe in ustavitev pregona 
so leta 1971 naposled obrodila 
sadove, kajti predsednik Geor- 
ges Pompidou je prisluhnil proš
nji Paula Touvierja za pomilosti
tev. Odlok je močno odmeval 
v francoski javnosti, šef države 
pa je kritike odvračal z argu
mentom, da je treba naposled 
pozabiti _ preteklost in doseči 
spravo. Še osem let prej je teda
nji predsednik Charles de Gaulle 
ob predložitvi dosjeja o pomilo
stitvi na kratko odvrnil, da si 
Touvier zasluži ducat krogel.

• S pričetkom procesa proti Pa
ulu Touvierju na sojenje čaka le 
še nekdanji visoki funkcionar 
vichyjske vlade Maurice Papon, 
ki je obtožen deportacije 1.690 
Židov iz okolice Bordeauxa, po 
vojni pa je postal prefekt in celo 
minister za proračun (leta 1978). 
Pred sodniki bi se moral pojaviti 
tudi generalni sekretar vichyjske 
policije Rene Bousquet, nad ka
terim je od junija 1991 visela 
obtožba. zaradi deportacije 
60.000 pariških Židov, a ga je 
junija lani ubil duševno moteni 
Christian Didier, ki je leta 1987 
v Ivonskcm zaporu skušal umori
ti tudi Klausa Barbieja.

Najodločneje so proti Pompi- 
doujevemu odloku protestirali 
predstavniki organizacij medvoj
nih deportirancev, tako da so že 
dve leti po pomilostitvi pojavile 
prve tožbe zaradi zločinov proti 
človeštvu, ki so Paula Touvierja 
prisilile, da se je znova umaknil 
v skrivališče.

Preiskava se je nadaljevala, 
toda nekdanjega lyonskega mi
ličnika so šele leta 1989 izbezali 
iz integrističnega samostana 
v bližini Nice. Istega leta je jon
ski kardinal Decourtray imeno
val komisijo zgodovinarjev, da 
bi raziskala vlogo cerkve pri 
skrivanju Paula Touvierja. Do 
procesa, ki ga je napovedal teda
nji pravosodni minister Pierre 
Arpaillange, pa je bila še dolga 
pot prizivov, ki jo je pretrgal še
le odlok sodišča v Versaillesu, 
po katerem je Touvierja možno i 
obtožiti zločinov proti človeštvu, * 
ne pa tudi drugih očitanih kazni
vih dejanj, kar je sodne spise 
omejilo zgolj na umor sedmih ži
dovskih talcev, zajetih v povra
čilni raciji po atentatu pripadni

kov odpora na vichyjskega mini
stra za informiranje Philippa 
Henriota.

Sojenje Touvierju bo trajalo 
pet tednov, obtoženec pa tvega 
dosmrtno ječo, kajti smrtno ka
zen so v Franciji odpravili že leta 
1981. Med pričami na procesu, 
ki bo potekal pod močno zaščito 
policijskih sil, bodo tudi nekate
re visoke politične osebnosti. 
Tako pričakujejo sedanjega mi
nistrskega predsednika Edouar- 
da Balladurja, ki je kot pomoč
nik generalnega sekretarja Eli
zejske palače predsedniku Pom- 
pidouju odsvetoval, da bi ugodil 
prošnji za pomilostitev, nadalje 
bivšega premierja Jacquesa Cha- 
ban-Delmasa, pa tudi Pierra Ar- 
paillangea, ki je bil v 70. letih 
direktor za kriminalne zadeve, 
kasneje pa pravosodni minister.

BOŽO MAŠANOVIČ

Devet smrtnih kazni za 
atentat na Atefa Sidkija
OD NAŠEGA DOPISNIKA
KAIRO, 17. marca — Vojaško sodišče v Kairu je danes 
obsodilo na smrt devet islamskih skrajnežev, obtoženih poskusa 
atentata na predsednika egiptovske vlade dr. Atefa Sidkija 
novembra lani. Pet islamistov je bilo obsojenih na zaporne 
kazni, eden pa je bil oproščen. Število izrečenih smrtnih kazni se 
je s tem povzpelo že na 41. Doslej so usmrtili 30 obsojencev.

Proces proti omenjeni petnajsterici (šestim so sodili v odsotnosti) 
se je začel januarja letos, dva meseca po atentatu v kairski četrti 
Manšiet al Bakri, nedaleč od vile, v kateri stanuje predsednik vlade. 
Dr. Atef Sidki je bil v tem atentatu nepoškodovan, v eksploziji 
(razstrelivo je bilo podtaknjeno v enega od avtomobilov, ki je bil 
parkiran ob pločniku) pa je umrla deklica iz bližnje šole. Ranjenih je 
bilo več kot 20 ljudi. Med njimi je bilo največ šolarjev, saj je bil avto 
parkiran tako rekoč tik pod okni učilnic.

Vojaški tožilci so na procesu, ki je trajal dobrih sedem tednov, 
ugotovili, da je bil atentat na predsednika vlade del širše zarote, 
v kateri naj bi islamski skrajneži pobili več ministrov (med drugim na 
primer tudi zunanjega in notranjega ministra Amra Muso in Hasana 
el Alfija), na njihovem seznamu pa naj bi bil tudi izraelski veleposla
nik v Kairu David Sultan ter drugi izraelski državljani, ki živijo 
v Egiptu. Večina obsojenih naj bi pripadala organizaciji Gund 
Alah (Božji vojaki), ki je nekakšna veja Džihada, organizacije, ki ima 
na vesti umor predsednika Sadata. Nekateri obsojeni naj bi na 
zaslišanjih priznali, da so se za prevrat v Egiptu urili v Afganistanu in 
JemnUj njihov glavni vodja pa naj bi bil dr. Ajman el Zavahri, ki zdaj 
živi v Švici.

Mubarakov režim v svojih obračunih z islamisti ne popušča, toda 
islamski skrajneži, ki so vladi in tujcem v Egiptu že pred dobrim 
mesecem zagrozili z maščevalnimi pohodi, bodo zagotovo zelo hitro 
vrnili udarec. V Kairu je zdaj pričakovati nove atentate.

BRANKO SOBAN

Zob za zob..
VERSAILLES, 17. marca — Za mnoge Francoze, zlasti Žide, se druga svetovna vojna ne bo končala, vse 
dokler bodo živeli. Sodni proces proti Touvierju je na versajskih ulicah odobravala večja skupina ljudi, ki 
so za obtoženega zahtevali enako kazen, kot jo je bil deležen »lyonski klavec« Klaus Barbie; torej smrt. 
»Isti boj, ista usoda,« trdijo. (Telefoto: Reuter)

Rusija konec marca 
v Partnerstvu za mir
Tako so se dogovorili po srečanju obrambnega mini
stra Pavla Gračova z ameriškim kolegom Penjjem
OD NAŠEGA DOPISNIKA
MOSKVA, 17. marca — Rusija se je danes očitno dokončno 
opredelila do Natovega programa Partnerstvo za mir: kot ena 
zadnjih držav nekdanjega Varšavskega sporazuma bo pristopno 
listino podpisala »konec marca« letos.

Tako sta na današnjih dveurnih pogovorih v Moskvi sklenila ruski 
obrambni minister Pavel Gračov in njegov ameriški kolega William 
Perry, slednji sicer na turneji, med katero bo obiskal še Ukrajino, 
Kazahstan in Belorusijo.

Gračov je po srečanju dejal, da se osnovna stališča držav (ali vsaj 
njunih obrambnih ministrov) do vprašanj »dvostranskega sodelova
nja, položaja v Bosni in programa Partnerstvo za mir pokrivajo«. 
Tista do medsebojnega sodelovanja bi lahko povzeli v slogu »stri
njamo se, da se ne bomo strinjali«, pri Bosni pa gre za načelni 
domenek o rešitvi položaja v okviru ozemeljsko celovite države 
z razmejitvijo treh etničnih skupin, predvidoma po kantonih ali 
občinah, kar je bolj jasno že od srečanja zunanjih ministrov v ponede
ljek v Vladivostoku. Voditelja obrambnih ministrstev sta se dogovar
jala predvsem o Natovem Partnerstvu za mir, kjer sta očitno našla 
dovolj skupnih točk, da je bil sprejet sklep o pristopu Rusije k part
nerstvu.

Gračov pri tem pravi, da »ruski strokovnjaki trenutno končujejo 
opredelitev« do tega sklepa, in »konec marca« naj bi dokument 
podpisal v Bruslju zunanji minister Andrej Kozirjev, kije v ta namen 
že dobil ustrezna navodila predsednika Jelcina (slednji je na dopustu 
v Sočiju).

Kot je pričakovati, se bo Perry s Kozirjevom dogovoril o natanč
nem datumu podpisa sporazuma po današnjem večernem srečanju. 
Vsekakor je bolj kot končni datum pomembno dejstvo, da je Rusija 
podprla Partnerstvo za mir in da ne bo — kot političnemu vodstvu 
države svetuje del javnega mnenja - izolirana od sodelovanja na 
celini. DARIJAN KOŠIR

Slovaški parlament sprejel 
ustavni zakon o volitvah
Moravčik je obljubil enake pravice za vse držav
ljane, ne glede na politično ali etnično pripadnost
OD NAŠEGA DOPISNIKA

DUNAJ, 17. marca — Predčasne slovaške parlamentarne volitve 
bodo 30. septembra in 1. oktobra letos. Ustavni zakon v zvezi s tem 
je parlament danes popoldne po nekajurni razpravi in večkratnem 
glasovanju na precejšnje presenečenje sprejel soglasno. Zanj je bilo 
vseh 149 prisotnih poslancev.

gi ni v interesu Slovaške, je po
udaril Moravčik, kajti zdaj po
trebujemo politično stabilnost,

Še včeraj in danes dopoldne je 
kazalo, da Stranka demokratič
ne levice (SDL) s svojim predlo
gom ustavnega zakona ostaja 
osamljena tudi znotraj nove 
vladne koalicije, popoldne pa so 
zanj v rahlo spremenjeni obliki 
glasovali ne le vsi poslanci vlad
nih strank in madžarske koalici
je, ampak tudi Gibanja za demo
kratično Slovaško (HZDS) in 
narodnjakov (SNS), strank, ki 
sta od ponedeljka v opoziciji.

Predsednik nove slovaške vla
de Jožef Moravčik pa je v današ
njem dopoldanskem nastopnem 
govoru v parlamentu poudaril, 
da njegov kabinet ne bo delal 
razlike med državljani na kakrš
nikoli podlagi, ampak branil de
mokratične pravice in svobošči
ne vseh, tudi pravico kritizirati 
vlado. Delitev na nacionalni, et
nični ali kakršnikoli drugi podla-

• V zadnjih desetih dneh so 
imeli nekateri slovenski držav
ljani pri prestopu slovaške meje 
precejšnje težave. Slovaški ob
mejni organi so namreč od njih 
zahtevali vizo, čeprav sta premi
era Drnovšek in Mečiar lani ju
nija podpisala sporazum o med
sebojni odpravi vizumov. Zaple
ti naj bi bili posledica nejasnih 
navodil, ki so jih slovaški ob
mejni organi dobili iz pristojnih 
ministrstev v zvezi z izvajanjem 
odredbe o vizumih za državljane 
ZRJ, Hrvaške in Makedonije.

da bi lahko na gospodarskem 
področju odprli prostor za oseb
no pobudo slehernega držav
ljana. VOJKO FLEGAR

Vizija velike Črne gore
Ali je Miloševič tisti, ki podpira priključitev Hercegovine jugovzhodni 
sosedi? - Vodstva političnih strank niso pretirano navdušena nad zamislijo
OD NAŠEGA DOPISNIKA 
PODGORICA, 17. marca — Izjava črnogorskega predsednika mag. 
Montira Buiatoviča, da bi se utegnila Hercegovina po »demokratič
nem referendumu« priključiti Črni gori, je, kot smo izvedeli, rezultat 
širše razprave, ki je potekala na (za javnost zaprtem) kongresu 
vladajoče SDP. Mnenja o tem so bila kar se da različna, in sicer 
predvsem zaradi tega, ker »ni bilo jasno«, za čigav projekt gre in 
kaj bi ta projekt pomenil za Črno goro.

Črnogorska javnost v zadnjih 
dneh ni bila kdove kako navdu
šena nad to idejo. Enako je
z opozicijskimi političnimi stran
kami. Liberalna zveza, ki velja 
za voditeljico tako imenovanega 
črnogorskega »separatističnega« 
bloka, meni, da gre za projekt, 
s katerim bi Črno goro trajno 
vezali na Srbijo oziroma ji vsilili 
brezpogojno in neenakopravno 
vključitev v zvezo bodočih srb
skih držav. V takšni črnogorski 
tvorbi - poleg Hercegovine naj 
bi se ji priključil še del Kosova, 
ki so ga črnogorske čete »osvo
bodile« v balkanskih vojnah (gre 
za skoraj celotno Metohijo) - bi 
bili Črnogorci narodnostna 
manjšina, čeprav bi se država 
imenovala Črna gora.

Na takšno veliko Črno goro, 
katere prebivalstvo bi se s prik
ljučitvijo novih ozemelj trikratno 
povečalo, prav tako niso pri

pravljeni pristati pripadniki naj
močnejše srbsko usmerjene 
— Narodne stranke.

V Trebinju, ki velja za pre
stolnico Hercegovine, pa imajo 
»radikalno« vizijo te združitve. 
Predsednik SAO Hercegovine 
Božidar Vučurovič je izjavil, da 
je takšna združitev možna, a le 
s »srbsko Črno goro«. Vučurovič 
prav nič ne skriva, da te ideje 
nista dala ne Karadžič ne Bula- 
tovič, marveč je to zamisel neko-

• O tem, da se je menda Milo
ševič pripravljen odreči zvezi 
srbskih držav, priča tudi odločna 
izjava črnogorskega premiera 
Mila Dukanoviča, da takšna zve
za za Črno goro ne pride v po
štev. Dukanovič je dal jasno ve
deti, da Črna gora nikoli ni bila 
in tudi prihodnosti ne bo srbska 
država, marveč zgolj enakoprav
na država v skupni federaciji.

ga vehko močnejšega. Pri tem je 
imel očitno v mislih Slobodana 
Miloševiča.

Nekateri analitiki pa o tem 
projektu razmišljajo nekoliko 
drugače. Po njihovem mnenju je 
popolnoma jasno, da bo po vojni 
v Bosni oziroma vzpostavitvi 
tamkajšnje muslimanske države 
prišlo do ločitve hercegovskih in 
vzhodnobosenskih srbskih oze
melj , tako da Srbi ne bodo mogli 
vzpostaviti ozemeljsko celovite 
države. BRANKO JOKIČ

Slovenija članica 
Beneške komisije

STRASBOURG, 17. marca 
(STA) - Slovenija je postala čla
nica Evropske komisije za prav
no demokracijo s sedežem v Be
netkah, ki zdaj šteje 27 članic, 
Ukrajina pa je dobila status pri
družene članice. V komisiji bo 
Slovenijo zastopal predsednik 
ustavnega sodišča in sodnik 
Evropskega sodišča za človekove 
pravice Peter Jambrek. Poglavit
ni cilj komisije je pomagati drža
vam srednje in vzhodne Evrope 
pri obnovi starih in vzpostavitvi 
novih političnih in pravosodnih 
struktur.

Begunci bi 
radi ostali 
v Pineti

NOVIGRAD, 17. marca - Be
gunci, ki so jih oktobra lani name
stili v slovenskih počitniških domo
vih v Pineti pri Novigradu, so še 
vedno prepričani, da jim jih 31. 
marca ne bo treba zapustiti. V re- 
škem dnevniku La voce del popolo 
pa smo prebrali, da begunce pod
pirajo tudi v Italiji. Begunski od
bor iz Bergama bo uradno zaprosil 
italijanski veleposlaništvi v Zagre
bu in Ljubljani, naj posredujeta, 
da bi begunci lahko ostali v Pineti.

Nekaj čez 1400 beguncev se pri 
svojih zahtevah sklicuje na 386 
otrok, ki obiskujejo šole v Novi
gradu in Bujah. Menijo namreč, da 
bi selitev motila zlasti učence višjih 
razredov. Predsednik novigrajske 
občinske skupščine Sergio Stojnič 
pa je na tiskovni konferenci pove
dal, da bodo morali poiskati kom
promis, če se slovenski lastniki do
mov ne bodo strinjali s podaljša
njem bivanja beguncev. Kompro
misna rešitev bi bila njihova prese
litev v Borozijo, a le do konca šol
skega leta. B. S.

[— ISKRICE-------------
Teže je prikrivati občutke, 

ki jih imamo, kot igrati ob
čutke, ki jih nimamo.

LA ROCHEFOUCAVLD

Vremenska napoved Hidrometeorološkega zavoda Slovenije
Prognostična karta za 18. marec 1994

VREME IN TEMPERATURE
17. MARCA OB 13. URI

kraj vreme °C

LJUBLJANA zmerno oblačno 15

BRNIK zmerno oblačno 14

RATEČE delno oblačno 6

KREDARICA v oblakih, snež. ploha -6

CELJE oblačno, manjša ploha 10

SL. GRADEC pretežno oblačno 8

MARIBOR zmerno oblačno 11

M. SOBOTA oblačno 11

N. MESTO delno oblačno 13

LISCA oblačno 7

NOVA GORICA pretežno jasno 15

PORTOROŽ oblačno 12

REKA zmerno oblačno 14

SPLIT pretežno oblačno 17

ZAGREB pretežno oblačno 11

BEOGRAD pretežno oblačno 10

SARAJEVO -

CELOVEC delno oblačno

DUNAJ zmerno oblačno 6

BUDIMPEŠTA nevihta s točo 2

RIM zmerno oblačno 15

MUNCHEN pretežno oblačno 3

zOrich pretežno oblačno 3

BERLIN zmerno oblačno 5

PARIZ zmerno oblačno 10

LONDON zmerno oblačno 8

STOCKHOLM - -

SLOVENIJA
Delno jasno bo s spremenljivo oblačnostjo, v notra

njosti bodo popoldne krajevne plohe in posamezne 
nevihte. Čez dan bo pihal jugozahodni veter. Najnižje 
jutranje temperature bodo od 2 do 7, naj višje dnevne 
od 9 do 15° C.
SOSEDNJE POKRAJINE

V sosednjih pokrajinah Italije bo večinoma sončno, 
drugod spremenljivo do pretežno oblačno. V krajih 
severno od nas bodo krajevne plohe in posamezne 
nevihte.
VREMENSKA SLIKA

Nad severno polovico Evrope je obsežno območje 
nizkega zračnega pritiska s središčem nad Skandinavi

jo. V višinah pnteka k nam z zahodnimi vetrovi malo 
hladnejši in občasno bolj vlažen zrak.
KAKO KAŽE

V soboto bo suho, le v hribovitih zahodnih krajih 
bodo občasno rahle padavine. Pihal bo jugozahodni 
veter.
OPOZORILO

Zaradi suhega in vetrovnega vremena je predvsem 
na obalno-kraškem območju velika nevarnost požarov 
v naravi.
BIOVREMENSKA NAPOVED

Na večino ljudi vreme ne bo vplivalo obtežilno, le 
vremensko najbolj občutljivi bodo bolj nemirni, utruje
ni in razdražljivi.

Carlos Kleiber s Kavalirjem 
z rožo

Malokrat je v dunajski Državni operi tako 
»panično vzdušje« kot te dni, ko se pripravljajo 
na tri predstave slovitega Straussovega Kavalir
ja z rožo. Po dolgih letih bo namreč prvič pre
stopil prag sloviti dirigent CARLOS KLEIBER, 
ki se je dal preprositi in prepričati že 
lani, da bi letos marca vendarle prekinil svoje 
»jezno razmerje« do Državne opere. Kleiber je 
pristal le na tri zaporedne predstave. Panika je 
začela nastajati, ko so v opero deževale prošnje 
za akreditive, tako da se jih je na koncu zbralo 
več kot sto dvajset. Poročevalci so želeli priti 
z vseh koncev sveta. Potem so se odločili, da bi 
opero tudi televizijsko posneli in je prišla na 
Dunaj ogromna ekipa UNITELA. Carlos Klei
ber je zahteval, da se posname generalka in vse 
tri predstave, po zadnji, 23. marca, bo avstrijska 
televizija pozno zvečer prenašala posnetek, si
cer pa bodo video verzijo zmontirali kasneje, ko 
do celotno gradivo pregledal dirigent sam. Po
sledica tega »televizijskega navala« je bila, da so 
odpovedali sto novinarskih vstopnic in jih razde
lili le petindvajset najpomembnejšim avstrijskim 
in nemškim poročevalcem ter Japoncem, ker bo 
Dunajska filharmonija s Carlosom Kleiberjem 
septembra in oktobra gostovala na Japonskem. 
(M. Z.)

Nevreden dragocene dediščine

blaščenih za upravljanje te posesti sprožiti 
pravdni postopek, da bi Blandfordu vzeli pravi
co do dedovanja zgodovinske palače Blenheim. 
kjer se je rodil sir Winston Churchill. Ce bodo 
na sodišču s tem predlogom prodrli, bodo 
upravljanje gradu zaupali nevtralnemu skrbniku 
in preprečili markizu, da bi ga prodal. Tega se 
namreč najbolj bojijo.

Pooblaščenci so družinski prijatelji 68-letnega 
vojvode, po sodnikovih navodilih lahko uvelja
vijo skrbništvo brez markizovega dovoljenja 
— zaradi njegovega neodgovornega vedenja 
v preteklosti. Markiz se temu seveda upira: 
»Upam. da bo moj oče živel še dolgo in da bom 
dotlej s psihiatrično pomočjo rešil svoje duševne 
težave.«

Blenheimsko palačo blizu Oxforda je leta 
1705 podarila prvemu vojvodi Marlboroughu 
kraljica Anna kot nagrado, ker je popeljal voj
sko v presenetljive zmage proti Franciji. UNES
CO je to palačo razglasil za eno od devetih 
angleških zgodovinskih spomenikov svetovnega 
pomena.

Poučna simbioza

Osemintridesetletnemu MARKIZU
BLANDFORDSKEMU, bodočemu VOJVO
DI MARLBOROUGHU, se lahko zgodi, da bo 
zaradi neprištevnega vedenja ob dediščino. Ima
jo ga za najbolj zloglasnega angleškega aristo
krata, že večkrat je bil obsojen zaradi mamil, 
vožnje v pijanosti in neplačanih računov. Tri 
mesece je bil zaprt, ker je vdrl v lekarno in 
ukradel mamila, pogojno je bil obsojen, ker so 
pri njem našli mamila, neštetokrat zaradi pro
metnih prekrškov, lani pa so ga vtaknili za tri 
dni v ječo, ker ni hotel plačati ločeni ženi Becky 
vzdrževalnine za dveletnega sina Georga. Kljub 
lepemu seznamu zasluženih kazni pa naj bi po 
smrti svojega očeta vojvode Marlborougha po
dedoval sto milijonov funtov vredno posestvo 
na 4700 hektarih in enega najslavnejših britan
skih gradov iz 18. stoletja.

Manchestrski sodnik je dovolil skupini poo-

Podjetni izdelovalec puloverjev italijanskega 
rodu, 58-letni LUCIANO BENETTON, si je 
privoščil premor in se po hudih kritikah na 
račun spornih reklamnih akcij posvetil nenevar
nim motivom. V najnovejši številki revije Co- 
lors, ki jo izdaja njegovo podjetje, objavlja op
tične križance med politiki in živalmi, med dru
gim ptiča z imenom »margaret thatchersaurus«, 
pa »borisa jelcinocerusa« itd. Pikrosti pa se tudi 
tokrat ni mogel odpovedati: o praživali thatcher 
je rečeno, da sploh ni bila kak velik lovec, 
ampak se je hranila s trupli ali ubitimi živalmi. 
Pod kolažem, ki kaže Billa Clintona in njegovo 
ženo Hillary kot nilskega konja in ptičico, pa 
piše: »Simbioza, v kakršni živita prijazni 'bili 
clintopotamus' in razigrana 'hillary clintornis', 
je lep primer za nas vse. Ptica se hrani s paraziti, 
ki se zaredijo v debeli koži nilskega konja, ta pa, 
kratkoviden kot je, nujno potrebuje svojega ba- 
nanasto rumenega prijatelja, da ga pravočasno 
opozarja na grozeče nevarnosti.«

J

KRŠKO, PREDMESTJE ZA GREBA — Na poslansko vprašanje Zmaga Jelinčiča, kako je 
mogoče, da ima krška jedrska elektrarna neposredno telefonsko zvezo z Zagrebom, je 
notranji minister Ivan Bizjak odgovoril: »Vse telefonske številke z Zagrebom so objavljene 
v internem imeniku JE in v telefonskem imeniku hrvaškega glavnega mesta«.

Pa ne, da je Krško postalo zagrebško predmestje.

4 4 f
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LJUBLJANSKE KS O REFERENDUMSKIH OBMOČJIH

Večina ljubljanskih krajevnih 
skupnosti želi ostati v mestu
Združevanje nekaterih močnejših krajevnih skupnosti v nove primestne občine — Druge primestne 
krajevne skupnosti pa menijo, da jim bo v enotni mestni občini bolje, kot bi jim bilo drugje
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LJUBLJANA, 17. marca — Zakonsko določen rok za izvedbo zbo
rov krajanov za določitev referendumskih območij je že potekel. 
Ker pa je v nekaterih krajevnih skupnostih zmanjkalo časa za pri
pravo, so jih ponekod sklicali pozneje, V bežigrajski občini še niso 
imeli vseh zborov, v meščanski so jih opravili v zakonsko predpisa
nem roku, v krajevni skupnosti Lipoglav in v šišenski krajevni 
skupnosti Gameljne-Rašica pa ga bodo ponovili.

Med zadnjimi, V katerih se 
odločajo za referendumska ob
močja v bežigrajski občini, so 
krajevne skupnosti Miran Jarc, 
Boris Kidrič, Anton Tomaž-Lin- 
hart, Boris Ziherl in Savsko na
selje, kjer so o tem razpravljali 
danes, krajevni skupnosti 7. sep
tember in Urške Zatler pa bosta 
imeli skupaj zbor krajanov šele 
21. marca.

Večina bežigrajskih krajevnih 
skupnosti se je odločila za refe
rendumsko območje mestne ob
čine Ljubljana. Za to so bili 
v krajevnih skupnostih, ki so 
(zvečine) bliže mestnemu središ
ču, medtem ko se nekatere na 
mestnem obrobju zavzemajo za 
samostojne občine.

0 V ponedeljek, 21. marca, se 
bodo spet sestali le v krajevni 
skupnosti Gameljne-Rašica, od 
koder so šišenski občini predlo
žili 62 podpisov krajanov, ki se 
zavzemajo za oblikovanje samo
stojne občine, skupaj s krajevno 
skupnostjo Šmartno-Tacen. Na 
zboru so se krajani Gameljn 
z večino glasov sicer odločili za 
priključitev k mestni občini, zato 
bodo morali svoje želje in inte
rese še enkrat pretehtati in us
kladiti. V krajevni skupnosti 
Šmartno-Tacen pa so se odločili 
za oblikovanje samostojne obči
ne Šmartno. Šentviške krajevne 
skupnosti so se na zborih z veli
ko večino odločile za samostoj
no občino Šentvid, prav tako je 
za samostojno občino Medvode 
večina prebivalcev z medvoške- 
ga območja. Krajevni skupnosti 
Vodice in Bukovica-Šinkov Turn 
pa sta se odločili za oblikovanje 
primestne občine Vodice.

Za mestno občino Ljubljana 
kot referendumsko območje so 
se izrekle krajevne skupnosti 
Beričevo-Brinje, Podgorica- 
Šentjakob, Ježica, Brime, Ivan 
Kavčič-Nande, Jože Stembal, 
Triglav, Stadion, Koroški parti
zani, Bežigrad I, Bežigrad II in 
Tomačevo-J arše.

KS Franc Ravbar, Črnuče- 
Gmajna, Rezke Dragar in Nad- 
gorica-Ježa pa so za referendum
sko območje predlagale območje 
svojih krajevnih skupnosti, ker 
bi rade ustanovile lastno občino. 
V krajevni skupnosti Savlje-Kle- 
če so na zboru za referendumsko 
območje določili svojo krajevno, 
skupnost, v krajevni skupnosti 
Dol pa občino Dol pri Ljubljani.

V KS Stožice referendumske
ga območja niso izglasovali, ven
dar zbora krajanov ne bodo po
navljali. Na republiki so namreč 
vodstvu krajevne skupnosti po
vedali, da ni treba znova sklicati 
zbora krajanov, ker je ta krajev-- 
na skupnost v okviru mesta 
Ljubljane.

Največ udeležencev je bilo na 
zborih krajanov v krajevnih 
skupnostih Beričevo-Brinje in 
Savlje-Kleče (12 odstotkov volil
nih upravičencev), najmanj pa 
v krajevnih skupnostih Ivan 
Kavčič-Nande in Jože Štembal 
(0,55 odstotka volilnih upravi
čencev).

V občini Moste-Polje so iz
vedli vse zbore krajanov v-za- 
konsko predvidenem roku. Tudi 
tu se je večina KS odločila za 
referendumsko območje mestne 
občine Ljubljana. Tako odloči
tev so sprejeli krajani KS Besni
ca, Bizovik, Dušan Kveder-To- 
maž, Hrušica-Fužine, Jože Moš- 
krič-Ciril, Klopce, Kodeljevo, 
Moste-Selo, Šmartno, 25. maj, 
Sotočje, Stepanja vas, Zalog in 
Zelena jama.

V krajevni skupnosti Dolsko 
so za referendumsko območje 
določili Dolsko, ki naj bi obse
galo naselja Dolsko, Dol, Klo
pce in Ribče. Krajevne skupno

sti Novo Polje, Polje, Zadobro- 
va-Sneberje in Vevče-Zgomji 
Kašelj so za referendumsko ob
močje določili območje Polja, 
kjer naj bili zraven še krajevni 
skupnosti Šmartno in Zalog. 
Krajevna skupnost Nove Fužine 
je za referendumsko območje 
predlagala svojo krajevno skup
nost, KS Zadvor pa območje 
Zadvora, ki naj bi obsegalo po
leg njihove krajevne skupnosti 
še krajevni skupnosti Besnica in 
Lipoglav. V krajevni skupnosti 
Lipoglav pa bodo 24. marca 
zbor krajanov ponovili.

Na zborih krajanov za obliko
vanje referendumskih območij 
za določanje novih občin so se 
prebivalci šišenskih krajevnih 
skupnosti odločali po pričakova
nju. Velika večina se jih je stri
njala s strokovnim predlogom, 
da se priključijo k mestni občini.

ZDENKO MATOZ 
NEVENKA ŽOLNIR

Pokličite
nas:r

* Wikar ne brskajte po te- o
“ lefonskem imeniku. Za- o 

vrtite številko ljubljanske J 
rubrike Dela: 318-296!

Prav gotovo so stvari in 
dogodki v Ljubljani in 
njeni bližnji okolici, o ka
terih bi bilo treba po va
šem mnenju pisati, jih 
komentirati, razložiti.

Ob prebiranju lokalne a 
’ strani v časniku se vam je 
najbrž večkrat zazdelo,

» .da novinarjem ni uspelo 
spoznati prave resnice, 
prodreti r resnično živ- 

1° Ijenje.
Kaj, ko bi nas poklicali 

in nam sporočili svoje « 
o pripombe in predloge. 

Vaš klic pričakujemo vsa
ko dopoldne med 10. m 
11. uro, razen ob sobo
tah in nedeljah.
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'rečna polica
n.troinikov DPI A

Bodo Kardelja 
preselili v park?
Mestna komisija za proučitev spomenikov miruje 
- Spomenike v Centru varuje odlok iz leta 1983
LJUBLJANA, 17. marca — Komisija za proučitev spomenikov in 
pomnikov NOV, ki so jo pred leti ustanovili pri ljubljanski mestni 
skupščini, ni imela nobenega sestanka že skoraj dve leti. Njeno 
delovanje je, kot nam je povedal predsednik dr. Ivan Sedej, ugas
nilo. Sešla se je trikrat in sprejela nekaj sklepov, o katerih pa 
poslanci mestne skupščine niso razpravljali ali odločali, ker se 
skupščina že dolgo ne sestaja več.

Kot nam je povedal dr. Ivan 
Sedej, je bil eden izmed sklepov, 
da naj bi spomenik Edvardu 
Kardelju na Trgu republike in 
Kidričev spomenik ob Prešerno
vi cesti prestavili v enega od 
ljubljanskih parkov. V katerega, 
ni bilo natančno določeno. Dr. 
Sedej pravi, da je bila zahtevana 
prestavitev samo za ta dva spo
menika, kot da preostalih 16 
v Centru sploh ni. Dejal je, da 
so imeli največ pripomb ultra- 
desničarji, ki se najbolj goreče 
zavzemajo za odstranitev spome
nikov NOV.

V občini Center so pred enaj
stimi leti sprejeli odlok o razgla
sitvi 18 spomenikov delavskega 
gibanja, narodnoosvobodilne 
vojne in socialistične graditve za 
zgodovinske spomenike v obči-

KABELSKI TELEVIZIJSKI SISTEMI

Različni lastniki in različne cene
LJUBLJANA, 17. marca — V Ljubljani je kar nekaj podjetij, ki 
prebivalcem zagotavljajo sprejem satelitskih in običajnih televi
zijskih programov prek kabelskih omrežij. Nekateri kabelski 
sistemi so v lasti zasebnih podjetji, drugi so last krajanov, ki so 
jih postavili sami, za vzdrževanje pa ustanovili upravni odbor ali 
najeli zasebno podjetje. Ljubljana je zelo dobro pokrita s kabel
skimi omrežji, saj signale sprejema okrog 87 tisoč gospodinjstev 
od približno 115.000, kolikor jih je v mestu.

Med desetimi največjimi kabelskimi sistemi v Ljubljani pa so kar 
precejšnje razlike pri številu ponujenih kanalov in cenah priključ
kov. Največ kanalov ponuja podjetje Ljubljanski kabel, in sicer 
31. Sledijo LINK, d.o.o., s 30 in Meglič TELECOM ter KRS 
Štepanjsko naselje so po 28 kanali. KRS Bratov Babnik pa je 
manjši sistem v lasti krajanov z le 800 priključenimi gospodinjstvi, 
ki ponuja 20 kanalov. Največ naročnikov ima podjetje Meglič 
TELECOM, ki skrbi za sprejem satelitskih programov v kar 25 
tisoč gospodinjstvih. To je skoraj tretjina vseh gospodinjstev, 
priključenih na kabelska omrežja.

Vsi ponudniki nameravajo še povečati število kanalov, pri tem 
pa so v prednosti večji sistemi, kjer se stroški pri takih širitvah 
bolj porazdelijo. Vsi tudi pravijo, da skušajo svojo ponudbo pro
gramov prilagajati željam naročnikov.

Pri cenah priključkov so razlike še bolj očitne. Najcenejši so za 
prebivalce večjih stolpnic, ponekod stanejo le 20 do 40 mark 
v tolarski protivrednosti, najdražji pa za lastnike zasebnih hiš, ki 
morajo odšteti tudi do 600 mark. K tem zneskom je treba dodati 
še plačilo stroškov za vzdrževanje sistemov, ki pri večini ponudni
kov znaša približno 2 do 4 marke na mesec.

TILEN SKALE

Pregled kabelskih TV-sistemov v Ljubljani

Podjetje
Cena priključka 
v DEM

Mes. str. 
vzdržev. 
v DEM

Št. TV
kanalov

Pribl.
število
priklj.

Območje, ki ga sistem zajema

DOM KOMERC 120 2,3 26 3.600 BS-3, Brinje, Stožice
KRS bratov
Babnik 200-400 2 20

800 KS bratov Babnik

KRS d.o.o. 140-180 (stolp.) 
350-550 (zaseb. 

hiše)

2 23 3.200 Zg. Šiška, Koseze

KRS Štepanj. 
naselje 100-300 2 28 2.600 Štepanjsko naselje, Hrušica

LINK d.o.o. 35-600 3 30 10.000 Zg. Šiška, Vižmatje, Dolnice, 
Podutik, Brod, Koseze, Drav
lje, Šentvid, Pržan, Gunclje

Ljubljanski kabel 140-600 2,5-4 31 15.000 Črnuče, Ježica, Bežigrad, Cen
ter, Tabor, Prule, Vič, Šiška

Meglič telecom 30-600 2,8-5 28 25.000 Vič, Murgle, Center, Črnuče, 
Bežigrad, stara Ljubljana, 
Šiška

SA. TE. ING 150-400 1,5-3 26 19.000 Moste-Polje, Center
SISTEL ■ 200-500 3-5 24 5.000 Vič

SKYLINE 20-40 (stolpn.) 
250-300 (zaseb. 

hiše)

3 25 3.300 Zg. Šiška

ni. Takrat je občinski izvršni 
svet imenoval odbor udeležen
cev družbenega dogovora za 
vzdrževalca spomenikov, leta 
1990 pa je izvršni svet razrešil 
člane in predsednika in tako od
bor odpravil. Skrb za spomenike 
sta prevzela občina Center in 
Ljubljanski regionalni zavod za 
varstvo naravne in kulturne de
diščine. Varstvo nad spomeniki 
so po zakonu o naravni in kul
turni dediščini prevzeli imetniki 
pravice uporabljanja, nadzor 
nad vsem skupaj pa mestne in
špekcijske službe.

Kot je razvidno iz odloka 
o razglasitvi spomenikov delav
skega gibanja, NOV in sociali
stične graditve za zgodovinske 
spomenike (podpisal ga je ta
kratni župan Centra Albin Ven
gust), je vseh 18 spomenikov, ki 
skupno zasedajo več kot 40 tisoč 
kvadratnih metrov površine 
(osem nogometnih igrišč, op. 
a.), družbena lastnina, v največ 
primerih pa je imetnik pravice 
uporabljanja občina Center. 
Imetniki pravice uporabljanja 
spomenika Borisa Kidriča ob 
Prešernovi cesti je (bila) Uprava 
za ceste Ljubljana, največ imet
nikov te pravice pa ima spome
nik Francu Rozmanu-Stanetu na 
križišču Slovenske in Šubičeve 
— kar sedemnajst. Med njimi je 
mogoče najti tudi Ljubljansko 
banko, Tobačno tovarno, Plani
ko, Mladinsko knjigo, Brivsko- 
frizersko podjetje, lendavsko 
Nafto in vrsto drugih znanih po
djetij.

Na občini Center pravijo, da 
do zdaj še niso prejeli nobenih 
zahtev za spremembo ali dopol
nitev omenjenega odloka, ki po 
mnenju nekaterih ne ustreza več 
dejanskim razmeram v družbi in 
prevrednotenemu odnosu do 
preteklosti. Če pa bodo takšne 
zahteve dobili, bodo o njih raz
pravljali po ustaljeni poti: pobu
do bo najprej proučila strokovna 
organizacija, ki skrbi za varstvo 
kulturne dediščine, in podala 
strokovno mnenje oziroma pred
log, ki bo glede na sporno dolo
čilo odloka podlaga za sprejem 
novele ali dopolnitve odloka.

DEJAN VODOVNIK

I •' __
REVOLUCIONARJI SO ŠE VARNI - Komisija za proučitev spo
menikov in pomnikov NOV, ustanovljena na mestni ravni, je po 
treh sestankih in nekaj sprejetih sklepih zaspala. Tako je spomenik 
Edvardu Kardelju na Trgu republike, ki ga še ščiti odlok občine 
Center iz leta 1983, varen pred napovedano preselitvijo v park. (D. 
V., foto: Tina Deu)

Otvoritev razstave Tatjane Jenko
DOLSKO, 17. marca - V petek, 18. marca, ob 19. uri bo v Galeriji 

19 na Kračevi domačiji v Dolskem otvoritev razstave slikarke Tatjane 
Jenko, ki se bo predstavila s ciklom Geoss-Vače. V kulturnem 
programu bodo sodelovali oktet bratov Pirnat, dramski igralec Jurij 
Souček in Peter Svetlik, ki bo predstavil projekt Geoss-Vače. (Z. M. j

Jubilej Primorska poje v Postojnski jami
POSTOJNA, 17. marca - Revija pevskih zborov Primorska 

poje praznuje 25-letnico. Združenje pevskih zborov Primorske iz 
Nove Gorice je predlagalo, da bi bila slovesna otvoritev jubilejne 
revije, na kateri bo sodelovalo okoli 100 pevcev in 150 zborovo
dij primorskih zborov, v soboto ob 20. uri v Postojnski jami. 
Postojnski izvršni svet je ta predlog podprl in za slovesnost 
odobril 200.000 tolarjev, sponzor prireditve v Postojnski jami 
Zavarovalnica Triglav pa bo primaknil še 100.000 tolarjev. 
(M.T.)

Pogrebi
ŽALE: Na ljubljanskih Žalah bodo v petek, 18. marca, pokopali 

67-letnega upokojenca Ferdinanda Majerja (ob 9. uri), 64-letno 
upokojenko Aleksandro Tomc (ob 9.30), 84-letno upokojenko 
Marijo Rojšek (ob 10. uri), 85-letno upokojenko Štefanijo Majer (ob
10.30) , 86-letno upokojenko Fani Kosi (ob 1 L uri). 81-letnega upo
kojenca Martina Križana (ob 11.30), 80-letno upokojenko Vladimiro 
Pavlica (ob 12. uri), 89-letnega upokojenca Staneta Ravnikarja (ob
12.30) , 81-letno upokojenko Štefanijo Mahkovec (ob 13.30), 71- 
letnega upokojenca Frančiška Primožiča (ob 14. uri), 44-letnega 
šoferja Čerima Agoviča (ob 14.30), 93-letnega upokojenca Franja 
Ajleca (ob 15.30), 42-letno učiteljico Nado Stamatovič (ob 16. uri) in 
79-letno upokojenko Antonijo Valant (ob 16.30).

POLJE: Na pokopališču v Polju bodo pospremili na zadnjo pot 90- 
letno upokojenko Valentino Jurca (ob 13. uri) in 72-letno upoko
jenko Marijo Črne (ob 15. uri). (Š. M.)
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Snaga bi že očistila kolesarske steze, če...
LJUBLJANA, 17. marca — Kolesarji so letos zgodaj prišli na svoj račun, saj jim vreme že lep čas 
dovoljuje vožnjo s kolesi. Manj pa jim je naklonjena ljubljanska mestna oblast, ki odlaša s plačilom za 
čiščenje kolesarskih stez. Na njih je izdajalsko sonce odkrilo vso nesnago, ki se je pod snegom nabrala 
pozimi. Kolesarji, ki ne negodujejo zgolj iz estetskih razlogov, ugotavljajo, da so polne črepinj, zato 
morajo imeti veliko srečo, da pridejo na cilj z nepreluknjanimi zračnicami. Direktor javnega podjetja 
Snaga Franc Nose nam je zagotovil, da bi se že lotili spomladanskega čiščenja površin, namenjenih 
kolesarjem, vendar se bojijo, da od mesta ne bodo dobili plačila. Načrtovani denar za prvo trimesečje so 
namreč že porabili. Pogodba za ureditev kolesarskih stez ob cestah regionalnega pomena (Tržaška, 
Dunajska, Dolenjska, Celovška), za katere skrbi država oziroma republiška uprava za ceste, pa je tik 
pred podpisom. (N. Z., foto: Blaž Samec)

MIMOGREDE

Študentje knjižničarstva 
brez knjižnice

OSliši se malce nenavadno, 
je pa vendarle res, da Oddelek 
za bibliotekarstvo na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani še nima 
svoje priročne knjižnice, kot jo 
imajo vsi drugi oddelki. Ta 
smer je ena najmlajših na FF, 
saj se je s pedagoške fakultete 
dokončno preselila leta 1990. 
Po preselitvi v nove prostore 
pa je ves knjižnični material 
ostal na pedagoški fakulteti. 
Čeprav tam nimajo več bibli
otekarske smeri, niso želeli da
rovati ali kakor koli oddati li
terature filozofski fakulteti.

kultetni knjižnici (nekateri se 
pritožujejo, da jim je predaleč) 
in v četrtem nadstropju Narod
ne in univerzitetne knjižnice, 
kjer je razvojni bibliotekarski 
center. Prihodnje leto bodo že 
dobili dodatne prostore za 
knjižnico na matični fakulteti, 
vendar pa nimajo dovolj gradi
va. Potrebovali bi kar 4000 
knjižničnih enot, da bi od mi
nistrstva dobili denar za zapo
slitev knjižničarja, ki bi jo vo
dil. Do takrat bo to delo 
opravljala tajnica. T. P.

Študentje si tako lahko izpo
sojajo knjige v pedagoški fa-

Za prizidek k šoli Hinka 
Smrekarja premalo denarja
Projektna dokumentacija zanj je že pripravljena 
— Potrebovali bi okrog 152 milijonov tolarjev
LJUBLJANA, 17. marca — Osnovna šola Hinka Smrekarja ima že 
tri leta izdelano projektno dokumentacijo za gradnjo prizidka, ven
dar so jim na občini Šiška in mestu do zdaj vsako leto povedali, da 
zanj nimajo denarja, čeprav je bil v letnih programih vselej uvrščen 
med najbolj prednostne naloge.

V delovnem gradivu za obli
kovanje načrta naložb v osnovno 
šolstvo za to leto, ki ga je pripra
vil mestni sekretariat za izobra
ževanje, raziskovalno dejavnost, 
kulturo in šport (MSIRKŠ), pa 
je prizidek k osnovni šoli Hinko 
Smrekar šele na devetem mestu, 
nam je povedala ravnateljica šo
le Milena Zatler. Za gradnjo pri
zidka bi potrebovali 152 milijo
nov tolarjev. V njem je predvi
denih šest specialnih učilnic 
s knjižnico, majhna telovadnica, 
kuhinja in jedilnica, ki bi bila 
tudi večnamenski prostor. Oko
liš osnovne šole Hinka Smrekar
ja je eden redkih v Ljubljani, 
V katerem število otrok ne upa
da.

Olga Krsnik, voditeljica po
dročja za izobraževanje pri 
MSIRKŠ, nam je povedala, da 
prej omenjeno delovno gradivo 
za oblikovanje načrta naložb

v osnovne šole še nič ne pomeni. 
V prvem delu so naštete investi
cije, ki so že uresničene in je 
zanje treba odplačati posojilo, 
v drugem pa so preostale nalož
be. Sicer pa, če bo Ljubljana le
tos od republike dobila manj de
narja za izobraževanje kot do 
zdaj, ne bo mogoče financirati 
niti ene investicije. Toda če bo
do dobila denar po merilih, ki so 
veljala doslej, so se predstavniki 
MSIRKŠ in občin načelno že do
govorili, da bodo skušali izpelja
ti vsaj eno naložbo v vsaki obči
ni. Kaže, da bo občina Šiška 
v tem primeru dala prednost šoli 
v Sori, je povedala Olga Krsnik. 
Svet KS Litostroj je danes sklical 
sestanek, na katerem so sestavih 
protestno izjavo, ki jo bodo po
slali izvršnemu svetu občine Ši
ška, MSIRKŠ in ministrstvu za 
šolstvo in šport.

DARJA KOCBEK

ŠOLA JE PRETESNA - V šolo Hinka Smrekarja je vpisanih 554 učencev, po podatkih o demografskih 
gibanjih se v prihodnjih letih njihovo število ne bo bistveno zmanjšalo. Zaradi prostorske stiske že 
imajo dve učilnici v vrtcu Litostroj, dve pa so za silo uredili v zgornjem in srednjem preddverju. 
Kuhinja je zdaj na nekdanjem hodniku, v učilnici za gospodinjski pouk pa pomivajo posodo. O gradnji 
prizidka so se začeli pogovarjati že leta 1982 in od takrat zanj nikoli ni bilo denarja. Projektno 
dokumentacijo pa so financirali z denarjem, ki so ga zbrali s tretjim samoprispevkom. (D. K., foto: 
Blaž Samec)

Odprto pismo 
državnemu zboru

Kot Slovenca po rodu, ki že 
desetletja živim v Kanadi in 
imam tako kanadsko kot sloven
sko državljanstvo, me polemika 
in dilema dvojnega državljan
stva, o kateri razpravljajo v dr
žavnem zboru, še posebno za
nima.

Za slovensko državljanstvo 
sem zaprosil predvsem iz narod
nostnih razlogov in ne zaradi ka
ke osebne koristi (v Sloveniji ni
mam ne nepremičnin ne kakega 
drugega premoženja, ki mi bi bi
lo nacionalizirano). Slovensko 
državljanstvo mi je bilo odobre
no 31. 1. 1992. Sem nosilec slo
venskega potnega lista, ki velja 
do leta 2002 (upam, da ga bom 
pri mojih letih preživel). Svoje 
državljanske dolžnosti izpolnju
jem tako do Kanade kot do Slo
venije in se imam kot tak za kar 
solidnega državljana ene in druge 
države. Tako sem smatral, da je

držav - 
dvojno

državljanstvo odpravljeno tudi za 
Slovence po rodu, ki živimo v tu
jini. Če bi ga torej hotel zadržati, 
bi se moral odpovedati kanad
skemu. Ker pa se ne nameravam 
vrniti v Slovenijo, to ne pride

stvar ad aeta, pa ni tako.
Na podlagi razprav v 

nem zboru naj bi bilo zdaj

v poštev, med drugim zaradi ra
zlogov, ki so vsakomur jasni (so
cialno in zdravstveno zavarova
nje med drugim).

Slovenci po rodu, ki živimo 
v tujini, smo že zaradi našega 
nacionalnega čuta veliko storili 
v dobro Republike Slovenije, ta
ko s humanitarnimi akcijami za 
nakup nove medicinske opreme 
in pomoč popijavljencem, z de
viznim prilivom v slovenske ban
ke in s podporo našim sorodni
kom v Republiki Sloveniji kot 
takrat, ko si je Republika Slove
nija odpirala vrata državnosti, pa 
tudi kot turisti, ko smo prišli 
v Republiko Slovenijo na obisk. 
Naj omenim samo 20 milijonov 
dolarjev pomoči države Ohio, za 
katero je bil instrumentalen ohij- 
ski guverner Voinovic (po materi 
slovenskega rodu), slovenske or
ganizacije Progresivnih Slovenk 
in druge.

V duhu parabole Podarim—do
bim pa smo Slovenci po rodu, ki 
živimo v tujini, zelo malo dobili 
od svoje domovine. Za vse to, 
kar smo naredili zanjo, nam hoče 
v zahvalo odvzeti še slovensko 
državljanstvo, ki nam pripada po 
rojstvu. Res ne najdem besed, 
s katerimi bi izrazil svoj protest.

Slovenska izseljenska matica 
je sicer predlagala, da bi bilo Slo
vencem po rodu, ki živijo v tuji

ni, dovoljeno dvojno državljan
stvo. Toda temu predlogu je na
sprotovala teza, da bi bili s tem 
diskriminirani priseljenci nekda
njih »južnih republik«, ki so zdaj 
slovenski državljani. Vprašam 
vas, ali nas, Slovence po rodu, ki 
živimo v tujini, res tako malo 
cenite in nam ne date v tem po
gledu niti malo prednosti pred 
priseljenci iz nekdanjih »južnih 
republik«. Ali nas mogoče 
obravnavate kot nekakšno slo
vensko folkloro, ki bo v sloven
skih narodnih nošah dokazovala 
svetu, da smo Slovenci In ne Slo
vaki?

Če nam boste odvzeli sloven
sko državljanstvo, nam boste 
odvzeli tudi volilno pravico in 
pravico do nepremičnin v Slove
niji, s tem pa zaprli pot marsiko
mu, ki je gojil željo, da bi se vrnil 
v Slovenijo. Odvzeli nam boste 
tudi pravico do nacionaliziranega 
premoženja v nepremičninah. 
Skratka, lahko se pogovarjamo 
samo še kot tujec s tujcem. Po
tem ne vidim več razloga za ob
stoj raznih institucij, ki naj bi 
v Sloveniji skrbele za Slovence 
v tujini, in tudi ne razloga za 
dialog, če nam boste odvzeli naše 
državljanske pravice.

Da bi Slovenci po rodu, ki živi
mo v tujini, optirah za slovensko 
državljanstvo in se odpovedali 
državljanstvu države, v kateri ži
vimo, je neizvedljivo iz mnogih 
razlogov. Eden od glavnih je 
ekonomski. Če pa bi se vseeno 
tako odločili, Vas vprašam: bi

nas sprejeli v Slovenijo tudi brez 
premoženja, bi nam zagotovili 
socialno in zdravstveno zavaro
vanje, bi nam dali stanovanja in 
omogočili zaposlitev? Vse to naj 
bi namreč država zagotavljala 
svojim državljanom! Ali pa bi 
sprejeli v Slovenijo samo pre
možne, za katere državi ni treba 
skrbeti?

Pa si poglejmo države, ki meji
jo na Slovenijo: ItaUja dovoljuje 
dvojno državljanstvo, Madžarska 
dovoljuje dvojno državljanstvo, 
ravno tako Hrvaška. Nekako 
v sredini je Avstrija, ki dovoljuje 
dvojno državljanstvo otrokom, 
rojenim avstrijskim državljanom 
v tujini.

Na podlagi vsega tega sma
tram, da bi se Slovencem po ro
du, ki živijo v tujini, zgodila veli
ka krivica, če bi nam odrekli pra
vico do slovenskega državljan
stva in pravic, ki so povezane 
z njim. Kot je zapel naš poet: 
Zemlja Kranjska, draga mati, 
ker jo ljubil je do smrti, Vsak ji 
sin ostal je zvest, Kranjc (doma) 
ti le dobička išeš. Bratov svojih 
ni ti mar.. .

P.S.:
Kaj pa pravni vidik dvojnega 

državljanstva? Na podlagi zako
na o slovenskem državljanstvu je 
bilo 16.000 Slovencem po rodu, 
ki živijo v tujini, odobreno slo
vensko državljanstvo. V parla
mentarnih demokracijah, kot jih 
poznamo v Kanadi in ZDA, je 
državljanu retrospektivno zelo 
težko odvzeti, kar mu je bilo prej

priznano po zakonu. Kako je s to 
proceduro v slovenski zakonoda
ji, naj povedo izvedenci, lahko 
pa tudi ustavno sodišče.

Sam sem postal kanadski dr
žavljan na podlagi Canadian Citi- 
zenship Act, ki ne predvideva, 
da se lahko kanadskemu držav
ljanstvu odpovem. Ta akt pa 
opozarja naturalizirane kanadske 
državljane, da jih država, v kateri 
so rojeni, lahko smatra za svoje 
državljane in jim kanadska vlada 
v takih državah ne more zagoto
viti zaščite. Kot naturaliziran ka
nadski državljan lahko izgubim 
kanadsko državljanstvo samo na 
podlagi določb kazenskega zako
na (spodkopavanje kanadske dr
žave, posebno v vojnem času, 
pomoč sovražniku). Na podlagi 
kanadske zakonodaje o držav
ljanstvu in če bi optiral za sloven
sko državljanstvo, ne bi mogel 
predložiti uradnega potrdila, da 
sem izpuščen iz kanadskega dr
žavljanstva.

Na to bi opozoril delegate 
v slovenskem državnem zboru in 
državnem svetu.

Eden od kompromisov bi bil 
lahko tudi v tem, da bi Slovenci 
po rodu, ki živijo v tujini, obdr
žali slovensko državljanstvo v dr
žavah, ki po zakonodaji dopušča
jo dvojno državljanstvo, medtem 
ko bi se morali v drugih odločiti 
za eno ali drugo državljanstvo.

VLADIMIR URBANC, 
5075 Glencairn Ave., 

Montreal, 
Kanada

Vračanje enoumja 
v drugačni preobleki!

Gotovo je, da si nismo pred
stavljali tako naglih sprememb 
slovenske politike po dobrem le
tu demokratičnih volitev, ki se 
spreminjajo v navadno farso. 
Strankarski pluralizem, ki pogo
juje vsako demokracijo nasploh, 
se z združevanjem tako različno 
obarvanih strank spreminja v av
toritativno enoumje in, kot kaže, 
ga ni več moč preprečiti. Pred
sednik vlade gospod Drnovšek, 
ki se je parlamentarni razpravi 
o proračunu previdno izmaknil 
prav na nasprotno poloblo sveta, 
nima niti v svoji stranki dovolj 
podpore za svoje odločitve. To 
naj bi bila že tretja neposredna 
nezaupnica gospodu Drnovšku. 
Njegove nepremišljene in dokaj 
nedostojne izjave že v Maastrich
tu pa zadnja izjava pred TV ka
mero v Južnoafriški republiki, 
češ da ga veže veliko prijateljstvo 
s to vlado in ministrom Botho še 
iz prepovedanih časov, ko je bila 
prav ta bela manjšinska vlada 
upravičeno zavržena od vsega 
sveta zaradi genocida nad črn
skim prebivalstvom, to razburja 
mnoge, pa tudi nekatere poslan
ce državnega zbora, ki še malo 
pošteno mislijo.

Z združitvijo strank, demokra
tov, zelenih ekologov in sociali
stične stranke z liberalnodemo
kratsko bi si gospod Drnovšek 
opomogel pri njegovem krutem

politično-gospodarskem pragma
tizmu, ki spreminja slovenski na
rod v nekaj tisoč patricijev in sto- 
tisoče plebejcev. Demokrati, ki 
tako vztrajno zatrjujejo, da bi 
v združeno stranko vnesli demo
kratičnost, patriotizem in drža
votvornost, to lahko gospod Bav
čar in gospod Rupel zatrjujeta 
svojim starim mamam, če jima 
jih je ljubi bog še ohranil, mnogi, 
mnogi jima ne verjamejo več. 
Čudimo se le močni zasvojenosti 
gospoda Bavčarja pa menda toli
ko poudarjeni Ruplovi intelektu- 
alnosti, ki jo prav ta čas ni slutiti.

Zeleni ekologi pa sploh pozab
ljajo ob tej združitvi, kaj pravza
prav so, saj je skoraj nerazumlji
vo, da imajo v vladi ministra, 
sami pa se grejo neke vrste opo
zicijo, ki je bila vseskozi prej kot 
konstruktivna. Prav tako so po
sebno po odhodu demokratične
ga misleca gospoda Bučarja delo
vali demokrati v opoziciji de
struktivno brez primere.

Gospod Žakelj, ki je tudi vab
ljen v to čudno druščino, je ver
jetno kar vesel, da so se ga spom
nili in bo lahko spet razlagal o di- 
alektično-materialistični preos- 
novi.

Krščanski demokrati in preno
vitelji v združeni listi se ta čas še 
neprizadeto nasmihajo ob tej 
združitvi, čeprav je vse do danes 
nejasno, komu bo ta nastajajoča 
politična sila pomerila prvi uda
rec. Slovenske afere in škandali, 
ki so se v preteklosti vrstili, so 
predvsem v lanskem letu za Dr

novškovo vlado in velik del dr
žavnega zbora menda navadne 
klevete z mestne tržnice. O raz
čiščevanju ni sledu. Verjetno so 
si slovenski politiki v teh aferah 
preveč umazali roke. Nič čudne
ga ne bo, če si bo gospod Drnov
šek ali pa kak drug večji politik 
o mislil še obisk v Centralnoafri- 
ški republiki pri upokojenem ce
sarju Bokasi, namesto da bi po
skrbel, da bi bil v OZN umak
njen dokument o embargu orož
ja, ki nas odriva v balkanski kotel 
in preprečuje vsakršno približe
vanje Evropi in Natu.

Na koncu naj uporabim še 
vzklik moje dobre, že pokojne 
matere, kadar nam je šlo slabo, 
kajti prihajajo časi: Bog se nas 
usmili!

FRANCE NOSE, 
Groharjevo naselje 35, 

Škofja Loka

Predlog za uvedbo 
novega odlikovanja 
»red bele gamaše«

Vsi se še dobro spominjamo 
ameriških filmov o gangsterjih 
tridesetih let. Izdajal jih je značil
ni zunanji videz, obleke, krojene 
iz črtastega blaga, klobuki borsa
lino, predvsem pa bele gamaše.

V nikdar dokončanih in aferah 
brez epiloga, ki pretresajo teme
lje naše mlade republike na po
dročju lastninjenja, ustvarjanja 
enormnih zadolžitev in sanacij 
bank, kar se vse zliva v javni

dolg. pa v korupcijah. tatvinah, 
likvidacijah in stečajih je zagoto
vo vrsta ljudi, ki bi si predlagano 
odlikovanje zaslužili.

Zaradi tega predlagam, naj bo 
po skrajšanem postopku sprejet 
Odlok o uvedbi odlikovanja »red 
bele gamaše«.

Prepričan sem. da bodo po
slanci pozicije in opozicije spreje
li ta predlog brez dolgoveznih 
razprav in da lahko pričakujemo 
izročitev prvih odlikovanj še pred 
parlamentarnimi počitnicami

Dr. sc. IVAN RAPOC, 
Smetanova 86.

Maribor

Prežvekovalci
Ali sem dolžna prometnemu 

policistu, ki med opravljanjem 
svoje službe na veliko žveči žve
čilni gumi. pokazati vozniško do
voljenje? Ali ga lahko vsaj opom
nim na nekulturno vedenje?

Ali gospod igralec s svojim 
modrim naukom tudi v resnici 
tako zagnano kot v TV reklami 
usmerja svoje otroke in morebit
ne vnuke?

Ali imam prav, da vse to spra
šujem po časopisu, ali sem nema
ra samo tečna? Zaradi vsakod
nevnega neuspešnega boja 
z učenci v šoli. ki žvečijo »kjerko
li in kadarkoli«, me namreč raz
sodnost in dobra volja zapuščata.

NEVA AŽMAN.
Gorenjska c. 31 A.

Radovljica

"V. *
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Stanovanje postaja vse 
bolj skrb posameznika
Individualna stanovanjska gradnja gre v novomeški občini po načrtih, 
»družbena« pa manj - Bo letos le postavljen nov blok v Novem mestu?
NOVO MESTO, 17. marca — S srednjeročnim stanovanjskim pro
gramom novomeške občine 1992—1996 je bilo predvideno, da bo 
v tem času v skladu z naraščanjem števila prebivalstva in gospodinj
stev potrebnih vsaj okrog 800 novih stanovanj. V prvih dveh letih je 
bil program uresničen 36-odstotno. Letos naj bi ta delež poskočil na 
57 odstotkov, vendar je veliko odvisno od tega, kako si bodo ljudje 
znali pomagati sami.

Od predvidenih 809 novih sta
novanj naj bi jih okrog 280 pri
dobili z adaptacijami in dozida
vami obstoječih stanovanj. Na 
osnovi starih izkušenj in izdanih 
gradbenih dovoljenj (za novo
gradnje 357 in za adaptacije 1044 
v zadnjih treh letih) je bilo pred
videno, da bo z novogradnjami 
v individualni režiji v tem času 
pridobljenih 250 stanovanj. 
Z gradnjo neprofitnih in profit
nih stanovanj naj bi pridobili 250 
stanovanj, natančneje 150 ne
profitnih, po 40 profitnih in soci
alnih ter 20 službenih. S preka
tegorizacijo počitniških hiš naj bi 
pridobili še 30 stanovanj.

Vsi podatki kažejo, da se bo

do individualni računi več kot iz
šli. Že v dveh letih je bilo zgraje
nih 110 hiš in 150 stanovanj pri
dobljenih z adaptacijami, letos 
pa naj bi bilo vseljenih 90 adap
tiranih stanovanj in 60 hiš. Lju
dem je pri gradnji vsaj delno 
v pomoč občinski stanovanjski 
sklad. V letu 1992 je zagotovil 
posojilo 275 graditeljem oziroma 
reševalcem svojega stanovanj
skega problema, lani pa 133. 
Razdelili so jim za dobrih 85 mi
lijonov tolarjev posojil, z letoš
njim planom pa je za kreditira
nje občanov predvidenih natanč
no 85 milijonov tolarjev.

Uresničevanje novomeškega 
občinskega programa pridobiva-

POSAVSKE MUSIČE

Ribarjenje v kalnem ali 
občine bolj po domače
Seveda so tudi v Posavju na prvem mestu peripetije okrog lokalne 
samouprave, ko doživljajo svoje dneve vsi oblastiželjni posamezniki 
in hujskači. Prenekateri si kar po lastni volji zaokroža svoje župan
stvo, vsem pa tudi ne gre po načrtih. Kaže, da so se še najbolj 
poenotili v sevniški občini, iz katere naj bi po včerajšnjem usklajeval
nem sestanku nastale tri nove. V Krškem menda še ni jasno, kako se 
bodo odločili v Koprivnici, kjer posamezniki zbirajo podpise za 
lastno občino. Povsem pa se razcveta brežiška občina, iz katere naj bi 
nastalo kar osem novih! Tudi jezni magister Vlaj, vodja republiške 
službe za reformo lokalne samouprave, ni mogel sinoči v Pišecah 
prav nič več spremeniti.

Nič več ne bo, kot je bilo
Z udeležbo na zborih občanov so se spet najbolj izkazali v manjših 

krajih. kjer hočejo na svoje. Kot nam je sporočil Alfred Železnik, so 
se tako odločili tudi v Boštanju kljub prepričevanju sevniške županje 
Brede Mijovič o enotni občini. S tem pa so Boštanjčani onemogočili 
spoj s sevniško občino krajem ob Mirni, kar pa je po svoje tudi prav. 
Z združitvijo Krmelja, Šentjanža in Tržišča v eno občino bi morda le 
presekali tudi dolgoletne spore med njimi.

V Boštanju pa sta si z idejo o združitvi s Sevnico ugled zapravila 
tudi Roman Novšak in z edinim vzdržanim glasom celo sam predsed
nik KS Jure Šlogar (alias Tudžman). Žal pa je doma pogorel tudi 
kolega Fredi, ki je bii prepričan, da bo izbran za tajnika KS Boštanj, 
a ga je povozil Peter Šimončič. Morda pa ima zdaj Fredi odprto pot 
do županstva ?

Občutljivi Kolešnik in njegove tirade
V senci zdrah o novih občinah pa se je kar nekajkrat spet izkazal 

predsednik brežiške vlade Ciril Kolešnik. Posebej je izstopal na svoji 
zadnji seji, kjer je imel pravcati traktat o medijih. Zlasti se je potrudil 
okrog dela Srečka Zoreta, urednika radia, čeprav je hkrati sam 
priznal, da brežiškega programa sploh ne posluša. Če že, posluša le 
osmrtnice in zahvale ter seveda šport. V tem stilu je nadaljeval, da je 
preveč dosleden za ta svet in da je primoran za vse sprejemati krivdo. 
Ima pač j..., je poudaril, in čeprav mu je vsega dovolj, se noče 
zameriti ljudem. Pa vendar se je zameril tudi 400 članom TVD 
Partizana Brežice, ki so se prvi v državi preimenovali — zdaj so Sokol. 
Njihovega občnega zbora se ni utegnil udeležiti, mnogi pa se spom
nijo, kako se je trudil, da bi ob njegovih »slačilnicah« odkrili kip 
sokola. Sokolaši seveda tudi upajo, da bo dobil pravi odgovor 
Zavoda za šolstvo, od katerega je zahteval oceno dela Partizanove 
gimnastike. Sicer pa o Kolešnikovi preganjavici govori tudi pismo, ki 
ga je ta teden poslal brežiškemu radiu, češ da je SZDL-jevska 
pogruntavščina, v okviru katere naj bi bile zamrznjene stare manire 
in duhovi, ki utegnejo nekega dne planiti na dan. Z njimi pa seveda 
tudi »novinarski lobi«.

Kje ste, naravovarstveniki?
Kaj lahko se primeri, da bo na seji skupščine občine Brežice 

v sredo propadel odlok o razglasitvi območja Jovsi za naravni spome
nik. Iz KS Dobova namreč predlagajo umik te točke z dnevnega 
reda, zmanjšanje varstvenega območja in pristanek lastnikov za 
določitev ožjega območja. Očitno v bodoči novi dobovski občini 
nočejo imeti zaščitenega območja. Morebiti pa je v ozadju maščeva
nje strokovnjakom Zavoda za naravno in kulturno dediščino Novo 
mesto, ki so ustavili gradnjo bencinske črpalke v Dobovi. Res so 
nekje v bližini našli bronasto in pozlačeno zajemalko, ne vidijo pa 
drugih cvetk. Denimo skažene fasade in kamnitega portala na stari 
brežiški lekarni in brez dovoljenja nameščenega displeja — tekočih 
napisov - v starem mestnem jedru! In kdo bo kriv za veliko betonsko 
zgradbo v Boštanju, ki kazi okolico in ovira promet? Zlobneži 
menijo, da je to vse skupaj nekdo storil namenoma, da bi srbskemu 
kovinostrugarju s tem zastri pogled na jug. O 75 registriranih krških 
črnih gradnjah, od katerih bo mogoče odstranili le dve, pa kdaj 
drugič.

Sevničani, ti pa znajo
Potolažimo le še Sevničane. Njihov komandir policijske postaje 

Andrej Bobek ni bil premeščen kazensko, pač pa je odšel celo na 
boljši položaj. Iz mirne Sevnice je dejansko napredoval v Dobovo na 
največjo policijsko postajo v državi. Napredoval bo menda še en 
Sevničan, Liščin drugi človek Brane Ogorevc. Z novimi izzivi naj bi 
se spoprijel v Ljubljani pri Zavarovalnici, vseeno pa bo do konca 
izpeljal tudi stečaj krškega Vidma.

VLADO PODGORŠEK

Odprto pismo 
državnemu zboru

Kot Slovenca po rodu, ki že 
desetletja živini v Kanadi in 
imam tako kanadsko kot sloven
sko državljanstvo, me polemika 
in dilema dvojnega državljan
stva, o kateri razpravljajo v dr
žavnem zboru, še posebno za
nima.

Za slovensko državljanstvo 
sem zaprosil predvsem iz narod
nostnih razlogov in ne zaradi ka
ke osebne koristi (v Sloveniji ni
mam ne nepremičnin ne kakega 
drugega premoženja, ki mi bi bi
lo nacionalizirano). Slovensko 
državljanstvo mi je bilo odobre
no 31. 1. 1992. Sem nosilec slo
venskega potnega lista, ki velja 
do leta 2002 (upam, da ga bom 
pri mojih letih preživel). Svoje 
državljanske dolžnosti izpolnju
jem tako do Kanade kot do Slo
venije in se imam kot tak za kar 
solidnega državljana ene in druge 
države. Tako sem smatral, da je 
stvar ad acta, pa ni tako.

Na podlagi razprav v držav
nem zboru naj bi bilo zdaj dvojno 
državljanstvo odpravljeno tudi za 
Slovence po rodu, ki živimo v tu
jini. Če bi ga torej hotel zadržati, 
bi se moral odpovedati kanad
skemu. Ker pa se ne nameravam 
vrniti v Slovenijo, to ne pride

nja neprofitnih in profitnih na
jemnih stanovanj je precej slab
še, čeprav je trenutno evidenti
ranih 158 nerešenih problemov, 
potrebe pa so v resnici še veliko 
večje. Na leto bi morali pridobiti 
vsaj 50 stanovanj, a so jih zdaj 
v dveh letih le 30. Stanovanjski 
sklad je lani odobril stanovanj
skemu podjetju Zarja skoraj 68 
milijonov tolarjev posojila, ven
dar se gradnja druge faze bloka 
K v soseski Irča vas-Brod z 22 
stanovanji kljub temu ni začela, 
saj je bil razpis posojil republi
škega stanovanjskega sklada, na
menjen neprofitnim stanovanj
skim organizacijam za gradnjo 
neprofitnih stanovanj, objavljen 
šele konec leta. Rok za prijavo 
poteče konec marca. V Novem 
mestu računajo, da bo Zarja 
uspela, saj praktično nima kon
kurence v državi, občina pa ji je 
zagotovila tisto, kar v pogojih 
zahteva državni sklad. Ne gre le 
za posojilo (poleg lanskih sred
stev je letos v ta namen predvi
denih 51 milijonov sredstev ob
činskega stanovanjskega sklada), 
ampak tudi za brezplačno zago
tavljanje komunalno opremlje
nih lokacij za gradnjo s strani 
občine. Že vnaprej pa je jasno, 
da z veljavnimi najemninami po
sojil ne bo mogoče vračati. Za
radi tega je občinski izvršni svet 
ob sprejemanju stanovanjskega 
programa predlagal upravnemu 
odboru stanovanjskega sklada, 
da del denarja nepovratno na
meni za stroške posojila. Prese
ljevanje najemnikov v stanova
nja, ki bi jih bili sposobni plače
vati (iz slabših v boljša in obrat
no), pa iz razumljivih razlogov 
ni steklo.

Nekaj denarja, tri milijone to
larjev, je v letošnjem finančnem 
načrtu novomeškega stanovanj
skega sklada predvidenega za 
opredeljevanje funkcionalnih 
zemljišč blokov oziroma stano
vanj in vpis lastnine v zemljiško 
knjigo. Rok za izvedbo te obvez
nosti se izteka oktobra letos.

ZDENKA LINDIČ-DRAGAŠ

Skupina Niet 
v Črnomlju

ČRNOMELJ, 17. marca —Čr
nomaljski mladinski kulturni 
center bo organiziral v svojih 
prostorih v Črnomlju v soboto, 
19. marca, ob 22. uri koncert 
ljubljanske skupine Niet. Kon
cert sodi v niz kulturnih priredi
tev, ki jih pripravljajo mladi Čr
nomaljci. M. D.

Se dve začasni odredbi 
o zavarovanju zemljišč
Martin Čeme in Mira Mmjac sta pred graditelji 
ceste zavarovala še šest svojih parcel v Kužlju
KOČEVJE, 17. marca — O sporni obnovi ali gradnji ceste ob 
Kolpi med Kužljem in Grivcem se je moralo v tem mesecu 
ponovno izreči kočevsko sodišče, ki je izdalo še dve začasni 
odredbi toženki: občini Kočevje. Eno odredbo je že izdalo na 
predlog Martina Černeta in njegove sestre Mire Mmjec, da 
zaradi gradnje ceste ne bi bila oškodovana njuna lastnina in 
posest.

Tokrat se je v dogajanje vključil še Martinov brat Anton Čeme in 
s predlogom o začasni odredbi zavaroval tri svoje parcele v Kužlju. 
Posebej je pred graditelji želel zavarovati kamniti, podporni zid, ki 
preprečuje polzenje zemlje, ki naj bi ga po predlagateljevem prepri
čanju ob gradnji ceste podrli. To bi bila po Černetovi oceni nenado
mestljiva škoda, kot je zapisala njegova odvetnica.

Nekoliko nejasna je v Černetovem predlogu trditev, da je toženka 
na novo zakoličila traso. To običajno opravi geometer, zanj pa Čeme 
trdi, da ga ni bilo. Sodišče je to nelogičnost opazilo, vendar jo je 
ocenilo kot malce neroden pojem in izdalo odredbo. Čeme je želel 
doseči tudi to, da se toženka v prihodnje vzdrži vseh dejanj, čemur pa 
sodišče ni moglo ugoditi, ker gre le za začasno odredbo in je vse 
odvisno od izida pravde.

Anton Černe v predlogu tudi opozarja, da bo zaradi posega na 4,8 
kilometra dolgi cesti posekanih 18.000 kubičnih metrov dreves in 
grmovja, pa tudi izkopanih 19.000 kubičnih metrov materiala.

Z novo začasno odredbo sta Martin Čeme in Mira Mmjac zavaro
vala še šest svojih solastniških parcel v Kužlju. Sodišču sta predložila 
tudi dopis kočevske občine, da bo ta sprožila postopek razlastitve 
Černetovih zemljišč za potrebe ceste, če bo to potrebno, saj gre za 
javni interes.

Novi zapleti se obetajo, če bodo domačini iz kolpske doline 
uresničili svoje napovedi in sami zgradili cesto, ki jo želijo.

MILOVAN DIMITRIČ

Hočejo popolno 
osnovno šolo
Načrte Poljancev je podprlo tudi ministrstvo za 
šolstvo — Prizidek k sedanjemu šolskemu poslopju
POLJANE, 17. marca — V Poljanah si že dalj časa prizadevajo, da 
bi sedanja podružnična osnovna šola prerasla v popolno osemletko. 
Sedaj kaže, da bodo želje naposled lahko uresničUi, saj jih je pri 
njihovih načrtih podprlo tudi ministrstvo za šolstvo in šport.

V začetku letošnjega leta so

Črnomaljska razvojna 
agencija uspešno dela
Črnomaljci se premalo zanimajo za mednarodne 
poslovne podatke — Po Lahinji so na vrsti Griblje-
ČRNOMELJ, 17. marca — Črnomaljska agencija za razvoj bo letos 
po občinskem naročilu nadaljevala s projekti iz sklopa celostnega 
razvoja podeželja in obnove vasi. Za to bo dobila dva milijona iz 
proračuna, saj se je pri razpisu pokazala kot najugodnejša ponud-
nira

Potem ko bodo dokončali vse 
potrebno pri projektu krajinske
ga parka Lahinja, se bodo 
v sklopu projekta razvoja pode
želja lotili celostnega razvoja ob
močja Gribelj. Ali bo to dokonč
no obveljalo, je odvisno tudi od 
tega, ali se bodo v Gribljah od
ločili ostati v črnomaljski občini 
ali bodo sprejeli vabilo iz Grad
ca, da bi šli v novo občino.

Nekateri dvomijo o uspešnosti 
agencije, češ da je bilo dogovor
jeno, da bo dobila le začetni ka
pital iz proračuna, potem pa se 
bo preživljala iz lastnih dohod
kov, sedaj pa še vedno dobiva 
denar iz proračuna. Agencija se
veda ne bo delala zastonj in ob
čina mora naročila plačati. Če 
na razpisu uspe agencija za raz
voj, dobi denar pač ona. Denar 
se sicer pojavi v proračunu kot

izdatek, vendar ne kot podpora, 
temveč kot plačilo za opravljeno 
in naročeno delo.

Agencija je izdala afirmativen 
katalog Bela krajina Business 
Directory, h kateremu je prima
knila občina 420 tisočakov, če
prav z enoletno zamudo. V tem 
času pa je bilo pripravljenih tudi 
59 programov za demografsko 
ogrožena območja, promocijo 
Bele krajine, urejanje težav po
djetja Planina ter za delo z usta
navljanjem invalidskih delavnic.

storitve agencije pre- 
rnomlju, ko

Žal pa storitve ag< 
malo uporabljajo v Cr 
gre za podatke in informacije 
v svetovnem merilu, saj je agen
cija vključena v različne mreže, 
ki posredujejo podatke, vendar 
je zanje med Črnomaljci bolj 
malo zanimanja.

MILOVAN DIMITRIČ

v projektantskem podjetju LIZ 
Inženiring v Ljubljani že izdelali 
načrte za povečanje sedanje šti- 
rirazrednice v osemletko. Takoj 
nato se je krajevna skupnost Po
ljane lotila postopkov za prido
bitev lokacijske dokumentacije. 
Kot kaže, bodo načrti in dovo
ljenja letos toliko pripravljeni, 
da bodo lahko še pred koncem 
leta začeli gradnjo.

Kot računajo, bo dozidava se
danje šole stala okoli 65 milijo
nov tolarjev, deset milijonov pa 
bo treba zagotoviti za opremo. 
Predstavniki krajevne skupnosti 
Poljane so v začetku februarja 
obiskali ministrstvi za šolstvo in 
šport, kjer so jim obljubili, da bo 
ministrstvi zagotovilo polovico 
potrebnega denarja za povečavo 
šole, če bo drugo polovico pri
spevala škofjeloška občina. 
V ministrstvu so svojo priprav
ljenost za sofinanciranje utemlje- 
vali s tem, da bo gradnja ose
mletke v Poljanah razbremenila 
preveliko osnovno šolo v Gore
nji vasi, kjer bi potem lahko 
vpeljali enoizmenski pouk.

V krajevnih skupnostih na ob
močju šolskega okoliša bodoče 
poljanske popolne osnovne šole, 
to je v Poljanah, Javorjah in Log 
nameravajo sami zbrati del po
trebnega denarja za dozidavo šo
le. O tem se bodo odločali na 
referendumu, ki bo 22. maja 
hkrati z referendumom o obliko
vanju novih občin. Kot računa
jo, bi na ta način zbrali četrtino 
potrebnega denarja.

Škofjeloški izvršni svet je pod
prl prizadevanja krajevnih skup
nosti v Poljanski dolini za grad-

Spomladanska čistilna 
akcija

ČRNOMEU, 17. marca 
- V soboto, 19. marca, ob 8. uri 
bodo vaščani Sinjega Vrha začeli 
drugo spomladansko čistilno ak
cijo, ki jo organizira domače turi
stično društvo. Čistili bodo gr
movje in sušice v vaškem gozdu 
v Špeharjih blizu tamkajšnje 
cerkve sv. Roka, katere okolico 
bodo tudi polepšali. Prejšnjo ne
deljo so v podobni akciji odstra
njevali divja odlagališča odpad
kov. M. D.

njo popolne osemletke v Polja
nah in za uvedbo krajevnega sa
moprispevka. Vendar pa ugotav
lja, da v letošnjem občinskem 
proračunu ne morejo zagotoviti 
manjkajočih 16 milijonov tolar
jev za pokritje stroškov poveča
ve šole, ker so ves predvideni 
denar že razdelili. Poleg tega 
v občini dajejo prednost ureditvi 
prostorov za potrebe knjižnice 
v Škofji Loki in vrtca v Železni
kih. Kljub temu vidijo rešitev za 
šolo v Poljanah, in sicer v tem, 
da najamejo za 16 milijonov to
larjev kredita. To pa so priprav
ljeni storiti le, če bo ministrstvo 
za šolstvo in šport v letošnjem 
letu zagotovilo obljubljeni denar 
za pokritje polovice načrtovanih 
stroškov prizidka.

LADO STRUŽNIK

Restavracija na Blejskem gradu bo kmalu odprta
BLED, 17. marca — Restavracija na Blejskem gradu, kamor prihaja že veliko obiskovalcev, je še zaprta. 
Turistično podjetje Turizem in rekreacija Bled je decembra lani gostinski del gradu oddalo v najem 
podjetju Residence d. o. o., Bled, katerega lastnik je Nicholas A. Oman. Pogodba za najem restavracije, 
viteške dvorane in manjšega lokala, je sklenjena za tri leta, z možnostjo podaljšanja. Najemnina je 90.000 
mark na leto, gostinska ponudba pa mora ustrezati vsem vrstam gostov. Prostori so bili oddani pod 
pogojem, da bo najemnik sofinanciral obnovo tovorne žičnice ter energetsko preskrbo gostinskega dela, 
kar bo skupno stalo okoli 100.000 mark. V pogodbi je tudi določeno, da mora biti del gostinstva odprt vse 
leto, restavracija pa od velike noči do srede oktobra. Letos pa jo bodo odprli že 26. marca. (Besedilo in 
slika: Vlasta Felc)

Zavarovalnica 
je dobila 
lepšo podobo
Območna enota zavaro
valnice Triglav v Kranju 
prenovljena in razširjena

KRANJ, 17. marca — V ob
močni enoti zavarovalnice Tri
glav v Kranju, so lani z okoli
250.000 zavarovanji zbrali za 3,5 
milijarde tolarjev zavarovalnih 
premij. Od tega so 2,2 milijarde 
tolarjev izplačali za odškodnine 
in zavarovalnine v nekaj nad
30.000 škodnih primerih. Del 
dobička so vložili v povečavo in 
posodobitev poslovne stavbe 
v Kranju.

Kot je na današnji slovesnosti 
ob zaključku del povedal Franc 
Lotrič, direktor območne enote, 
so bili neprimerni prostori in 
oprema že ovira za uspešno de
lo, zato so se pred štirimi leti 
odločili za postopno izgradnjo 
prizidka in prenovo prostorov.

Načrte za obnovo je izdelal 
arhitekt Milan Žepič, gradnjo pa 
je prevzel Gradbinec. Poslovna 
stavba je dobila precej lepšo zu
nanjo podobo in se lepo vključu
je v okolje. Nove prostore so še 
obogatili z deli domačega aka
demskega slikarja Vinka Tuška.

* * L. S.

Modna revija maturantk
METLIKA, 17. marca — Dijakinje metliške tekstilne šole bodo 

organizirale v petek, 18. marca, ob 20. uri v novem poslovnem centru 
v Metliki v diskoteki Ghetto modno revijo. Na njej bodo prikazale 
spodnje perilo metliške tovarne Komet in svoje modne izdelke. (M. 
D.)

Trgovati in vnovčiti
KOČEVJE, 17. marca - Kočevski muzej bo pripravil v petek, 25. 

marca, ob 18. uri v muzejskih prostorih predavanje z naslovom 
Trgovati in vnovčiti. Predavanje bo posvečeno petstoletnici krošnjar- 
skega patenta, ki so ga dobili prebivalci kočevsko-ribniške doline, 
ker jim je želel cesar pomagati zaradi škode, ki so jo pretrpeli ob 
turških vpadih. Predaval bo urednik Gottscheer Žeitung Ludvvig 
Kren. (M. D.)

Koncert za bolne otroke
ČRNOMELJ, 17. marca - V črnomaljskem kulturnem domu bo 

v soboto, 19. marca, ob 20. uri dobrodelni koncert »Samo življenje za 
druge je vredno življenja«. Koncertiral bo družinski trio Novina iz 
Novega mesta. Izkupiček koncerta bodo podarili otrokom, ki so 
zboleli za rakom. (M. D.)

Gorenjski slikarji razstavljajo v Kranju
KRANJ, 17. marca — V prostorih območne enote Zavarovalnice 

Triglav so danes odprli razstavo del gorenjskih slikarjev, ki predstav
lja izsek iz bogatega likovnega življenja Gorenjske. S svojimi slikami 
se predstavljajo akademski slikarji Boni Čeh in Klementina Golja 
z Jesenic ter Henrik Marchel, Zmago Puhar, Marko Tušek in Vinko 
Tušek iz Kranja. (L. S.)

Jubilej Primorska poje v Postojnski jami
POSTOJNA, 17. marca - Revija pevskih zborov Primorska 

poje praznuje 25-letnico. Združenje pevskih zborov Primorske iz 
Nove Gorice je predlagalo, da bi bila slovesna otvoritev jubilejne 
revije, na kateri bo sodelovalo okoli 100 pevcev in 150 zborovo
dij primorskih zborov, v soboto ob 20. uri v Postojnski jami. 
Postojnski izvršni svet je ta predlog podprl in za slovesnost 
odobril 200.000 tolarjev, sponzor prireditve v Postojnski jami 
Zavarovalnica Triglav pa bo primaknil še 100.000 tolarjev. 
(M.T.)

Kabelsko TV gleda več kot 
sedemsto gospodinjstev
V hrastniški občini skrbi za sistematičen razvoj 
kabelske televizije zasebno podjetje Elstik
HRASTNIK, 17. marca - Hrastnik je veijetno ena redkih občin 
v Slovengi, kjer so se odločili, da bodo sistematično zgradili kabel- 
sko-televizijski sistem. Predlani je občina za gradnjo tega sistema 
z javnim razpisom poiskala najbolj ugodnega ponudnika in mu nato 
podelila tudi koncesijo. Zdaj gleda televizijske programe prek kabel
skega sistema že več kot 700 hrastniških gospodinjstev.

Kot je povedal Jože Gole, strokovni delavec v sekretariatu za 
planiranje, družbene dejavnosti, gospodarstvo in prostorsko ureja
nje, je akcijo za razpeljavo kabelskotelevizijskega sistema v občini že 
pred leti začela občinska Socialistična zveza. Toda predračuni zanj so 
bili vedno tako visoki, da naložbe vsaj v takem obsegu, kot so 
načrtovali, nikoli ni bilo mogoče izpeljati. Velikega zanimanja pa tudi 
med ljudmi ni bilo, zato je zadeva za nekaj let potihnila. Lani pa je IS 
z zasebnim hrastniškim podjetjem Elstik podpisal koncesijsko 
pogodbo, po kateri bo le ta zgradil KTV sistem v občini s svojimi

• Cena priključka je 50 mark, uporabnik pa bo moral pet let 
plačevati še po deset mark mesečno. Po petih letih bo potrebno 
Elstiku poravnavati le še stroške za vzdrževanje KTV sistema. Cene 
tega se v Sloveniji trenutno sučejo od treh do sedmih mark, medtem 
ko jih v Hrastniku še niso določili.

sredstvi, in to v treh letih. Prve priključke so dokončali že lani poleti. 
Sistem je že dograjen v Novem Logu in Logu, z deli bodo nadaljevali 
v Novem Domu in po terminskem planu še letos tudi v KS Prapretno.
V pripravi pa je že tudi dokumentacija za KTV sistem na Dolu,
v spodnjem delu Hrastnika in v Čečah. Preko tega sistema je moč 
gledati štiri tako imenovane zemeljske programe (dva slovenska, 
enega hrvaškega in koprski program; razmišljajo, da bi slednjega 
nadomestili s Kanalom A) in nekaj več kot deset satelitskih progra
mov. POLONA MALOVRH

v poštev, med drugim zaradi ra
zlogov, ki so vsakomur jasni (so
cialno in zdravstveno zavarova
nje med drugim).

Slovenci po rodu, ki živimo 
v tujini, smo že zaradi našega 
nacionalnega čuta veliko storili 
v dobro Republike Slovenije, ta
ko s humanitarnimi akcijami za 
nakup nove medicinske opreme 
in pomoč popljavljencem, z de
viznim prilivom v slovenske ban
ke in s podporo našim sorodni
kom v Republiki Sloveniji kot 
takrat, ko si je Republika Slove
nija odpirala vrata državnosti, pa 
tudi kot turisti, ko smo prišli 
v Republiko Slovenijo na obisk. 
Naj omenim samo 20 milijonov 
dolarjev pomoči države Ohio, za 
katero je bil instrumentalen ohij- 
ski guverner Voinovic (po materi 
slovenskega rodu), slovenske or
ganizacije Progresivnih Slovenk 
in druge.

V duhu parabole Podarim-do- 
bim pa smo Slovenci po rodu, ki 
živimo v tujini, zelo malo dobili 
od svoje domovine. Za vse to, 
kar smo naredili zanjo, nam hoče 
v zahvalo odvzeti še slovensko 
državljanstvo, ki nam pripada po 
rojstvu. Res ne najdem besed, 
s katerimi bi izrazil svoj protest.

Slovenska izseljenska matica 
je sicer predlagala, da bi bilo Slo
vencem po rodu, ki živijo v tuji

ni, dovoljeno dvojno državljan
stvo. Toda temu predlogu je na
sprotovala teza, da bi bili s tem 
diskriminirani priseljenci nekda
njih »južnih republik«, ki so zdaj 
slovenski državljani. Vprašam 
vas, ali nas, Slovence po rodu, ki 
živimo v tujini, res tako malo 
cenite in nam ne date v tem po
gledu niti malo prednosti pred 
priseljenci iz nekdanjih »južnih 
republik«. Ali nas mogoče 
obravnavate kot nekakšno slo
vensko folkloro, ki bo v sloven
skih narodnih nošah dokazovala 
svetu, da smo Slovenci in ne Slo
vaki?

Če nam boste odvzeli sloven
sko državljanstvo, nam boste 
odvzeli tudi volilno pravico in 
pravico do nepremičnin v Slove
niji, s tem pa zaprli pot marsiko
mu, ki je gojil željo, da bi.se vrnil 
v Slovenijo. Odvzeli nam boste 
tudi pravico do nacionaliziranega 
premoženja v nepremičninah. 
Skratka, lahko se pogovarjamo 
samo še kot tujec s tujcem. Po
tem ne vidim več razloga za ob
stoj raznih institucij, ki naj bi 
v Sloveniji skrbele za Slovence 
v tujini, in tudi ne razloga za 
dialog, če nam boste odvzeli naše 
državljanske pravice.

Da bi Slovenci po rodu, ki živi
mo v tujini, optirali za slovensko 
državljanstvo in se odpovedali 
državljanstvu države, v kateri ži
vimo, je neizvedljivo iz mnogih 
razlogov. Eden od glavnih je 
ekonomski. Če pa bi se vseeno 
tako odločili, Vas vprašam: bi

nas sprejeli v Slovenijo tudi brez 
premoženja, bi nam zagotovili 
socialno in zdravstveno zavaro
vanje, bi nam dali stanovanja in 
omogočili zaposlitev? Vse to naj 
bi namreč država zagotavljala 
svojim državljanom! Ali pa bi 
sprejeli v Slovenijo samo pre
možne, za katere državi ni treba 
skrbeti?

Pa si poglejmo države, ki meji
jo na Slovenijo: Italija dovoljuje 
dvojno državljanstvo, Madžarska 
dovoljuje dvojno državljanstvo, 
ravno tako Hrvaška. Nekako 
v sredini je Avstrija, ki dovoljuje 
dvojno državljanstvo otrokom, 
rojenim avstrijskim državljanom 
v tujini.

Na podlagi vsega tega sma
tram, da bi se Slovencem po ro
du, ki živijo v tujini, zgodila veli
ka krivica, če bi nam odrekli pra
vico do slovenskega državljan
stva in pravic, ki so povezane 
z njim. Kot je zapel naš poet: 
Zemlja Kranjska, draga mati, 
ker jo ljubil je do smrti, Vsak ji 
sin ostal je zvest, Kranjc (doma) 
ti le dobička išeš. Bratov svojih 
ni ti mar...

P.S.:
Kaj pa pravni vidik dvojnega 

državljanstva? Na podlagi zako
na o slovenskem državljanstvu je 
bilo 16.000 Slovencem po rodu, 
ki živijo v tujini, odobreno slo
vensko državljanstvo. V parla
mentarnih demokracijah, kot jih 
poznamo v Kanadi in ZDA, je 
državljanu retrospektivno zelo 
težko odvzeti, kar mu je bilo prej

priznano po zakonu. Kako je s to 
proceduro v slovenski zakonoda
ji, naj povedo izvedenci, lahko 
pa tudi ustavno sodišče.

Sam sem postal kanadski dr
žavljan na podlagi Canadian Citi- 
zenship Act, ki ne predvideva, 
da se lahko kanadskemu držav
ljanstvu odpovem. Ta akt pa 
opozarja naturalizirane kanadske 
državljane, da jih država, v kateri 
so rojeni, lahko smatra za svoje 
državljane in jim kanadska vlada 
v takih državah ne more zagoto
viti zaščite. Kot naturaliziran ka
nadski državljan lahko izgubim 
kanadsko državljanstvo samo na 
podlagi določb kazenskega zako
na (spodkopavanje kanadske dr
žave, posebno v vojnem času, 
pomoč sovražniku). Na podlagi 
kanadske zakonodaje o držav
ljanstvu in če bi optiral za sloven
sko državljanstvo, ne bi mogel 
predložiti uradnega potrdila, da 
sem izpuščen iz kanadskega dr
žavljanstva.

Na to bi opozoril delegate 
v slovenskem državnem zboru in 
državnem svetu.

Eden od kompromisov bi bil 
lahko tudi v tem, da bi Slovenci 
po rodu, ki živijo v tujini, obdr
žali slovensko državljanstvo v dr
žavah, ki po zakonodaji dopušča
jo dvojno državljanstvo, medtem 
ko bi se morali v drugih odločiti 
za eno ali drugo državljanstvo.

VLADIMIR URBANC, 
5075 Glencairn Ave., 

Montreal, 
Kanada

Vračanje enoumja 
v drugačni preobleki!

Gotovo je, da si nismo pred
stavljali tako naglih sprememb 
slovenske politike po dobrem le
tu demokratičnih volitev, ki se 
spreminjajo v navadne farso. 
Strankarski pluralizem, ki pogo
juje vsako demokracijo nasploh, 
se z združevanjem tako različno 
obarvanih strank spreminja v av
toritativno enoumje in, kot kaže, 
ga ni več moč preprečiti. Pred
sednik vlade gospod Drnovšek, 
ki se je parlamentarni razpravi 
o proračunu previdno izmaknil 
prav na nasprotno poloblo sveta, 
nima niti v svoji stranki dovolj 
podpore za svoje odločitve. To 
naj bi bila že tretja neposredna 
nezaupnica gospodu Drnovšku. 
Njegove nepremišljene in dokaj 
nedostojne izjave že v Maastrich
tu pa zadnja izjava pred TV ka
mero v Južnoafriški republiki, 
češ da ga veže veliko prijateljstvo 
s to vlado in ministrom Botho še 
iz prepovedanih časov, ko je bila 
prav ta bela manjšinska vlada 
upravičeno zavržena od vsega 
sveta zaradi genocida nad črn
skim prebivalstvom, to razburja 
mnoge, pa tudi nekatere poslan
ce državnega zbora, ki še malo 
pošteno mislijo.

Z združitvijo strank, demokra
tov, zelenih ekologov in sociali
stične stranke z liberalnodemo
kratsko bi si gospod Drnovšek 
opomogel pri njegovem krutem

politično-gospodarskem pragma
tizmu, ki spreminja slovenski na
rod v nekaj tisoč patricijev in sto- 
tisoče plebejcev. Demokrati, ki 
tako vztrajno zatrjujejo, da bi 
v združeno stranko vnesli demo
kratičnost, patriotizem in drža
votvornost, to lahko gospod Bav
čar in gospod Rupel zatrjujeta 
svojim starim mamam, če jima 
jih je ljubi bog še ohranil, mnogi, 
mnogi jima ne verjamejo več. 
Čudimo se le močni zasvojenosti 
gospoda Bavčarja pa menda toli
ko poudarjeni Ruplovi intelektu- 
alnosti, ki jo prav ta čas ni slutiti.

Zeleni ekologi pa sploh pozab
ljajo ob tej združitvi, kaj pravza
prav so, saj je skoraj nerazumlji
vo, da imajo v vladi ministra, 
sami pa se grejo neke vrste opo
zicijo, ki je bila vseskozi prej kot 
konstruktivna. Prav tako so po
sebno po odhodu demokratične
ga misleca gospoda Bučarja delo
vali demokrati v opoziciji de
struktivno brez primere.

Gospod Žakelj, ki je tudi vab
ljen v to čudno druščino, je ver
jetno kar vesel, da so se ga spom
nili in bo lahko spet razlagal o di- 
alektično-materialistični preos- 
novi.

Krščanski demokrati in preno
vitelji v združeni listi se ta čas še 
neprizadeto nasmihajo ob tej 
združitvi, čeprav je vse do danes 
nejasno, komu bo ta nastajajoča 
politična sila pomerila prvi uda
rec. Slovenske afere in škandali, 
ki so se v preteklosti vrstili, so 
predvsem v lanskem letu za Dr-

Tisoč mark pomoči za invalidne otroke
NOVO MESTO, 17. marca - Delegacija občine Novo mesto 

s predsednikom skupščine Francijem Koncilijo se je skupaj s pihalnim 
orkestrom iz Straže minuli teden udeležila praznovanja 35. obletnice 
ustanovitve partnerskega nemškega mesta Langenhagen. Ob tem so 
se pogovarjali o nadaljnjem kulturnem, gospodarskem in športnem 
sodelovanju. Novomeška delegacija se je iz Nemčije vrnila s tisoč 
markami, ki jih je pevsko društvo Harmony Brothers zbralo kot 
pomoč novomeškim invalidnim otrokom. Franci Koncilija jih je 
včeraj na manjši slovesnosti izročil predstavnikom Dolenjskega dru
štva za cerebralno paralizo. (Z. L.-D.)

Hrastniška TV se bo imenovala Kanal 5
HRASTNIK, 17. marca - V Hrastniku se že nekaj časa intenzivno 

pripravljajo na svojo, lokalno televizijo. Zanjo so našli že tudi ime: 
Kanal 5. Prvič so interni program poskusno oddajali pred novim 
letom — teletekst in satelitske programe. Pred kratkim so imenovali 
še programski svet, našli pa so že tudi primeren prostor za studio. Ta 
bo v nekdanjem vrtcu v Novem Domu. (P. M.)

Sejem kmetijske mehanizacije Jožefovo ’94
NOVO MESTO, 17. marca — Novomeško zasebno podjetje Taba- 

kum, v okviru katerega deluje trgovina s kmetijsko mehanizacijo, 
organizira v sodelovanju s Kmetijskim pospeševalnim centrom za 
Dolenjsko, Belo krajino in Posavje sejem kmetijske mehanizacije 
Jožefovo ’94. Že tradicionalna sejemska prireditev bo pri trgovini 
Tabakum v novomeški industrijski coni Cikava od 18. do 21. marca, 
na njej pa se bodo predstavili vsi vodilni proizvajalci kmetijske, 
sadjarske in vinogradniške opreme in mehanizacije. (Z. L.-D.)

Občni zbor ljubiteljev oldtimerjev
IZOLA, 17. marca - Primorski klub ljubiteljev starih motornih 

vozil Balilla s sedežem v Sežani, ki združuje prek 50 ljubiteljev starih 
jeklenih konjičkov, prireja v petek, 18. marca, ob 18. uri v restavra
ciji Jasna na Belvederu nad Izolo že 3. redni občni zbor društva. Na 
občnem zboru bodo pregledali opravljeno delo v lanskem letu. med 
katerim so izpeljali kar dva rallyja, in sicer rally Vipavska dolina in 
Kras ’93, v letošnjem letu pa načrtujejo organizirati poleg tekmovanj 
tudi srečanja veteranov. Na občnem zboru se bodo dogovorili tudi 
o višini članarine za tekoče leto. (O. K. S.)

Čiščenje pred ribolovno sezono
SLOVENSKE KONJICE, 17. marca - Ribiška družina Slovenska 

Bistrica, sekcija Slovenske Konjice bo v soboto, 26. marca, organizi
rala delovno akcijo, v kateri bodo popravili poti in očistili okolico 
ribnika Jernejček pri Zbelovem. Vsi prijatelji lepega okolja in prijet
nega ribolova pa nestrpno čakajo na 1. april, ko se začenja polna 
ribolovna sezona na Jernejčku, v katerega so vložili 1,5 tone rib. 
(B.Z.)

Drežniški gasilski dom bo prava vaška hiša
DREŽNICA, 17. marca - Drežničani ohranjajo sloves složnih, 
marljivih in sposobnih ljudi. V vasi nimajo stalnega finančnega vira, 
pa vendar s prostovoljnim delom, ob podpori nekaterih donatorjev in 
pomoči občinske gasilske zveze gradijo stavbo, ki ji uradno sicer 
pravijo gasilski dom, v resnici pa bo osrednja vaška hiša. Uporabljali 
jo bodo gasilci, drežniški športniki, kulturniki, snovalci lokalne 
samouprave in še kdo. Stavbo zraven športnega igrišča gradijo že pet 
let, zdaj je že pod streho. Denar za več kot 200 kvadratnih metrov 
prostrano kritino drežniške hiše je prispeval idrijski Kolektor. To 
idrijsko podjetje, ki ima v vasi svoj dislociran obrat, pogosto pomaga 
Drežničanom, vselej pa se najde še kakšen donator. (K. R.)

Poslovni center tudi v Šmarju pri Jelšah
ŠMARJE PRI JELŠAH, 17. marca - Lastniki poslovno-trgov- 

skega centra, ki ga bodo odprli jutri, 18. marca, ob 15.30, v Šmarju 
pri Jelšah, so novo pridobitev poimenovali »Urša center«. V prosto
rih nekdanje servisne delavnice ob prihodu v Šmarje iz smeri Pod
plata je zasebna firma uredila proizvodne prostore za šivanje konfek
cije, v lepo preurejenih prostorih pa je vrsta manjših prodajaln. 
Sodobni poslovni center bo jutri na široko odpri vrata vsem, ki si ga 
bodo želeli ogledati, ob 19. uri pa bo v kristalni dvorani zdraviliškega 
doma v Rogaški Slatini še srečanje z gosti in poslovnimi partnerji ter 
modna revija s promocijo oblačil »Urša«. (V. S.)

novškovo vlado in velik del dr
žavnega zbora menda navadne 
klevete z mestne tržnice. O raz
čiščevanju ni sledu. Verjetno so 
si slovenski politiki v teh aferah 
preveč umazali roke. Nič čudne
ga ne bo, če si bo gospod Drnov
šek ali pa kak drug večji politik 
o mislil še obisk v Centralnoafri- 
ški republiki pri upokojenem ce
sarju Bokasi, namesto da bi po
skrbel, da bi bil v OZN umak
njen dokument o embargu orož
ja, ki nas odriva v balkanski kotel 
in preprečuje vsakršno približe
vanje Evropi in Natu.

Na koncu naj uporabim še 
vzklik moje dobre, že pokojne 
matere, kadar nam je šlo slabo, 
kajti prihajajo časi: Bog se nas 
usmili!

FRANCE NOSE, 
Groharjevo naselje 35, 

Škofja Loka

Predlog za uvedbo 
novega odlikovanja 
»red bele gamaše«

Vsi se še dobro spominjamo 
ameriških filmov o gangsterjih 
tridesetih let. Izdajal jih je značil
ni zunanji videz, obleke, krojene 
iz črtastega blaga, klobuki borsa
lino, predvsem pa bele gamaše.

V nikdar dokončanih in aferah 
brez epiloga, ki pretresajo teme
lje naše mlade republike na po
dročju lastninjenja, ustvarjanja 
enormnih zadolžitev in sanacij 
bank, kar se vse zliva v javni

dolg. pa v korupcijah. tatvinah, 
likvidacijah in stečajih je zagoto
vo vrsta ljudi, ki bi si predlagano 
odlikovanje zaslužili.

Zaradi tega predlagam, naj bo 
po skrajšanem postopku sprejet 
Odlok o uvedbi odlikovanja »red 
bele gamaše«.

Prepričan sem. da bodo po
slanci pozicije in opozicije spreje
li ta predlog brez dolgoveznih 
razprav in da lahko pričakujemo 
izročitev prvih odlikovanj še pred 
parlamentarnimi počitnicami.

Dr. sc. IVAN RAPOC.
Smetanova 86.

Maribor

Prežvekovalci
Ali sem dolžna prometnemu 

policistu, ki med opravljanjem 
svoje službe na veliko žveči žve
čilni gumi. pokazati vozniško do
voljenje? Ali ga lahko vsaj opom
nim na nekulturno vedenje?

Ali gospod igralec s svojim 
modrim naukom tudi v resnici 
tako zagnano kot v TV reklami 
usmerja svoje otroke in morebit
ne vnuke?

Ali imam prav, da vse to spra
šujem po časopisu, ali sem nema
ra samo tečna? Zaradi vsakod
nevnega neuspešnega boja 
z učenci v šoli, ki žvečijo »kjerko
li in kadarkoli«, me namreč raz
sodnost in dobra volja zapuščata.

NEVA AŽMAN, 
Gorenjska c. 31 A, 

Radovljica

KS



Klavrna podoba nekdanje vojašnice
TOLMIN, 17. marca - Nekdanja vojašnica v Tolminu je prava zmešnjava gradbišča, na katerem nastajajo 
nove obrtne in proizvodne delavnice, begunskega centra s 176 begunci, vojašnice TO in zapuščenih 
objektov z razpadajočim tankom. V njej skušajo vzpostaviti red kar s tremi ograjami, staro, ki je že prej 
ločevala civilni od vojaškega sveta, ograjo, s katero so znotraj vojašnice ločili begunski center od 
vojašnice TO, dodali pa so še ograjo, ki ločuje begunce od obrtniškega centra in zabavišča. V obrtni coni 
so namreč te dni odprli veliko diskoteko, h koncu pa gredo tudi dela v novem gostinskem lokalu. 
(Besedilo in slika: Katja Roš)

Prenosni aparat 
za EKG domu 
upokojencev
Sežanskemu domu upokojen
cev ga je pomagala kupiti za
varovalna hiša Slovenka

SEŽANA, 17. marca — V sežan
skem domu upokojencev so prejšnji 
teden prevzeli sodoben prenosni 
aparat za EKG, ki so ga kupili s po
močjo zavarovalne hiše Slovenica. 
Naprava, ki lahko deluje priključe
na na električno omrežje ali na ba
terije, je vredna več kot 1,8 milijo
na tolarjev. Tričetrt denarja je pri
speval sponzor.

EKG so v domu nujno potrebo
vali, saj imajo v negovalnem delu 
približno 60 oskrbovancev, od ka
terih jih je kar polovica priklenje
nih na posteljo. Direktor doma dr. 
Jože Sila je povedal, da aparata 
niso mogli kupiti z denarjem za 
zdravstvo, ker domovi upokojen
cev ne sodijo v redno zdravstveno 
dejavnost.

V domu pa so v zadnjem času 
zaposlili tudi že dolgo potrebno de
lovno terapevtko in fizoterapevtko, 
ki jo plačuje zavod za zdravstveno 
varstvo. Svojo dejavnost so oboga
tili s komercialno ponudbo, saj pri
pravljajo hrano in perejo tudi za 
starostnike, ki niso v domu. J. O.

Ilirskobistriška ZKO še 
vedno hoče gledališče
Z lastno gledališko skupino bi lahko dopolnili 
kulturno dejavnost v občini - Ni pravega režiserja
ILIRSKA BISTRICA, 17. marca — Čeprav pod okriljem ilirskobi- 
striške Zveze kulturnih organizacij deluje kar 18 skupin in društev, 
kulturna dejavnost v občini z lastno produkcijo še vedno ni v celoti 
pokrita. Kot je povedal sekretar ZKO Dimirij Bonano, na Bistri
škem potrebujejo še najmanj lastno gledališko oziroma dramsko 
skupino. gartnerja, v torek, 22. marca, pa

V preteklosti so jo že nekaj- bo v Sokolskem domu o svoji 
krat poskušali ustanoviti, vendar potovanjih govoril Zvone Šeru-
so vsi poskusi propadli zaradi 
kadrovskih težav. Vedno se za
takne pri režiserju, vzgajali so 
tudi domače kandidate. Propadli 
so tudi vsi poskusi, da bi prido
bili usposobljene režiserje iz 
okoliških krajev, celo z Reke. 
Kljub temu, da jim v bistriški 
ZKO zmanjkuje denarja celo za 
ohranjanje kulturne dejavnosti 
v sedanjem obsegu, skušajo po
novno zbrati tudi lastno gledali
ško skupino.

ZKO pripravlja številne do
godke: v petek, 18. marca, bo 
v hotelu Turist na Trnovem or
ganizirala multimedijsko pred
stavitev gostovanja podgrajskih 
škoromatov na Poljskem. Prire
ditev bosta vodila Romeo Volk 
in Andrej Vodopivec. V dvorani 
glasbene šole bo 20. marca or
gelski koncert Dražka Baum-

ga. Sredi prihodnjega tedna bo
do v Domu ostarelih občanov 
odprli razstavo domačih likovni-

• Za gledališko dejavnost in 
druge zahtevnejše nastope pa 
Bistrica nujno potrebuje tudi 
primerno dvorano, ki naj bi jo 
dobila v nekdanjem domu JA na 
Vidmu. Kljub dogovoru, da bo 
upravljalec čimprej usposobil tu
di kulturni del doma JA, se za
deva nikamor ne premakne. 
ZKO mora za vsako svojo prire
ditev v slabo opremljeni dvorani 
plačati najemnino.

kov Vojke Pirih, S. Romane In 
Mirka Žnideršiča, kulturno po
nudbo marca pa bodo sklenili 
z nastopom pevcev v okviru re
vije Primorska poje.

------JANEZ ODAR

Če da država jamstvo, 
bo LB odobrila kredit
Novi v. d. direktorja Bresta d. o. o. je Stani
slav Lužar, njegov namestnik pa Jože Korošec
CERKNICA, 17. marca — Skupščina okoli 1500-članskega Bre
sta d. o. o. je za novega v. d. direktorja za dobo šestih mesecev 
imenovala Štanislava Lužarja, dosedanjega namestnika direk
torja za tehnično področje v Brestovem poslovnem sistemu. Za 
njegovega namestnika je prav tako za dobo šestih mesecev 
imenovala Jožeta Korošca.

Oba sta že vrsto let zaposlena v tem cerkniškem delovnem 
kolektivu, ki se je znašel v precej nezavidljivem položaju. V zad
njih dveh letih poslovni sistem posluje z rdečimi številkami, 
njegova zadolženost pa znaša 24 milijonov mark. Med njegovimi 
glavnimi upniki je LB d. d, saj v vseh Brestovih dolgovih 
predstavlja dolg do LB d. d. eno tretjino. Spodbudno je, da je 
zdaj LB d. d. pripravljena odobriti 42 milijonov obratnega 
kapitala za Brest Pohištvo d. o. o. in 23 milijonov tolarjev za 
Brest Tapetništvo d. o. o. Vendar bo omenjeni posojili odobrila 
le pod pogojem, da bo republika Slovenija dala ustrezno garan
cijo. LB d. d. pa bo odstopila tudi od navzkrižno pridobljenih 
poroštev Brestovih hčerskih podjetij Pohištvo, Tapetništvo in 
Inse.

Skupščina cerkniškega poslovnega sistema Brest d. o. o. je 
novoimenovanega v. d. direktorja Stanislava Lužarja poobla
stila, da po lastni presoji predlaga koordinacijsko komisijo, ki naj 
bi pomagala pri sanaciji razmer. Gre predvsem za njeno sodelo
vanje pri postopku prisilne poravnave, stečajnih postopkih dveh 
Brestovih hčera Dume in Čušina ter pri oblikovanju bodočega 
zdravega jedra poslovnega sistema. V njem je predvidena zapo
slitev okoli 1000 delavcev, ki naj bi dosegli blizu 100 milijonov 
mark realizacije na leto. MARJANA TRILER

Rbiško 
dvolastništvo 
zanima tudi policijo

ROBIDIŠČE, 17. marca 
— Dvanajst starcev iz Robidiš- 
ča, vasi na najbolj zahodnem 
koščku slovenske zemlje, si ne 
delajo utvar. Vedo, da je kra
ju usojeno, da bo izumrl. 
Rbiščani pa kljub temu hočejo 
živeti človeka vredno življe
nje. Zaradi zemljepisne lege 
vasi so večinoma dvolastniki.

S posestvi v Italiji imajo 
velike težave. Rbiški mejni 
prehod je namreč odprt le od 
1. aprila naprej in celo takrat 
le med 10. in 17. uro. Tako je 
bolj prilagojen (morebitnim) 
turistom kot domačinom, 
kmetom. Problem rbiških 
dvolastnikov zanima tudi po
liciste, ki se v Robidišču pogo
sto oglašajo med rednimi ob
hodi meje. O tem problemu 
so se danes pogovarjali pred
stavniki tolminske občine 
z notranjim ministrom. Meja 
seveda ni največji problem 
v Robidišču. Ta je zagotovo 
cesta, ki naj bi kmalu dobila 
asfalt, in zadnje čase tudi ob
čina, pod katero naj bi spada
li. Odločeni so, da bodo šli 
v breginjsko, ne v kobariško 
občino. (Besedilo in slika: 
Katja Roš)

V novogoriški proračun 
se bo premalo nateklo
Z osnutkom odloka o letošnjem proračunu je novogoriški IS napovedal 
proračunski primanjkljaj - Za skoraj 100 milijonov tolarjev posojila?
NOVA GORICA, 17. marca — Po vrsti razprav, dolgem usklajeva
nju finančnih možnosti in potreb, zahtev, želja tako imenovanih 
proračunskih porabnikov je zdaj izvršni svet novogoriške skupščine 
pripravil osnutek odloka o letošnjem občinskem proračunu. 
V novogoriški občini naj bi letos za tekoče obveznosti in za naložbe 
ter vzdrževanje porabili nekaj več kot 1,9 milijarde tolarjev. Skupni 
prihodki proračuna pa ne bodo tolikšni. Izračunali so namreč, da se 
bo v proračun letos steklo skoraj za 100 milijonov tolarjev manj, 
kot bo znašala proračunska poraba.

Novogoriški izvršni svet je to
krat že z osnutkom napovedal 
proračunski primanjkljaj. Zato 
se bodo odborniki na seji skupš
čine konec prihodnjega tedna 
morali odločiti o predlogu, da 
naj bi izvršni svet najel posojilo 
za obdobje dveh do treh let, se
veda pod najbolj ugodnimi po
goji. Najel naj bi nekaj več kot 
97 milijonov tolarjev. Kje bo po
sojilo najel in kakšni bodo pogo
ji za njegovo vračanje, bodo go
tovo odborniki zvedeli na seji. 
Morda pa bo na seji kdo vprašal 
tudi, čigava bo pravzaprav ob
veznost vračanja posojila, potem

ko se bo sedanja novogoriška 
občina razdelila na celo vrsto 
manjših. Seveda pa imajo novo
goriški odborniki tudi možnost, 
da se posojilu odpovedo. Toda 
morali bodo »pokriti« proračun
ski primanjkljaj, tako namreč, 
da bodo iz proračuna črtali ne
kaj načrtov in nalog.

Vse kaže, da sprejem letošnje
ga občinskega proračuna ne bo 
lahka naloga. Tudi uresničeva
nje proračunskega načrta se lah
ko zaplete; ne le zato, ker se bo 
preoblikovala lokalna samoupra
va, temveč tudi zaradi napove
danega prenosa posameznih pri

stojnosti sedanjih občin na dr
žavno raven. Sicer pa bodo 
v skupščinski razpravi o proraču
nu gotovo namenili največ po
zornosti tistemu delu proračuna, 
ki je namenjen razvoju, torej na
ložbam in naložbenemu vzdrže
vanju. Zanj naj bi v novogoriški 
občini namenili, kot kaže pri
pravljen osnutek proračuna, 
367,8 milijona tolarjev. Skromna 
vsota glede na potrebe, so opo
zorili na izvršnem svetu. V na
ložbenem delu so predvsem na
loge, ki so jih začeli uresničevati 
v minulem letu. Med novimi pa 
so le tiste, ki so bile že več let 
načrtovane, pa doslej še niso pri
šle na vrsto.

SLAVICA CRNICA

Rišejo prav nenavadne 
zemljevide novih občin
Občina Tolmin bi bila podobna amebi s kraki okoli 
Mosta na Soči - Idrijčani so za mestno občino
TOLMIN, IDRIJA, 17. marca - V tolminski in idrijski občini si 
lahko zdaj, ko so opravili predpisane zbore v skoraj vseh središčih 
bodočih referendumskih območij, že rišejo sliko bodočih občin. Ta 
je nekoliko drugačna od doslej zamišljene, saj se je recimo v tol
minski občini za ustanovitev samostojne občine povsem nepričako
vano odločila Drežnica, na Idrijskem v bodoči občini Godovič pa 
iščejo svoj prostor prebivalci Gor in Dol, krajev, ki sta nekakšno 
predmestje Idrije. Ta ima velike želje postati mestna občina.

Bodo razdelili
sežansko
bolnišnico?
Ministrstvo za zdravstvo se 
zavzema za ukinitev pulmolo- 
škega oddelka v Sežani

IZOLA, 17. marca — Pred
stavniki ministrstva za zdravstvo 
so pred dnevi obiskali sežansko, 
novogoriško in izolsko bolnišni
co. Med drugim so hoteli ugoto
viti, kako bi bilo mogoče še bolj 
racionalno organizirati bolnišnič
no zdravstvo na Primorskem.

Ministrstvo je namreč predla
galo, da bi ukinili pulmološki 
oddelek sežanske bolnišnice in 
postelje vsaj deloma razdelili no
vogoriški in izolski bolnišnici. Po 
tem predlogu naj bi od sedanjih 
bolnišničnih postelj (nekaj več 
kot 80) v bolnišnici Ivana Re
genta v Sežani preselili 25 po
stelj v Izolo in prav toliko tudi 
v šempetrsko bolnišnico. Zmog
ljivosti obeh bolnišnic so take, 
da bi z nekaterimi posegi in 
spremembami v obeh lahko 
sprejeli bolnike sežanske občine.

Ob preselitvi sežanskega pul- 
mološkega oddelka bi morali po
skrbeti za zaposlene zdravstvene 
delavce. Dokončen dogovor ali 
odločitev o tem pa naj bi sprejeli 
konec meseca v Ljubljani. B. Š.

Poglejmo si prve izide odloči
tev udeležencev zborov obča
nov, ki so o bodoči lokalni sa
moupravi razpravljali na podeže
lju obeh občin. V tolminski se 
obetajo še velike zmešnjave. 
Občina želi postati tudi podkrn- 
ski bazen drežniških vasi. Če te 
nerade razmišljajo o življenju 
pod kobariško streho, se za sled
njo na jezo Breginjcev ogrevajo 
prebivalci spodnjega dela Bre- 
ginjskega kota, Podbele in Bor- 
jane. Nenavadna pa je slika, ki 
so jo na zborih krajanov slikali 
okoli Tolmina kot sedeža obči
ne, ki bi bila, če bi upoštevali 
želje nekaterih krajev, po obliki 
podobna veliki amebi okoli 
otočka, imenovanega Most na 
Soči. K občini, ki bi imela svoj 
sedež v Tolminu, si želijo obe

Trebuši, kraji Šentviške planote, 
kanalski Lom, Rut, Kneža, 
skratka vasi spodnjega dela Ba
ške grape, doline Idrijce in hi- 
bov ter Šentviške planote.

V idrijski občini se za status 
gorske občine poteguje Vojsko. 
Zavratec, Gore in Dole želijo 
h Godoviču. Otalaž gre h Cer- 
knemu. Stopnik, ki je sedaj na 
ozemlju tolminske občine in je 
sestavni del krajevne skupnosti 
Trebuša, pa naj bi se pridružil 
Šebreljam in Spodnji Idriji. Na 
Ledinski planoti imajo pomisle
ke v Vrsniku, ki ga k sebi na 
gorenjsko stran snubijo Žirovci. 
Idrija pa naj bi kot mestna obči
na segala tudi na ozemlje krajin
skega parka Zgornja Idrijca.

j KATJA ROŠ

Novi UKV radijski postaji za gasilce
NOVA GORICA, 17. marca — V času, ko je čedalje manj 

denarja tudi za izjemno pomembne dejavnosti, kot ugotavljajo 
tudi novogoriški poklicni gasilci, je razumevanje posameznih 
podjetij za finančne težave društev, organizacij in podobnih 
ustanov še kako potrebno. Novogoriška podružnica zavarovalni
ške hiše Slovenica je očitno prisluhnila tudi potrebam gasilske 
enote v Novi Gorici. Pred nekaj dnevi je zanjo kupila dve 
sodobni UKV radijski postaji. Doslej je novogoriška gasilska 
enota uporabljala že dobro desetletje stare in dotrajane radijske 
postaje za stike med gasilci v krajih na Goriškem in v širšem 
prostoru. Darilo Slovenice, vredno okrog 400.000 tolarjev, je 
močno dobrodošlo, so povedali predstavniki novogoriške gasil
ske enote, ker je prišlo v pravem času. Namreč v obdobju, ko se 
kar vrstijo gozdni požari in ko je čedalje več klicev za dovoz pitne 
vode v kraje, kjer je suša že začela kazati svoje zobe. (S. C. )

Drežniški gasilski dom bo prava vaška hiša
DREŽNICA, 17. marca — Drežničani ohranjajo sloves složnih, 
marljivih in sposobnih ljudi. V vasi nimajo stalnega finančnega vira, 
pa vendar s prostovoljnim delom, ob podpori nekaterih donatorjev in 
pomoči občinske gasilske zveze gradijo stavbo, ki ji uradno sicer 
pravijo gasilski dom, v resnici pa bo osrednja vaška hiša. Uporabljali 
jo bodo gasilci, drežniški športniki, kulturniki, snovalci lokalne 
samouprave in še kdo. Stavbo zraven športnega igrišča gradijo že pet 
let, zdaj je že pod streho. Denar za več kot 200 kvadratnih metrov 
prostrano kritino drežniške hiše je prispeval idrijski Kolektor. To 
idrijsko podjetje, ki ima v vasi svoj dislociran obrat, pogosto pomaga 
Drežničanom, vselej pa se najde še kakšen donator. (K. R.)

Jubilej Primorska poje v Postojnski jami
POSTOJNA, 17. marca - Revija pevskih zborov Primorska 

poje praznuje 25-letnico. Združenje pevskih zborov Primorske iz 
Nove Gorice je predlagalo, da bi bila slovesna otvoritev jubilejne 
revije, na kateri bo sodelovalo okoli 100 pevcev in 150 zborovo
dij primorskih zborov, v soboto ob 20. uri v Postojnski jami. 
Postojnski izvršni svet je ta predlog podprl in za slovesnost 
odobril 200.000 tolarjev, sponzor prireditve v Postojnski jami 
Zavarovalnica Triglav pa bo primaknil še 100.000 tolarjev. 
(M.T.)

Občni zbor ljubiteljev oldtimerjev
IZOLA, 17. marca - Primorski klub ljubiteljev starih motornih 

vozil Balilla s sedežem v Sežani, ki združuje prek 50 ljubiteljev starih 
jeklenih konjičkov, prireja v petek, 18. marca, ob 18. uri v restavra
ciji Jasna na Belvederu nad Izolo že 3. redni občni zbor društva. Na 
občnem zboru bodo pregledali opravljeno delo v lanskem letu, med 
katerim so izpeljali kar dva rallyja, in sicer rally Vipavska dolina in 
Kras '93, v letošnjem letu pa načrtujejo organizirati poleg tekmovanj 
tudi srečanja veteranov. Na občnem zboru se bodo dogovorili tudi 
o višini članarine za tekoče leto. (O. K. S.)

Poslovni center tudi v Šmarju pri Jelšah
ŠMARJE PRI JELŠAH, 17. marca — Lastniki poslovno-trgov- 

skega centra, ki ga bodo odprli jutri, 18. marca, ob 15.30, v Šmarju 
pri Jelšah, so novo pridobitev poimenovali »Urša center«. V prosto
rih nekdanje servisne delavnice ob prihodu v Šmarje iz smeri Pod
plata je zasebna firma uredila proizvodne prostore za šivanje konfek
cije, v lepo preurejenih prostorih pa je vrsta manjših prodajaln. 
Sodobni poslovni center bo jutri na široko odprl vrata vsem, ki si ga 
bodo želeli ogledati, ob 19. uri pa bo v kristalni dvorani zdraviliškega 
doma v Rogaški Slatini še srečanje z gosti in poslovnimi partnerji ter 
modna revija s promocijo oblačil »Urša«. (V. S.)

Razstava Človek, narava, divjad
ŠENTILJ, 17. marca - Lovci iz Šentilja, Maribora in Severnih 

Slovenskih goric so pripravili razstavo pod skupnim naslovom Člo
vek, narava, divjad, katere odprtje bo v soboto ob 10. uri v Kultur
nem domu v Šentilju. Ob tej priložnosti pa pripravlja Lovska zveza 
Maribor tudi tiskovno konferenco o aktualnih vprašanjih lovstva in 
lovske organizacije, popoldne pa bo na sporedu še strokovno preda
vanje o problemih ohranjanja poljske divjadi. Seveda pa ne bo 
manjkalo ocenjevanje lovskih trofej iz minulega leta. (Z. S.)

Bonifika izbira izvajalca 
za pilotiranje dvorane
Temelje za večnamensko dvorano v Kopru naj bi začeli 
postavljati v aprilu - Bo predraga za športnike?
KOPER, 17. marca — »Bistvena razlika med načrtovalci večnamen
ske dvorane v Kopru v preteklosti in nami, ki se z njo ukvarjamo 
danes, je, da so včasih o dvorani res le razmišljali, danes pa imamo 
podjetje Bonifika, ki prav zdaj izbira izvajalca za pilotiranje zahtev
nega objekta. Lokacijsko dovoljenje je izdano, v kratkem pričaku
jemo gradbeno za pripravljalna dela in če ne bo posebnih zapletov, 
bodo začeli delati že aprila,« je povedal Branko Kodrič, direktor 
podjetja za izgradnjo športne dvorane oziroma centra na Bonifiki 
v Kopru. Resnost pristopa k zadevi naj bi potrjevalo tudi 15 podje
tij in občina, ki so ustanovili podjetje Bonifika.

Danes so se v Kopru zbrali 
športniki, direktor Bonifike in 
projektanti dvorane, da bi uskla
dili še zadnje podrobnosti pred 
izdelavo dokončnih projektov, 
vendar bistvenih pripomb ni bi
lo. Negotovo je bilo le to, ali 
bodo športniki lahko uživali 
prednosti dvorane, ki bo zgraje
na po tržnih načelih in bo torej 
v njej možno »živeti«, če bodo 
pokriti tudi stroški. Jasno je, da 
je občina s soustanoviteljskim 
vložkom izrazila zanimanje za 
»življenje« dvorane; še pred za
četkom gradnje je prisotna boja
zen, da bi bilo delo v njej pre
drago za mnoge športne klube, 
ki jih nenehno pestijo denarne 
težave.

Večnamenska dvorana bo 
imela 23.500 kvadratnih metrov 
površine, okrog 6700 kvadratnih 
metrov zunanjih površin in 
okrog 1600 kvadratnih metrov 
dodatnih površin za lokale za 
potrebe mesta. V okviru pokrite 
dvorane bo tudi olimpijski ba
zen, zunaj pa bo še manjši bazen 
za vaterpolo ter otroški bazen. 
V dvorani, ki jo bodo gradili 
etapno, bo prostor tudi za se
jemsko dejavnost.

DUŠAN GRČA

TEMELJE ZA DVORANO BODO POSTA VEJALI APRILA - Mnogi pravijo, da je edina napaka pri 
dvorani — lokacija. Novi center Soča je že krepko »zakril« stari Koper, z novo dvorano pa bo podoba« 
vhoda v mesto povsem spremenjena, za marsikoga grda. (Slika: D. G.)

Odprto pismo 
državnemu zboru

Kot Slovenca po rodu, ki že 
desetletja živim v Kanadi in 
imam tako kanadsko kot sloven
sko državljanstvo, me polemika 
in dilema dvojnega državljan
stva, o kateri razpravljajo v dr
žavnem zboru, še posebno za
nima.

Za slovensko državljanstvo 
sem zaprosil predvsem iz narod
nostnih razlogov in ne zaradi ka
ke osebne koristi (v Sloveniji ni
mam ne nepremičnin ne kakega 
drugega premoženja, ki mi bi bi
lo nacionalizirano). Slovensko 
državljanstvo mi je bilo odobre
no 31. 1. 1992. Šem nosilec slo
venskega potnega lista, ki velja 
do leta 2002 (upam, da ga bom 
pri mojih letih preživel). Svoje 
državljanske dolžnosti izpolnju
jem tako do Kanade kot do Slo
venije in se imam kot tak za kar 
solidnega državljana ene in druge 
države. Tako sem smatral, da je 
stvar ad acta, pa ni tako.

Na podlagi razprav v držav
nem zboru naj bi bilo zdaj dvojno 
državljanstvo odpravljeno tudi za 
Slovence po rodu, ki živimo v tu
jini. Če bi ga torej hotel zadržati, 
bi se moral odpovedati kanad
skemu. Ker pa se ne nameravam 
vrniti v Slovenijo, to ne pride

v poštev, med drugim zaradi ra
zlogov, ki so vsakomur jasni (so
cialno in zdravstveno zavarova
nje med drugim).

Slovenci po rodu, ki živimo 
v tujini, smo že zaradi našega 
nacionalnega čuta veliko storili 
v dobro Republike Slovenije, ta
ko s humanitarnimi akcijami za 
nakup nove medicinske opreme 
in pomoč popljavljencem, z de
viznim prilivom v slovenske ban
ke in s podporo našim sorodni
kom v Republiki Sloveniji kot 
takrat, ko si je Republika Slove
nija odpirala vrata državnosti, pa 
tudi kot turisti, ko smo prišli 
v Republiko Slovenijo na obisk. 
Naj omenim samo 20 milijonov 
dolarjev pomoči države Ohio, za 
katero je bil instrumentalen ohij- 
ski guverner Voinovic (po materi 
slovenskega rodu), slovenske or
ganizacije Progresivnih Slovenk 
in druge.

V duhu parabole Podarim—do
bim pa smo Slovenci po rodu, ki 
živimo v tujini, zelo malo dobili 
od svoje domovine. Za vse to, 
kar smo naredili zanjo, nam hoče 
v zahvalo odvzeti še slovensko 
državljanstvo, ki nam pripada po 
rojstvu. Res ne najdem besed, 
s katerimi bi izrazil svoj protest.

Slovenska izseljenska matica 
je sicer predlagala, da bi bilo Slo
vencem po rodu, ki živijo v tuji

ni, dovoljeno dvojno državljan
stvo. Toda temu predlogu je na
sprotovala teza, da bi bili s tem 
diskriminirani priseljenci nekda
njih »južnih republik«, ki so zdaj 
slovenski državljani. Vprašam 
vas, ali nas, Slovence po rodu, ki 
živimo v tujini, res tako malo 
cenite in nam ne date v tem po
gledu niti malo prednosti pred 
priseljenci iz nekdanjih »južnih 
republik«. Ali nas mogoče 
obravnavate kot nekakšno slo
vensko folkloro, ki bo v sloven
skih narodnih nošah dokazovala 
svetu, da smo Slovenci in ne Slo
vaki?

Če nam boste odvzeli sloven
sko državljanstvo, nam boste 
odvzeli tudi volilno pravico in 
pravico do nepremičnin v Slove
niji, s tem pa zaprli pot marsiko
mu, ki je gojil željo, da bi.se vrnil 
v Slovenijo. Odvzeli nam boste 
tudi pravico do nacionaliziranega 
premoženja v nepremičninah. 
Skratka, lahko se pogovarjamo 
samo še kot tujec s tujcem. Po
tem ne vidim več razloga za ob
stoj raznih institucij, ki naj bi 
v Sloveniji skrbele za Slovence 
v tujini, in tudi ne razloga za 
dialog, če nam boste odvzeli naše 
državljanske pravice.

Da bi Slovenci po rodu, ki živi
mo v tujini, optirali za slovensko 
državljanstvo in se odpovedali 
državljanstvu države, v kateri ži
vimo, je neizvedljivo iz mnogih 
razlogov. Eden od glavnih je 
ekonomski. Če pa bi se vseeno 
tako odločili, Vas vprašam: bi

nas sprejeli v Slovenijo tudi brez 
premoženja, bi nam zagotovili 
socialno in zdravstveno zavaro
vanje, bi nam dali stanovanja in 
omogočili zaposlitev? Vse to naj 
bi namreč država zagotavljala 
svojim državljanom! Ali pa bi 
sprejeli v Slovenijo samo pre
možne, za katere državi ni treba 
skrbeti?

Pa si poglejmo države, ki meji
jo na Slovenijo: Italija dovoljuje 
dvojno državljanstvo, Madžarska 
dovoljuje dvojno državljanstvo, 
ravno tako Hrvaška. Nekako 
v sredini je Avstrija, ki dovoljuje 
dvojno državljanstvo otrokom, 
rojenim avstrijskim državljanom 
v tujini.

Na podlagi vsega tega sma
tram, da bi se Slovencem po ro
du, ki živijo v tujini, zgodila veli
ka krivica, če bi nam odrekli pra
vico do slovenskega državljan
stva in pravic, ki so povezane 
z njim. Kot je zapel naš poet: 
Zemlja Kranjska, draga mati, 
ker jo ljubil je do smrti, Vsak ji 
sin ostal je zvest, Kranjc (doma) 
ti le dobička išeš. Bratov svojih 
ni ti mar. . .

P.S.:
Kaj pa pravni vidik dvojnega 

državljanstva? Na podlagi zako
na o slovenskem državljanstvu je 
bilo 16.000 Slovencem po rodu, 
ki živijo v tujini, odobreno slo
vensko državljanstvo. V parla
mentarnih demokracijah, kot jih 
poznamo v Kanadi in ZDA, je 
državljanu retrospektivno zelo 
težko odvzeti, kar mu je bilo prej

priznano po zakonu. Kako je s to 
proceduro v slovenski zakonoda
ji, naj povedo izvedenci, lahko 
pa tudi ustavno sodišče.

Sam sem postal kanadski dr
žavljan na podlagi Canadian Citi- 
zenship Act, ki ne predvideva, 
da se lahko kanadskemu držav
ljanstvu odpovem. Ta akt pa 
opozarja naturalizirane kanadske 
državljane, da jih država, v kateri 
so rojeni, lahko smatra za svoje 
državljane in jim kanadska vlada 
v takih državah ne more zagoto
viti zaščite. Kot naturaliziran ka
nadski državljan lahko izgubim 
kanadsko državljanstvo samo na 
podlagi določb kazenskega zako
na (spodkopavanje kanadske dr
žave, posebno v vojnem času, 
pomoč sovražniku). Na podlagi 
kanadske zakonodaje o držav
ljanstvu in če bi optiral za sloven
sko državljanstvo, ne bi mogel 
predložiti uradnega potrdila, da 
sem izpuščen iz kanadskega dr
žavljanstva.

Na to bi opozoril delegate 
v slovenskem državnem zboru in 
državnem svetu.

Eden od kompromisov bi bil 
lahko tudi v tem, da bi Slovenci 
po rodu, ki živijo v tujini, obdr
žali slovensko državljanstvo v dr
žavah, ki po zakonodaji dopušča
jo dvojno državljanstvo, medtem 
ko bi se morali v drugih odločiti 
za eno ali drugo državljanstvo.

VLADIMIR URBANC, 
5075 Glencaim Ave., 

Montreal, 
Kanada

Vračanje enoumja 
v drugačni preobleki!

Gotovo je, da si nismo pred
stavljali tako naglih sprememb 
slovenske politike po dobrem le
tu demokratičnih volitev, ki se 
spreminjajo v navadno farso. 
Strankarski pluralizem, ki pogo
juje vsako demokracijo nasploh, 
se z združevanjem tako različno 
obarvanih strank spreminja v av
toritativno enoumje in, kot kaže, 
ga ni več moč preprečiti. Pred
sednik vlade gospod Drnovšek, 
ki se je parlamentarni razpravi 
o proračunu previdno izmaknil 
prav na nasprotno poloblo sveta, 
nima niti v svoji stranki dovolj 
podpore za svoje odločitve. To 
naj bi bila že tretja neposredna 
nezaupnica gospodu Drnovšku. 
Njegove nepremišljene in dokaj 
nedostojne izjave že v Maastrich
tu pa zadnja izjava pred TV ka
mero v Južnoafriški republiki, 
češ da ga veže veliko prijateljstvo 
s to vlado in ministrom Botho še 
iz prepovedanih časov, ko je bila 
prav ta bela manjšinska vlada 
upravičeno zavržena od vsega 
sveta zaradi genocida nad črn
skim prebivalstvom, to razburja 
mnoge, pa tudi nekatere poslan
ce državnega zbora, ki še malo 
pošteno mislijo.

Z združitvijo strank, demokra
tov, zelenih ekologov in sociali
stične stranke z liberalnodemo
kratsko bi si gospod Drnovšek 
opomogel pri njegovem krutem

politično-gospodarskem pragma
tizmu, ki spreminja slovenski na
rod v nekaj tisoč patricijev in sto- 
tisoče plebejcev. Demokrati, ki 
tako vztrajno zatrjujejo, da bi 
v združeno stranko vnesli demo
kratičnost, patriotizem in drža
votvornost, to lahko gospod Bav
čar in gospod Rupel zatrjujeta 
svojim starim mamam, če jima 
jih je ljubi bog še ohranil, mnogi, 
mnogi jima ne verjamejo več. 
Čudimo se le močni zasvojenosti 
gospoda Bavčarja pa menda toli
ko poudarjeni Ruplovi intelektu- 
alnosti, ki jo prav ta čas ni slutiti.

Zeleni ekologi pa sploh pozab
ljajo ob tej združitvi, kaj pravza
prav so, saj je skoraj nerazumlji
vo, da imajo v vladi ministra, 
sami pa se grejo neke vrste opo
zicijo, ki je bila vseskozi prej kot 
konstruktivna. Prav tako so po
sebno po odhodu demokratične
ga misleca gospoda Bučarja delo
vali demokrati v opoziciji de
struktivno brez primere.

Gospod Žakelj, ki je tudi vab
ljen v to čudno druščino, je ver
jetno kar vesel, da so se ga spom
nili in bo lahko spet razlagal o di- 
alektično-materialistični preos- 
novi.

Krščanski demokrati in preno
vitelji v združeni listi se ta čas še 
neprizadeto nasmihajo ob tej 
združitvi, čeprav je vse do danes 
nejasno, komu bo ta nastajajoča 
politična sila pomerila prvi uda
rec. Slovenske afere in škandali, 
ki so se v preteklosti vrstili, so 
predvsem v lanskem letu za Dr

novškovo vlado in velik del dr
žavnega zbora menda navadne 
klevete z mestne tržnice. O raz
čiščevanju ni sledu. Verjetno so 
si slovenski politiki v teh aferah 
preveč umazali roke. Nič čudne
ga ne bo, če si bo gospod Drnov
šek ali pa kak drug večji politik 
o mislil še obisk v Centralnoafri- 
ški republiki pri upokojenem ce
sarju Bokasi, namesto da bi po
skrbel, da bi bil v OZN umak
njen dokument o embargu orož
ja, ki nas odriva v balkanski kotel 
in preprečuje vsakršno približe
vanje Evropi in Natu.

Na koncu naj uporabim še 
vzklik moje dobre, že pokojne 
matere, kadar nam je šlo slabo, 
kajti prihajajo časi: Bog se nas 
usmili!

FRANCE NOSE, 
Groharjevo naselje 35, 

Škofja Loka

Predlog za uvedbo 
novega odlikovanja 
»red bele gamaše«

Vsi se še dobro spominjamo 
ameriških filmov o gangsterjih 
tridesetih let. Izdajal jih je značil
ni zunanji videz, obleke, krojene 
iz črtastega blaga, klobuki borsa
lino, predvsem pa bele gamaše.

V nikdar dokončanih in aferah 
brez epiloga, ki pretresajo teme
lje naše mlade republike na po
dročju lastninjenja, ustvarjanja 
enormnih zadolžitev in sanacij 
bank, kar se vse zliva v javni

dolg. pa v korupcijah. tatvinah, 
likvidacijah in stečajih je zagoto- 

■ vo vrsta ljudi, ki bi si predlagano 
odlikovanje zaslužili.

Zaradi tega predlagam, naj bo 
po skrajšanem postopku sprejet 
Odlok o uvedbi odlikovanja »red 
bele gamaše«.

Prepričan sem, da bodo po
slanci pozicije in opozicije spreje
li ta predlog brez dolgoveznih 
razprav in da lahko pričakujemo 
izročitev prvih odlikovanj še pred 
parlamentarnimi počitnicami.

Dr. sc. IVAN RAPOC, 
Smetanova 86.

Maribor

Prežvekovalci
Ali sem dolžna prometnemu 

policistu, ki med opravljanjem 
svoje službe na veliko žveči žve
čilni gumi. pokazati vozniško do
voljenje? Ali ga lahko vsaj opom
nim na nekulturno vedenje?

Ali gospod igralec s svojim 
modrim naukom tudi v resnici 
tako zagnano kot v TV reklami 
usmerja svoje otroke in morebit
ne vnuke?

Ali imam prav, da vse to spra
šujem po časopisu, ali sem nema
ra samo tečna? Zaradi vsakod
nevnega neuspešnega boja 
z učenci v šoli. ki žvečijo »kjerko
li in kadarkoli«, me namreč raz
sodnost in dobra volja zapuščata.

NEVA AŽMAN.
Gorenjska c. 31 A, 

Radovljica
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Potreben bo še semafor

Nevarnost pa 
gaj, ki iz leta

KOROŠKE SOLZICE

Mežiško dolino stresa 
predplebiscitna mrzlica
V razvitejšem delu Mežiške doline, se pravi na Ravnah in na Preva
ljah, je letošnjo pomlad pravo predplebiscitno razpoloženje. Občin
ski, politični in strankarski veljaki so se tako razvneli, kakor da bi 
pripravljali kakšen zgodovinski plebiscit, kakršnega so Slovenci na 
Koroškem že imeli na začetku tega stoletja. Zdaj seveda ne razprav
ljajo, da bi kakšen del svoje države odstopili sosedom, temveč samo 
to, kje naj bi potekala meja med bodočima občinama Ravne in 
Prevalje. Zadeva je hudo resna, saj pri vsem ne gre le za mejo med 
Ravnami in Prevaljami, temveč si nekateri politični veljaki - vsak 
s svojim čisto praktičnim računom, prizadevajo, da meje med kra
jema sploh ne bi potegnili in bi bili vsi prisiljeni ostati v eni veliki 
občini. Strankarski veljaki, z izjemo SKD, ki pa seveda tudi ima svoje 
račune, so skupaj zdajšnjim ravenskim županom Adijem Ciglerjem 
naravnost navdušeni nad tem, da bi bila Ravne in Prevalje nekakšno 
somestje in skupna občina. Kaj o tem menijo Ravenčani in Prevalj- 
čani, teh uglednih gospodov, kaže, sploh ne zanima.

Ponujajo politične polizdelke
Na zborih delajo propagando za svoj politični polizdelek, drugim 

pa celo očitajo, da so pristranski. Od tega, ali bodo Ravne in Prevalje 
skupna ali dve čisto samostojni občini, je namreč odvisen tudi poli
tični zemljevid teh koroških krajev, od tega je odvisna tudi nadaljnja 
politična kariera posameznih gospodov. Vzemimo za primer, da sta 
oba kraja samostojni občini. Kakšen vodilni funkcionar nove, zdru
žene, nepremagljive (enajsterice) LDS, ki stanuje na Prevaljah, ne bi 
mogel biti politični šef na Ravnah, doma na Prevaljah pa bi bil 
kvečjemu lahko obrobni občinski svetnik. Ali nasprotno: desni poli
tični blok bi bil v občini Prevalje prevladujoč, v skupni in veliki 
kardeljevski komuni Ravne pa bi bili, glede na zadnje volilne izkuš
nje iz decembra 1992, desničarji nekakšen okrasek - brez SLS in 
SKD. Gospodje agitatorji so še vedno na delu in Prevaljčanom, ki jim 
je že državni zbor dal pravico, da bodo samostojno referendumsko 
območje, še kar naprej skušajo oporekati, da bi smeli biti občina 
zase. Demokracija je v Mežiški dolini prišla očitno le do nekaterih 
političnih funkcionarjev, ljudstvo pa je po njihovem tako in tako ne 
potrebuje.

Gospod Čretnik se počuti ogroženega
Ondan se je sestala posebna arbitražna komisija, ki je hotela dati 

z dnevnega reda problem Dobje vasi, mlajšega naselja med Preva
ljami in Ravnami. Njeni prebivalci so se odločili, da bi radi spadali 
k Ravnam in so se s Prevaljčani dogovorili, da bi k njim »šli« pač 
samo tisti posamezniki, ki res hočejo biti Prevaljčani in jih vsak dan 
obiskujejo poštarji iz tega kraja. A ker nekje pač piše, da naselij ni 
mogoče deliti, so ravenski geodeti in politični traserji pač spet 
ugotovili, da bi že zadelj Dobje vasi bilo najbolje, če bi bili Ravne in 
Prevalje skupna občina. Ker so bili posamezni očitki kar direktni in 
precizni, se je zdajšnji ravenski župan Adi Cigler (ZLSD) na nekem 
shodu že odrekel kandidaturi za kakršnokoli funkcijo v novih obči
nah. Na Prevaljah se je županski funkciji že vnaprej odpovedal 
Marjan Berložnik (SKD), tudi zaradi tega, ker ima slabe izkušnje 
z državno upravo in občinskimi odborniki. Zaradi razprav o tem, 
kakšna naj bi bila »občinska ureditev« v spodnjem delu Mežiške 
doline, ima te dni kar nekaj težav tudi prvi narodni demokrat na 
Prevaljah dr. Rudi Čretnik. Na zboru na Prevaljah ni glasoval, ker se 
je menda bal, da bi mu razbili okna na hiši, je pa prepričan, da bi 
skupna občina bila najboljša rešitev. Seveda ni mogoče reči, da se 
gospod Rudi Čretnik počuti ogroženega zgolj zaradi svojega stališča, 
da ne bi bilo dobro, če bi Prevaljačani imeli svojo občino; mogoče je 
tudi, da mu grozijo zadelj tega, ker še vedno »sedi« na Demosovem 
denarju in ga noče dati niti krščanskim demokratom, ali pa so se 
oglasili celo nasprotniki vsebine letakov, ki jih je pred skoraj letom in 
pol gospod Čretnik delil na zborih takratnih liberalnih demokratov. 
Zlobneži so celo znali reči, da gospod Čretnik zdaj pač žanje tisto, 
kar je pred letom in pol sejal.

Videokaseta o občinskih dosežkih
Iz uredništva kabelske televizije v Dravogradu je prišla novica, da 

bo že v kratkem izšla videokaseta o delu in uspehih tamkašnje 
občinske skupščine in njenega izvršnega sveta. Njuno izdajo sta 
pobudila podžupan Dušan Kudrnovsky in predsednik občinske vlade 
Mirko Kotnik z namenom, da bi svoje občane vendarle prepričala, da 
sta štiri leta dobro delala in da bi ovrgla vse nečednosti, ki so o njiju, 
njunem delu ter o delu organov, ki jih vodita, napisali koroški 
časopisni, radijski in televizijski novinarji. Kaseto bodo, tako se 
govori, delili brezplačno vsakomur, ki jo bo hotel imeti.

IVAN PRAPROTNIK

Odprto pismo 
državnemu zboru

Kot Slovenca po rodu, ki že 
desetletja živim v Kanadi in 
imam tako kanadsko kot sloven
sko državljanstvo, me polemika 
in dilema dvojnega državljan
stva, o kateri razpravljajo v dr
žavnem zboru, še posebno za
nima.

Za slovensko državljanstvo 
sem zaprosil predvsem iz narod
nostnih razlogov in ne zaradi ka
ke osebne koristi (v Sloveniji ni
mam ne nepremičnin ne kakega 
drugega premoženja, ki mi bi bi
lo nacionalizirano). Slovensko 
državljanstvo mi je bilo odobre
no 31. 1. 1992. Sem nosilec slo
venskega potnega lista, ki velja 
do leta 2002 (upam, da ga bom 
pri mojih letih preživel). Svoje 
državljanske dolžnosti izpolnju
jem tako do Kanade kot do Slo
venije in se imam kot tak za kar 
solidnega državljana ene in druge 
države. Tako sem smatral, da je 
stvar ad acta, pa ni tako.

Na podlagi razprav v držav
nem zboru naj bi bilo zdaj dvojno 
državljanstvo odpravljeno tudi za 
Slovence po rodu, ki živimo v tu
jini. Če bi ga torej hotel zadržati, 
bi se moral odpovedati kanad
skemu. Ker pa se ne nameravam 
vrniti v Slovenijo, to ne pride

v poštev, med drugim zaradi ra
zlogov, ki so vsakomur jasni (so
cialno in zdravstveno zavarova
nje med drugim).

Slovenci po rodu, ki živimo 
v tujini, smo že zaradi našega 
nacionalnega čuta veliko storili 
v dobro Republike Slovenije, ta
ko s humanitarnimi akcijami za 
nakup nove medicinske opreme 
in pomoč popijavljencem, z de
viznim prilivom v slovenske ban
ke in s podporo našim sorodni
kom v Republiki Sloveniji kot 
takrat, ko si je Republika Slove
nija odpirala vrata državnosti, pa 
tudi kot turisti, ko smo prišli 
v Republiko Slovenijo na obisk. 
Naj omenim samo 20 milijonov 
dolarjev pomoči države Ohio, za 
katero je bil instrumentalen ohij- 
ski guverner Voinovic (po materi 
slovenskega rodu), slovenske or
ganizacije Progresivnih Slovenk 
in druge.

V duhu parabole Podarim—do
bim pa smo Slovenci po rodu, ki 
živimo v tujini, zelo malo dobili 
od svoje domovine. Za vse to, 
kar smo naredili zanjo, nam hoče 
v zahvalo odvzeti še slovensko 
državljanstvo, ki nam pripada po 
rojstvu. Res ne najdem besed, 
s katerimi bi izrazil svoj protest.

Slovenska izseljenska matica 
je sicer predlagala, da bi bilo Slo
vencem po rodu, ki živijo v tuji-

Srebmi jubilej Društva 
invalidov Celje

CELJE, 17. marca — Društvo 
invalidov Celje bo v ponede
ljek proslavilo svojo 25-letnico. 
V veliki dvorani Narodnega 
doma bodo ob 15. uri pripravili 
kulturno prireditev, na kateri 
bodo nastopili invalidski ženski 
pevski zbor, učenci Osnovne 
šole Glazija in Kompolske ljud
ske pevke s spremljavo na ci
trah. Celjsko društvo invalidov 
združuje zdaj 2700 članov in 
zanje stori največ, kar more.

Kljub zelo skromni dotaciji, 
ki z republiškim in občinskim 
prispevkom ni večja kot 500 ti
soč tolarjev na leto, društvo 
pomaga najbolj ogroženim čla
nom z živili, posteljnino, po
močjo pri nakupu kurjave, po
pusti pri kopanju v zdraviliščih, 
cenejšimi letovanji, izleti itd.

Pomagajo tudi v najrazličnej
ših stiskah ljudi, ki se pogosto 
obračajo na svoje društvo s sta
novanjskimi in družinskimi te
žavami, da posebej ne omenja
mo gmotnih, ki težijo preneka- 
terega invalida. Slednje močno 
obremenjujejo tudi društvo, ki 
kmalu ne bo več zmoglo visoke 
najemnine za pičlih devet kva
dratnih metrov veliko pisamico 
v Gledališki ulici 2.

I. B.

MAJDA ŠTRUC

Dolga začasnost jih 
je naredila nestrpne
Večina beguncev v begunskem centru Konstruktor v Make
donski ulici je včergj, po petih dneh bojkota, vendarle 
stopda do kuhinje centra. Po množici nasprotujočih se ocen 
smiselnosti takšnega bojkota, za katerega pa je treba pouda
riti, da je bil spontan, in upravičenosti ravnanja direktorja 
nastanitvenega centra Konstruktor Stjepana Cmrečnjaka, ki 
je dal zamavčid vtičnice v sobah, kar je upor spodbudilo, bi 
morebiti lahko povzeli ugotovitev, da ne to ne ono ta hip ni 
bilo potrebno. Glede na to, daje bila obremenitev napeljave 
prevelika, prav tako pa tudi poraba električne energije, je 
bilo ukrepe seveda pričakovati, vprašanje pa je, ali je bil 
izbran ravno pravšnji način in čas - za bajram.

Nesporno je, da v spalnicah Nastanitvenega centra begunci ne 
morejo kuhati ali kako drugače obremenjevati že tako šibko elek
trično napeljavo, dokazov, da bi to prav v tem času počeli, pa tudi 
nihče ni imel. Medijem je sicer direktor pokazal različne pripomočke 
za črno kuhanje po sobah, le to je pozabil povedati, da so jih pobrali 
pred šestimi meseci. Včeraj, ko so spet pregorele varovalke, so 
ponovno pregledali begunske sobe, a v njih niso našli nič spornega.

V začasnem begunskem centru Konstruktor so bili doslej, lahko bi 
rekli, zgledni odnosi tako med upravljavcem objektov in vodstvom 
centra kot tudi med begunci, pa tudi o direktorju in večini osebja 
vedo povedati mnogo dobrega, zato vtičniški aferi pripisujejo mnogi 
tudi globlji pomen - vsak s svoje strani, seveda. Če se človek ne bi 
spuščal v razne špekulacije in temeljil svojih zaključkov na takšnih ali 
drugačnih ugibaških smeteh, bi verjetno bil najbližje, če bi iskal vzrok 
v čisto preprosti besedici — začasni: začasni center, začasni 
begunci... Ta začasnost pa traja že dolgo, mnogo predolgo. In tako 
postajajo počasi nestrpni vsi, zaradi tega pa tudi nenehno na preži in 
sumničavi - tako begunci kot okolica, ki jih je (manj po svoji volji) 
sprejela. —

Amandma

Koroški most
V Mariboru računajo, da bo
do dobili 200 milijonov tolar
jev iz državnega proračuna

MARIBOR, 17. marca — Od
borniki Zbora združenega dela 
v mariborski občinski skupščini so 
danes zahtevali informacijo o na
daljnji usodi gradnje Koroškega 
mostu, za katerega je v predlogu 
državnega proračuna namenjenih 
le 650 tisoč tolarjev. Kot je pove
dal predsednik izvršnega sveta To
ne Rous, priprave na gradnjo teče
jo nemoteno, poslanci državnega 
zbora pa so že vložili amamdma 
k predlogu proračuna. V Mariboru 
so prepričani, da bo amandma 
sprejet, kar pomeni, da bi državni 
proračun prispeval 200 milijonov 
tolarjev; ta denar bi porabili za od
kup zemljišč, selitve in rušitve, 
skratka za »čiščenje terena« od Iz
tokove ulice do ceste Pariške ko
mune.

Občina kot investitor omenjene
ga mostu bo letos za gradnjo na
menila 350 milijonov tolarjev. Da
nes je potekel rok za pridobitev 
vseh soglasij za izdajo gradbenega 
dovoljenja, izvajalec del, Gradis, 
pa je že tudi predložil vse projekte 
za sprejeto različico gradnje mo
stu. M. S.

Temelji za novo 
carinarnico na Ptuju

PTUJ, 17. marca-Na Ptuju je 
danes dobila temelj nova carinar
nica. Do konca letošnjega sep
tembra bodo ob Rogozniški cesti 
zrasli carinska izpostava, carin
sko skladišče in tovorni terminal. 
Kakšnih tisoč kvadratnih metrov 
novih prostorov pa bo le prva 
faza, po potrebi bodo prihodnje 
leto dodali še nove prostore za 
trgovsko ali kakšno drugo dopol
nilno dejavnost.

Novost bo gradilo gradbeno 
podjetje Ptuj, investitor in lastnik 
BTC iz Ljubljane bo za prvo fazo 
odštel 116,5 milijona tolarjev. 
Delniška družba BTC je prav 
včeraj praznovala 40-letnico po
djetja in s ptujsko Novostjo je 
danes začela novo pomembno 
desetletje. Temeljni kamen za 
carinarnic^ so danes na Ptuju po
ložili predšendik upravnega od
bora BTC Jože Mermal, pomoč
nik direktorja carinske uprave 
Vili Belovič in predsednik izvrš
nega sveta Ptuj Branko Brumen.

Na Ptuju bo tako letos zrasel 
podoben center, kot sta tista dva 
v Murski Soboti in Novem me
stu. Za gospodarstvo je to po
membna pridobitev, saj skrajšuje 
dragoceni čas, v katerem blago iz 
tujine pride do predelovalca ali 
uporabnika. F. M.

Bodo na Muri 
res elektrarne?
Pobuda ministrstva za gospodarstva v zvezi 
z gradnjo elektrarn na Murije bila lepo sprejeta
GORNJA RADGONA, 17. marca — Pred nedavnim so se v Gornji 
Radgoni zbrali pomurski in republiški politiki na sicer običajni 
koordinaciji predsednikov izvršnih svetov in skupščin občin 
Pomuija. Tokrat so zbrani — med njimi tudi predstavniki sloven
skega ministrstva za gospodarstvo, ministrstva za kmetijstvo in goz
darstvo, Elektra Maribor, Dravskih elektrarn in predstavnika 
gospodarske zbornice za Pomurje - govorili le o eni temi, o izrabi 
reke Mure v elektroenergetske namene.

Pobuda za takšno razpravo je I za načelna dogovarjanja na dolgi
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Zadnje
praznovanje v čast 
Narodni čitalnici

Pod tem naslovom je 16. 
marca 1994 novinar Drago Hri
bar v vašem dnevniku objavil 
članek ob praznovanju praznika 
KS Celje-Center. Ob branju ve
sti sem bil najprej prijetno pre
senečen, potem pa kar narav
nost šokiran, ko sem prebral, 
da se pojavljam v vlogi razlagal
ca pomena in vloge Narodne či
talnice v Celju. Pri svoji še do
kaj zdravi pameti se ne spomi
njam, da bi novinarjem v zad
njem času kdaj dajal izjave o tej 
zadevi. Mogoče mi bo pri tem 
pomagal avtor spornega članka 
gospod Drago Hribar in mi po
jasnil, kdaj in kje sem mu o tej 
stvari »pravil«, kot je v uvodu 
zapisal.

Res je sicer, da zgodovino 
Narodne čitalnice v Celju rela
tivno dobro poznam, saj sem le
ta 1992 ob praznovanju njene 
130. obletnice pripravil razstavo 
in napisal tudi obsežen članek 
na to temo, ki je bil objavljen 
v biltenu KS Celje-Center. Po 
vsej verjetnosti je gospod Hri
bar za svoj članek uporabil po
datke ravno tž omenjene razpra

ve, kar pa po svoje ne bi bilo 
nič spornega, če bi vsaj korekt
no povzel napisano.

Namišljena izjava torej sama 
po sebi še ne bi bila zame tako 
tragična, če se v sestavku ne bi 
pojavilo par grobih napak, ki jih 
noben še tako povprečen zgodo
vinar na Celjskem ne bi mogel 
niti smel zagrešiti. Ob nekaterih 
površnih in za zgodovinarje zelo 
neprimernih terminoloških izra
zih najbolj bode v oči odstavek, 
v katerem »sem povedal« o za
tonu čitalnice v Celju. Ob pov
zemanju »mojih« besed, da so 
po smrti dolgoletnega predsed
nika čitalnice Josipa Serneca 
(umrl je leta 1925) prevzeli nje
no vodenje »dr. Ivan Dečko, 
Josip Žičkar, dr. Juro Hrašo- 
vec, Ivan Rabak in drugi«, si 
tudi sam ne morem predstavlja
ti, da bi čitalnico v letih 
1925—27 lahko vodila tudi že 

: pred leti pokojna Josip Žičkar 
(umrl leta 1905) ali vsem znan 
dr. Ivan Dečko, ki je svoje živ
ljenje končal leta 1908.

Seveda ni moj odziv name
njen popravljanju »lastnih« na
pak, ki jih sploh nisem zagrešil, 
ampak bi rad avtorju omenjene
ga članka postavil povsem krat
ko vprašanje, kdaj in kje sem 
mu »pravil« o zgodovini celjske 
čitalnice? Pričakujem torej javni

odgovor, saj bi bilo pošteno, da 
tudi bralci osrednjega sloven
skega dnevnika izvedo, kako in 
kje nastajajo njim namenjene 
informacije.

P. S. Avtorju članka gospodu 
Dragu Hribarju si ob koncu do
volim predlagati, da v bodoče 
svoje namišljene sogovornike 
vsaj obvesti o namerah, da le-ti 
ne bodo ob jutranji kavici zar
devali ob prebiranju »lastnih« 
izjav. Očitno je za nekatere no
vinarski poklic le pretežak po
sel, saj se jim takšni in drugačni 
lapsusi le prevečkrat prikradejo 
izpod peresa. Pa brez zamere!

Branko Goropevšek, 
Milčinskega 14, Celje

Končan zaplet glede 
starega kapelskega 
vrtca

RADENCI, 17. marca — Gor- 
njeradgonska enota temeljnega 
sodišča v Murski Soboti je ugoto
vila, da je bil stari kapelski vrtec 
pred desetletji pomotoma prepi
san v lastništvo Vinogradniškega 
gospodarstva Kapela. Direktor 
VG Kapela Alojz Vogrinčič je 
pšred kratkim podpisal sklep, 
s katerim se dovoli, da se ta 
zgradba in parcela, na kateri sto
ji, kot družbena lastnina vrne ob
čini Gornja Radgona. Tako se je 
končal zaplet, v katerem so 
v krajevni skupnosti Kapela trdi
li, da si VG Kapela zgradbo neu
pravičeno lasti. J. P.

prišla z ministrstva za gospodar
stvo, vendar so po sklepih sodeč 
v občinskih vladah Pomurja in 
tudi v tukajšnji gospodarski 
zbornici naklonjeni gradnji mur
skih elektrarn. Tako so se začeli 
po osmih letih, odkar so sloven
ski elektroenergetiki nazadnje 
resno razmišljali o gradnji elek
trarn na Muri in so jih naravo
varstveniki odločno zavrnili, 
takšni načrti znova pojavljati. 
Tokrat so govorili predvsem 
o pretočnih vodnih elektrarnah, 
vendar je vprašanje, če se bo 
s takšno različico strinjalo elek
trogospodarstvo, saj le-to najbrž 
še vedno potrebuje predvsem 
dodatne zmogljivosti za pokriva
nje vršne potrebe po energiji, te
ga pa pretočne elektrarne ne 
morejo zagotoviti.

Na koordinaciji so pomurski 
politiki načelno podprli gradnjo 
murskih elektrarn in opozorili 
na to, da je treba Muro izkoriš
čati večstransko, na primer tudi 
za namakanje polj. Da ne gre le

rok, pa dokazuje sklep te koor
dinacije, da naj ministrstvo za 
gospodarstvo že do konca aprila 
napravi idejno študijo o možnem 
številu elektrarn na Muri od av
strijske meje do začetka neregu- 
liranega dela reke. V aprilu bo
do Dravske elektrarne za pred
stavnike pomurskih občin, eko
loških gibanj in za novinarje pri
pravile ogled elektrarn na Muri 
v Avstriji, izvršni svet SO Gor
nja Radgona pa je dobil poobla
stilo, da do nadaljnjega usklajuje 
vse dejavnosti v zvezi z morebit
no gradnjo murskih elektrarn.

JOŽE POJBIČ

Gradbeniki spet zidajo z opeko

Mladi opozarjajo na 
strpnost

MARIBOR, 17. marca —Dru
štvo Most iz Ljubljane, Mladi li
beralni demokrati in občinski od
bor LDS Maribor so se pridružili 
pobudi Sveta Evrope v tednu bo
ja proti nestrpnosti. V okviru 
projekta, katerega namen je opo
zarjati na strpnost in sožitje in 
nosi naziv Neslovenci - znaš biti 
strpen, kadar hočeš, bo v pone
deljek, 21. marca, ob 18. uri na 
Trgu svobode v Mariboru kon
cert skupine Lačni Franz. Če bo 
deževalo, bo koncert v dvorani 
Štuka ob 21. uri. Večina sodelu
jočih pri organizaciji in izvedbi 
koncerta se je seveda odpovedala 
honorarju, poleg številnih posa
meznikov pa so k prireditvi pri
spevali še podjetje Satex, Štajer
ska pivovarna, ŠOU v Mariboru 
in Klub Satchmo. Z. Š.
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V nekdanji 
Montal gre 
Finalco
Bistriško zasebno podjetje 
dobilo v najem 2800 kvadrat
nih metrov pokritih površin

SLOVENSKA BISTRICA, 17. 
marca — Za najem izpraznjenega 
Montalovega obrata v nekdanji vo
jašnici jugovojske je bilo sedem 
prosilcev. Občinska komisija se je 
odločila, da približno 2800 kva
dratnih metrov pokritih površin in 
še toliko prostora na prostem odda 
v najem bistriški zasebni firmi Fi
nalco.

Delavci Finalca imajo v najemu 
tudi obrat poljčanskega Monterja.
V na novo pridobljenih prostorih 
nameravajo imeti upravni sedež, 
konstrukcijski in razvojni oddelek 
in še kakšen mirnejši del svoje pro
izvodnje. Pri poznejši modernizaci
ji objekta pa vodstvo Finalca na
merava pritegniti k sodelovanju še 
nekaj poslovnih partneijev.

Ni še jasno, kaj se bo zgodilo 
s približno 4000 metrov velikim 
nadstreškom nekdanje vojašnice, 
ki je še prost. Želijo si ga Maribor
čani, Bistričani pa dokazujejo, da 
tak objekt rabijo sami in da de- 
montaža in preselitev zagotovo ni
sta primerni. v. S.

Celjska skrb 
za pomoč 
v stiski
V Celju pripravljajo vse 
potrebno za zavetišče za 
brezdomce in krizni center

CELJE, 17. marca — Da bi po
vezali svoja prizadevanja v social
nem varstvu, so izvajalci te dejav
nosti v celjski občini skupaj sesta
vili pregled prihodnjih nalog, ki jih 
želijo dopolniti tudi z vsebinami, 
kakršne pozna razvita sociala dru
god v svetu. To naj bi bilo pred
vsem večje upoštevanje dobrodel
nosti, samopomoči in zasebnega 
socialnega dela, kar je bilo doslej 
pri nas zanemarjeno. V delovnem 
načrtu, ki ga je že obravnaval tudi 
občinski izvršni svet, pa so zapisali 
nekaj konkretnih nalog, ki jih želi
jo uresničiti še letos.

V Celju tako še vedno niso opu
stili zamisli o ustanovitvi zavetišča 
za brezdomce in javne kuhinje. 
Čeprav je zapovrstjo padlo v ^odo 
že nekaj predvidenih lokacij, naj 
bi, tako vsaj pravi namestnica se
kretarja za družbene dejavnosti 
Bojana Mazil, do jeseni zavetišče 
le zaživelo. Našli so hišo, v kateri 
bi bilo lahko približno 25 brezdom
cev. V njej bi uredili tudi javno 
kuhinjo, ki jo mesto prav tako po
trebuje. Ocenjujejo, da bi vanjo 
prihajalo vsaj sedemdeset obča
nov, ki jim zdaj poskušajo poma
gati z naročilnicami za prehrambe
ne izdelke, kar pa ni najustreznejša 
oblika pomoči.

Kot kaže, bo prav v Celju zaži
vel tudi eden prvih tako imenova
nih kriznih centrov, ki se jih je 
v državi odločilo ustanoviti mini
strstvo za delo, družino in socialne 
zadeve. To bi predstavljalo zatočiš
če in pomoč posebnim skupinam
- mladim materam, mladoletnim 
begavcem, nosečnicam, brezdom
cem in drugim ljudem v stiski. Za 
center so v Celju že našli primemo 
hišo, le urediti bi jo bilo še treba.

Med novostmi, ki naj bi jih 
uresničili še letos, je tudi razširitev 
programa pomoči starejšim lju
dem, ki živijo doma. Iz programa 
javnih del naj bi to obliko pomoči 
prenesli v redno obliko dejavnosti, 
razširili pa bi jo še s sistemom »pi- 
per lifeline«, ki omogoča stalen da
ljinski nadzor okolja, kjer ti ljudje 
živijo. Za pomoč družinam, ki so 
doma obdržale kakega svojega čla
na, motenega v duševnem in teles
nem razvoju, pa bi razvili tako 
imenovano mobilno službo, ki bi 
jim lahko vsestransko pomagala
— tako z nasveti kot z delom.

Novosti bi dodali že uveljavlje
nim oblikam pomoči, kot so na 
primer vzgojna posvetovalnica, re
gijska interventna služba in dnevni 
oddelki usposabljanja motenih 
otrok. Za njihovo delo bi poleg 
občinskih pridobili tudi republiška 
sredstva.

IVICA BURNIK

RADENCI, 17. marca — V zadnjih letih so gradbeniki bolj malo 
zidali z opeko. Večino večjih objektov, tudi stanovanjskih, so gradili 
z betonom. Toda v zadnjem času je opeka spet dobila veljavo. Tako 
je podjetje Pomgrad iz Murske Sobote v Radencih v celoti postavilo 
nov blok iz opeke. V bloku, ki stoji ob cesti Radenci-Ljutomer, bo 
na voljo sedem stanovanj in nekaj poslovnih prostorov, skupaj 1000 
kv. metrov površin. Gradnja bo predvidoma končana do konca leta. 
Tik ob bloku je še prostor za nekaj podobnih objektov, gradili pa jih 
bodo, če bo dovolj zanimanja za prostore v sedanjem bloku. Ker 
v zadnjih letih v Radencih ni bilo zgrajenih družbenih stanovanj, se ni 
bati za prodajo, menijo v podjetju Pomgrad iz Murske Sobote. 
(Besedilo in slika: L. K.)

Poslovni center tudi v Šmarju pri Jelšah
ŠMARJE PRI JELŠAH, 17. marca — Lastniki poslovno-trgov- 

skega centra, ki ga bodo odprli jutri, 18. marca, ob 15.30, v Šmarju 
pri Jelšah, so novo pridobitev poimenovali »Urša center«. V prosto
rih nekdanje servisne delavnice ob prihodu v Šmarje iz smeri Pod
plata je zasebna firma uredila proizvodne prostore za šivanje konfek
cije, v lepo preurejenih prostorih pa je vrsta manjših prodajaln. 
Sodobni poslovni center bo jutri na široko odprl vrata vsem, ki si ga 
bodo želeli ogledati, ob 19. uri pa bo v kristalni dvorani zdraviliškega 
doma v Rogaški Slatini še srečanje z gosti in poslovnimi partnerji ter 
modna revija s promocijo oblačil »Urša«. (V. S.)

Razstava Človek, narava, divjad
ŠENTILJ, 17. marca — Lovci iz Šentilja, Maribora in Severnih 

Slovenskih goric so pripravili razstavo pod skupnim naslovom Člo
vek, narava, divjad, katere odprtje bo v soboto ob 10. uri v Kultur
nem domu v Šentilju. Ob tej priložnosti pa pripravlja Lovska zveza 
Maribor tudi tiskovno konferenco o aktualnih vprašanjih lovstva in 
lovske organizacije, popoldne pa bo na sporedu še strokovno preda
vanje o problemih ohranjanja poljske divjadi. Seveda pa ne bo 
manjkalo ocenjevanje lovskih trofej iz minulega leta. (Z. S.)

Vika Potočnik gostja Bistriških večerov
SLOVENSKA BISTRICA, 17. marca — Vika Potočnik, podpred

sednica novo slovenske stranke Liberalne demokracije Slovenije, bo 
kot sedmi gost letošnjih zimskih Bistriških večerov v restavracijo 
Gostinstva in turizma Murko v petek, 18. marca, ob 20. uri zagotovo 
privabila številne obiskovalce. Ti bodo Viki Potočnikovi lahko zasta
vili vrsto vprašanj politične narave, saj je tudi politične stranke 
v bistriški občini že zajel predvolilni utrip. (V. S.)

Čiščenje pred ribolovno sezono
SLOVENSKE KONJICE, 17. marca - Ribiška družina Slovenska 

Bistrica, sekcija Slovenske Konjice bo v soboto, 26. marca, organizi
rala delovno akcijo, v kateri bodo popravili poti in očistili okolico 
ribnika Jernejček pri Zbelovem. Vsi prijatelji lepega okolja in prijet
nega ribolova pa nestrpno čakajo na 1. april, ko se začenja polna 
ribolovna sezona na Jernejčku, v katerega so vložili 1,5 tone rib. 
(B. Z.)

Mladi radi pojejo, plešejo in igrajo
GORNJA RADGONA, 17. marca — V Gornji Radgoni se ljubi

teljsko ukvarja z raznimi kulturnimi dejavnostmi nad 1300 ljudi. Med 
njimi je skoraj 900 osnovnošolcev. Največ jih sodeluje v pevskih 
zborih, ki delujejo na osnovnih šolah v Apačah, Gornji Radgoni 
(trije), Radencih in v Vidmu ter v vseh šestih cerkvah. Tudi folklora 
je priljubljena, saj delujejo skupine v Apačah, Gornji Radgoni in 
v Meleh. V občini imajo tudi razne instrumentalne skupine, v sami 
Radgoni pa pihalno godbo. (F. K.)

Petinštirideset let gasilskega društva Osek

OSEK, 17. marca - V majhni vasi Osek pri Sv. Trojici v Slovenskih 
goricah že 45 let deluje vaško gasilsko društvo. Čeprav v vasi ne živi 
veliko ljudi, ima društvo kar 65 aktivnih gasilcev. Z lastnimi sredstvi, 
večino so prispevali vaščani, so zgradili prostoren dom (na sliki), ki 
ga poleg gasilcev uporabljajo tudi drugi, posebno mladinska društva. 
Gasilci imajo tudi precej opreme, še zlasti prav jim pride 4200-litrska 
cisterna, s katero vozijo vodo ob požarih. V sušnih obdobjih pa jo 
uporabljajo za dovoz vode gospodinjstvom. Lani so opravili več kot 
sto prevozov, letos pa okrog dvajset. Gasilsko društvo tudi pomaga 
prirediteljem motokrosa. Pri tem je še posebej dejavna ženska dese
tina, ki za obiskovalce motodirk pripravi domače gibanice. Praznova
nje 45-letnice društva bo v juniju, nanj pa se že sedaj pripravljajo.
(Besedilo in slika: L. K.)

ni, dovoljeno dvojno državljan
stvo. Toda temu predlogu je na
sprotovala teza, da bi bili s tem 
diskriminirani priseljenci nekda
njih »južnih republik«, ki so zdaj 
slovenski državljani. Vprašam 
vas, ali nas, Slovence po rodu, ki 
živimo v tujini, res tako malo 
cenite in nam ne date v tem po
gledu niti malo prednosti pred 
priseljenci iz nekdanjih »južnih 
republik«. Ali nas mogoče 
obravnavate kot nekakšno slo
vensko folkloro, ki bo v sloven
skih narodnih nošah dokazovala 
svetu, da smo Slovenci in ne Slo
vaki?

Če nam boste odvzeli sloven
sko državljanstvo, nam boste 
odvzeli tudi volilno pravico in 
pravico do nepremičnin v Slove
niji, s tem pa zaprli pot marsiko
mu, ki je gojil željo, da bi se vrnil 
v Slovenijo. Odvzeli nam boste 
tudi pravico do nacionaliziranega 
premoženja v nepremičninah. 
Skratka, lahko se pogovarjamo 
samo še kot tujec s tujcem. Po
tem ne vidim več razloga za ob
stoj raznih institucij, ki naj bi 
v Sloveniji skrbele za Slovence 
v tujini, in tudi ne razloga za 
dialog, če nam boste odvzeli naše 
državljanske 'pravice.

Da bi Slovenci porodu, ki živi
mo v tujini, optirali za slovensko 
državljanstvo in se odpovedali 
državljanstvu države, v kateri ži
vimo, je neizvedljivo iz mnogih 
razlogov. Eden od glavnih je 
ekonomski. Če pa bi se vseeno 
tako odločili, Vas vprašam: bi

nas sprejeli v Slovenijo tudi brez 
premoženja, bi nam zagotovili 
socialno in zdravstveno zavaro
vanje, bi nam dali stanovanja in 
omogočili zaposlitev? Vse to naj 
bi namreč država zagotavljala 
svojim državljanom! Ali pa bi 
sprejeli v Slovenijo samo pre
možne, za katere državi ni treba 
skrbeti?

Pa si poglejmo države, ki meji
jo na Slovenijo: Italija dovoljuje 
dvojno državljanstvo, Madžarska 
dovoljuje dvojno državljanstvo, 
ravno tako Hrvaška. Nekako 
v sredini je Avstrija, ki dovoljuje 
dvojno državljanstvo otrokom, 
rojenim avstrijskim državljanom 
v tujini.

Na podlagi vsega tega sma
tram, da bi se Slovencem po ro
du, ki živijo v tujini, zgodila veli
ka krivica, če bi nam odrekli pra
vico do slovenskega državljan
stva in pravic, ki so povezane 
z njim. Kot je zapel naš poet: 
Zemlja Kranjska, draga mati, 
ker jo ljubil je do smrti, Vsak ji 
sin ostal je zvest, Kranjc (doma) 
ti le dobička išeš. Bratov svojih 
ni ti mar. . .

P.S.:
Kaj pa pravni vidik dvojnega 

državljanstva? Na podlagi zako
na o slovenskem državljanstvu je 
bilo 16.000 Slovencem po rodu, 
ki živijo v tujini, odobreno slo
vensko državljanstvo. V parla
mentarnih demokracijah, kot jih 
poznamo v Kanadi in ZDA, je 
državljanu retrospektivno zelo 
težko odvzeti, kar mu je bilo prej

priznano po zakonu. Kako je s to 
proceduro v slovenski zakonoda
ji, naj povedo izvedenci, lahko 
pa tudi ustavno sodišče.

Sam sem postal kanadski dr
žavljan na podlagi Canadian Citi- 
zenship Act, ki ne predvideva, 
da se lahko kanadskemu držav
ljanstvu odpovem. Ta akt pa 
opozarja naturalizirane kanadske 
državljane, da jih država, v kateri 
so rojeni, lahko smatra za svoje 
državljane in jim kanadska vlada 
v takih državah ne more zagoto
viti zaščite. Kot naturaliziran ka
nadski državljan lahko izgubim 
kanadsko državljanstvo samo na 
podlagi določb kazenskega zako
na (spodkopavanje kanadske dr
žave, posebno v vojnem času, 
pomoč sovražniku). Na podlagi 
kanadske zakonodaje o držav
ljanstvu in če bi optiral za sloven
sko državljanstvo, ne bi mogel 
predložiti uradnega potrdila, da 
sem izpuščen iz kanadskega dr
žavljanstva.

Na to bi opozoril delegate 
v slovenskem državnem zboru in 
državnem svetu.

Eden od kompromisov bi bil 
lahko tudi v tem, da bi Slovenci 
po rodu, ki živijo v tujini, obdr
žali slovensko državljanstvo v dr
žavah, ki po zakonodaji dopušča
jo dvojno državljanstvo, medtem 
ko bi se morali v drugih odločiti 
za eno ali drugo državljanstvo.

VLADIMIR URBANC, 
5075 Glencairn Ave., 

Montreal, 
Kanada

Vračanje enoumja 
v drugačni preobleki!

Gotovo je, da si nismo pred
stavljali tako naglih sprememb 
slovenske politike po dobrem le
tu demokratičnih volitev, ki se 
spreminjajo v navadno farso. 
Strankarski pluralizem, ki pogo
juje vsako demokracijo nasploh, 
se z združevanjem tako različno 
obarvanih strank spreminja v av
toritativno enoumje in, kot kaže, 
ga ni več moč preprečiti. Pred
sednik vlade gospod Drnovšek, 
ki se je parlamentarni razpravi 
o proračunu previdno izmaknil 
prav na nasprotno poloblo sveta, 
nima niti v svoji stranki dovolj 
podpore za svoje odločitve. To 
naj bi bila že tretja neposredna 
nezaupnica gospodu Drnovšku. 
Njegove nepremišljene in dokaj 
nedostojne izjave že v Maastrich
tu pa zadnja izjava pred TV ka
mero v Južnoafriški republiki, 
češ da ga veže veliko prijateljstvo 
s to vlado in ministrom Botho še 
iz prepovedanih časov, ko je bila 
prav ta bela manjšinska vlada 
upravičeno zavržena od vsega 
sveta zaradi genocida nad črn
skim prebivalstvom, to razburja 
mnoge, pa tudi nekatere poslan
ce državnega zbora, ki še malo 
pošteno mislijo.

Z združitvijo strank, demokra
tov, zelenih ekologov in sociali
stične stranke z liberalnodemo
kratsko bi si gospod Drnovšek 
opomogel pri njegovem krutem

političho-gospodarskem pragma
tizmu, ki spreminja slovenski na
rod v nekaj tisoč patricijev in sto- 
tisoče plebejcev. Demokrati, ki 
tako vztrajno zatrjujejo, da bi 
v združeno stranko vnesli demo
kratičnost, patriotizem in drža
votvornost, to lahko gospod Bav
čar in gospod Rupel zatrjujeta 
svojim starim mamam, če jima 
jih je ljubi bog še ohranil, mnogi, 
mnogi jima ne verjamejo več. 
Čudimo se le močni zasvojenosti 
gospoda Bavčarja pa menda toli
ko poudarjeni Ruplovi intelektu- 
alnosti, ki jo prav ta čas ni slutiti.

Zeleni ekologi pa sploh pozab
ljajo ob tej združitvi, kaj pravza
prav so, saj je skoraj nerazumlji
vo, da imajo v vladi ministra, 
sami pa se grejo neke vrste opo
zicijo, ki je bila vseskozi prej kot 
konstruktivna. Prav tako so po
sebno po odhodu demokratične
ga misleca gospoda Bučarja delo
vali demokrati v opoziciji de
struktivno brez primere.

Gospod Žakelj, ki je tudi vab
ljen v to čudno druščino, je ver
jetno kar vesel, da so se ga spom
nili in bo lahko spet razlagal o di- 
alektično-materialistični preos- 
novi.

Krščanski demokrati in preno
vitelji v združeni listi se ta čas še 
neprizadeto nasmihajo ob tej 
združitvi, čeprav je vse do danes 
nejasno, komu bo ta nastajajoča 
politična sila pomerila prvi uda
rec. Slovenske afere in škandali, 
ki so se v preteklosti vrstili, so 
predvsem v lanskem letu za Dr

novškovo vlado in velik del dr
žavnega zbora menda navadne 
klevete z mestne tržnice. O raz
čiščevanju ni sledu. Verjetno so 
si slovenski politiki v teh aferah 
preveč umazali roke. Nič čudne
ga ne bo, če si bo gospod Drnov
šek ali pa kak drug večji politik 
o mislil še obisk v Centralnoafri- 
ški republiki pri upokojenem ce
sarju Bokasi, namesto da bi po
skrbel, da bi bil v OZN umak
njen dokument o embargu orož
ja, ki nas odriva v balkanski kotel 
in preprečuje vsakršno približe
vanje Evropi in Natu.

Na koncu naj uporabim še 
vzklik moje dobre, že pokojne 
matere, kadar nam je šlo slabo, 
kajti prihajajo časi: Bog se nas 
usmili!

FRANCE NOSE, 
Groharjevo naselje 35, 

Škofja Loka

Predlog za uvedbo 
novega odlikovanja 
»red bele gamaše«

Vsi se še dobro spominjamo 
ameriških filmov o gangsterjih 
tridesetih let. Izdajal jih je značil
ni zunanji videz, obleke, krojene 
iz črtastega blaga, klobuki borsa
lino, predvsem pa bele gamaše.

V nikdar dokončanih in aferah 
brez epiloga, ki pretresajo teme
lje naše mlade republike na po
dročju lastninjenja, ustvarjanja 
enormnih zadolžitev in sanacij 
bank, kar se vse zliva v javni

dolg, pa v korupcijah. tatvinah, 
likvidacijah in stečajih je zagoto
vo vrsta ljudi, ki bi si predlagano 
odlikovanje zaslužili.

Zaradi tega predlagam, naj ho 
po skrajšanem postopku sprejet 
Odlok o uvedbi odlikovanja »red 
bele gamaše«.

Prepričan sem, da bodo po
slanci pozicije in opozicije spreje
li ta predlog brez dolgoveznih 
razprav in da lahko pričakujemo 
izročitev prvih odlikovanj še pred 
parlamentarnimi počitnicami.

Dr. sc. IVAN RAPOC, 
Smetanova 86.

Maribor

Prežvekovalci
Ali sem dolžna prometnemu 

policistu, ki med opravljanjem 
svoje službe na veliko žveči žve
čilni gumi. pokazati vozniško do
voljenje? Ali ga lahko vsaj opom
nim na nekulturno vedenje?

Ali gospod igralec s svojim 
modrim naukom tudi v resnici 
tako zagnano kot v TV reklami 
usmerja svoje otroke in morebit
ne vnuke?

Ali imam prav. da vse to spra
šujem po časopisu, ali sem nema
ra samo tečna? Zaradi vsakod
nevnega neuspešnega boja 
z učenci v šoli, ki žvečijo »kjerko
li in kadarkoli«, me namreč raz
sodnost in dobra volja zapuščata.

NEVA AŽMAN.
Gorenjska c. 31 A, 

Radovljica

h Vi
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Polemike o javnem dolgu
Po zaprtem delu izredne seje državnega zbora o javnem dolgu, na katerem so 
obravnavali strategijo pogajanj z upniki, spet polemike o upravičenosti seje
LJUBLJANA, 17. marca — Državni zbor je popoldne nadaljeval 
izredno sejo, na kateri na pobudo 25 poslancev razpravljajo o slo
venskem javnem dolgu in o nadaljnji strategiji pogajanj s Konzorci
jem komercialnih bank. Ker so danes malo po polnoči prekinili 
zaprti del seje o pogajanjih, je bil tudi prvi del današnje seje zaprt 
za javnost. Ta pa je prišla na svoj račun v nadaljevanju, ko se je 
začelo glasovanje o predlogu sklepov in stališč odbora za finance in 
kreditno-monetarno politiko, amandmajih k temu predlogu in 
o dodatno predlaganih sklepih.

Za ponazoritev vseh pojasnil 
glasov in medsebojnega »obra
čunavanja« zadostuje že poda
tek, da so morali popoldne pre
kiniti sejo zaradi proceduralnih

Pomoč za Pakistan
ISLAMABAD, 17. marca 

(AFP) — Pakistanska ministrska 
predsednica Benazir Buto bo 18. 
aprila odpotovala na šestdnevni 
uradni obisk v Nemčijo. Sestala 
se bo z nemškim kanclerjem Hel
mutom Kohlom in zunanjim mi
nistrom Klausom Kinklom, po
govarjali pa naj bi se predvsem 
o gospodarski pomoči za Paki
stan.

Našli pet trupel
KIGALI, 17. marca (AFP) 

— Patrulja Združenih narodov je 
danes na severu Ruande v nekem 
avtomobilu odkrila pet trupel, 
najverjetneje pripadnikov pleme
na Hutu. Oblasti menijo, da so 
jih ubili Tutsiji. Spopadi med ple
menoma vse pogostejši.
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zapletov in na kolegiju predsed
nika parlamenta razčiščevati, ali 
je predsedujoči dr. Lev Kreft 
ravnal v skladu s poslovnikom, 
ker ni prekinil razprave poslanca 
LDS Maksa Lavrinca, ki je de
jal, da naj zbor glasuje, ker je 
bilo že dovolj ekonomsko-pro- 
pagandnega programa ljudske 
stranke. In ker mu je namesto 
protestniki ušla beseda prote
stanti. Po premoru je piko na 
i dodal Marjan Poljšak, SPS, ko 
je dejal, da pozna pravi vzdevek 
za tiste, ki z večino glasov »reži
rajo« manjšino: to so boljševiki.

Največ časa so porabili za dru
gi sklep matičnega odbora, s ka
terim državni zbor ugotavlja, da 
je večina trditev v gradivu pred
lagateljev izredne seje netočnih 
in zavajajočih, predlagatelji pa 
ne ponujajo nobenih alternativ
nih rešitev. Dr. Jože Pučnik je 
z dopolnilom predlagal črtanje 
tega člena, opozicijski poslanci 
pa so ga utemeljevali kot ključ
nega za to, ali se bo, ko gre za 
široko paleto vprašanj javnega 
dolga in pogajanj s tujimi upniki, 
kaj spremenilo ali ne.

Strategija pogajanj s Konzor
cijem komercialnih bank se, če 
sklepamo po odločitvah zaprte 
izredne seje parlamenta, ne bo 
bistveno spremenila. Državni 
zbor je, sodeč po razpravi in 
sklepih javne seje odbora za fi
nance, v celoti podprl vladno 
strategijo pogajanj. V razpravi 
na zaprti seji je bila v ospredju 
predvsem problematika odkupo
vanja dolgov s tako imenovanimi 
posli swap. Kot se je izvedelo, je 
opoziciji oziroma pobudnikom 
izredne seje uspelo dobiti večino

za sklep, da mora vlada pridobiti 
celotno dokumentacijo o naku
pih dolgov na sekundarnem tr
gu-

Gre za nakupe nealociranega 
dela dolgov, ki jih je opravila 
predvsem Ljubljanska banka in 
bodo izločeni iz skupne vsote 
v pogajanjih. Podobnikovi sku
pini pa ni uspelo prepričati po
slancev, da bi od tujih držav in 
mednarodnih finančnih institucij 
morali dobiti podatke o tako 
imenovanih tihih družabnikih. 
Med kreditodajalci in sedanjimi 
lastniki dolgov se pojavljajo »tihi 
partnerji« z možnimi regresnimi 
pravicami. Dobršen del jugoslo
vanskih dolgov, okoli 3 milijarde 
dolarjev, so namreč odkupile 
srbske in domnevno tudi nekate
re ruske banke, kar bi lako po
menilo, da so lastniki slovenskih 
dolgov pravzaprav v Beogradu.

Več na 2. strani.
JANA TAŠKAR, 

VLADIMIR VODUŠEK

TEMA DNEVA

Puščice in tarča
Kaj je resnica in kdo bo razsodnik? Je čistega vina nalila 

opozicija s trditvijo, da je vladno gradivo o javnem dolgu 
nepopolno in zavajajoče in da se vlada nasploh vede neodgo
vorno? Ali pa gre verjeti parlamentarni večini, kije dokazovala, 
da se je opozicija z izredno sejo podala na področje, ki ga ne pozna 
dovolj. In zato tudi nepoznavalsko oporeka vladi in drugim 
državnim institucijam, ki se ukvarjajo z javnim dolgom, ne da bi 
ponudila alternativo.

Na to vprašanje poslanci seveda niso mogli odgovoriti, kajti 
parlamentarna demokracija ima tudi svojo številčno logiko, po 
kateri gredo opoziciji seveda bistveno manjše možnosti za 
uveljavljanje njenih interesov. Seveda pa se bo prav kmalu 
prikazal razsodnik, če držijo pogosto izrečene besede, da je 
izredna seja o javnem dolgu malodane svetovni fenomen in da bo 
to Sloveniji zagotovo škodovalo pri nadaljnjih pogajanjih s tujimi 
upniki.

Torej je aktualnejše vprašanje, ali je opozicija z izredno sejo 
dosegla svoj namen: da bi davkoplačevalci vedeli, koliko javnega 
dolga bodo morali pokriti v naslednjih letih in po čigavi krivdi. 
Opoziciji, zlasti ljudski stranki kot glavni pobudnici, v tem 
pogledu seja ne more biti v ponos, razen če niso hoteli le opozoriti 
nase in na temo, ki ji pomena gotovo ne gre oporekati. Če so si 
želeli kaj več od tega, so zgrešili cilj in se bodo zato težko 
opravičili. Izgovor, da je bilo premalo časa za priprave na sejo, 
namreč ne vzdrži: ne le zato, kerja vnega dolga nimamo od včeraj, 
ampak ker so se opirali na podatke, ki so jih nekateri mediji 
objavili že pred meseci.

Rezultat seje je za zdaj le to, da je bilo o javnem dolgu veliko 
besed in da so poslanci potrdili svojo vnemo za prepiranje. Za kaj 
več bo treba še počakati, ne le do jutri. JANA TAŠKAR

Neugoden začetek pogajanj 
o sukcesiji nekdanje SFRJ
Očitno bo srbsko-čmogorska delegacija tudi tokrat poskusila preprečiti 
soglasje o pravnem nasledstvu bivše Jugoslavije - Slovenski memorandum
OD NAŠEGA DOPISNIKA
ŽENEVA, 17. marca — Pogajanja o sukcesiji bivše Jugoslavije se 
sicer nadaljujejo, vendar napovedi ob pričetku dvodnevnega zase
danja delovne skupine, ki ga je sklical danski diplomat Alf Joens- 
sen, udeležujejo pa se ga predstavniki vseh držav naslednic rajnke 
federacije — slovensko delegacijo vodi dr. Miran Mejak — niso 
ugodne, kar kaže, da razhajanja, ki so doslej preprečevala pot do 
sporazuma o delitvi imetja razpadle države, niso premoščena.

Novi krog pogajanj v delovni 
skupini za sukcesijo se je po 
ustaljeni praksi pričel z dvo
stransko izmenjavo mnenj med 
predsednikom Alfom Joensso- 
nom in delegacijami petih na
slednic bivše Jugoslavije, sredi 
popoldneva pa so se vsi akterji 
sešli na prvem skupnem zase
danju.

Predlogi Slovenije za obnav
ljanje pogajanj o sukcesiji, ki jih 
je predsednik vlade dr. Janez 
Drnovšek 9. februarja letos po-

O STRATEGIJI POGAJANJ Z UPNIKI ZA ZAPRTIMI VRATI. (Foto: Miško Kranjec)

Pri nakupu strešne kritine pazite na ta zaščitni znak
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Italijanska Tegola je vodilna v Evropi

Toni
Nieminen 
poletel 203 m

PLANICA, 17. marca - Obra
čajmo kakor hočemo, magična 
meja le ima magično moč. Ko je 
Toni Nieminen, finski čudežni 
deček, v zadnjem času sicer ne
koliko v ozadju, ob 14,27 skočil 
na velikanki bratov Janeza in 
Vlada Goriška 203 m in polet 
končal brez vsakršnega zapleta, 
je vse ob največji skakalnici sveta 
prevzelo navdušenje: svetovni re
kord. ki kajpak ni uraden, saj 
uradnih rekordov v tej športni 
panogi ni, bo obšel svet. In v Pla
nici je bilo čutiti ponos, da se je 
to zgodilo prav v Sloveniji.

Slabih 20 minut prej je imel 
avstrijski skakalni »Mozart« An
dreas Goldberger možnost posta
ti ta mož zgodovine. Njemu so 
namerili sicer meter manj, a z 202 
m še vedno prek magične meje. 
Ker pa je kmalu po doskoku segel 
v sneg (nato se je sicer spet zrav
nal na smučeh), je s tem prekršil 
uzance o »čistem« skoku. Pri An- 
diju bi bila simbolika, tudi plani
ška, bržčas izrazitejša: 202 m, kar 
je dvakrat po 101 m, kolikor je 
zmogel njegov rojak Sepp Bradi 
davnega leta 1936. Na sliki: Toni 
Nieminen med najdaljšim pole
tom na svetu. Več na 8. strani.

(E. B., foto: Aleš Černivec)

Begunci bi 
radi ostali 
v Pineti

NOVIGRAD, 17. marca 
— Begunci, ki so jih oktobra lani 
namestili v slovenskih počitni
ških domovih v Pineti pri Novi- 
gradu, so še vedno prepričani, 
da jih 31. marca ne bodo morali 
zapustiti. V reškem dnevniku La 
voce del popolo pa smo prebrali, 
da begunce podpirajo tudi v Ita
liji. Begunski odbor iz Bergama 
bo uradno zaprosil italijanski ve
leposlaništvi v Zagrebu in Ljub
ljani, naj posredujeta, da bi be
gunci lahko ostali v Pineti.

Nekaj čez 1400 beguncev se 
pri svojih zahtevah sklicuje na 
386 otrok, ki obiskujejo šole 
v Novigradu in Bujah. Menijo 
namreč, da bi selitev motila zla
sti učence višjih razredov. Pred
sednik novigrajske občinske 
skupščine Sergio Stojnič pa je na 
tiskovni konferenci povedal, da 
bodo morali poiskati kompro
mis, če se slovenski lastniki do
mov ne bodo strinjali s podaljša
njem bivanja beguncev. Kom
promisna rešitev bi bila preseli
tev beguncev iz Pinete v Borozi- 
jo, a le do konca šolskega leta.

B. Š.

Premier Rabin je prišel 
k papežu po podporo
Janez Pavel II. zagovarja mirovna prizadevanja 
izraelske vlade, več Tel Aviv ne more pričakovati
OD NAŠEGA DOPISNIKA
RIM, 17. marca — Na poti iz Washingtona proti domu se je izraelski 
premier Jicak Rabin danes ustavil v Rimu. Na začetku popoldneva 
ga je sprejel poglavar rimskokatoliške cerkve papež Janez Pavel II., 
sestal se je tudi z italijanskim premierom Carlom Azegliom Ciam- 
pijem.

Rabinov obisk v Vatikanu je 
prvi stik med državama na naj
višji ravni, odkar sta tik pred 
koncem lanskega leta navezali 
diplomatske stike. Izraelski pre
mier je prišel v Vatikan v dokaj 
težavnem položaju, precej dru
gačnem od tistega, v katerem je 
bila njegova vlada decembra la
ni, ko se je vsem že zdelo,da se 
je naposled le začela prava pot 
do miru na Bližnjem vzhodu.

Po pokolu v hebronski mošeji 
sta Rabin in njegov sobesednik 
v imenu PLO Jaser Arafat potis
njena za leta in leta nazaj, ven
dar sta oba trdno prepričana,da 
ni druge alternative od pogajanj. 
Na tej poti ima izraelska vlada 
tudi vso moralno podporo Svete
ga sedeža. Česa več tudi ni pri
čakovati, zlasti pa ne tega, da bi 
bil poglavar rimskokatoliške 
cerkve nekakšen posrednik med 
še vedno sovražnimi muslimani 
in Židi.

Tudi od uradne Italije si Izrael 
v tem trenutku ne more obetati 
nič drugega kot besedno in mo
ralno podporo pogajalskemu 
procesu. Italija ima čez deset dni 
parlamentarne volitve in prav 
gotovo sedanja vlada ne more 
prevzeti nobene obveznosti, ki 
bi bila prevelika za naslednico

Casino mora ponovno 
zaposliti Lipovca

PORTOROŽ, 17. marca-So
dišče združenega dela v Postojni 
je razveljavilo disciplinski ukrep 
prenehanja delovnega razmerja 
in ustavilo disciplinski postopek, 
ki ga je vodila Igralnica Casind 
Portorož proti krupjeju Miranu 
Lipovcu zaradi domnevnih hujših 
kršitev delovnih obveznosti. 
Igralnica Casind Portorož mora 
pozvati Lipovca na delo in mu 
priznati vse pravice iz dela in po
ravnati stroške postopka v zne
sku 70.800 tolarjev.

Pri presoji sodišče ni moglo 
ugotoviti, da bi Lipovec nameno
ma želel škodovati delovnemu 
procesu in zmanjšanju ugleda 
igralnice in njenih delavcev. Ker 
tega namena pri nobeni očitani 
kršitvi (Lipovčeva pisma objav
ljena v Delu in Mladini) sodišče 
ni ugotovilo, je sodišče sklepalo, 
da Miran Lipovec ni imel name
na škodovati igralnici in delav
cem, jih žaliti ali jimzmanjšati 
ugled.

B. Š.

ali ki bi se je hotela nova vlada 
celo znebiti.

Rabinov obisk v enem mestu 
in dveh državah torej sodi v pri
zadevanja, da je bolje zbirati pri
jatelje kot nasprotnike.
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slal sopredsednikoma medna
rodne konference o bivši Jugo
slaviji lordu Davidu Ownu in 
Thorvaldu Stoltenbergu, so 
sprožili oster napad srbsko-črno- 
gorske države, ki je v svojem 
memorandumu, datiranem na
tanko mesec kasneje, pobudo za 
razbijanje letargije, v katero je

• Beograjski memorandum 
skuša zabiti klin med slovensko 
delegacijo in predsednikom de
lovne skupine Alfom Joensso- 
nom, češ da dokument iz Ljub
ljane spodbija avtoriteto danske
ga diplomata. To je kajpak oce
njeno kot nepravična in neute
meljena poteza, uperjena proti 
mednarodnemu posredniku, ki 
je med obiskom v Beogradu 
predlagal, naj tudi ZRJ poda 
svojo inventuro skupnega pre
moženja bivše jugoslovanske fe
deracije, kar je tudi pripeljalo 
do poseganja v leto 1945.

zdrsnila zapuščinska razprava, 
ocenila kot potezo, ki ne prispe
va k učinkovitemu delu skupine 
za sukcesijo, češ da temelji na 
samovoljnih interpretacijah in 
neutemeljenih obtožbah. In če je 
takšen ton uvodnih stališč še 
mogoče tolmačiti kot poskus pri
tiska na slovensko stran, so na
slednje navedbe memoranduma 
ZRJ zgovoren dokaz, da so 
v Beogradu odločeni blokirati 
vsakršen poskus njim nevšečne- 
ga preobrata v pogajanjih.

Tako je predlog dnevnega re
da, ki ga je v slovenskem memo
randumu razgrnil dr. Drnovšek, 
njegov namen pa je bil preprečiti 
nadaljnje zavlačevanje pogajanj 
o sukcesiji, v srbsko-črnogor- 
skem dokumentu ocenjen nič 
manj kot vmešavanje ene od po
gajalk v pristojnosti predsednika 
delovne skupine. Slovenski me
morandum podrobno analizira 
dosedanje poskuse delegacije 
ZRJ, da blokira zapuščinsko 
razpravo, na beograjske argu
mente pa odgovarja s stališči 
mednarodne arbitražne komisije 
pod predsedstvom Roberta Ba- 
dinterja

Tak pristop očitno ni posebej 
zalegel, kajti iz Beograda so že 
10. februarja, dan po izročitvi 
slovenskega memoranduma so
predsednikoma londonske kon
ference, poslali seznam z več kot 
2.500 investicijami iz zveznih 
sredstev, pričenši s letom 1945, 
kar je v popolnem neskladju 
s tolmačenjem Badinterjeve ko
misije, po katerem je ustava iz 
leta 1974 državo razlastila njene 
dotedanje imovine in jo poraz
delila po republikah, zato je ne 
kaže vključevati v zapuščinsko 
razpravo.

In slednjič, srbsko-črnogorska 
stran, ki že namiguje na možni 
neuspeh pogajanj v okviru de
lovne skupine za sukcesijo, izra
ža pripravljenost, da v primeru 
takega zapleta nadaljuje razpra
vo pred nepristranskim sodiš
čem, ne da bi jasno opredelila, 
kateri instituciji bi zaupali to na
logo. Badinterjevi arbitraži, ki 
že obstaja, saj so jo ustanovili 
ravno z namenom, da bi poma
gala reševati morebitne spore, 
očitno ne.
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Zapleti 
z upravniki 
stanovanj
Bojte se upravnikov, 
ki jim je treba stalno 
gledati pod prste

> Tekma za 
ladjedelnico
Oba kupca, Marina 
in Consulting, imata 
še teden dni časa za 
izpolnitev prodajnih 
pogojev

> 1:0 za »poštene 
črnograditelje«
Osnutek pupa si lah
ko nekam zataknete, 
so dali Občinarjem 
vedeti piranski črno
graditelji
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S PUŠKO NA PAŠO 
(Telefoto: Reuter)

■ Srbska pastirica v okolici Olova, približno 40 kilometrov severno od Sarajeva.

Dogovor Zagreba in Knina?
Vitalij Čurkin upa, da bodo predstavniki Hrvaške in krajinskih Srbov v 
torek podpisali sporazum o splošni prekinitvi sovražnosti - Spet boji v BiH
ZAGREB, SARAJEVO, 17. marca — Pozno sinoči se je Jelcinov 
odposlanec na Balkanu Vitalij Čurkin že tretjič v tem tednu pogo
varjal s hrvaškim predsednikom dr. Franjem Tudmanom. »Zdaj 
lahko izrazim upanje, da bosta Zagreb in Knin v torek na ruskem 
veleposlaništvu v Zagrebu sklenila sporazum o splošni ustavitvi 
sovražnosti,« je v Predsedniških dvorih izjavil Čurkin , ki se bo jutri 
v VVashingtonu udeležil slavnostnega podpisovanja hrvaško-musli- 
manske ustave BiH in sporazuma o konfederaciji Zagreb-Sarajevo. 
V BiH pa so se ponovno razplamteli boji med Srbi in Muslimani.

»Leteči Rus« Čurkin pravi, da 
si Hrvati in Srbi v bistvu želijo 
miru in ureditve medsebojnih 
odnosov. Zato so že pred meseci 
pripravili sporazum o splošni 
ustavitvi sovražnosti, »toda zara
di frustracij na obeh straneh ni 
bil nihče pripravljen storiti tega 
zadnjega koraka na poti k mi
ru«. Čeprav tak sporazum ne na
čenja položaja Krajine na hrva
škem ozemlju, Čurkin meni, da 
bodo pogajanja izjemno težka in 
obsojena na propad, če bodo 
Hrvati in krajinski Srbi tekmo
vali, kdo bo iztržil več.

Clintonov uspeh pri hrvaško- 
muslimanskem sporazumevanju 
je gotovo zasenčil dosedanje ru
sko prizadevanje, da bi Hrvati in 
Srbi zakopali bojno sekiro. Was- 
hingtonski dokumenti o ureditvi 
hrvaško-muslimanskih odnosov 
tudi močno načenjajo rusko ra
zličico celovite in enotne BiH in

hkrati onemogoča novi prodor 
Vzhoda na Zahod prek musli
manskega in hrvaškega ozemlja. 
In ker ruska diplomacija tudi za
radi domače javnosti potrebuje 
nadvse oprejemljiv dosežek, je 
kajpak storila vse, da bi v torek 
prišel na pogovore v Zagreb, ko 
se bo dr. Franjo Tudman vrnil 
z obiska v ZDA, predsednik sa
mozvane Srbske republike kraji
na Mile Martič ali (in) drugi kra
jinski pogajalci.

Neuradno smo zvedeli, da hr
vaški pogajalci še niso določeni 
in da jih na pogajanjih na ru
skem veleposlaništvu ne bo vodil 
dr. Franjo Tudman.

Minulo noč so se znova raz
plamteli siloviti spopadi med 
muslimanskimi in srbskimi sila
mi. Najhuje je bilo na območju 
Maglaja, kjer je bil ubit en civi
list, šest pa jih je bilo huje ranje
nih. O spopadih poročajo tudi iz

okolice Bugojna. Pripadniki srb
skih sil so poleg tega v središču 
Sarajeva streljali na oklepno re
ševalno vozilo, a žrtev na srečo 
ni bilo. Predstavniki vlade in bo
sanskih Srbov pa so danes ven-

• Slovenska vlada, slovenski 
Rdeči križ in bosansko velepo
slaništvo v Ljubljani so s podjet
jem Tikos pripravili drugi »kon
voj miru« s humanitarno pomoč
jo Slovenije za BiH. 40 tovor
njakov bo v oblegana bosanska 
mesta peljalo več kot 1000 ton 
pomoči za pet tisoč družin, med 
njimi za 1325 slovenskih družin 
v osrednji Bosni. Vrednost blaga 
znaša skoraj dva milijona nem
ških mark, je sporočil Rdeči 
križ.

darle podpisali sporazum o delni 
odpravi blokade Sarajeva, po 
katerem bodo sprostili cesto do 
Visokega in predmestij Dobri- 
nje, Ilidže, Lukovice in Butmir.

Pomočnik generalnega sekre
tarja ZN Kofi Annan je sporočil, 
da bodo v Bosno že v kratkem 
poslali dodatnih 4300 vojakov iz 
13 držav.

PETER POTOČNIK 
in agencije

Jutri 
v prilogi

Janko Lorenci
Tujina je nekoliko * 

presenečena
Pogovor z Janezom 

Drnovškom 
*

Slava Partlič
Marjan Podobnik

*
Boris Jež

Hudiča, ali ni to spet 
Jugoslavija?!

*
Mija Repovž

Prav, smo pa židovska 
banka

Pogovor z Ivanom 
Neradom, šefom SKB 

*
Branko Gradišnik
Človek in gora

*
Gregor Tomc

Spoved za bivše 
komuniste

*
Darijan Košir

Ruska patriotična 
inteligenca

4 4 4
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LJUBLJANSKE KS O REFERENDUMSKIH OBMOČJIH

Večina ljubljanskih krajevnih 
skupnosti želi ostati v mestu
Združevanje nekaterih močnejših krajevnih skupnosti v nove primestne občine — Druge primestne 
krajevne skupnosti pa menijo, da jim bo v enotni mestni občini bolje, kot bi jim bilo drugje
LJUBLJANA, 17. marca — Zakonsko določen rok za izvedbo zbo
rov krajanov za določitev referendumskih območij je že potekel.

o e • 0 BaiiHtis a V

Pokličite 
j nas!

Ker pa je v nekaterih krajevnih skupnostih zmanjkalo časa za pri
pravo, so jih ponekod sklicali pozneje, V bežigrajski občini še niso 
imeli vseh zborov, v moščanski so jih opravili v zakonsko predpisa
nem roku, v krajevni skupnosti Lipoglav in v šišenski krajevni 
skupnosti Gameljne-Rašica pa ga bodo ponovili.

Med zadnjimi, v katerih se 
odločajo za referendumska ob
močja v bežigrajski občini, so 
krajevne skupnosti Miran Jarc, 
Boris Kidrič, Anton Tomaž-Lin- 
hart, Boris Ziherl in Savsko na
selje, kjer so o tem razpravljali 
danes, krajevni skupnosti 7. sep
tember in Urške Zatler pa bosta 
imeli skupaj zbor krajanov šele 
21. marca.

Večina bežigrajskih krajevnih 
skupnosti se je odločila za refe
rendumsko območje mestne ob
čine Ljubljana. Za to so bili 
v krajevnih skupnostih, ki so 
(zvečine) bliže mestnemu središ
ču, medtem ko se nekatere na 
mestnem obrobju zavzemajo za 
samostojne občine.

• V ponedeljek, 21. marca, se 
bodo spet sestali le v krajevni 
skupnosti Gameljne-Rašica, od 
koder so šišenski občini predlo
žili 62 podpisov krajanov, ki se 
zavzemajo za oblikovanje samo
stojne občine, skupaj s krajevno 
skupnostjo Šmartno-Tacen. Na 
zboru so se krajani Gameljn 
z večino glasov sicer odločili za 
priključitev k mestni občini, zato 
bodo morali svoje želje in inte
rese še enkrat pretehtati in us
kladiti. V krajevni skupnosti 
Šmartno-Tacen pa so se odločili 
za oblikovanje samostojne obči
ne Šmartno. Šentviške krajevne 
skupnosti so se na zborih z veli
ko večino odločile za samostoj
no občino Šentvid, prav tako je 
za samostojno občino Medvode 
večina prebivalcev z medvoške- 
ga območja. Krajevni skupnosti 
Vodice in Bukovica-Šinkov Turn 
pa sta se odločili za oblikovanje 
primestne občine Vodice.

Za mestno občino Ljubljana 
kot referendumsko območje so 
se izrekle krajevne skupnosti 
Beričevo-Brinje, Podgorica- 
Šentjakob, Ježica, Brinje, Ivan 
Kavčič-Nande, Jože Štembal, 
Triglav, Stadion, Koroški parti
zani, Bežigrad I, Bežigrad II in 
Tomačevo-Jarše.

KS Franc Ravbar, Črnuče- 
Gmajna, Rezke Dragar in Nad- 
gorica-Ježa pa so za referendum
sko območje predlagale območje 
svojih krajevnih skupnosti, ker 
bi rade ustanovile lastno občino. 
V krajevni skupnosti Savlje-Kle- 
če so na zboru za referendumsko 
območje določili svojo krajevno, 
skupnost, v krajevni skupnosti 
Dol pa občino Dol pri Ljubljani.

V KS Stožice referendumske
ga območja niso izglasovali, ven
dar zbora krajanov ne bodo po
navljali. Na republiki so namreč 
vodstvu krajevne skupnosti po
vedali, da ni treba znova sklicati 
zbora krajanov, ker je ta krajev
na skupnost v okviru mesta 
Ljubljane.

Največ udeležencev je bilo na 
zborih krajanov v krajevnih 
skupnostih Beričevo-Brinje in 
Savlje-Kleče (12 odstotkov volil
nih upravičencev), najmanj pa 
v krajevnih skupnostih Ivan 
Kavčič-Nande in Jože Štembal 
(0,55 odstotka volilnih upravi
čencev).

V občini Moste-Polje so iz
vedli vse zbore krajanov v - za
konsko predvidenem roku. Tudi 
tu se je večina KS odločila za 
referendumsko območje mestne 
občine Ljubljana. Tako odloči
tev so sprejeli krajani KS Besni
ca, Bizovik, Dušan Kveder-To- 
maž, Hrušica-Fužine, Jože Moš- 
krič-Ciril, Klopce, Kodeljevo, 
Moste-Selo, Šmartno, 25. maj, 
Sotočje, Štepanja vas, Zalog in 
Zelena jama.

V krajevni skupnosti Dolsko 
so za referendumsko območje 
določili Dolsko, ki naj bi obse
galo naselja Dolsko, Dol, Klo
pce in Ribče. Krajevne skupno

sti Novo Polje, Polje, Zadobro- 
va-Sneberje in Vevče-Zgornji 
Kašelj so za referendumsko ob
močje določili območje Polja, 
kjer naj bili zraven še krajevni 
skupnosti Šmartno in Zalog. 
Krajevna skupnost Nove Fužine 
je za referendumsko območje 
predlagala svojo krajevno skup
nost, KS Zadvor pa območje 
Zadvora, ki naj bi obsegalo po
leg njihove krajevne skupnosti 
še krajevni skupnosti Besnica in 
Lipoglav. V krajevni skupnosti 
Lipoglav pa bodo 24. marca 
zbor krajanov ponovili.

Na zborih krajanov za obliko
vanje referendumskih območij 
za določanje novih občin so se 
prebivalci šišenskih krajevnih 
skupnosti odločali po pričakova
nju. Velika večina se jih je stri
njala s strokovnim predlogom, 
da se priključijo k mestni občini.

ZDENKO MATOZ 
NEVENKA ŽOLNIR

Nikar ne brskajte po te- « 
tefonskem imeniku. Za- a 
vrtite številko ljubljanske ” 
rubrike Dela: 318-296!

Prav gotovo so stvari in J 
dogodki v Ljubjjani in a 
njeni bližnji okolici, o ka
terih bi bilo treba po va
šem mnenju pisati, jih 
komentirati, razložiti.

Ob prebiranju lokalne 
strani v časniku se vam je ° 

„ najbrž večkrat zazdelo, • 
da -novinarjem hi uspelo “ 

“ spoznati prave resnice, s 
prodreti v resnično živ- « 
Ijenje. 9

Kaj, ko bi nas poklicali 
^ in nam sporočili svoje 

pripombe in predloge. * 
1° Vaš klic pričaknjemo vsa- , 
la ko dopoldne med 10. m * 

11. uro, razen ob sobo- ' 
tab in nedeljah. J

o <j g o o o ooo q q

lrečna polica
n.irot niknv l)f l \

Bodo Kardelja 
preselili v park?
Mestna komisija za proučitev spomenikov miruje 
- Spomenike v Centru varuje odlok iz leta 1983
LJUBLJANA, 17. marca — Komisija za proučitev spomenikov in 
pomnikov NOV, ki so jo pred leti ustanovili pri ljubljanski mestni 
skupščini, ni imela nobenega sestanka že skoraj dve leti. Njeno 
delovanje je, kot nam je povedal predsednik dr. Ivan Sedej, ugas
nilo. Sešla se je trikrat in sprejela nekaj sklepov, o katerih pa 
poslanci mestne skupščine niso razpravljali ali odločali, ker se 
skupščina že dolgo ne sestaja več.

ni. Takrat je občinski izvršniKot nam je povedal dr. Ivan 
Sedej, je bil eden izmed sklepov, 
da naj bi spomenik Edvardu 
Kardelju na Trgu republike in 
Kidričev spomenik ob Prešerno
vi cesti prestavili v enega od 
ljubljanskih parkov. V katerega, 
ni bilo natančno določeno. Dr. 
Sedej pravi, da je bila zahtevana 
prestavitev samo za ta dva spo
menika, kot da preostalih 16 
v Centru sploh ni. Dejal je, da 
so imeli največ pripomb ultra- 
desničarji, ki se najbolj goreče 
zavzemajo za odstranitev spome
nikov NOV.

V občini Center so pred enaj
stimi leti sprejeli odlok o razgla
sitvi 18 spomenikov delavskega 
gibanja, narodnoosvobodilne 
vojne in socialistične graditve za 
zgodovinske spomenike v obči-

KABELSKI TELEVIZIJSKI SISTEMI

Različni lastniki in različne cene
LJUBLJANA, 17. marca — V Ljubljani je kar nekaj podjetij, ki 
prebivalcem zagotavljajo sprejem satelitskih in običajnih televi
zijskih programov prek kabelskih omrežij. Nekateri kabelski 
sistemi so v lasti zasebnih podjetij, drugi so last krajanov, ki so 
jih postavili sami, za vzdrževanje pa ustanovili upravni odbor ali 
najeli zasebno podjetje. Ljubljana je zelo dobro pokrita s kabel
skimi omrežji, saj signale sprejema okrog 87 tisoč gospodinjstev 
od približno 115.000, kolikor jih je v mestu.

Med desetimi največjimi kabelskimi sistemi v Ljubljani pa so kar 
precejšnje razlike pri številu ponujenih kanalov in cenah priključ
kov. Največ kanalov ponuja podjetje Ljubljanski kabel, in sicer 
31. Sledijo LINK, d.o.o., s 30 in Meglič TELECOM ter KRS 
Štepanjsko naselje so po 28 kanali. KRS Bratov Babnik pa je 
manjši sistem v lasti krajanov z le 800 priključenimi gospodinjstvi, 
ki ponuja 20 kanalov. Največ naročnikov ima podjetje Meglič 
TELECOM, ki skrbi za sprejem satelitskih programov v kar 25 
tisoč gospodinjstvih. To je skoraj tretjina vseh gospodinjstev, 
priključenih na kabelska omrežja.

Vsi ponudniki nameravajo še povečati število kanalov, pri tem 
pa so v prednosti večji sistemi, kjer se stroški pri takih širitvah 
bolj porazdelijo. Vsi tudi pravijo, da skušajo svojo ponudbo pro
gramov prilagajati željam naročnikov.

Pri cenah priključkov so razlike še bolj očitne. Najcenejši so za 
prebivalce večjih stolpnic, ponekod stanejo le 20 do 40 mark 
v tolarski protivrednosti, najdražji pa za lastnike zasebnih hiš, ki 
morajo odšteti tudi do 600 mark. K tem zneskom je treba dodati 
še plačilo stroškov za vzdrževanje sistemov, ki pri večini ponudni
kov znaša približno 2 do 4 marke na mesec.

TILEN SKALE

Pregled kabelskih TV-sistemov v Ljubljani

Podjetje
Cena priključka 
v DEM

Mes. str, 
vzdržev. 
v DEM

Št. TV 
kanalov

Pribl.
število
prildj.

Območje, ki ga sistem zajema

DOM KOMERC 120 2,3 26 3.600 BS-3, Brinje, Stožice
KRS bratov
Babnik 200-400 2 20

800 KS bratov Babnik

KRS d.o.o. 140-180 (stolp.) 
350-550 (zaseb. 

hiše)

2 23 3.200 Zg. Šiška, Koseze

KRS Štepanj. 
naselje 100-300 2 28 2.600 Štepanjsko naselje, Hrušica

LINK d.o.o. 35-600 3 30 10.000 Zg. Šiška, Vižmarje, Dolnice, 
Podutik, Brod, Koseze, Drav
lje, Šentvid, Pržan, Gunclje

Ljubljanski kabel 140-600 2,5-4 31 15.000 Črnuče, Ježica, Bežigrad, Cen
ter, Tabor, Prule, Vič, Šiška

Meglič telecom 30-600 2,8-5 28 25.000 Vič, Murgle, Center, Črnuče, 
Bežigrad, stara Ljubljana, 
Šiška

SA. TE. ING 150-400 1,5-3 26 19.000 Moste-Polje, Center
SISTEL 200-500 3-5 24 5.000 Vič
SKYLINE 20-40 (stolpn.) 

250-300 (zaseb. 
hiše)

3 25 3.300 Zg. Šiška

svet imenoval odbor udeležen
cev družbenega dogovora za 
vzdrževalca spomenikov, leta 
1990 pa je izvršni svet razrešil 
člane in predsednika in tako od
bor odpravil. Skrb za spomenike 
sta prevzela občina Center in 
Ljubljanski regionalni zavod za 
varstvo naravne in kulturne de
diščine. Varstvo nad spomeniki 
so po zakonu o naravni in kul
turni dediščini prevzeli imetniki 
pravice uporabljanja, nadzor 
nad vsem skupaj pa mestne in
špekcijske službe.

Kot je razvidno iz odloka 
o razglasitvi spomenikov delav
skega gibanja, NOV in sociali
stične graditve za zgodovinske 
spomenike (podpisal ga je ta
kratni župan Centra Albin Ven
gust), je vseh 18 spomenikov, ki 
skupno zasedajo več kot 40 tisoč 
kvadratnih metrov površine 
(osem nogometnih igrišč, op. 
a.), družbena lastnina, v največ 
primerih pa je imetnik pravice 
uporabljanja občina Center. 
Imetniki pravice uporabljanja 
spomenika Borisa Kidriča ob 
Prešernovi cesti je (bila) Uprava 
za ceste Ljubljana, največ imet
nikov te pravice pa ima spome
nik Francu Rozmanu-Stanetu na 
križišču Slovenske in Šubičeve 
- kar sedemnajst. Med njimi je 
mogoče najti tudi Ljubljansko 
banko, Tobačno tovarno, Plani
ko, Mladinsko knjigo, Brivsko- 
frizersko podjetje, lendavsko 
Nafto in vrsto drugih znanih po
djetij .

Na občini Center pravijo, da 
do zdaj še niso prejeli nobenih 
zahtev za spremembo ali dopol
nitev omenjenega odloka, ki po 
mnenju nekaterih ne ustreza več 
dejanskim razmeram v družbi in 
prevrednotenemu odnosu do 
preteklosti. Če pa bodo takšne 
zahteve dobili, bodo o njih raz
pravljali po ustaljeni poti: pobu
do bo najprej proučila strokovna 
organizacija, ki skrbi za varstvo 
kulturne dediščine, in podala 
strokovno mnenje oziroma pred
log, ki bo glede na sporno dolo
čilo odloka podlaga za sprejem 
novele ali dopolnitve odloka.

DEJAN VODOVNIK

REVOLUCIONARJI SO ŠE VARNI - Komisija za proučitev spo
menikov in pomnikov NOV, ustanovljena na mestni ravni, je po 
treh sestankih in nekaj sprejetih sklepih zaspala. Tako je spomenik 
Edvardu Kardelju na Trgu republike, ki ga še ščiti odlok občine 
Center iz leta 1983, varen pred napovedano preselitvijo v park. (D. 
V., loto: Tina Deu)

immm'
Otvoritev razstave Tatjane Jenko

DOLSKO, 17. marca-Vpetek, 18. marca,ob 19. uribovGaleriji 
19 na Kračevi domačiji v Dolskem otvoritev razstave slikarke Tatjane 
Jenko, ki se bo predstavila s ciklom Geoss-Vače. V kulturnem 
programu bodo sodelovali oktet bratov Pirnat, dramski igralec Jurij 
Souček in Peter Svetlik, ki bo predstavil projekt Geoss-Vače. (Z. M.)

Poslovni center tudi v Šmarju pri Jelšah
ŠMARJE PRI JELŠAH, 17. marca - Lastniki poslovno-trgov- 

skega centra, ki ga bodo odprli jutri. 18. marca, ob 15.30, v Šmarju 
pri Jelšah, so novo pridobitev poimenovali »Urša center«. V prosto
rih nekdanje servisne delavnice ob prihodu v Šmarje iz smeri Pod
plata je zasebna firma uredila proizvodne prostore za šivanje konfek
cije, v lepo preurejenih prostorih pa je vrsta manjših prodajaln. 
Sodobni poslovni center bo jutri na široko odprl vrata vsem, ki si ga 
bodo želeli ogledati, ob 19. uri pa bo v kristalni dvorani zdraviliškega 
doma v Rogaški Slatini še srečanje z gosti in poslovnimi partnerji ter 
modna revija s promocijo oblačil »Urša«. (V. S.)

Pogrebi
ŽALE: Na ljubljanskih Žalah bodo v petek. 18. marca, pokopali 

67-letnega upokojenca Ferdinanda Majerja (ob 9. uri), 64-letno 
upokojenko Aleksandro Tomc (ob 9.30), 84-letno upokojenko 
Marijo Rojšek (ob 10. uri), 85-letno upokojenko Štefanijo Majer (ob
10.30) , 86-letno upokojenko Fani Kosi (ob 11. uri), 81-letnega upo
kojenca Martina Križana (ob 11.30), 80-letno upokojenko Vladimiro 
Pavlica (ob 12. uri), 89-letnega upokojenca Staneta Ravnikarja (ob
12.30) , 81-letno upokojenko Štefanijo Mahkovec (ob 13.30). 71- 
letnega upokojenca Frančiška Primožiča (ob 14. uri), 44-letnega 
šoferja Čerima Agoviča (ob 14.30), 93-letnega upokojenca Franja 
Ajleca (ob 15.30), 42-letno učiteljico Nado Stamatovič (ob 16. uri) in 
79-letno upokojenko Antonijo Valant (ob 16.30).

POLJE: Na pokopališču v Polju bodo pospremili na zadnjo pot 90- 
letno upokojenko Valentino Jurca (ob 13. uri) in 72-letno upoko
jenko Marijo Črne (ob 15. uri). (Š. M.)

Snaga bi že očistila kolesarske steze, če...
LJUBLJANA, 17. marca - Kolesarji so letos zgodaj prišli na svoj račun, saj jim vreme že lep čas 
dovoljuje vožnjo s kolesi. Manj pa jim je naklonjena ljubljanska mestna oblast, ki odlaša s plačilom za 
čiščenje kolesarskih stez. Na njih je izdajalsko sonce odkrilo vso nesnago, ki se je pod snegom nabrala 
pozimi. Kolesarji, ki ne negodujejo zgolj iz estetskih razlogov, ugotavljajo, da so polne črepinj, zato 
morajo imeti veliko srečo, da pridejo na cilj z nepreluknjanimi zračnicami. Direktor javnega podjetja 
Snaga Franc Nose nam je zagotovil, da bi se že lotili spomladanskega čiščenja površin, namenjenih 
kolesarjem, vendar se bojijo, da od mesta ne bodo dobili plačila. Načrtovani denar za prvo trimesečje so 
namreč že porabili. Pogodba za ureditev kolesarskih stez ob cestah regionalnega pomena (Tržaška, 
Dunajska, Dolenjska, Celovška), za katere skrbi država oziroma republiška uprava za ceste, pa je tik 
pred podpisom. (N. Ž., foto: Blaž Samec)

MIMOGREDE

Študentje knjižničarstva 
brez knjižnice

USliši se malce nenavadno, 
je pa vendarle res, da Oddelek 
za bibliotekarstvo na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani še nima 
svoje priročne knjižnice, kot jo 
imajo vsi drugi oddelki. Ta 
smer je ena najmlajših na FF, 
saj se je s pedagoške fakultete 
dokončno preselila leta 1990. 
Po preselitvi v nove prostore 
pa je ves knjižnični material 
ostal na pedagoški fakulteti. 
Čeprav tam nimajo več bibli
otekarske smeri, niso želeli da
rovati ali kakor koli oddati li
terature filozofski fakulteti.

Študentje si tako lahko izpo
sojajo knjige v pedagoški fa
kultetni knjižnici (nekateri se 
pritožujejo, da jim je predaleč) 
in v četrtem nadstropju Narod
ne in univerzitetne knjižnice, 
kjer je razvojni bibliotekarski 
center. Prihodnje leto bodo že 
dobili dodatne prostore za 
knjižnico na matični fakulteti, 
vendar pa nimajo dovolj gradi
va. Potrebovali bi kar 4000 
knjižničnih enot, da bi od mi
nistrstva dobili denar za zapo
slitev knjižničarja, ki bi jo vo
dil. Do takrat bo to delo 
opravljala tajnica. T. P.

Za prizidek k šoli Hinka 
Smrekarja premalo denarja
Projektna dokumentacija zanj je že pripravljena 
- Potrebovali bi okrog 152 milijonov tolarjev
LJUBLJANA, 17. marca — Osnovna šola Hinka Smrekarja ima že 
tri leta izdelano projektno dokumentacijo za gradnjo prizidka, ven
dar so jim na občini Šiška in mestu do zdaj vsako leto povedali, da 
zanj nimajo denarja, čeprav je bil v letnih programih vselej uvrščen 
med najbolj prednostne naloge.

V delovnem gradivu za obli
kovanje načrta naložb v osnovno 
šolstvo za to leto, ki ga je pripra
vil mestni sekretariat za izobra
ževanje, raziskovalno dejavnost, 
kulturo in šport (MSIRKŠ), pa 
je prizidek k osnovni šoli Hinko 
Smrekar šele na devetem mestu, 
nam je povedala ravnateljica šo
le Milena Zatler. Za gradnjo pri
zidka bi potrebovali 152 milijo
nov tolarjev. V njem je predvi
denih šest specialnih učilnic 
s knjižnico, majhna telovadnica, 
kuhinja in jedilnica, ki bi bila 
tudi večnamenski prostor. Oko
liš osnovne šole Hinka Smrekar
ja je eden redkih v Ljubljani, 
v katerem število otrok ne upa
da.

Olga Krsnik, voditeljica po
dročja za izobraževanje pri 
MSIRKŠ, nam je povedala, da 
prej omenjeno delovno gradivo 
za oblikovanje načrta naložb

v osnovne šole še nič ne pomeni. 
V prvem delu so naštete investi
cije, ki so že uresničene in je 
zanje treba odplačati posojilo, 
v drugem pa so preostale nalož
be. Sicer pa, če bo Ljubljana le
tos od republike dobila manj de
narja za izobraževanje kot do 
zdaj, ne bo mogoče financirati 
niti ene investicije. Toda če bo
do dobila denar po merilih, ki so 
veljala doslej, so se predstavniki 
MSIRKŠ in občin načelno že do
govorili, da bodo skušali izpelja
ti vsaj eno naložbo v vsaki obči
ni. Kaže, da bo občina Šiška 
v tem primeru dala prednost šoli 
v Sori, je povedala Olga Krsnik. 
Svet KS Litostroj je danes sklical 
sestanek, na katerem so sestavili 
protestno izjavo, ki jo bodo po
slali izvršnemu svetu občine Ši
ška, MSIRKŠ in ministrstvu za 
šolstvo in šport.

DARJA KOCBEK

ŠOLA JE PRETESNA - V šolo Hinka Smrekarja je vpisanih 554 učencev, po podatkih o demografskih 
gibanjih se v prihodnjih letih njihovo število ne bo bistveno zmanjšalo. Zaradi prostorske stiske že 
imajo dve učilnici v vrtcu Litostroj, dve pa so za silo uredili v zgornjem in srednjem preddverju. 
Kuhinja je zdaj na nekdanjem hodniku, v učilnici za gospodinjski pouk pa pomivajo posodo. O gradnji 
prizidka so se začeli pogovarjati že leta 1982 in od takrat zanj nikoli ni bilo denarja. Projektno 
dokumentacijo pa so financirali z denarjem, ki so ga zbrali s tretjim samoprispevkom. (D. K., foto: 
Blaž Samec)

Odprto pismo 
državnemu zboru

Kot Slovenca po rodu, ki že 
desetletja živim v Kanadi in 
imam tako kanadsko kot sloven
sko državljanstvo, me polemika 
in dilema dvojnega državljan
stva, o kateri razpravljajo v dr
žavnem zboru, še posebno za
nima.

Za slovensko državljanstvo 
sem zaprosil predvsem iz narod
nostnih razlogov in ne zaradi ka
ke osebne koristi (v Sloveniji ni
mam ne nepremičnin ne kakega 
drugega premoženja, ki mi bi bi
lo nacionalizirano). Slovensko 
državljanstvo mi je bilo odobre
no 31. 1. 1992. Sem nosilec slo
venskega potnega lista, ki velja 
do leta 2002 (upam, da ga bom 
pri mojih letih preživel). Svoje 
državljanske dolžnosti izpolnju
jem tako do Kanade kot do Slo
venije in se imam kot tak za kar 
solidnega državljana ene in druge 
države. Tako sem smatral, da je 
stvar ad aeta, pa ni tako.

Na podlagi razprav v držav
nem zboru naj bi bilo zdaj dvojno 
državljanstvo odpravljeno tudi za 
Slovence po rodu, ki živimo v tu
jini. Če bi ga torej hotel zadržati, 
bi se moral odpovedati kanad
skemu. Ker pa se ne nameravam 
vrniti v Slovenijo, to ne pride

v poštev, med drugim zaradi ra
zlogov, ki so vsakomur jasni (so
cialno in zdravstveno zavarova
nje med drugim).

Slovenci po rodu, ki živimo 
v tujini, smo že zaradi našega 
nacionalnega čuta veliko storili 
v dobro Republike Slovenije, ta
ko s humanitarnimi akcijami za 
nakup nove medicinske opreme 
in pomoč popljavljencem, z de
viznim prilivom v slovenske ban
ke in s podporo našim sorodni
kom v Republiki Sloveniji kot 
takrat, ko si je Republika Slove
nija odpirala vrata državnosti, pa 
tudi kot turisti, ko smo prišli 
v Republiko Slovenijo na obisk. 
Naj omenim samo 20 milijonov 
dolarjev pomoči države Ohio, za 
katero je bil instrumentalen ohij- 
ski guverner Voinovic (po materi 
slovenskega rodu), slovenske or
ganizacije Progresivnih Slovenk 
in druge.

V duhu parabole Podarim—do
bim pa smo Slovenci po rodu, ki 
živimo v tujini, zelo malo dobili 
od svoje domovine. Za vse to, 
kar smo naredili zanjo, nam hoče 
v zahvalo odvzeti še slovensko 
državljanstvo, ki nam pripada po 
rojstvu. Res ne najdem besed, 
s katerimi bi izrazil svoj protest.

Slovenska izseljenska matica 
| je sicer predlagala, da bi bilo Slo

vencem po rodu, ki živijo v tuji

ni, dovoljeno dvojno državljan
stvo. Toda temu predlogu je na
sprotovala teza, da bi bili s tem 
diskriminirani priseljenci nekda
njih »južnih republik«, ki so zdaj 
slovenski državljani. Vprašam 
vas, ali nas, Slovence po rodu, ki 
živimo v tujini, res tako malo 
cenite in nam ne date v tem po
gledu niti malo prednosti pred 
priseljenci iz nekdanjih »južnih 
republik«. Ali nas mogoče 
obravnavate kot nekakšno slo
vensko folkloro, ki bo v sloven
skih narodnih nošah dokazovala 
svetu, da smo Slovenci in ne Slo
vaki?

Če nam boste odvzeli sloven
sko državljanstvo, nam boste 
odvzeli tudi volilno pravico in 
pravico do nepremičnin v Slove
niji, s tem pa zaprli pot marsiko
mu, ki je gojil željo, da bi se vrnil 
v Slovenijo. Odvzeli nam boste 
tudi pravico do nacionaliziranega 
premoženja v nepremičninah. 
Skratka, lahko se pogovarjamo 
samo še kot tujec s tujcem. Po
tem ne vidim več razloga za ob
stoj raznih institucij, ki naj bi 
v Sloveniji skrbele za Slovence 
v tujini, in tudi ne razloga za 
dialog, če nam boste odvzeli naše 
državljanske pravice.

Da bi Slovenci po rodu, ki živi
mo v tujini, optirali za slovensko 
državljanstvo in se odpovedali 
državljanstvu države, v kateri ži
vimo, je neizvedljivo iz mnogih 
razlogov. Eden od glavnih je 
ekonomski. Če pa bi se vseeno 
tako odločili, Vas vprašam: bi

nas sprejeli v Slovenijo tudi brez 
premoženja, bi nam zagotovili 
socialno in zdravstveno zavaro
vanje, bi nam dali stanovanja in 
omogočili zaposlitev? Vse to naj 
bi namreč država zagotavljala 
svojim državljanom! Ali pa bi 
sprejeli v Slovenijo samo pre
možne, za katere državi ni treba 
skrbeti?

Pa si poglejmo države, ki meji
jo na Slovenijo: Italija dovoljuje 
dvojno državljanstvo, Madžarska 
dovoljuje dvojno državljanstvo, 
ravno tako Hrvaška. Nekako 
v sredini je Avstrija, ki dovoljuje 
dvojno državljanstvo otrokom, 
rojenim avstrijskim državljanom 
v tujini.

Na podlagi vsega tega sma
tram, da bi se Slovencem po ro
du, ki živijo v tujini, zgodila veli
ka krivica, če bi nam odrekli pra
vico do slovenskega državljan
stva in pravic, ki so povezane 
z njim. Kot je zapel naš poet: 
Zemlja Kranjska, draga mati, 
ker jo ljubil je do smrti, Vsak ji 
sin ostal je zvest, Kranjc (doma) 
ti le dobička išeš. Bratov svojih 
ni ti mar. ..

P.S.:
Kaj pa pravni vidik dvojnega 

državljanstva? Na podlagi zako
na o slovenskem državljanstvu je 
bilo 16.000 Slovencem po rodu, 
ki živijo v tujini, odobreno slo
vensko državljanstvo. V parla
mentarnih demokracijah, kot jih 
poznamo v Kanadi in ZDA, je 
državljanu retrospektivno zelo 
težko odvzeti, kar mu je bilo prej

priznano po zakonu. Kako je s to 
proceduro v slovenski zakonoda
ji, naj povedo izvedenci, lahko 
pa tudi ustavno sodišče.

Sam sem postal kanadski dr
žavljan na podlagi Canadian Citi- 
zenship Act, ki ne predvideva, 
da se lahko kanadskemu držav
ljanstvu odpovem. Ta akt pa 
opozarja naturalizirane kanadske 
državljane, da jih država, v kateri 
so rojeni, lahko smatra za svoje 
državljane in jim kanadska vlada 
v takih državah ne more zagoto
viti zaščite. Kot naturaliziran ka
nadski državljan lahko izgubim 
kanadsko državljanstvo samo na 
podlagi določb kazenskega zako
na (spodkopavanje kanadske dr
žave, posebno v vojnem času, 
pomoč sovražniku). Na podlagi 
kanadske zakonodaje o držav
ljanstvu in če bi optiral za sloven
sko državljanstvo, ne bi mogel 
predložiti uradnega potrdila, da 
sem izpuščen iz kanadskega dr
žavljanstva.

Na to bi opozoril delegate 
v slovenskem državnem zboru in 
državnem svetu.

Eden od kompromisov bi bil 
lahko tudi v tem, da bi Slovenci 
po rodu, ki živijo v tujini, obdr
žali slovensko državljanstvo v dr
žavah, ki po zakonodaji dopušča
jo dvojno državljanstvo, medtem 
ko bi se morali v drugih odločiti 
za eno ali drugo državljanstvo.

VLADIMIR URBANC, 
5075 Glencairn Ave., 

Montreal, 
Kanada

Vračanje enoumja 
v drugačni preobleki!

Gotovo je, da si nismo pred
stavljali tako naglih sprememb 
slovenske politike po dobrem le
tu demokratičnih volitev, ki se 
spreminjajo v navadno farso. 
Strankarski pluralizem, ki pogo
juje vsako demokracijo nasploh, 
se z združevanjem tako različno 
obarvanih strank spreminja v av
toritativno enoumje in, kot kaže, 
ga ni več moč preprečiti. Pred
sednik vlade gospod Drnovšek, 
ki se je parlamentarni razpravi 
o proračunu previdno izmaknil 
prav na nasprotno poloblo sveta, 
nima niti v svoji stranki dovolj 
podpore za svoje odločitve. To 
naj bi bila že tretja neposredna 
nezaupnica gospodu Drnovšku. 
Njegove nepremišljene in dokaj 
nedostojne izjave že v Maastrich
tu pa zadnja izjava pred TV ka
mero v Južnoafriški republiki, 
češ da ga veže veliko prijateljstvo 
s to vlado in ministrom Botho še 
iz prepovedanih časov, ko je bila 
prav ta bela manjšinska vlada 
upravičeno zavržena od vsega 
sveta zaradi genocida nad črn
skim prebivalstvom, to razburja 
mnoge, pa tudi nekatere poslan
ce državnega zbora, ki še malo 
pošteno mislijo.

Z združitvijo strank, demokra
tov, zelenih ekologov in sociali
stične stranke z liberalnodemo
kratsko bi si gospod Drnovšek 
opomogel pri njegovem krutem

politično-gospodarskem pragma
tizmu, ki spreminja slovenski na
rod v nekaj tisoč patricijev in sto- 
tisoče plebejcev. Demokrati, ki 
tako vztrajno zatrjujejo, da bi 
v združeno stranko vnesli demo
kratičnost, patriotizem in drža
votvornost, to lahko gospod Bav
čar in gospod Rupel zatrjujeta 
svojim starim mamam, če jima 
jih je ljubi bog še ohranil, mnogi, 
mnogi jima ne verjamejo več. 
Čudimo se le močni zasvojenosti 
gospoda Bavčarja pa menda toli
ko poudarjeni Ruplovi intelektu- 
alnosti, ki jo prav ta čas ni slutiti.

Zeleni ekologi pa sploh pozab
ljajo ob tej združitvi, kaj pravza
prav so, saj je skoraj nerazumlji
vo, da imajo v vladi ministra, 
sami pa se grejo neke vrste opo
zicijo, ki je bila vseskozi prej kot 
konstruktivna. Prav tako so po
sebno po odhodu demokratične
ga misleca gospoda Bučarja delo
vali demokrati v opoziciji de
struktivno brez primere.

Gospod Žakelj, ki je tudi vab
ljen v to čudno druščino, je ver
jetno kar vesel, da so se ga spom
nili in bo lahko spet razlagal o di- 
alektično-materialistični preos- 
novi.

Krščanski demokrati in preno
vitelji v združeni listi se ta čas še 
neprizadeto nasmihajo ob tej 
združitvi, čeprav je vse do danes 
nejasno, komu bo ta nastajajoča 
politična sila pomerila prvi uda
rec. Slovenske afere in škandali, 
ki so se v preteklosti vrstili, so 
predvsem v lanskem letu za Dr

novškovo vlado in velik del dr
žavnega zbora menda navadne 
klevete z mestne tržnice. O raz
čiščevanju ni sledu. Verjetno so 
si slovenski politiki v teh aferah 
preveč umazali roke. Nič čudne
ga ne bo, če si bo gospod Drnov
šek ali pa kak drug večji politik 
o mislil še obisk v Centralnoafri- 
ški republiki pri upokojenem ce
sarju Bokasi. namesto da bi po
skrbel, da bi bil v OZN umak
njen dokument o embargu orož
ja, ki nas odriva v balkanski kotel 
in preprečuje vsakršno približe
vanje Evropi in Natu.

Na koncu naj uporabim še 
vzklik moje dobre, že pokojne 
matere, kadar nam je šlo slabo, 
kajti prihajajo časi: Bog se nas 
usmili!

FRANCE NOSE, 
Groharjevo naselje 35, 

Škofja Loka

Predlog za uvedbo 
novega odlikovanja 
»red bele gamaše«

Vsi se še dobro spominjamo 
ameriških filmov o gangsterjih 
tridesetih let. Izdajal jih je značil
ni zunanji videz, obleke, krojene 
iz črtastega blaga, klobuki borsa
lino, predvsem pa bele gamaše.

V nikdar dokončanih in aferah 
brez epiloga, ki pretresajo teme
lje naše mlade republike na po
dročju lastninjenja, ustvarjanja 
enormnih zadolžitev in sanacij 
bank, kar se vse zliva v javni

dolg, pa v korupcijah, tatvinah, 
likvidacijah in stečajih je zagoto
vo vrsta ljudi, ki bi si predlagano 
odlikovanje zaslužili.

Zaradi tega predlagam, naj bo 
po skrajšanem postopku sprejet 
Odlok o uvedbi odlikovanja »red 
bele gamaše«.

Prepričan sem. da bodo po
slanci pozicije in opozicije spreje
li ta predlog brez dolgoveznih 
razprav in da lahko pričakujemo 
izročitev prvih odlikovanj še pred 
parlamentarnimi počitnicami.

Dr. sc. IVAN RAPOC.
Smetanova 86.

Maribor

Prežvekovalci
Ali sem dolžna prometnemu 

policistu, ki med opravljanjem 
svoje službe na veliko žveči žve
čilni gumi, pokazati vozniško do
voljenje? Ali ga lahko vsaj opom
nim na nekulturno vedenje?

Ali gospod igralec s svojim 
modrim naukom tudi v resnici 
tako zagnano kot v TV reklami 
usmerja svoje otroke in morebit
ne vnuke?

Ali imam prav. da vse to spra
šujem po časopisu, ali sem nema
ra samo tečna? Zaradi vsakod
nevnega neuspešnega boja 
z učenci v šoli, ki žvečijo »kjerko
li in kadarkoli«, me namreč raz
sodnost in dobra volja zapuščata 

NEVA AŽMAN.
Gorenjska c. 31 A, 

Radovljica


